
موزه ای برای احیای صنعت فرش

کار زائران اربعین روی 
زمین نمی ماند

 رئیس سازمان حج و زیارت
 در گفت وگو با همشهری:

حساب و کتاب گمشدگان 
 پیاده روی اربعین و خدمات به آنها

۵۷۰ امدادرسان 
 سازمان حج و زیارت در عراق به 
گمشدگان خدمات می دهند.

۸ ایستگاه 
امدادرسانی به گمشدگان در 
شهرهای عراق برپا شده است.

۵۸ ایستگاه 
امدادرسانی به گمشدگان در 
مسیر نجف به کربلا برپا شد.

۸۴ هزار 
مراجعه تا کنون به ایستگاه های 

گمشدگان اربعین صورت گرفته. 

کدام  حساب های بانکی، تجاری می شوند؟
طبق برآورد بانك مرکزي کمتر از 2 درصد حساب های غیرتجاری 

ممکن است مشمول بررسی، به عنوان حساب تجاری باشند
سازمان امور مالیاتی پیش بینی کرده حداکثر نیم تا یك درصد 

جامعه درگیر ماجرای حساب های تجاری و شخصی شوند

اولویت 
 پیشرفت

توأم با عدالت
رهبرمعظم  انقلاب 

سیاست های کلی برنامه هفتم 
را ابلاغ کردند 

ممکن است شما نفر بعدی در 
فهرست انتظار 25هزار نفری 

دریافت عضو باشید

صفحه6

سال بعد

بهروز رسایلیفوتبال ایران
روزنامهنگار

5تفاوت حضور اول و دوم کارلوس 
کی روش در فوتبال ایران

ســرانجام اتفاقی که همه می دانســتند 
وقوعش قطعی اســت، رخ داد و کارلوس 
کی روش رســما به عنوان ســرمربی تیم 
ملی ایران معرفی شد. این دومین حضور 
کی روش در ایران اســت. او نخستین بار 
اواخر سال 89 برای ارزیابی شرایط به تهران 
آمد و اوایل سال 90 هدایت تیم کشورمان 
را پذیرفت. حالا بیش از 11سال از آن اتفاق 
می گذرد و دست سرنوشت دوباره ایران و 
کی روش را کنار هم قرار داده. این بار اما با 
آن بار تفاوت هایی دارد که مرورش خالی از 

لطف نیست.

پیرتر آمد

کارلوسکــیروشدرنوبتاول
حضورشروینیمکتتیمملی
59سالهبودوحالا70سالهاست.
70سالگیســنبالاییبرایمربیگریاست
واگرقراربودفدراســیونفوتبالایرانسراغ
یکمربیجدیددراینسنوسالبرود،حتما
بایدانتقاداتزیادیراتحملمیکرد.داستان
کیروشامابهخاطرتجربهمشــترکقبلی

فرقمیکند.

بازگشت در قامت »ناکام«

کیروشبــاراولحضورشدر
تیمملــیدرقامــتیکمربی
فاتحبهایرانآمد.اوباپرتغالبه
جامجهانی2010رفتهبودوپسازصعوداز
مرحلهگروهی،دریکهشــتمنهاییبایک
گلبهاسپانیاباختوحذفشد؛اسپانیایی
کهدرنهایتبهمقامقهرمانیرسید.اینبار
اماکــیروشدرقامتیکنــاکامبهایران
بازمیگــردد.اوپسازخــروجازتیمملی
کشــورمان،2دورهناموفــقروینیمکت
کلمبیاومصرداشتوبااین2تیممجموعا
در5تورنمنتشکســتخورد.بدیهیاست
کهاینبــارمخالفانحضوراوپرشــمارتر

باشند.

شناخت بیشتر

طبیعتاکارلــوسدرنوبتاول
حضــورشروینیمکــتتیم
ملیشناختچندانیازفوتبال
ایراننداشــتومدتهاوقتصرفشدتا
نسبتبهمسائلفنی،تاکتیکی،زیرساختی
وباشــگاهیایرانونیزروحیــهبازیکنان
اشــرافپیداکند،امااینباراوباشناخت
صددرصدیواردکشورمیشود.بسیاریاز
بازیکنانفعلیتیمملیسابقهکارزیرنظر
اورادارند.اصلابهخاطرهمینشــناخت
بودکهفدراســیونفوتبالدرفاصلهکوتاه
باقیماندهتاجامجهانیریسکتغییرمربی

راپذیرفت.

بدون حامی اصلی

دفعــهقبلــیازروزهــایاول
حضورکیروشدرایران،عادل
فردوسیپوربهحامیسرسخت
اوتبدیلشــدواینحمایتجانانــهراتاروز
آخروشکســتســنگینتیمملیبرابرژاپن
درجامملتهایآســیاترکنکرد.اوهمواره
بهســودکیروشجریانسازیمیکردواین
اواخربابتچنینرویکردیمتحملانتقادات
فراوانشد.حالااماازعادلدرتلویزیونخبری
نیست.اوالبتهدرفضایاینترنتیبرنامهدارد،
امابردونفوذآنقابلمقایسهبازمانحضور

فردوسیپوردرجامجمنیست.

توقعات بالا

نهایتاامابایدبهایننکتهاشاره
کردکهاینبارتوقعاتازکارلوس
کیروشبســیاربالاترازنوبت
قبلاســت.اوایلدهه90زمانیکهاووارد
فوتبالایرانشد،تیمملیکشورماندراثر
همکاریبا3ســرمربیداخلیپیاپیدچار
هرجومرجوفروپاشــیکاملشدهبود.در
آنزمانافکارعمومیقدروقیمتمربیان
خارجیودانشوارداتیرافهمیدهبودندو
اجماعچشــمگیریدرحمایتازکیروش
وجودداشــت.همیــنکهاومیتوانســت
دســتیرویســروگوشاینتیمبکشد،
کافــیبهنظرمیرســید.حالااماشــرایط
فرقکردهاســت.کیروشتیمیراتحویل
میگیردکهدرغیاباوســریعترینصعود
تاریخشبــهجامجهانــیراتجربهکردهو
حقیقتابایدگفتچیزهاییمثلحذفباسر
بالایاشکســتهاینزدیک،کسیراراضی
نمیکند.کیروشبایدتیمملیراازمرحله
گروهیجامجهانیبالاببردتابازگشــتش
توجیهشــود.فراموشنکنیماینسومین
حضورپیاپیکارلــوسدرجامهایجهانی
روینیمکتتیمملیاستکهبالاخرهبایدبا

2نوبتقبلیفرقداشتهباشد.
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بازگشت خائن
لواندوفسکی خیلی زود مجبور شد به 

مونیخ برگردد؛ او خوب بلد است به 
تیم های سابقش گل بزند

کــــــارلوس و کارخانه طلاسازی!
گوشفیل و دوغ،  فوتبال و صبر!

 به نظر می رسد سپاهان مورایس
 قربانی 2 نمایش ابتدایی فصل مقابل 

استقلال و نساجی شده است
20

 روز مانده تا 
جام جهانی

پخش زنده

برنامه بازی

1

2

3

4

5

سعيدعزتاللهيازتنهاهدفمليپوشان
درروزهايآيندهميگويد؛هدفيکهچيزي

جزموفقيتدرجامجهانينيست

کی روش 
 می تواند

به تیم ملی 
کمک کند

روند تبدیل شدن آلکاراز به یک ستاره 
در دنیای تنیس، چیزی شبیه خواب 

و خیال است
19

18

بایرن مونیخ

مارسی

بارسلونا

اینتراخت

23:30

23:30

لیورپول

ویکتوریاپلژن

آژاکس

اینتر

23:30

21:15

لیگ قهرمانان اروپا

پورتو

کلوب بروژ
23:30

بایرلورکوزن

اسپورتینگ

اتلتیکومادرید

تاتنهام

23:30

21:15

چلسی

منچسترسیتی

سالزبورگ

دورتموند

23:30

23:30

آث میلان

کپنهاگن

دیناموزاگرب

سه ویا

21:15

23:30

رئال مادرید

لایپزیش
23:30

شاختار

یوونتوس

سلتیک

بنفیکا

21:15

23:30

چهارشنبه 23 شهریور 1401
لیگ قهرمانان اروپا

گلاسکورنجرز

ناپولی
23:30
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یادداشت
محمد منان رئیسی؛ رئیس مرکز مطالعات و برنامه ریزی شهر تهران

براساس آمارهای موجود، نســبت مستأجر به مالك در 
کلانشهرهای ما طی سال های اخیر دائما در حال افزایش 
بوده و در تهران که تا چند دهه قبل، غلبه کامل با درصد 
مالکان خانه بود، اکنون تقریبا نیمی از مردم مستأجر هستند. تغییر نقش خانه در سبك 
زندگی معاصر، آنچنان جدی بوده که برخی از مفاهیم اصلی، همراه با خانه همچون »خانه 
پدری« در برخی کلانشهرهای معاصر به کلی در حال فراموش شدن است. نسبت مستأجر 
به مالك در کلانشهرها آن چنان دگرگون شده که بسیاری از پدرها دیگر خانه ثابتی ندارند 
و هر از چندگاهی، تغییر مسکن می دهند. کما این که بزرگ شدن در خانه پدری نیز تقریباً 
منسوخ شده است و برخی از فرزندان از بدو نوزادی در   مهدکودک ها بزرگ می شوند؛ حتی 
اوقاتی نیز که در خانه هستند به دلیل نبود فضای بازی کافی در آپارتمان های نقلی، اغلب 

در فضای مجازی و بازی های رایانه ای سیر می کنند.
این نوع خانه های مســتأجری و مملو از مجاز، جدا از آثار ســوئی که بر روح و روان 
کودکان ما دارد، چه تأثیراتی بر هویت شــهرها و شهروندان دارد؟ شهروندی که هر 
سال در یك محله جدید از شهر سکونت دارد )البته اگر اساسا چیزی از مفهوم محله 
باقی مانده باشد( چطور می تواند نسبت به محل سکونت خود حس تعلق پیدا کند و 
با همسایگانی که نمی داند چند ماه بعد هم همسایه اش هستند یا نه، تعامل اجتماعی 
پایدار و عمیق برقرار کند؟ این عدم  شکل گیری مفهوم همسایگی، چه تأثیرات سوئی 
بر افزایش آســیب های اجتماعی )نظیر نزاع های محلی و افزایش نرخ جرم خیزی و 

غیره( در محلات ما دارد؟
آیا این نوع از خانه های غیرثابت و مملو از مجاز، همان خانه ای است که در قرآن کریم 

از آن به محل آرامش یاد شده است؟
آیا وقت آن نرســیده که در ریل گذاری مسکن و شهرســازی در کشور، متناسب با 
آرمان های انقلاب اسلامی تجدیدنظر کنیم تا دوباره بتوانیم خانه های امروزمان را از 

خوابگاه های موقت و مصرفی به سکونتگاه های دائم و تولیدی تغییر ماهیت دهیم؟
اگر همه را هم نتوانیم تغییر ماهیت دهیم، حداقل می توان به این مسئله اندیشید که 
برای بخشی از جامعه که از سبك زندگی معاصر بیزار شده اند، امکان سکونت به نحو 
دیگری را فراهم نماییم؛ به شرط آن که به مسکن، نگاه بخشی نداشته باشیم و در کنار 
سکونت، به مسائل مهم دیگری نظیر اشتغال ساکنان نیز بیندیشیم تا دوباره شاهد 

تجربه شهرک ها  و شهرهای خوابگاهی )نظیر پردیس و پرند( نباشیم.
نهضت ملی مسکن، فرصت مناسبی اســت برای تغییر ریل گذاری اشتباه گذشته، 
مشروط بر آنکه دوباره اشتباهات قبلی را تکرار نکنیم و اغلب امکانات و مقدورات این 
نهضت را در مناطق کلانشهری متمرکز نکنیم. به نظر می رسد این مهم، در راستای 
استراتژی های کلان نظام و برخی از اسناد بالادست نظیر سند ملی آمایش سرزمین 
و سیاســت های کلی نظام در امور شهرســازی )ابلاغی مقام معظــم رهبری مورخ 
1389/11/29( نیز هست که بر تمرکززدایی از کلانشهرها و بالطبع، سبك زندگی 

کلانشهری تأکید کرده اند. 

 نهضت ملی مسکن، فرصتی
 برای جبران اشتباهات گذشته
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خانواده درجه 2 
مخالفان سرسخت 

اهدای عضو

تلاش بازپرس و اعضاي تیم ملي 
کشتي براي آزادي جوان محکوم 
به قصاص پایان شیریني داشت

صفحه2 صفحه4

 نجات يک زندانی
 با خريد پيراهن

تيم ملی 

گزارشــی از تعداد افرادی که 
نیازمند پیوند عضو هستند  و 
گفت و گو با  کارشناسان و مردم را 

با اسکن این کیو آرکد  ببینید.

بخش هایی  از نخستین گفت وگوي رسانه اي رئیس موزه ملي فرش ايران  را با اسکن این کیو آرکد  ببینید.

عبور مطمئن از پل های مقاومنخبگان را به ايران برمي گردانیم
صفحه3مقاوم سازی و بهسازی پل های پایتخت با توجه به شرایط ترافیکی در حال انجام استرویکرد جدید سازمان جهاد دانشگاهی حمایت از تیم های نخبگان و مهاجرت معکوس

صفحه5
صفحه5

صفحه2

رئیس موزه ملی فرش ايران  از  رسیدگی به وضعیت  ناگوار اين  موزه خبر داد

نکاتی از  رئیس سازمان حج و 
زيارت درباره  بیمه زائران و... 

را با اسکن این کیو آرکد  ببینید.

 نکاتی مهم درباره 
تزریق واکسن

سارا کلهر / گرافیك: مهدی سلامی

داده نما

1۰ شهریور تا 1۰ آبان 
زمان طلایی تزریق 
واکسن آنفلوآنزا 

 2 هفته
 زمان برای پاسخ بدن 

به واکسن 

 ۷۰تا۸۵درصد
فوتی ها سالمندان 

هستند.

تزریق 
زیر نظر پزشک 
در افراد دارای 
حساسیت به 

تخم مرغ 

چه کسانی باید واکسن آنفلوآنزا تزریق کنند؟

نحوه دریافت واکسن آنفلوآنزا از داروخانه ها

تزریق همزمان واکسن کرونا و آنفلوآنزا

قیمت واکسن آنفلوآنزا

خردسالان 2 بار در سال با فاصله حداقل 4هفته

همراه داشتن نسخه پزشک

تزریق همزمان واکسن کرونا و واکسن آنفلوآنزا منعی ندارد .
افرادی که مبتلا یا مشکوک به کرونا هستند نباید واکسن تزریق کنند. 

بین تزریق واکسن کرونا و آنفلوآنزا 2 هفته فاصله باشد.

همراه داشتن کارت ملی به دلیل ثبت در سامانه تی تک

آنفلوآنزا

 خردسالان 
۶ ماه تا ۹ سال

بیماران  نقص 
سیستم ایمنی 

 سالمندان 
بالای ۶۵ سال

زنان
باردار

21۳ هزار تومان 
ایرانی )فلوگارد(

211 هزار تومان 
فرانسوی )واکسی  گریپ(

بی
اس

هم
ا ط

رض
علی

ي/ 
هر

مش
س: ه

عک

14
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پاسخ کنعانی به ادعای طرف های غربی
ایران مطالبه جدیدی مطرح نکرده

یکــی از مهم ترین ادعاهــای تروئیکای اروپایــی در بیانیه 
ضدایرانی اخیرشــان، طرح موضوع های جدیدی ازســوی 
جمهوری اســامی بود؛ ادعایی که به نظر می رســد بیش از 
هرچیز در راستای استمرار فضاسازی ها علیه ایران طرح شده 
 است، چراکه سخنگوی وزارت امورخارجه در نشست خبری 
دیروز خود تأکیــد کرد که در پاســخ های اخیــر به متن 

پیشنهادی اتحادیه اروپا موضوع جدیدی طرح نشده  است.
به گزارش همشهری، بیانیه ضدایرانی اخیر تروئیکای اروپایی، 
آن هم در حســاس ترین مقطع مذاکرات کــه گمانه زنی ها 
حکایت از نزدیک بودن توافق داشت، سرنوشت گفت وگوها 
برای لغو تحریم ها را در هاله ای از ابهام نگه داشته  است. آلمان، 
انگلیس و فرانسه دراین بیانیه تاش کردند همسو با آمریکا و 
در راستای راهبرد »مقصرنمایی ایران«، توپ مذاکرات را به 
زمین جمهوری اسامی بیندازند و تهران را مسئول بن بست 

در مذاکرات معرفی کنند.
سخنگوی وزارت امورخارجه ایران در نشست خبری دیروز 
خود با رسانه ها، تأکید کرد جمهوری اسامی در پاسخ جدید 
خود، مطالبات جدیدی طرح نکرده اســت؛ »ایران در پاسخ 
داده شده به هماهنگ کننده اتحادیه اروپایی به هیچ عنوان 
موضوع های جدیدی کــه مانع شــکل گیری توافق و مانع 
جمع بندی توافق ها شود را مطرح نکرده و مطالبات جدی در 

آنجا طرح نکرده  است«.
ناصر کنعانی توسل طرف های مقابل به جنگ روانی باهدف 
امتیازگیری از جمهوری اسامی را »بسیار طبیعی« دانست و 
تأکید کرد که ایران نه به زیاده خواهی تمکین می کند و نه از 

خطوط قرمز خود عبور خواهد کرد. 
او با بیان اینکه تهران همچنان در انتظار پاسخ رسمی طرف 
آمریکایی اســت، عنوان کرد که مقام هــای آمریکایی باید 
برای هموار شدن مسیر دستیابی به توافق، رفتار سازنده ای 
داشته باشــند؛ »این آمریکاســت که باید برای بازگشت به 
روند توافق اثبات کند که یک عضو قابل اعتماد اســت، این 
دولت آمریکاســت که باید اثبات کند یک رژیم قانون گریز 
و بحران آفرین نیست؛ این آمریکاست که باید اثبات کند به 
هنجارهای بین المللی پایبند است و به نرم های بین المللی 

احترام می گذارد«.

آژانس باید حرفه ای و مستقل عمل کند
سخنگوی دستگاه دیپلماسی همچنین موضع اخیر تروئیکای 
اروپایی که طی بیانیه ای اعام شد را نادرست و نسنجیده در 
یک زمان نادرست دانســت که بیش از هرچیز از محاسبات 
طرف اروپایی ناشــی شده اســت. کنعانی تأکید کرد ایران 
در روند مذاکرات جاری همه تــاش خود را به خرج داد که 
مبتکرانه و سازنده عمل کرده و مسیر را به سمت انجام توافق 
باز کند؛ »توافق یک مسیر دوطرفه است؛ انتظار این بود که 

طرف های مذاکره هم دراین مسیر سازنده عمل کنند«.
وی با اشــاره به موضوع های پادمانی مطــرح در مذاکرات 
برجامی عنوان کرد: ایران به همان اندازه که حامی ثابت قدم 
خلع ساح هســته ای اســت، به همان میزان نیز نسبت به 
عدم اشــاعه متعهد و پایبند اســت و درعین حال بر اجرای 
غیرتبعیض آمیز و بی طرفانه نظام پادمان ها توســط آژانس 

تأکید می کند.
کنعانی به این موضوع هم اشــاره کرد کــه آژانس باید به 
وظایف خود به صورت حرفه ای و فارغ از فشار طرف های ثالث 
به خصوص در ارتباط با اتهام های بی اساسی که ازسوی یک 
رژیم غیرپایبند و غیرعضو در نظام جامعــه پادمان ها ارائه 

شده است، عمل کند.
وی ضمن اعام آمادگی ایران برای ادامه همکاری ســازنده 
با آژانس، تأکید کرد که تهران آماده  است در مسیر زدودن 
تصاویر ســاختگی و غیرواقعی درباره فعالیت های هسته ای 
صلح آمیزش با آژانس همکاری کند؛»تا آنجا که اطاع داریم، 
پیش نویس قطعنامه ای در شورای حکام و آژانس درباره ایران 
ارائه نشده است. هرگونه اقدام غیرســازنده ازسوی آژانس، 

نتیجه غیرسازنده به همراه خواهد داشت«.

ادعاهای تکراری مدیرکل آژانس 
علیه ایران

مدیرکل آژانس بین المللی انرژی اتمی در کنفرانس خبری 
پس از نشست  فصلی شورای حکام به تکرار ادعاهای گذشته 
درباره فعالیت های هســته ای صلح آمیز جمهوری اسامی 
پرداخت و گفت که تدابیر جبرانی ایران، شکاف دانش این 
سازمان را نسبت به فعالیت های اتمی ایران بیشتر کرده است.

به گــزارش ایرنا، رافائل گروســی مدعی شــد هرچه زمان 
می گذرد، جمع بندی اختاف پادمانی بسیار دشوار می شود: 
»ایران باید خیلی شفاف عمل کند و به ما درباره برخی مسائل 
دسترسی بدهد تا بتوانیم یک تصویر حدودی را از واقعیت 
ترسیم کنیم. به همین خاطر تکالیف زیادی پیش رو داریم تا 

بتوانیم به جمع بندی نهایی برسیم.«
وی در پاسخ به ســؤالی درباره آنچه رویکرد متعصبانه وی 
نســبت به فعالیت های اتمی ایران عنوان شد، گفت از این 
ارزیابی متأسف است: »اینکه آژانس خواستار توضیح درباره 
یک سری مسائل است و ایران به گونه ای که انتظار می رود، 
رفتار نمی کند و ما را به سیاسی کاری متهم می کند، مسئله 
جدیدی نیســت.« این درحالی اســت که مدیرکل آژانس 
درعین حال تأیید کرد که همواره در طول ریاست این نهاد، 

درباره ایران یا اوکراین تحت فشار سیاسی قرار داشته است.
گروسی با نادیده گرفتن زرادخانه های مملو از کاهک های 
هسته ای رژیم صهیونیستی ادعا کرد که رفتار او در چارچوب 
وظایف آژانس بوده و امیدوار اســت ایران هرچه سریع تر در 
این زمینه همکاری کند. وی افزود: ما آماده هستیم و تمایلی 
به تشدید اوضاع نداریم؛ فقط می خواهیم این مسئله روشن 
شود. امیدواریم ایران به گونه دیگری به این مسئله نگاه کند. 
وی همچنین گفت: »درصورت احیای برجام با مشــکات 
زیادی مواجهیم تا بتوانیم تصویر کاملی از اقدام های ایران را 

ارائه کنیم و در اصل، وظایف زیادی پیش رو داریم.«

رئیس سازمان حج و زیارت در گفت وگو با همشهری:
کار زائران اربعین روی زمین نمی ماند

رئیس سازمان حج و زیارت از عدم اختصاص بودجه دولتی برای 
برگزاری مراسم اربعین در عراق خبر داد و گفت که دولت در این 
راهپیمایی و گردهمایی بزرگ، فقط نقش تسهیلگر را داشته است.

سیدصادق حسینی، رئیس سازمان حج و زیارت در گفت وگوی 
اختصاصی با همشــهری به تأکید رئیس جمهوری بر پیگیری 
مشکات زائران اربعین حسینی در عراق اشاره کرد و گفت: هیچ 
بودجه دولتی صرف اربعین نشده است. هم اکنون ۵۰۰ موکب 
ایرانی در کربا پذیرای زائران هستند که حتی یک ریال از هزینه 
این موکب ها توسط دولت داده نشــده و خود مردم هزینه های 
آن را تأمین کرده اند. همه خدمات رســانی ایرانی ها در اربعین 
مردمی است و دولت فقط نقش تسهیلگر را دارد. سازمان حج و 
زیارت فقط مسئول کمیته ثبت نام و اعزام اربعین است که یکی 
از کمیته های ۱۷گانه ســتاد مرکزی اربعین به حساب می آید. 
بسیاری از انتقاداتی که به این سازمان در زمینه مشکات اربعین 
نســبت داده می شــود، اصا در حیطه وظایف و اختیارات این 

سازمان نیست.
وی با تشکر از دولت و مردم عراق برای پذیرایی از زائران اربعین 
گفت: انتقاداتی که به عدم همکاری دولت عراق در روزهای اخیر 
شده، به هیچ وجه درست نیست. دولت عراق بیشترین همکاری 
با ایران را مخصوصا در زمینه گذرنامه و لغو روادید داشته است. 
مردم عراق هم مثل همیشــه در پذیرایی از زائران ایران با تمام 

وجود به میدان آمدند.
حسینی علت برخی کمبودها در زمینه پذیرایی و اسکان زائران 
در هفته گذشته را شروع زودهنگام سفر زائران به عراق دانست 
و افزود: معمولا بســیاری از موکب ها از ۱۰روز مانده به اربعین، 
خدمات رسانی و پذیرایی خود را آغاز می کنند. زائران ایرانی از 
۲۰روز قبل از اربعین راهی عراق شــدند تا زودتر زیارت کنند و 
برگردند. در این زمان هنوز موکب ها ایجاد نشده بودند و به همین 

دلیل مشکاتی به وجود آمد.
رئیس سازمان حج و زیارت با اشاره به اینکه راهپیمایی اربعین 
در عراق، بزرگ ترین کنگره بشــری در طول تاریخ است، گفت: 
گردهمایی ۲۰میلیون نفری در هیچ کجا سراغ نداریم. در مراسم 
حج هر سال، ۲میلیون و ۴۵۰ هزار نفر شرکت می کنند که این 
افراد هم در طول ۴۵روز به عربستان سفر می کنند و برمی گردند؛ 
حتی اگر این جمعیت در یک هفته به این کشور بروند، عربستان 

هم با مشکل مواجه خواهد شد.
وی ازجمله اهداف برگزاری اربعین حسینی را تجدید بیعت با 
آرمان های سیدالشهدا)ع(، مخابره پیام تسلیم ناپذیری مقابل 
مستکبران و زورگویان، انتشار پیام همدلی و همگرایی بین جامعه 
مسلمین جهان و آماده شدن جهان اسام برای مهدویت دانست 
و افزود: زائران از ۵۲ کشور اسامی راهی اربعین می شوند؛ حتی 
افرادی از کشورهای غیراسامی هم خودشان را به این گردهمایی 
بزرگ می رسانند. حسینی به شکل گیری ستاد مرکزی اربعین به 
ریاست وزیر کشور اشاره کرد و گفت: در دولت قبل از مقام معظم 
رهبری درخواست شد که چون موضوع اربعین، تبدیل به یک 
موضوع ملی شده است، ستاد اربعین به طور متمرکز در وزارت 
کشور تشکیل شــود. رهبری هم با این موضوع موافقت کردند. 
هم اکنون ســتاد اربعین در ایران ۱۷ کمیته دارد که مسئولیت 
کمیته ثبت نام و اعزام اربعین با سازمان حج و زیارت است. برخی 
در هفته های گذشــته انتقاداتی در زمینه حمل ونقل زائران یا 
مسائل فرهنگی به سازمان ما داشــته اند که باید اعام کنم این 
مشکات در حوزه وظایف ما نبوده و ســازمان حج و زیارت هم 
ورودی نداشته است. البته ما هر کجا احساس کردیم نیاز است 
برای کمک وارد شویم این کار را انجام داده ایم تا کاری روی زمین 
نماند. رئیس سازمان حج و زیارت یکی از خدمات این سازمان در 
مراسم امسال را طبخ غذا برای زائران اعام کرد و گفت: با توجه 
به اینکه زائران زودتر از برپایی موکب ها به شهرهای مقدس عراق 
رسیده بودند، مشکل اطعام وجود داشت. بافاصله سازمان حج 
و زیارت وارد این قضیه شد و با دریافت موادغذایی از عتبه علویه، 
اقدام به پخت روزانه ۲۰هزار غذا برای زائران کرد. در شهر کربا 

هم همین کار انجام شد و هنوز هم ادامه دارد.
وی یکی دیگر از خدمات ســازمان حج و زیارت در مراســم 
اربعین امسال را امدادرسانی به گمشدگان اعام کرد و افزود: 
تا به امروز حدود ۸۴ هزار گمشــده ایرانی را پیدا کرده و به 
خانواده هایشان رسانده ایم. ۵۷۰ نفر از سازمان حج و زیارت 
برای کمک به همین گمشدگان راهی عراق شده اند. ۸ ایستگاه 
در شهرهای مذهبی عراق داریم و ۵۸ ایستگاه هم در مسیر 
نجف تا کربا ایجاد کرده ایم. نیروهای ما به صورت شــیفتی 
در این ایســتگاه ها حضور دارند و خدمات رسانی می کنند. 
این نیروها با هزینه خودشــان به عراق اعزام شده اند و کمک 
می کنند. حسینی، یکی از خدمات ســازمان حج و زیارت را 
بیمه زائران از طریق سامانه سماح دانســت و افزود: تا امروز 
۳میلیون و ۳۵۰هزار نفر در سامانه سماح ثبت نام کرده اند و 
از این تعداد، ۲میلیون و ۸۰۰هزار نفر، ثبت  نام خود را قطعی 
و حق بیمه ۱۸هزارتومانی را پرداخت کرده اند. هنوز ثبت نام 
ادامه دارد و توصیه ام به زائران این است که حتما برای ثبت نام 
در سامانه ســماح و پرداخت حق بیمه اقدام کنند. تا امروز 
۴۸ فوتی به صورت طبیعی یا در سوانح مختلف داشته ایم که 
متأسفانه ۳۰ درصد این افراد بیمه شده بودند. سازمان حج و 
زیارت ۵۰ آمبولانس هم در ۵۰ نقطه مسیر راهپیمایی اربعین 

مستقر کرده تا درصورت نیاز به بیماران خدمات ارائه دهند.
وی با اشاره به بیشــتر شدن میزان 
خروج زائران ایرانی از عراق در 
روزهای اخیر نسبت به ورود به 
این کشور، افزود: روز گذشته 
۱۶۹۸۱۰ زائــر از طریــق 
مرزهــای زمینــی و هوایی 
وارد عراق شدند؛ درحالی که 
۱۸۷۵۹۴ زائر از مرزهای 
عراق خارج شــدند و 
به کشــور عزیزمان 

برگشتند.

گزارش

خبر

برجام

حضرت آیت الله خامنــه ای در اجرای بند یک 

اصل ۱۱۰قانون اساسی، سیاست های کلی برنامه رهبری
هفتم را که پس از مشــورت با مجمع تشخیص 
مصلحت نظام و با اولویت پیشرفت اقتصادی توأم با عدالت تعیین 
شده است، به سران سه قوه، رئیس مجمع تشخیص مصلحت نظام 
و رئیس ستاد کل نیروهای مسلح ابلاغ کردند. به گزارش پایگاه 

اطلاع رسانی دفتر مقام  معظم رهبری، رهبر معظم انقلاب با تشکر 
از فعالیت فشــرده اعضا  و دبیرخانه مجمــع در ارائه نظرات و 
مشارکت فعال قوای سه گانه و سایر ارکان نظام، تهیه و تصویب 
قانون برنامه هفتم بر پایه این سیاست ها را گامی دیگر در تحقق 
اهداف نظام خواندند و بر نظارت فعال بر حسن اجرای سیاست ها 

تأکید کردند.

سیاست های کلی برنامه هفتم در ۷سرفصل »اقتصادی«، »امور 
زیربنایی«، »فرهنگی و اجتماعی«، »علمی، فناوری و آموزشی«، 
»سیاسی و سیاســت خارجی«، »دفاعی و امنیتی«، »اداری، 

حقوقی و قضایی« و در ۲۶بند تصویب شده  است.
متن نامه رهبــر معظم انقلاب و سیاســت های ابلاغی برنامه 

پنج ساله هفتم به این شرح است:

دستور رئیسی برای تدوین 
برنامه هفتم توسعه

سید ابراهیم رئیسی ، رئیس جمهور طی 
دستوری به سید مسعود میرکاظمی، رئیس سازمان برنامه 
و بودجه این سازمان را موظف کرد با استفاده از دیدگاه های 
کارشناسی صاحبنظران و مراکز پژوهشی و تدقیق در مفاد 
سیاست های ابلاغی هرچه سریع تر برنامه هفتم توسعه 
اقتصادی، اجتماعی و فرهنگی را متناسب با سیاست های 
کلی تدوین کند و در مسیر بررســی و تصویب در هیات 

دولت قرار دهد. 

پایان ماموریت مجمع دور هشتم
مجمع تشخیص مصلحت نظام عملا با تصویب سیاست های 
کلی برنامه هفتم توســعه و ابلاغ آن از سوی رهبر معظم 
انقلاب به پایان راه خود رسید و دستور کار دیگری در این 
دور از فعالیت های خود ندارد. 53عضو حقیقی و حقوقی 
مجمع تشــخیص مصلحت نظام ۲3مردادماه۱39۶ برای 
یک دوره 5ساله منصوب شده بودند. رهبر انقلاب مردادماه 
امسال این حکم را یک ماه دیگر تا پایان بررسی سیاست های 
کلی برنامه هفتم توســعه تمدید کردند. این مهلت فردا 
همزمان با جلسه کاری چهارشنبه مجمع پایان می یابد. بنا 
به اعلام اعضای مجمع احکام دور نهم مجمع نیز به زودی 

صادر خواهد شد.  

مکث

رهبرمعظم  انقاب سیاست های کلی برنامه هفتم را اباغ کردند

اولویت؛ پیشرفت اقتصادی توأم با عدالت

بسم الله الرحمن الرحیم
سیاست های کلی برنامه هفتم که با اولویت اصلی 
»پیشرفت اقتصادی توأم با عدالت« تعیین شده 

 است، اباغ می گردد:
از اعضای محتــرم، به ویژه رئیس مکرم مجمع 
تشخیص مصلحت نظام و نیز دبیرخانه آن که 
با فعالیت فشرده و کوشش فراوان در جلسات 

صحن مجمع و کمیسیون ذی ربط، پیش نویس 
سیاست های کلی برنامه هفتم را مورد بررسی 
قرار دادنــد و نظرات خــود را در این زمینه به 
اینجانب ارائه کردند، تقدیر و تشــکر می کنم. 
مشــارکت فعال و مؤثر دولت و مجلس و قوه 
قضاییه و ســایر ارکان نظام نیز شایسته  تقدیر 
اســت. تهیه و تصویب قانــون برنامه هفتم بر 

پایه این سیاست ها و اجرای دقیق و مسئولانه  
آن، گامی دیگر در تحقق اهداف نظام مقدس 
جمهوری اسامی ایران خواهد بود؛ همچنان که 
نظارت فعال هیأت عالی نظارت مجمع تشخیص 
مصلحت، به حُســن اجرای سیاست های کلی 

برنامه، کمک خواهد کرد.
شایسته  است برخی از راه های تحقق سیاست ها 

و الزام های مالــی و شــاخص های کمّی که در 
پیشــنهادهای مجمــع اســت و در مجموعه  
سیاست های اباغی مذکور نیست، در حد وسع و 
امکانات دولت در تهیه  لایحه مورد توجه و عمل 

قرار گیرد.
سیدعلی خامنه ای
۲۰شهریور ۱۴۰۱

سیاست های کلی برنامه پنج ساله هفتم

هدف کلی و اولویت اصلــی برنامه هفتم با 
رعایت سیاست های کلی مصوب، پیشرفت ۱

اقتصادی توأم با عدالت با نرخ رشد اقتصادی متوسط 
۸درصد در طول برنامه تعیین می شــود با تأکید بر 
افزایش بهره وری کل عوامل تولید )منابع انســانی، 

سرمایه، فناوری و مدیریت(.
 ایجاد ثبات در سطح عمومی قیمت ها و نرخ 

ارز و تک رقمــی کردن تورم طی ۵  ســال و ۲
جهت دهی به نقدینگی و اعتبارات بانکی به ســمت 
فعالیت های مولد و جذابیت زدایــی از فعالیت های 

غیرمولد.
 اصاح ساختار بودجه دولت از طریق:

  احصا و شفاف سازی بدهی ها و تعهدهای 3
عمومی دولت و مدیریت و تأدیه بدهی ها.

  واقعی کــردن منابع و مدیریت مصــارف دولت و 
اجتناب از کسر بودجه.

  تعیین تکلیــف طرح های عمرانــی نیمه تمام با 
واگذاری از طریق مشارکت دادن بخش های خصوصی 

و عمومی غیردولتی در طرح های عمرانی انتفاعی.
 شفاف ســازی و ضابطه منــد کــردن درآمدها و 
هزینه های شرکت نفت و ســایر شرکت های دولتی 

در بودجه.
 ایجاد تحول در نظام مالیاتی با رویکرد تبدیل 

مالیات به منبع اصلــی تأمین بودجه جاری 4
دولت، ایجاد پایه های مالیاتی جدید، جلوگیری از فرار 
مالیاتی و تقویت نقش هدایت و تنظیم گری مالیات در 

اقتصاد با تأکید بر رونق تولید و عدالت مالیاتی.
 استقرار نظام جامع تأمین اجتماعی مشتمل 

بر حوزه های امدادی، حمایتی و بیمه ای در 5
ســطوح پایه، مازاد و مکمل به منظــور ارائه عادلانه 

خدمات.

 تأمین امنیت غذایی و تولید حداقل ۹۰درصد 
کالاهای اساسی و اقام غذایی در داخل، همراه ۶

با حفظ و ارتقای ذخایر ژنتیک و منابــع آبی و افزایش 
سطح سامت و ایمنی مواد غذایی.

اصاح الگوی کشــت با توجه به مزیت های منطقه ای و 
منابع آبی و با اولویت بخشی به تولید کالاهای راهبردی 

کشاورزی.
 استقرار نظام مدیریت یکپارچه منابع آب کشور 

و افزایــش بهــره وری حــدود ۵  درصدی آب ۷
کشاورزی.

کنترل و مدیریــت آب های ســطحی و افزایش منابع 
زیرزمینی آب از طریق آبخیزداری و آبخوان داری.

برنامه ریزی برای دستیابی به سایر آب ها و بازچرخانی 
آب های صنعتی و پساب.

 افزایش حداکثری تولید نفت خام و گاز طبیعی 
در میادین مشترک.8

افزایش ضریب بازیافت در میادین مستقل.
افزایــش ارزش افزوده از طریق تکمیــل زنجیره ارزش 

صنعت نفت و گاز.
 اجرای چند طرح عظیم اقتصادی ملی، پیشران، 

زیرساختی، روزآمد و مبتنی بر آینده نگری.9
 فعال سازی مزیت های جغرافیایی - سیاسی و 

تبدیل جمهوری اسامی ایران به مرکز مبادلات ۱۰
و خدمات تجاری، انــرژی، ارتباطــات و حمل ونقل با 
روان سازی مقررات و ایجاد و توسعه زیرساخت های لازم.
 تحقق سیاســت های کلی آمایش سرزمین با 

توجه به مزیت های بالفعــل و بالقوه و اجرایی ۱۱
ساختن موارد برجسته آن با توجه ویژه بر دریا، سواحل، 

بنادر و آب های مرزی.
 ارتقای نظام سامت براساس سیاست های کلی 

سامت.۱۲

 اعتای فرهنگ عمومی درجهت 
تحکیم سبک زندگی اسامی ـ ۱3

ایرانی، تقویت همبســتگی و اعتماد به 
نفس ملی، ارتقــای هویت ملی و روحیه 
مقاومت، کار و تاش در جامعه با بسیج 
تمامی امکانات و ظرفیت های کشــور، 
دستگاه ها و نهادهای دولتی و مردمی و 
افراد و شــخصیت های اثرگذار علمی و 
اجتماعی و حمایت و پشــتیبانی مؤثر 

دولت از آن.
 تقویت کارایی و اثربخشی رسانه 

ملــی در گســترش و تعمیــق ۱4
فرهنگ اسامی - ایرانی و مواجهه مؤثر 
با جنــگ روانــی و تهاجــم فرهنگی و 

سیاسی دشمنان.
 تحکیم نهاد خانواده و رفع موانع 

رشد و شکوفایی بانوان.۱5
 افزایش نرخ باروری و موالید به 

حداقــل ۲/۵طــی ۵ ســال با ۱۶
حمایت همه جانبه از فرزندآوری و رفع 
موانع و ایجاد مشوق های مؤثر و اصاح 

فرهنگی.
 توســعه صنعت گردشــگری و 

ترویج صنایع دستی.۱۷
 ارتقــای ســامت اجتماعی و 

پیشگیری و کاهش آسیب های ۱8
عتیــاد،  ا به ویــژه  اجتماعــی 
حاشیه نشینی، طاق و فساد براساس 
شــاخص های معتبــر و بهره گیــری 
حداکثــری از مشــارکت مــردم و با 

زمانبندی متناسب.

اقتصادی
امور 

زیربنایی 
فرهنگی و 
اجتماعی

 برقراری حاکمیت ملی و صیانت از 
ارزش های اســامی - ایرانی در ۱9

فضای مجازی با تکمیل و توسعه شبکه ملی 
اطاعات و تأمین محتوا و خدمات متناسب 
و ارتقای قدرت سایبری در تراز قدرت های 
جهانی با تأکید بر مقاوم ســازی و امنیت 
زیرساخت های حیاتی و کان داده کشور.

افزایش شتاب پیشرفت و نوآوری 
علمی و فناوری و تجاری سازی  ۲۰

آنهــا، به ویژه در حوزه هــای اطاعات و 
ارتباطات و زیست فناوری و ریزفناوری و 
انرژی های نو و تجدیدپذیر.روزآمدسازی 
و ارتقای نظام آموزشی و پژوهشی کشور.

علمی  
فناوری و 
آموزشی

 کنشــگری فعال در دیپلماسی 
رسمی و عمومی با ایجاد تحول و ۲۱

ظرفیت سازی ارزشی و انقابی در نیروی 
انسانی در دستگاه دیپلماسی و همکاری 
هدفمنــد و مؤثر ســازمان ها و نهادهای 

مسئول در امور خارجی.
 تقویت رویکــرد اقتصادمحور در 

سیاست خارجی و روابط منطقه ای ۲۲
و جهانی و تقویت پیوندهای اقتصادی با 

اولویت همسایگان.

 سیاسی
  و سیاست 
خارجی

 تقویت بنیه دفاعی به منظــور ارتقای 
بازدارندگــی و اکتســاب فناوری های ۲3

اقتدارآفرین موردنیاز صنایع دفاعی و امنیتی با 
تأکید بــر خودکفایی کشــور در ســامانه ها، 
تجهیزات و خدمــات اولویــت دار با تخصیص 

حداقل ۵درصد بودجه عمومی کشور.
 تقویت زیرســاخت ها و بهینه ســازی 

سازوکارهای عمومی و دستگاهی برای ۲4
مصون ســازی و ارتقــای تــاب آوری در قبال 
تهدیدها، به ویژه تهدیدهای سایبری، زیستی، 

شیمیایی و پرتویی با اولویت پدافند غیرعامل.

 تحول در نظام اداری و اصاح 
بــر ۲5 مبتنــی  آن  ر  ختا ســا

سیاست های کلی نظام اداری با تأکید 
بــر هوشمندســازی و تحقــق دولت 
الکترونیک، حذف تشــکیات موازی و 
غیرضــرور، به روزرســانی قوانیــن و 
مقررات، اصاح روش ها و رفع فساد و 

زمینه های آن در مناسبات اداری.
 روزآمدســازی ســند تحــول 

قضایی و اجرای آن با تأکید بر:۲۶
 پیشگیری از وقوع جرم و دعاوی 

و  یندهــا  ا فر زی  هوشمندســا   
بهره گیــری از فناوری هــای نوین در 

ارائه خدمات قضایی 
 اجرای ۱۰۰درصدی حد نگار 

ز  یــی ا یــت حقوقــی و قضا  حما
ســرمایه گذاری، امنیــت اقتصادی و 

بهبود محیط کسب وکار
  اســتفاده از ظرفیت هــای مردمی 
و توســعه روش هــای مشــارکتی و 

غیرقضایی در حل وفصل دعاوی 
ییه   تقویت و تثبیت ســهم قوه قضا
بــع بودجــه عمومــی دولت و  ز منا ا
تأمین نیازهــای مالی و اســتخدامی 

ییه  قوه قضا
 بالا بردن ســطح علمی و شایستگی 

اخاقی ضابطان دادگستری 
 بازنگری در قوانین درجهت کاهش 
عناوین جرائــم و کاهش اســتفاده از 

مجازات زندان 

 دفاعی
 و امنیتی 

اداری  
 حقوقی
و قضایی
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 مقاوم سازی و بهســازی لرزه ای 

پل های سواره روی شهر تهران از گزارش
اولویت های دوره ششم مدیریت 
شهری محسوب می شود. شــهر تهران 753پل  
ســواره رو دارد که به گفته معاون فنی و عمرانی 
شــهرداری تهران نیمی از این پل ها به میانسالی 
رسیده اند. به همین دلیل، عباس شعبانی توجه 
ویژه  به پل های ســواره رو را از اولویت های اصلی 
شــهرداری تهران قلمداد کرد و گفت: »ازجمله 
اقدامات دوره فعلی مدیریت شهری درخصوص 
نگهداشت زیرســاخت ها و ابنیه عمرانی، احصا و 
تعیین متولیان تعمیر، نگهداری، بهسازی سازه ای 
و لرزه ای پل های ســواره رو است که پیش از این 
وجود نداشت. این امر اردیبهشت ماه سال جاری 
متعاقب تشکیل کارگروهی متشکل از مدیران و 

کارشناسان شرکت یادمان سازه، سازمان مشاور 
فنی و مهندسی شهر تهران و همچنین اداره کل 
هماهنگی فنــی و عمرانی ســازمان ها و مناطق 
شــهرداری تهران در قالب یک ماتریس تفکیک 
وظایف به تمام مناطق ۲۲گانه شهرداری تهران 

ابلاغ شد.« 
از یک ســال پیش کــه دوره ششــم مدیریت 
شهری شروع شد، معاونت فنی و عمرانی اعلام 
کرد که طی 3سال آینده مقاوم سازی پل های 
سواره رو انجام خواهد شــد؛ پل هایی که اغلب 
نیاز به نگهداشت و بهسازی دارند و با توجه به 
شرایط ترافیکی هم اکنون شرکت یادمان سازه 
تعمیرات تخصصی و مقاوم ســازی و بهسازی 
لرزه ای در ســاعات مختلف روز و شــب انجام 
می شــود. به گفته مدیرعامل شــرکت یادمان 

سازه، مرمت و بازسازی اتصالات فلزی پل های 
تقاطع بزرگراه های شهید حکیم با شهید چمران 

و شهید همت با آزادگان   انجام شد. 
امین شالبافان گفت: »طی دریافت گزارش هایی 
مبنی بر خرابی در اتصالات فلزی ۲پل سواره رو 
واقع در پهنه جنوب غرب تهران، مشاهده شد که 
تعدادی از اتصالات فلزی تیرهای میانی عرشه 
پل تقاطع بزرگراه های شهید همت با آزادگان و 
تعدادی از ورق های فلزی اتصال اجزای سازه ای 
در پل تقاطع بزرگراه های شهید حکیم با شهید 
چمران دچار خرابی و نقص شده است.« او ادامه 
داد: »با توجه به خطرات احتمالی، در کمترین 
زمان ممکن دستور کار لازم از سوی مشاور طرح 
تهیه و تعداد 4عــدد از اتصالات فلزی تیرهای 
میانی عرشــه پل تقاطع بزرگراه های شــهید 

همت با آزادگان با ورق های فولادی به ضخامت 
10میلی متر و تعداد 1۲عدد از ورق های فلزی 
اتصال تیر اصلی پل تقاطع بزرگراه های شهید 
حکیم با شــهید چمران با ورق هــای فولادی 
به ضخامت ۲0میلی متــر جایگزین، مرمت و 

بازسازی شد.« 
تعمیرات تخصصی پل های شهر تهران در 4پهنه 
شمال شرقی با۲00دســتگاه پل، شمال غربی با 
۲17دستگاه پل، جنوب شرقی با ۲۲1دستگاه پل 
و جنوب غربی با 115دســتگاه پل در حال انجام 
اســت. ترمیم و تعویض درز انبساط با 35درصد، 
ایزولاســیون و روکش اپوکســی با ۲0درصد، 
زهکش و سیســتم جمع آوری آب های سطحی 
با 10درصد از آسیب های عمده این پل هاست که 

در دستور کار قرار گرفته است.

عبور مطمئن از پل های مقاوم
تعمیرات تخصصی و مقاوم سازی پایتخت به صورت شبانه روزی در حال انجام است

شورای پنجم قدر اعتماد مردم را ندانست
 معاونت ارتباطات و امور بین الملل اداره کل اداری و اجرایی 

بازتاب
شورای اسلامی شهر تهران در متنی و در واکنش به مطالب 
اخیر مطرح شده از سوی برخی اعضای شورای پنجم شهر 
تهران و در هماهنگی با اعضای شورای فعلی شهر، اعلام کرد: »بدون هیچ گونه 
ادعا، شعار و تبلیغاتی کافی است امروز از هر شهروند معمولی شهر تهران درباره 
توسعه و پیشرفت شهر در این دو دهه سؤال شود. طراحی، احداث، تکمیل، 
تجهیز، توسعه و ارائه بسیاری از خدمات شــهری، پروژه های بزرگ فنی و 
عمرانی، فضای سبز، حمل ونقل و ترافیک، معابر و میادین و بزرگراه ها و بسیاری 
از خدمات کوچک و بزرگ این روزهای تهران محصــول و خروجی دوران 
مدیریت یک و نیم دهه ای همین طیف در شورای اسلامی و شهرداری تهران 
است. به سختی می توان پروژه ای متعلق به دوران انقلاب را در شهر تهران نام 
برد که طراحی، ایجاد یا تکمیل آن به 3دوره ماقبل گره نخورده باشد و چه بسا 
علت طولانی شدن و تداوم مدیریت جهادی نیز عملکرد آنان بوده که نه در قالب 
مناظره و تبلیغات و هیاهو، بلکه در میدان عمل و اجرا توسط شهروندان خوانش 
شده است. چنین ادعایی مبتنی بر آمار و سند است؛ کافی است برخی آمارهای 
موجود در سند   تحویل شورای پنجم که توسط خود ایشان تهیه شده را مرور 
کنیم. بدهی شهرداری از 59۲00میلیارد ریال در سال 96به 7۲379میلیارد 
ریال افزایش یافته است، بدهی بانکی شهرداری از 194080میلیارد ریال در 
سال 96به حدود 3برابر یعنی 560610میلیارد ریال در سال 1400افزایش 
یافته است! از مجموع 300 کیلومتر خطوط مترو، تنها 79 کیلومتر و طی ۲۲ 
سال مدیریت قبل از مدیریت جهادی و ۲۲0 کیلومتر در دوره مدیریت جهادی 
ساخته شد و به بهره برداری رسید. در طول 4 سال مدیریت شورای پنجم یک 
کیلومتر به خطوط مترو اضافه نشد و اگر تعدادی ایستگاه به بهره برداری رسید، 

 درواقع همــان ایســتگاه های دوران مدیریت جهادی با پیشــرفت بالای
 80 ،90درصد بود. علاوه بر این، انبارهای تجهیزات مترو که در شــهریور 
96قطعات و نیاز ناوگان مترو را تامین می کرد در کمال تعجب در شهریور 
1400خالی   شــده بودند. در دوره 4ساله، شورای پنجم حتی یک رام قطار 
خریداری نکردند و با شعار خرید 630 واگن، به جز حرف، کمترین پرداخت 
برای شروع به ساخت صورت نگرفت. همچنین تعداد اتوبوس شهری در پایان 
دوره مدیریت جهادی به اذعان خودشان بیش از 6هزار دستگاه بوده و در سال 
1400 به کمتر ۲۲00دستگاه تقلیل یافت. از سوی دیگر میزان جابه جایی 
روزانه مسافران با اتوبوس های شهری از ۲8۲میلیون مسافر در سال 96به 
187میلیون مسافر در ســال 1400تقلیل یافت و متوسط سرفاصله اعزام 
اتوبوس از ۲0دقیقه در سال 96به ۲5دقیقه در سال 1400افزایش یافته است. 
برخلاف شعارهای شورای پنجمی ها در حوزه فضای سبز و باغ ها، از مجموع 
81هکتار باغ های تملک شده تا سال 1400توسط شهرداری، بیش از 70هکتار 
آن مربوط به قبل از سال 96بوده و از 60017هکتار بوستان ها و پارک های 
تهران تا سال 1400، بالغ بر 58475هکتار آن در قبل از سال 96ساخته شده 
است. با چنین آماری در حوزه فضای سبز تعداد روزهای سالم از 165روز هوای 

پاک در سال 96به 154روز در سال 1400کاهش یافته است. 
در زمینه ایمنی شهر تهران نیز از مجموع 133ایستگاه فعال آتش نشانی تا سال 
1400، 1۲6ایستگاه آن مربوط به دوره های گذشته بوده است. علاوه بر این، 
سرانه فضاهای ورزشی، طول شبکه بزرگراهی، ساخت تونل، پل های شهری و 
سایر پروژه های فنی و عمرانی و خدماتی به گواه آمار، نزدیک به صفر بوده و قبل 
از سال 96احداث شده است. نکته قابل تامل در مورد آمار نیروی انسانی مورد 
ادعای شورای پنجم، تناقض در گفتار آنهاست. شورای پنجم امروز در حالی 

مدعی کاهش کارکنان شهرداری و عدم جذب نیرو در 4سال گذشته است 
که چندی پیش همان اعضا نسبت به تعدیل نیروهای جذب شده در 4سال 
اخیر گله داشتند! از سویی در همین 4سال مورد ادعای شورای پنجم تعداد 
پست های مدیریتی مجموعه شهرداری تهران از 4637پست به 5541پست 
افزایش یافته ؛ یعنی قریب به هزار پست مدیریتی در دوره پنجم ایجاد شده  
که محل تامل است! و نکته قابل تامل تر آنجایی است که همین مدعیان در 
بدو ورود به مدیریت شهری و از آنجایی که جریان جذب نیرو بسته شده بود 
اقدام به عزل مدیران و حتی روئسای ادارات از پست هایشان کرده تا به بهانه 
جذب مدیر، نیروهای خودی را وارد مدیریت شهری کنند. ورای هرگونه شعار 
و آمار آنچه شهروندان تهرانی از سال 96تا 1400در میدان عمل و بستر شهر 
تهران دیدند رکود، سکوت، انسداد و خاموشی پروژه های شهری بود؛ سکونی 
که محصول ذهنیت سازی  نبوده و آثار و تبعات خود را در توقف رشد و توسعه 
شهر تهران نشان داده بود. شورای ششم به عنوان میراث دار چنین مدیریت 
منفعل و ناکارآمدی در یک سال گذشته روح تازه ای به شهر و مدیریت شهری 
بخشیده است، افتتاح پایانه متروی اکباتان، آغاز عملیات شاخه غربی یادگار 
امام، آغاز عملیات ساخت 5هزار واحد مسکونی در شهرری و ساخت بوستان 
16هکتاری ایرانیان و طراحی و بررسی ده ها پروژه کوچک و بزرگ حاکی از آن 
است که مدیریت شهر تهران از خمودی و سکون خارج شده و شهر تهران در 
حال حرکت و پویایی است. شورای ششم فارغ از هرگونه شعار خود را متعهد 
به خدمت به مردم می داند و معتقد است باید به خواست و نظر مردم احترام 
گذاشــت، مردم خود بهترین معیار و قاضی برای سنجش عملکرد مدیران 
هستند، امروز نوبت کار، تلاش و خدمت است و از شعارهای انتخاباتی باید 

دوری گزید.«

 رئیس ستاد اربعین شهرداری تهران 
در گفت وگو با همشهری عنوان کرد

مدیریت بازگشت زائران با استقرار 
نیروهای تازه نفس

4روز مانده به اربعین، اخبار و تصاویر 
متعددی از مرزها و شهرهای عراق 

منعکس می شود که برخی حکایت 
از کاســتی ها دارند و بعضی هم 

بیانگر خدمت رســانی به زائران هستند. در تصاویری 
زواری که در مسیر قرار دارند از کمبود آب گلایه می کنند 
و در تصاویر دیگری وضعیت نامناســب اسکان زائران 
نمایش داده می شــود. علاوه بر زائران ایرانی، زواری 
از کشورهای افغانستان، هند، پاکســتان و... هم در 
راهپیمایی اربعین شــرکت می کنند و برای برگزاری 
هرچه باشکوه تر آن تمام دستگاه ها و سازمان ها ازجمله 
شهرداری تهران پای کار می آیند تا با ایفای یک نقش 
و مسئولیتی هر چند کوچک ســهمی داشته باشند. 
براساس تقسیمات ستاد اربعین کشور، امسال شهرداری 
تهران مسئول خدمت رســانی در حوزه حمل ونقل و 
خدمات شهری اســت و در مرزهای چهارگانه و حتی 
مرز میرجاوه هم وظایفی را برعهده دارد. برای کسب 
اطلاعات بیشتر از کم و کیف ارائه خدمات در مرزها و 
عتبات عالیات با محمدامین توکلی زاده، رئیس ستاد 
اربعین شهرداری تهران در نجف اشرف گفت وگو کردیم.

علاوه بر مرزهای چهارگانه، ضرورت حضور 
نیروهای شهرداری تهران در مرز میرجاوه چیست؟

زائران ایرانی عمدتا از مرزهای چهارگانه )مهران، خسروی، 
شلمچه و چذابه( تردد می کنند، اما زائران کشور افغانستان 
و پاکستان از مرز میرجاوه وارد کشور می شوند تا از مرزهای 
چهارگانه وارد عراق شوند و در راهپیمایی اربعین شرکت 

کنند.
اکنون مدیریــت مرزهای چهارگانه چگونه 

است؟
طبق تقسیم بندی انجام شــده در ستاد اربعین شهرداری 
تهران، نیروهای منطقه یک در مرز شلمچه، منطقه 3در 
مرز چذابه، منطقه ۲۲هم در مرز خسروی مستقر هستند 
که علاوه بر ارائه خدمات در موکب ها، وظیفه نظافت مرزها 
را هم برعهده دارند. با توجه به اینکه 70درصد تردد زائران 
از مرز خسروی انجام می شود برای خدمت رسانی در این 
مرز نیروهای شهرداری مناطق 5و 11مستقر هستند که 
در روزهای اخیر به دلیل افزایش تعداد تردد زائران از این 
مرز، نیروهای شــهرداری های مناطــق ۲و 15هم به این 
مناطق اعزام شده اند. اکنون براساس آخرین گزارش های 
دریافتی با تدابیر اندیشیده شده و بازگشایی مجدد مرزها، 

تردد زائران به روال عادی برگشته و مشکلی وجود ندارد.
خدمت رسانی در عتبات عالیات چگونه انجام 

می شود؟
در شــهر نجف متولی اصلی ســازمان، شــرکت مترو و 
شهرداری منطقه 10است. در شهر کوفه شهرداری منطقه 
19و در طریق الحسین شــهرداری های مناطق 11و 13و 
سازمان بسیج، در شــهر کاظمین سازمان زیباسازی و در 
شهر سامرا هم شرکت پیام رسا مسئولیت خدمت رسانی 
و نظافت را برعهده دارند. این روزها ازدحام زائران در شهر 
کربلا بیش از سایر شهرهاست؛ از این رو شهرداری مناطق 
8 و 10مسئولیت نظافت شهر را بر عهده دارند. همچنین 
امســال برای نخســتین بار خیمه زینبیون در شهر کربلا 
برپا شــده و مســئولیت آن بر عهده اداره کل امور بانوان 
شهرداری تهران است که به صورت ویژه به بانوان خدمات 

ارائه می شود.
باتوجه به پیش بینی حضور 5میلیون زائر در 
مراسم پیاده روی اربعین چرا در روزهای اخیر شاهد 

بروز مشکلاتی در خدمت رسانی به زائران بودیم؟
نکته ای که اشاره کردید درست است. هنوز تعداد زائرانی 
که از مرزها خارج شده اند به 3میلیون نفر نرسیده است؛ 
بنابراین بــا توجه بــه پیش بینی های انجام شــده برای 
خدمت رسانی به 5میلیون زائر قاعدتا نباید شاهد چنین 
مشــکلاتی می بودیم، اما خروج تعداد زیــادی از زائران 
در روزهای پنجشــنبه و جمعه ســبب بروز مشــکل در 
خدمت رسانی شد؛ چراکه مرزها ظرفیت پذیرش این حجم 
از زائران در یک بازه زمانی کوتاه را نداشت و از سوی دیگر 
گرمای هوا هم وضعیت نامناسب را تشدید کرد و در نتیجه 

تصمیم بر آن شد تا مرزها مسدود شوند.
آیا امکان دارد در روزهای آتی   مشــکلاتی 

پیش آید؟
اکنون شرایط خروج از مرزها و تردد در عتبات عالیات عادی 
است و مشکل خاصی هم وجود ندارد و به نظر می رسد باید 
روی مدیریت بازگشــت زائران متمرکز شویم تا مشکلی 
بروز نکند؛ چراکه نیروها )خدمات شــهری، آتش نشانی، 
سلامت و...( بیش از یک ماه است در مرزها و داخل کشور 
عراق مستقر هستند و قطعا نباید توقع خدمت رسانی در 
مسیر بازگشت داشت. برای مدیریت بازگشت زائران نیاز به 
نیروهای تازه نفس است که با استقرار آنها در مرزها می توان 

از زائران استقبال شایسته ای انجام داد.
برنامه خاصی برای بازگشت زائران پیش بینی 

کرده اید؟
در مسیر بازگشت قطعا تعداد موکب ها کم می شود؛ از این رو 
با مشارکت فروشگاه های شهروند، مجموعه اتکا و کمک 
خیرین بسته های موادغذایی آماده و بطری های آب تهیه 

شده تا در اختیار زائران قرار گیرد.
برخی زائران از کمبود آب گلایه داشتند. آیا 
تدابیر لازم برای رفع این مشکل اندیشیده شده است؟

اکنون که در شهر نجف در موکب ها بطری و لیوان های آب 
به اندازه کافی وجود دارد و هیچ مشکلی نیست. مواردی 
که زائران اشاره می کنند مربوط به بخش هایی از مرزها و 
مسیری است که برای رسیدن به مسیر اصلی و موکب ها 
طی می کنند یا در خودروها معطل می مانند. به هر حال این 
یک نقیصه است و برای رفع آن هم می توان از موکب های 
سیار یا خودروهای آب رســان سیار استفاده کرد که قطعا 

این کار انجام می شود.

 سیدرحیم مرتضوی
 شهردار منطقه 9

ایجاد مشــوق ها برای تســریع در نوســازی 
بافــت فرســوده کــه طــرح آن از طریــق 
کمیســیون مــاده 5بــرای ایجاد یــک طبقه 
تشــویقی در بافــت فرســوده ارائــه شــده 
اســت تــا شــرایط نوســازی بافت فرســوده 
به خصوص در محلات کم برخوردار تسهیل 
و ســبب رونــق ساخت وســاز شــود؛ ســال 
گذشــته 5هــزار و 4۰۰پروانه ساخت وســاز 
صادر و با اقدام کمیسیون ماده 5گشایش 
بزرگی در بافت فرسوده ایجاد شده است. 
در تلاش هســتیم تا با کاهش روند صدور 
پروانه ساخت وساز، رفت وآمد شهروندان را 
کاهش دهیم و امور مرتبط با ساخت وساز 

تسهیل شود.

 محمدحسین حسین زاده 
 عضو کمیسیون انرژی مجلس

اقدام شــهرداری تهــران برای تشــکیل 
خزانه واحــد، یکی از بهتریــن کارهایی 
اســت کــه شــهردار تهــران انجــام داده 
اســت. زیــرا خیلــی از حســاب ها در 
بســیاری از مواقــع شــفافیت ورود و 
خــروج منابــع ندارنــد و عــلاوه بــر این، 
تعــدد حســاب ها باعــث می شــود کــه 
نتــوان نظــارت کافــی بــر آنهــا داشــت. 
امیدواریــم ســاز و کاری کــه شــهرداری 
تهران بــرای عرضــه املاک در بــورس و 
تأمین مالی پروژه های عمرانی طراحی 
کرده، به نوعی باشد که فضای رقابت 

و شفافیت بهبود یابد.

آتش نشــانی  ســازمان  مدیرعامــل 
شــهرداری تهــران اعــلام کــرد: »تــا 
پایان امسال 4 ایســتگاه آتش نشانی 
در مناطــق یــک، ۱5، ۱۶ و ۲۰ افتتــاح 
محمــدی  قــدرت الله  می شــوند.« 
همچنیــن بــه واردات 4دســتگاه پمپ 
برای موتورهای آتش نشانی طی ۶ماه 
آینــده اشــاره کــرد و گفــت: »قیمــت 
موتورهای آتش نشانی حدود ۲میلیارد 
تومان اســت که با وارد کــردن پمپ ها 
مشــکل موتورهــا حــل خواهــد شــد و 
خدمت رســانی در معابــری کــه امکان 
تــردد خودرویــی وجــود نــدارد، دچــار 

اختلال نمی شود.«

4
ایستگاه

رئیس کمیســیون عمران و حمل ونقل 
شــورای شــهر تهــران در بازدیــد از پایانه 
جدیــد شــرق گفــت کــه ایــن پایانــه در 
دوره مدیریت پیشین حدود 95درصد 
تکمیل شده بود که به مدت 4سال رها 
شد و امروز آسیب هایی به این پروژه وارد 
شده است. سیدجعفر تشکری هاشمی 
تأکید کرد: »پایانه جدید شــرق، محل 
مناســبی اســت و می توانــد بــه  قطــب 
مسافربری و گردشگری پایتخت تبدیل 
شود. همچنین اگر نســبت به ساخت 
پایانــه ای در جنــوب  غــرب تهــران اقدام 
کنیم، حتماً می توانیم تردد اتوبوس های 
بین شــهری به پایانــه غــرب را مدیریت 
کــرده و در عیــن حــال، پایانه هــای 

نیمه متمرکز را گسترش دهیم.«

95
درصد

محله کن با حفظ باغات 
نوسازی می شود

معاون معمــاری و شهرســازی شــهردار تهران از 
نوســازی محله کن خبر داد و در جریــان بازدید از 
این محله گفت که محــدوده 11۲0 هکتاری کن، 
یکــی از محدوده های مهم و واجــد ارزش پایتخت 
محسوب می شــود و ازاین رو ضرورت دارد به عنوان 
یک سرمایه طبیعی حفظ شــود که متأسفانه طی 
دهه های گذشته فاقد هرگونه طرح اجرایی مصوب 
بوده اســت. به گزارش همشهری، کند بودن فرایند 
نوسازی بافت های فرســوده محله کن سال هاست 
که موجب گلایه مندی اهالی شــده اســت و آنطور 
که حمیدرضا صارمی گفته:  »بــا توجه  به ضرورت 
حل مشــکلات این محدوده و احیاي حقوق مردم، 
شــهرداری تهران مصمم به بازنگری طرح محدوده 
کن اســت که پس از طرح موضوع در جلســه اخیر 
کمیسیون ماده 5، به منظور بررسی میدانی مسائل و 
چالش های موجود در این محدوده، همراه با شهردار 
تهران و تعدادی از مدیــران بازدید از تمام فضاهای 
محدوده کن شامل توتستان ها، باغات کشت اجباری، 
باغ هاي خصوصی و... انجام شد.« صارمی با بیان اینکه 
شــهرداری تهران قصد دارد ضمن حفاظت کامل 
از باغ های ارزشمند کن، زیرســاخت هایی را فراهم 
کند تا مالکان باغ ها بتوانند فعالیت هایی را از جنس 
گردشگری و تفرجگاهی آغاز کنند، تأکید کرد: »با 
این کار هم مالکان و هم مردم شهر از وجود این میراث 
باارزش منتفع می شوند و هم مشوقی برای حفاظت و 

نگهداری از باغات خواهد بود.«

نقل قول خبر

عدد خبر

 خبر

زینب زینال زاده؛ روزنامه نگارگفت و گو

 5درصد پیشرفت فیزیکی پل بزرگراه بابایی-بلوار پروین)شاهد(

تقسیم بندی پل های سواره روی سطح شهر تهران 

753 
پل  

سواره رو

 27دستگاه پل 
در پهنه شمال 

غرب تهران

 100درصد 
پیشرفت 

فیزیکی پل 
تقاطع بزرگراه 
یادگار امام- 

بلوار مرزداران 

  23دستگاه پل از 
سال 93تا 97توسط 
شرکت یادمان سازه 
مقاوم سازی شده اند.

 6دستگاه پل سواره رو 
که مطالعات طرح های 
مقاوم سازی آن توسط 

سازمان مشاور در 
آستانه اتمام قرار دارد.

 100درصد پیشرفت 
فیزیکی پل حافظ-

طالقانی با 1400مترمربع 
روکش اپوکسی

 19دستگاه پل 
در پهنه شمال 

شرق تهران

 50درصد 
پیشرفت 

فیزیکی پل 
تقاطع بزرگراه 
شهید همت- 
رودخانه کن

 یک دستگاه پل  سواره رو 
از ابتدای سال 1401تاکنون 

توسط یادمان سازه 
مقاوم سازی شده است.

 12دستگاه پل هم اکنون 
مطالعات طرح های 

مقاوم سازی آنها توسط 
سازمان مشاور در جریان 

است.

 20درصد پیشرفت 
فیزیکی پل آزمایش با 
400مترمربع روکش 

اپوکسی از 2هزار مترمربع

 8دستگاه پل 
در پهنه جنوب 

شرق تهران

 3دستگاه پل 
در پهنه جنوب 

غرب تهران

 55درصد 
پیشرفت فیزیکی 
پل تقاطع بزرگراه 

شهید همت- 
بزرگراه شیخ 

فضل الله نوری

 5دستگاه پل 
سواره رو از ابتدای 
سال 1401در حال 
مقاوم سازی  است.

 9دستگاه پل در مرحله 
انتخاب مشاور توسط 
سازمان مشاور فنی و 

مهندسی قرار دارد.

 2هزار مترمربع روکش 
اپوکسی پل حافظ-
جمهوری در حال 

انجام است.

 2پل حافظ-
انقلاب و پل چوبی 

در دست اقدام 
قرار دارد.

 90درصد 
پیشرفت 

فیزیکی پل 
بزرگراه چمران-

نمایشگاه 
بین المللی تهران

 7دستگاه پل سواره رو 
که برنده مناقصه آن 

  مشخص 
شده است.

 جمع کل: 
57دستگاه 

پل 

 50درصد 
پیشرفت 

فیزیکی پل 
بزرگراه حقانی-
بزرگراه شهید 

سلیمانی

 یک دستگاه پل 
سواره رو در مرحله 

برگزاری مناقصه قرار 
دارد.

 30درصد 
پیشرفت 

کلی

45درصد 
پل های 

بتنی

55درصد 
پل های 

فلزی

عملیات تعمیرات تخصصی پل های سواره رو در 5ماه گذشته

مقاوم سازی و بهسازی لرزه ای پل ها

آخرین وضعیت مقاوم سازی و بهسازی لرزه ای پل های سواره رو

مرمت و اجرای روکش اپوکسی پل های سواره رو

45%

100%50%50%

30%20%

55%90%

5%

100%

55%

پهنه شمال شرق - 200 دستگاه پل
  تعمیرات و خرابی اضطراری - 68 دستگاه پل
 مقاوم سازی و بهسازی لرزه ای -  6 دستگاه پل

تعمیر و مرمت  آسفالت اپوکسی - 2 دستگاه پل 
پهنه شمال غرب -217 دستگاه پل

  تعمیرات و خرابی اضطراری - 50 دستگاه پل
 مقاوم سازی و بهسازی لرزه ای -  3دستگاه پل
تعمیر و مرمت  آسفالت اپوکسی - 0دستگاه پل

پهنه جنوب شرق  - 221 دستگاه پل
 تعمیرات و خرابی اضطراری - 67 دستگاه پل
 مقاوم سازی و بهسازی لرزه ای – 1 دستگاه پل

پهنه جنوب غرب -115 دستگاه پلتعمیر و مرمت  آسفالت اپوکسی - 4 دستگاه پل
  تعمیرات و خرابی اضطراری - 100 دستگاه پل
 مقاوم سازی و بهسازی لرزه ای -  2 دستگاه پل
تعمیر و مرمت  آسفالت اپوکسی - 1 دستگاه پل
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بانک مرکــزی دنبال جداســازی 

مالیات
حســاب های بانکی شــخصی از 
حساب هایی است که با آن دادوستد 
تجاری دارند و به این ترتیــب هدف نهایی، گرفتن 
مالیات از مسیر تراکنش های بانکی است؛ تصمیمی 
که البته بــدون واکنش نمانــده و در روزهای اخیر 
انتقادهای زیادی را به همراه داشته؛ ازجمله اینکه آیا 
مالیات ســتانی از حســاب های بانکی با تراکنش 
35میلیون تومان در ماه یــا 100تراکنش منطقی 
است؟ سؤال دیگر این اســت که منظور از حساب 
تجاری و غیرتجاری چیســت و آیا با تکلیف جدید 
بانک مرکزی به بانک ها، شــهروندان خارجی دچار 

مشکل نمی شوند؟
به گزارش همشهری، داستان از آنجا شروع شد که 
سازمان امور مالیاتی با همراهی بانک مرکزی در صدد 
شناسایی وضعیت دادوستدها از کانال کارتخوان های 
فروشــگاهی برآمد و به تدریج برخی دنبال راه فرار 
بودند و نخســتین انتخــاب آنها، کنار گذاشــتن 
کارتخوان ها و اعلام قطع پایانه های فروشگاهی بود. 
نماد بارز این مقاومت از سوی اصناف نصب کاغذی 
با عنوان »کارتخوان قطع است« و مطالبه پول نقد 
یا کارت به کارت از خریداران کالاها بود. البته بانک 
مرکزی بازهم با سازمان مالیاتی همراهی کرد تا مسیر 
دورزدن مالیاتی را محدود کند و به تازگی دستوری 
را صادر و به بانک ها اعلام کرد حساب های تجاری یا 
فروش افراد را از حساب های شخصی شان جدا کنند 
و در ادامه اطلاعات حســاب های تجاری در اختیار 
سازمان امور مالیاتی قرار گیرد. بانک مرکزی می گوید 
این اقدام هم قانونی است و هدف مبارزه با پولشویی و 
البته مالیات ستانی از حساب های تجاری شهروندان 
است. همشهری در گزارشــی به فرایند جداسازی 
حســاب های تجاری از شــخصی و محدودیت ها و 
مشوق های جدید پرداخته و باید دید آیا واکنش و 
اظهارنظر جدید بانک مرکزی و سازمان امور مالیاتی 

به ابهام ها و نگرانی ها پاسخ می دهد یا نه.

شهروندان خارجی بخوانند
براساس دستورالعمل جدید بانک مرکزی از این پس 
تمام حساب های ســپرده بانکی اشخاص حقوقی، 
حساب تجاری محسوب می شــود و البته حساب 
سپرده بانکی اشــخاص حقیقی، به عنوان حساب 

غیرتجاری قلمداد می شود. همچنین بانک ها از این 
پس فقط در صورتی مجاز به پذیرش درخواســت 
تجاری شدن حساب سپرده مشتری خارجی هستند 
که یکی از مجوزهای فعالیت معتبر شــامل اجازه 
اشــتغال صادره توســط وزارت تعاون، کار و رفاه 
اجتماعی یا مجوز ســرمایه گذاری خارجی را ارائه 
کند و همه اشخاص خارجی که هم اکنون از ابزارهای 
پذیرش ازجمله کارتخوان استفاده می کنند ظرف 

یک سال آینده باید مجوز قانونی دریافت کنند.

تجارت با حساب شخصی ممنوع
با اجرای این دســتورالعمل از این پس هرگونه ارائه 
خدمات بانکی بــرای تأمین ارز مربــوط به واردات 
کالا و خدمات منوط به وجود حساب تجاری به نام 
متقاضی واردات اســت و انتقال معــادل مربوط به 
تقاضای تأمین ارز به منظــور واردات کالا و خدمات 
فقط از محل حساب تجاری اشخاص ممکن خواهد 
بود. بانک مرکزی می گوید هرگونه اعطای تسهیلات 
ریالی و ارزی مشروط به  وجود حساب تجاری به نام 
متقاضی تسهیلات و کارسازی وجه آن در حساب 
تجاری اســت؛ مگر اینکه بانک تشخیص دهد این 
تسهیلات در قالب قرض الحسنه، فروش اقساطی، 
اجاره به شرط تملیک، جعاله و مرابحه به مشتری، در 

امور غیرتجاری کاربرد دارد.

حساب های فروش را رصد کنید
بانک مرکزی با این دستور جدید بانک ها را موظف 
کرده تمام نقل و انتقــالات الکترونیک وجوه بالاتر 
از 10میلیارد ریــال درون بانکی و بین بانکی روزانه 
مشتری که از محل یک یا چند حساب تجاری وی 
انجام می شود را منوط به تکمیل قسمت »بابت...« 
در فرم های مربوط و ارائه اسناد مثبت نشان دهنده 
انجام معامله، قرارداد و یا علــت انتقال وجه کرده و 
تصویری از اســناد انتقال وجه در پرونده تراکنش 

افراد نگهداری کند.

تخفیف و تشویق هم داریم
بانک مرکزی برای تشــویق مردم به جداســازی 
حســاب های تجاری از حســاب های شــخصی، 
مشوق هایی را در نظر گرفته اســت؛ ازجمله اینکه 
دسته چک جدید درصورت بازگشت تمام برگه های 

دسته چک های قبلی و نیز بازگشــت 60درصد از 
برگه های آخرین دسته چک متصل به حساب تجاری 
به افراد داده می شود. همچنین افرادی که به افتتاح 
حســاب تجاری اقدام کنند از تخفیف 40درصدی 

کارمزد برخی خدمات بانکی بهره مند می شوند.
جنجالی ترین بخش دســتور جدید بانک مرکزی 
اعمال محدودیت برداشت از حساب های تجاری افراد 
است که محدودیت روزانه برداشت غیرحضوری از 
همه حساب های تجاری مشتری حداکثر تا 5میلیارد 

ریال و ماهانه تا 30میلیارد ریال خواهد بود.

ابهام زدایی به سبک بانک مرکزی
در پی افزایش انتقادها از تعیین سقف تعداد و مبلغ 
تراکنش های حساب های تجاری برای اخذ مالیات، 
بانک مرکزی اعلام کرد: حساب های بانکی یک فرد 
اگر 2شــرط را به طور همزمان داشته باشد، ممکن 
است حســاب تجاری تلقی شــود: اول اینکه تعداد 
»واریز به...« حســاب بیش از 100فقــره و در عین 
حال، مجموع مبلغ واریزی هم بیشتر از 350میلیون 
ریال باشــد، بنابراین صرف دارابودن یکی از این دو 
شرط، مبنایی برای تجاری دانستن حساب نیست. 
در توضیح آمده اســت: به عنوان مثال اگر مجموع 
مبلغ واریز به حساب در ماه، 10میلیارد ریال باشد، 
ولی تعداد دفعات واریز به حساب کمتر از 100مورد 
باشد، حساب مشمول بررسی به عنوان حساب تجاری 
نخواهد بود. طبــق برآورد بانک مرکــزی، کمتر از 
2درصد حساب های غیرتجاری ممکن است مشمول 
بررسی، به عنوان حســاب تجاری باشند. نهاد ناظر 
بازارپول تأکید دارد: مبنا، صرفــا تعداد »واریز به...« 
حساب است، نه تراکنش؛ لذا این برداشت که با مصوبه 
بانک مرکزی، حساب اغلب افراد به واسطه خریدها و 
تراکنش هایی که در طول ماه انجام می دهند حساب 

تجاری تلقی خواهد شد، کاملا نادرست است.

نگران مالیات نباشید
به گزارش همشــهری، هرچند بانک مرکزی سعی 
کرده ابهام در سقف تعداد و مبلغ تراکنش ها را شفاف 
کند اما ســازمان امور مالیاتی در ایــن میان دنبال 
چیست. یک مقام ســازمان امور مالیاتی می گوید: 
هدف از جداسازی حساب های بانکی، شناسایی فرار 
مالیاتی و جلوگیری از پولشویی است و مردم نباید 

نگران استفاده از حساب شخصی خود باشند. محمد 
برزگری، رئیس مرکز تنظیم مقــررات پایانه های 
فروشــگاهی ســازمان امور مالیاتی می افزاید: این 
ســازمان در ماه های خرداد و تیر امسال درخواست 
کرد مودیان، حساب های تجاری مربوط به فعالیت 
کسب وکارشان  را به این ســازمان اعلام کنند که 
تاکنون ۸میلیــون و 130هزار حســاب تجاری به 
سازمان اعلام شده است. این مقام دولتی پیش بینی 
کرده حداکثر نیم تا یک درصد جامعه درگیر ماجرای 
حساب های تجاری و شخصی شوند. مهدی موحدی، 
رئیس مرکز پژوهش و برنامه ریزی مالیاتی سازمان 
امور مالیاتی کشــور هم می گوید: بــا اجرای طرح 
تفکیک حســاب های تجاری از غیرتجــاری بین 
200 تا 300هزار حســاب بانکی به عنوان حســاب 
تجاری شناسایی می شوند. او البته تأکید می کند: این 
پایان کار نیست، بلکه شروعی است برای شناسایی 
برخی فراریان مالیاتی، ازجمله برخی پزشــکان که 
برای دریافت حق ویزیت خود از روش کارت به کارت 
استفاده می کنند یا دریافت مالیات از برخی صاحبان 
کسب وکار که در صنوف مختلف فعالند و از چنین 
روش هایی استفاده و درآمد خود را پنهان می کنند. 
موحدی توضیح داد: قرار اســت این حســاب ها در 
اختیار ســازمان امور مالیاتی قرار بگیرد و سازمان 

امور مالیاتی این موارد را شناسایی و رسیدگی کند.

آژیر مالیاتی برای شاخ های مجازی
یکی دیگر از اهداف طرح جدید مالیات، اینفلوئنسرها 
هستند. سعید توتونچی، معاون سازمان امور مالیاتی 
با اعلام اینکه براســاس قانون بودجه سال گذشته 
شــاخ های فضای مجازی امسال مشــمول مالیات 
شده اند، گفت: فهرســت این افراد تهیه شده و آمار 
مشخص و بانک اطلاعاتی جامع و منسجمی درباره 
این افراد به دست آمده است. براساس اعلام سازمان 
یادشده، اگر مشــمولان اظهارنامه را ارائه ندهند، 
نمی توانند از هیچ یک از معافیت های قانونی بهره مند 
شوند و اینفلوئنســرهایی هم که اظهارنامه خود را 
تحویل داده باشند، مشــمول عدم  دیرکرد مالیاتی 
در محاسبه مالیات خواهند شــد. سعید توتونچی 
ادامه داد: در قانون آمده که  اینفلوئنســرهای بالای 
500هزار فالوئر و دنبال کننده مشــمول مالیات بر 

درآمد می شوند.

کدامحسابهایبانکی،تجاریمیشوند؟
همشهری از جزئیات جداسازی حساب های بانکی گزارش می دهد

رشد بهاره اقتصاد ایران؛ 3/8 درصد
ارزش کل کیک اقتصاد ایــران از 1۸1۸هزار 

داده نما
میلیارد ریال بهار سال گذشــته با 3.۸درصد 
افزایش به 1۸۸7هزار میلیــارد ریال در بهار 
امسال رسیده است. اگر از این کیک، نفت زدایی و ارزش افزوده 
گروه نفت گرفته شــود، کل کیک اقتصاد ایران در بهار امسال 
1614هزار میلیارد ریال ارزش داشته که رشدی 4.3درصدی را 

تجربه کرده است.
مرکز آمار ایران می گوید: در بهار امسال بیشترین رشد ارزش 
افزوده به گروه تامین آب، برق و گاز طبیعی به میزان 13.۸درصد 
اختصاص داشته و پس از آن گروه صنعت با رشد 5.1درصدی و 

خدمات با افزایش 3.9درصدی مواجه شده است. این گزارش 
نشان می دهد: در فصل بهار 1401رشــته فعالیت های گروه 
کشاورزی رشــد منفی 0. ۸، گروه صنایع و معادن 4.2 و گروه 
خدمات 3.9 درصد نسبت به فصل بهار سال 1400 رشد داشته 
است. تازه ترین گزارش مرکز آمار نشان می دهد گروه کشاورزی 
تحت تأثیر خشکسالی و کم آبی در کل 4فصل 1400رشد منفی 
را تجربه کرده و در بهار امسال هم موفق به رهایی از این وضعیت 
نشده و بازهم رشــد منفی را ثبت کرده است. مهم ترین تغییر 
را در شاخص رشد اقتصادی ایران در کاهش محسوس ارزش 
افزوده ناشی از اســتخراج نفت و گاز طبیعی می توان مشاهده 

 عبور نهضت خانه سازی تهران
از چالش زمین

آمارها از تأیید نهایی 10/5درصد از کل متقاضیان 
نهضت ملی مسکن و تأمین زمین مازاد برای پوشش 

این متقاضیان حکایت دارد

وزارت راه و شهرسازی از آغاز طرح نهضت ملی مسکن تاکنون 
برای ساخت بیش از یک میلیون و 666هزار واحد مسکونی زمین 
تأمین کرده و همچنان کمبود زمین یک مشکل بزرگ در این 
طرح اســت، اما در اســتان تهران اوضاع کاملا متفاوت است و 
حتی 60درصد بیش از تعداد متقاضیان واجد شــرایط، زمین 

تأمین شده است.
به گزارش همشهری، آمارهای اداره کل راه و شهرسازی استان 
تهران حاکی از این اســت که در این استان معادل 10.5درصد 
از متقاضیان اولیه مســکن دولتی در پالایش نهایی اطلاعات 
تأیید شدند و ۸9.5درصد باقیمانده حائز دریافت مسکن دولتی 
نبوده اند. طبق این آمارها، معادل 162درصد متقاضیان واجد 
شرایط، تأمین زمین شــده و از این منظر مشکلی برای نهضت 
خانه سازی پایتخت متصور نیست؛ هرچند هنوز وضعیت معرفی 

متقاضیان به پروژه ها نامساعد است.

اوضاع عجیب متقاضیان تهرانی
آمارهای ارائه شده از خلیل محبت خواه، مدیرکل راه و شهرسازی 
استان تهران در نشست شورای مسکن پایتخت نشان می دهد: 
در اســتان تهران 9۸0هزار متقاضی برای نهضت ملی مسکن 
ثبت نام کرده اند که پس از پالایش نهایی، فقط شرایط 103هزار 
نفر از این افراد معادل 10.5درصد احراز شــده و ۸77هزار نفر 
باقیمانده به دلایلی نظیر فرم جیم قرمز، سابقه مالکیت و ... حائز 

دریافت مسکن دولتی تشخیص داده نشده اند. 
به گزارش همشهری، کل تقاضای ثبت شده برای نهضت ملی 
مسکن 5.4میلیون نفر بوده که براساس آمارهای راه و شهرسازی 
تهران، 1۸.1درصد از کل تقاضا مربوط به پایتخت بوده و جالب تر 
اینکه ۸9.5درصد از کل این متقاضیان در تهران، شرایط اولیه 
دریافت مسکن دولتی را نداشته اند. ســؤال های بی جوابی در 
این مورد مطرح می شود که کشف پاســخ آنها می تواند از نظر 
اقتصادی و اجتماعی مهم باشد؛ اینکه چرا باوجود مشخص بودن 
شرایط اصلی مسکن دولتی، این حجم از تقاضا در تهران ثبت 
شده اســت؟ آیا این میزان متقاضی مســکن، از نظر اقتصادی 
خود را نیازمند حمایت های مســکنی دولت می دانند یا بخش 
قابل توجهی از افراد برای بهره مندی از رانت مســکن دولتی و 
با امید به اینکه سختگیری نشود وارد میدان شده اند و احتمالاً 
همچنان امیدوار هستند با اســتقبال نکردن طبقات فرودست 
از مسکن مشارکتی، موفق به دریافت این واحدهای مسکونی 
شــوند؟ به خصوص که اختلاف قیمت مســکن مهر با مسکن 
عادی در زمان تحویل واحدها، صرفه اقتصادی سرمایه گذاری در 
مسکن دولتی را تأیید می کند. جواب این سؤالات هرچه باشد، 
وظیفه متولیان حوزه مسکن را سنگین تر می کند؛ چراکه این 
تقاضای انبوه یا نشانه فقر مســکن در تهران و لزوم کار جهادی 
برای جبران آن است یا از خطر نفوذ سوداگران در طرح مسکن 

دولتی حکایت دارد که باید برای آن تمهیداتی اندیشیده شود.

خانه سازی تهران روی دور آهسته
طبق آمارهای ارائه شده از اداره کل راه و شهرسازی استان تهران، 
وضعیت تأمین زمین در شــهرهای اســتان تهران و شهرهای 
جدید پرند، هشتگرد، ایوانکی و شــهرهای زیرمجموعه بنیاد 
مسکن در مقایسه با تعداد متقاضیان واجد شرایط استان تهران 
مساعد است. مدیرکل راه و شهرسازی استان تهران می گوید: 
در مقابل تأیید شرایط 1.3هزار متقاضی در استان تهران، برای 
احداث 162هزار واحد مســکونی زمین تأمین شده که معادل 
157.3درصد تقاضای تأیید شده است. البته این فقط یک وجه از 
نهضت ملی در استان تهران است و در مابقی وجوه، یعنی افتتاح 
حساب متقاضیان در بانک، واریز آورده نقدی، معرفی افراد به 

پروژه ها و آغاز عملیات اجرایی هنوز شرایط نامساعد است.
محبت خواه با بیان اینکه پیامک افتتاح حساب برای متقاضیان 
تأیید شــده از طرف بانک مسکن ارسال شــده و در تعدادی از 
شهرها نیز به سرعت در حال ارسال اســت، می افزاید: تاکنون 
20هزار نفر از متقاضیان اســتان تهران در بانک افتتاح حساب 
کرده اند و بیش از 12هزار نفر متقاضی به 143پروژه تعریف شده 
نهضت ملی مسکن متصل شــده اند. به عبارت دیگر، از مجموع 
103هزار متقاضی تأیید شــده، 19.4درصد افتتاح حســاب 
کرده اند و 11.6درصد نیز به پروژه معرفی شــده اند که با توجه 
به 4ساله بودن نهضت ملی مسکن، کمتر از مقدار هدف گذاری 

شده است.

عامل خطرساز در نهضت خانه سازی
یکی از مزیت های نهضت ملی مسکن این است که واحدها در 
این طرح به صورت مشارکتی و براساس هزینه واقعی در زمین 
رایگان )اجاره 99ساله( دولتی احداث می شوند. این مسئله از 
بروز مشکلاتی که در برخی پروژه های مسکن مهر تجربه شد، 
جلوگیری می کند و عملاً شرایطی را فراهم می آورد که متقاضیان 
خوش حساب با هزینه ای کمتر و در زمان کوتاه تر خانه دار شوند. 
البته این مزیت درصورت قصور یا کوتاهی متولیان امر در آغاز 
عملیات اجرایی پروژه ها می تواند کاملًا به زیان متقاضیان تمام 
شود و هزینه نهایی آنها در این مســکن مشارکتی را به شدت 
افزایش دهد؛ چراکــه ذات اقتصاد ایران تورمی اســت و با این 
وضعیت تطبیق پیدا کرده به گونه ای کــه در طول 4دهه اخیر 
به طور میانگین تورم سالانه نزدیک به 20درصد بوده است. در این 
شرایط، طرحی که براساس قیمت واقعی اجرا می شود با هرگونه 
تأخیر باید آماده تخلیه تورم باشد و این یعنی متقاضی باید آورده 
بسیار بالاتری نسبت به برآورد اولیه تزریق کند. این اتفاق، همین 
حالا نیز در پروژه های اقدام ملی مســکن که در سال 139۸و با 
نرخ 2.3تا 2.7میلیون تومان برای هر مترمربع آغاز و درنهایت در 
نهضت ملی مسکن ادغام شد، رخ داده و متقاضیان این واحدها 
باید ضمن پذیرش بازپرداخت تسهیلات بانکی کلان تر، آورده 

نقدی بیشتری را نیز به حساب واریز کنند.
به گزارش همشهری، در پروژه 496واحدی اقدام ملی مسکن 
در شهر جدید پرند که برای فرهنگیان احداث شده، متقاضیان 
تاکنون 230میلیون تومان آورده نقدی خود را واریز کرده اند و 
به گفته مجری طرح، آورده آنها بــرای یک واحد 100متری، با 
احتساب هزینه آسانسور و پکیج به 350میلیون تومان خواهد 

رسید. 
این در حالی اســت که بانک مســکن نیــز 450میلیون تومان 
تسهیلات به این واحدها اختصاص می دهد و عملاً هزینه تمام شده 

هر مترمربع زیربنا در این واحدها به ۸میلیون تومان می رسد.

راز صرفه جویی بنزینی
علی اکبر نژادعلی، مدیرعامل شرکت ملی 
پخش فراورده های نفتــی ایران می گوید: 
با تبدیــل 213 هزار خــودروی عمومی 
تاکنون، در مصرف 370 میلیون لیتر بنزین 
صرفه جویی و 126 میلیون دلار درآمد نصیب کشور شده است. 
او مي افزاید: طبق ابلاغیه جدید شورای اقتصاد مقرر شده یک 
میلیون و 206 هزار خودرو تا پایان سال 1405 دوگانه سوز شوند.
بر اساس این گفته ها، راه طولانی تا کاهش میزان مصرف بنزین 
خودروها باقی مانده و اگرطی 5سال آینده هم همانند سال های 
اخیر گام برداریم، بعید است بتوان یک میلیون و 206هزار خودرو 
را گازسوز کرد. به ویژه اینکه بســیاری از شهروندانی که خودرو 
فرسوده شان را اسقاط کرده اند، ماه هاست به دلیل اختلاف نظر 
بین خودروسازان، سازمان ملی استاندارد و راهنمایی و رانندگی 
بر ســر کیفیت خودروهای جدید بلاتکلیف مانده اند. از این رو 
انتظار می رود برای جلب مشارکت حداکثری مردم، مسئولان در 
عمل بر وعده های خود پایبند باشند و بدانند که راز صرفه جویی 
بنزینی تنها از مسیر دوگانه سوز کردن خودروها نمی گذرد. واقعا 
اگر تصمیم بر کاهش میزان مصــرف بنزین داریم، از هم اکنون 
باید به فکر عرضــه خودروهای برقی و هیبریدی یا دســت کم 
خودروهایی باشیم که میزان مصرف بنزین آنها استاندارد باشد. 
همچنین جایگزینی خودروهای فرسوده با خودروهای جدید و 
تبدیل خودروهای بنزینی به دوگانه سوز هم به گونه ای دنبال شود 
که نگرانی شهروندان را در آینده به همراه نداشته باشد. افزایش 
تعداد خودروهای دوگانه سوز بدون فراهم آوردن زیرساخت های 
فنی و عرضه کم دردسر جایگاه های دومنظوره سوخت به هدف 
مطلوب نمی رســد و از این روی شــفافیت در برنامه اجرایی و 
نظارت بر وعده مســئولان یک ضرورت است تا اعتماد عمومی 
مخدوش نشود. در چشم برهم زدنی 5سال دیگر سپری می شود 
و درصورت کم کاری و برنامه ریزی ضعیف بازهم وعده ها بر زمین 

باقی خواهد ماند.

سراب آب های ژرف
  خبر: اخیراً فیلمی از حفاری یک چاه آرتزین در 
فضای مجازی منتشر شــده که در آن ادعا می شود 
یک ســفره زیرزمینی عظیم در اعماق ایران وجود 
دارد انتشار این فیلم یک بار دیگر پروژه آب های ژرف 
را بر سر زبان انداخته آن هم در شرایطی که براساس 
اطلاعات مستند از جزئیات اکتشــافی آب ژرف از 
چاه اول حفرشده در منطقه سیستان و بلوچستان، 
شوری آب حاصل شــده در حد دریای خزر بوده و 
همچنین فرایند پمپاژ آب به سطح زمین و حفر چاه 

بسیار پرهزینه است.
  نقد: مدیریت منابع آب در تاریخ ایران یک اصل 
اساسی و مهم بوده و قنات، کارآمدترین ابزاری بوده 
که بر مبنای همین اصل اساسی ایجاد شده و سال ها 
دسترسی مردم به آب باکیفیت و پایدار را تضمین 
کرده است. حالا اما، به دنبال سیاست های نادرست 
در حوزه آب در دوره های متولی، بهره برداران آب با 
مضیقه های جدی مواجه شده اند و برای ادامه مسیر 
با همین سیاست های نادرست، نیازمند منابع آبی 
بیشتری هســتند؛ برای همین وقتی روایتی مانند 
روایت آب های ژرف مطرح می شود که از وجود یک 
دریای لایتناهی از آب باکیفیت و شیرین در اعماق 
ایران زمین حکایت دارد، بسیاری بهره برداری از آن 
را به هر قیمتــی واجد و ضروری می دانند. ســؤال 
اصلی اما این اســت که آیا به فرض وجود این آب ها 
و بهره برداری از آنها، تضمینی برای اتمام مشکلات 
آبی ایران بــا مدیریت فعلی وجــود دارد؟ قطعاً نه. 
همانطور که پروژه انتقال آب دریا به اســتان های 
کم آب و شیرین سازی آن نیز در بلندمدت قادر به 

جبران بحران نیست.

چهره روز

نقد  خبر

گزارش

رشد اقتصاد بدون نفت

بهار 1400

4
درصد

بهار 1401

4.3
درصد

ساختمان

بهار 1400

15.3
درصد

بهار 1401

-3.9
درصد

استخراج نفت و گاز

بهار 1400

27.4
درصد

بهار 1401

1.1
درصد

رشد اقتصاد با نفت

بهار 1400

6.9
درصد

بهار 1401

3.8
درصد

صنعت

بهار 1400

4.9
درصد

بهار 1401

5.1
درصد

گروه صنایع و معادن

بهار 1400

13.7
درصد

بهار 1401

4.2
درصد

گروه کشاورزی

بهار 1400

-5.1
درصد

بهار 1401

-0.8
درصد

کرد به نحوی که رشد این بخش از اقتصاد در بهار سال گذشته 
به 27.4درصد و در نیمه نخست پارسال به 1۸.3درصد رسیده 
و حتی طی 9ماه هم رشد دو رقمی 13.4درصد را تجربه کرده 
اما در پایان سال رشد بخش نفت و گاز در نهایت به 9.7درصد 
رسید و در بهار امسال هم رشدی 1.1درصدی را ثبت کرده است.

افزون بر این بخش ساختمان هم برخلاف انتظارها از رشد مثبت 
ناشی از ساخت یک میلیون مســکن در سال، در بهار امسال با 
رکود مواجه شده و رشــد 15.3درصدی بهار سال گذشته در 
بهار امسال به رشد منفی 3.9درصدی رســیده است. شاکله 
اصلی قدکشیدن کیک اقتصاد در بهار امسال را می توان ناشی از 
استمرار رشد مثبت بخش صنعت و البته خدمات دید و اگر این 
دو موتور رشد اقتصادی کار نمی کرد، چه بسا اقتصاد ایران در بهار 

امسال یک رکود را تجربه می کرد.
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اواخر دهه70، با توجه به تحولات 

سیاسی، فرهنگی و اجتماعی که گفت وگو
در کشــور به وجود آمــد، جهاد 
دانشــگاهی اقدام به تأســیس مجموعــه ای از 
ســازمان ها و مراکــز فرهنگی کــرد؛ از جمله 
خبرگزاری دانشــجویان ایران )ایســنا(، مرکز 
افکارسنجی دانشجویان ایران )ایسپا( و سازمان 
قرآنی دانشگاهیان کشور. ســازمان دانشجویان 
جهاد دانشگاهی نیز در همان زمان تشکیل و در 
یک فاصله زمانی یک ماهه )15شهریور تا 15مهر( 
فرایند تصویب آن انجام شد. حالا نزدیک به ربع 
قرن از تشکیل این ســازمان می گذرد و طی این 
سال ها رشد کیفی و کمی آن، تحول فرهنگی قابل 
توجهی را در حوزه دانشجویی رقم زده است، اما 
مهم ترین خبری که این روزها از دل این سازمان و 
جهاد دانشــگاهی به گوش می رسد، برنامه ریزی 
برای ارائه تســهیلات و حمایت از مجموعه های 
نخبگانی کشور با هدف مهاجرت معکوس است 
که به زودی اجرایی خواهد شــد. رضا فریدزاده، 
سرپرست سازمان دانشجویان جهاد دانشگاهی در 
این باره و اقداماتی که طی این سال ها از سوی این 
ســازمان صورت گرفته توضیحاتی به همشهری 

داده است.

42شعبه فعال سازمان دانشجویی در کشور 
فریدزاده درباره اینکه آیا ســازمان دانشجویان 
جهاد دانشــگاهی با عمر 25ســاله، توانسته به 
سیاست ها و هدفگذاری های اولیه اش دست پیدا 
کند، می گوید: »در این باره 2مسئله مطرح است: 
رشد و توسعه کمی و توسعه کیفی فعالیت ها. در 
حوزه کمی اکنون در نقطــه ای قرار داریم که در 
تمام استان ها شعبه های این سازمان ایجاد شده  
اســت. این، رشد بسیار خوبی اســت که از زمان 
تأسیس سازمان با یک شــعبه در تهران، اکنون 
42شعبه در سراسر کشــور و در تمام دانشگاه ها 
با دریافــت مجوزهای لازم از جهاد دانشــگاهی 
ایجاد شده است. تمام این شــعب فعال هستند 
و در زیرمجموعه آنها 122کانون دانشجویی هم 

فعالیت می کند.« 

هدف؛ انجام کارهای بر زمین  مانده در حوزه 
فرهنگی 

سرپرست سازمان دانشجویان درباره فعالیت های 

کیفی این نهاد هم می گوید: »جهاد دانشــگاهی 
همیشــه یک نهاد نوآور بوده و سیاســت تسری 
فرهنگ نوآوری از اولویت های  این نهاد اســت. 
ســازمان دانشــجویان هم این رویکرد را دارد و 
تقریبا در همه حوزه های فعالیــت، نگاه نوآورانه 
و نهادینه کردن آن در سطح دانشگاه های کشور 
وجود داشته است؛ به عنوان مثال، در سال1390 
»مرکز مناظره های دانشجویی« راه اندازی شد و 
نخســتین برنامه در حوزه آزاداندیشی در سطح 
دانشگاه ها رقم خورد. اکنون 10دوره از برگزاری 
این مناظره ها می گذرد و هر ســال صدها گروه 
4نفره دانشجویی در این رویداد فرهنگی شرکت  
دارند. در قالب مرکز گردشگری علمی - فرهنگی 
هم 17 دوره »طرح ملی ایران مرز پرگهر« با هدف 
برگزاری اردوهای دانشجویی به مقصد پروژه های 
علمی - تحقیقاتی و با هدف تبیین دستاوردهای 

انقلاب اسلامی برگزار شده است.« 
فریدزاده با تأکیــد بر اینکه 
تمامــی ایــن فعالیت های 
فرهنگــی با هــدف تقویت 
و  خودبــاوری  روحیــه 
هویت بخشی به جوان ها و دانشــجویان در حال 
تحصیل اســت، ادامه می دهد: »در حقیقت، طی 
این ســال ها، یکی از اهداف اصلی سازمان انجام 
کارهای مهم و بر زمین  مانــده در حوزه فرهنگی 
به عنوان مطالبه جدی نظام و رهبری بوده که سایر 
نهادهای فرهنگی به آنها نپرداخته بودند. سازمان 
دانشجویان، »فرزند زمان خود« است؛ به این معنا 
که با توجه به تغییر و تحولات ســریع فرهنگی و 
اجتماعی، این سازمان با پیشــینه قابل قبول در 
اجرای برنامه های نوآورانه در گذشته، به روزرسانی 
در طرح های آینده را بر مبنــای همین ایده های 
نوآورانه فرهنگی پیگیری می کند. این مســئول، 
شعار امســال را هم دنباله رو همین سیاست ها و 
حمایت از گروه های نخبگان عنــوان می کند و 
ادامه می دهد: »شعار جهاد دانشگاهی برای امسال 
»زیست بوم نوآوری نخبگان ایرانی« تعریف شده 
و بر این  اساس، ســازمان دانشجویان هم با شعار 
»سازمان دانشجویان، درگاه ورود دانشجویان به 
این زیســت بوم نوآوری«، برنامه های خود را در 
سال تحصیلی جدید اجرایی خواهد کرد. یعنی 
هر دانشجویی در هر نقطه از کشور بخواهد وارد 
زیســت بوم نوآوری نخبگان ایرانی شود، درگاه 

ورودی آن سازمان دانشجویان است.« 
 ظرفیت های بومی شبکه دانشجویان سازمان

ایران در فهرست کشــورهایی است که به لحاظ 
محیط زیستی با مشکلات متعددی دست وپنجه 
نرم می کند. در بحث گردشگری هم نقاط ضعف 
زیادی دیده می شــود. فریدزاده دربــاره اینکه 
آیا ســازمان دانشجویان توانســته با استفاده از 
ظرفیت اعضایش در این باره اقدامات اثربخشــی 
انجام داده باشــد، بیان می کند:  »فعالیت مرکز 
گردشگری علمی - فرهنگی سازمان دانشجویان 
از سال81 آغاز شده و تاکنون بیش از 104هزار 
نفر دانشجو در کشور در قالب اردوهای مختلف در 
این فعالیت ها شرکت داشته اند. در قالب »طرح 
ملی ایران مرز پرگهر« هــم تاکنون 2932اردو 
برگزار شده اســت. همچنین، طرحی هم برای 
دانشــجویان غیرایرانی که در حال تحصیل در 
کشور هســتند با عنوان »ایران جهانی و جهان 
ایرانی« انجام شــده اســت. این دانشجویان از 
دســتاوردهای انقلاب اســلامی بازدید کرده و 
هرکدام از آنها ســفیری برای معرفی جمهوری 
اسلامی در کشورهای خودشــان خواهند بود.«  
فریدزاده درباره فعالیت های مرکز  محیط زیستی 
این ســازمان هم بیان می کنــد: »فعالیت های 
این مرکز از سال89 آغاز شــده و اکنون نزدیک 
به 420گــروه و کانون دانشــجویی در کشــور 
زیرمجموعه این مرکز در حال فعالیت هســتند. 
4گردهمایــی دانشــجویی کشــوری هم طی 
ســال های 89، 90، 95 و 97 برگزار شده است؛ 
یعنی شبکه دانشــجویان حامی محیط زیست و 
منابع طبیعی در ســازمان دانشجویان به شکل 
عملی راه اندازی شده و اینها برنامه های مختلفی 
را در سراسر کشور در قالب نشست های علمی - 
تخصصی و یا کارهای عملیاتی ازجمله پاکسازی 

سواحل دریا یا درختکاری و... انجام می دهند.«
به گفته این مســئول، یکــی از مهم ترین نقاط 
مثبت در میان این دانشــجویان، بومی بودن آنها 
و طرح هایی است که براســاس نیاز یک منطقه 
یا استان، برنامه ریزی و اجرا می شود: »مشکلات 
محیط زیستی در کشــور زیاد است، اما استان ها 
موارد مختلفــی را تجربه می کننــد، این افراد با 
توجه به مسائلی که در اســتان خودشان وجود 
دارد، فعالیت های محیط زیستی را براساس همین 
نیازها انجام می دهند. دراین باره، ارائه طرح برای 

حل مشکل، یا پیگیری رفع آن از سوی مسئولان 
هم صورت می گیرد و برای انجام هماهنگی های 

کلی، گردهمایی کشوری برگزار می شود.« 

اقدامی برای مهاجرت معکوس نخبگان
یکی از مشــکلاتی که اکنون مطرح اســت، روند 
صعــودی مهاجرت نخبگان اســت. بســیاری از 
فارغ التحصیلان دانشــگاهی یا مهاجرت کرده اند 
و یا در حال مهاجرت هســتند. سرپرست سازمان 
دانشجویان در پاســخ به این ســؤال که سازمان 
دانشجویان چه طرح هایی برای توقف شیب صعودی 
این مهاجرت ها در دست دارد، می گوید: »وضعیت، 
هم اکنون به گونه ای است که اکنون از مهاجرت های 
تک نفره به مهاجرت تیم های نخبگانی رسیده ایم. 
آمار خروج گروه ها و تیم های دانش بنیان صعودی 
است و رئیس جهاد دانشگاهی هم در مصاحبه اخیر 
نسبت به این مســئله نگرانی هایی را مطرح کرد. 
شعار امسال جهاد دانشــگاهی هم بر این اساس و 
راهکاری است برای اینکه فضا برای مجموعه های 
نخبگانی کشور فراهم شــود و آنها نیازی به انتقال 
ایده هایشــان به خارج از کشور نداشته باشند.« به 
 گفته فریدزاده در این رویکرد، فضا برای فعالیت ها 
و ارائــه فناوری ها و نوآوری ها فراهم خواهد شــد 
تا جامعــه ایرانی از نوآوری های این دانشــجویان 
بهره مند شــود: »تمام تلاش ها برای این اســاس 
برنامه ریزی شــده که به زودی شــاهد مهاجرت 
معکوس باشیم. در شعار امسال سازمان دانشجویان 
ایران، مسئله »درگاه بودن این سازمان برای ورود 
دانشجویان به زیست بوم نوآوری نخبگان ایرانی« 
مطرح است و بر این اساس تسهیلات و امکاناتی در 
کنار فعالیت های فرهنگی - دانشجویی به صورت 
ویژه برای نخبگان دانشجویی درنظر گرفته خواهد 
شد تا بتوانند وارد مجموعه جهاد دانشگاهی شوند. 
با این ظرفیت آنهــا می تواننــد از امکانات جهاد 
دانشــگاهی برای ارائه ایده هــا و پروژه های خود 
در حوزه های مختلف پژوهشــی و آموزشی بهره 
ببرند. در این بــاره حمایت های مــادی و معنوی 
از مجموعه نخبگان ایرانی کشــور از سوی جهاد 
دانشگاهی برنامه ریزی شــده و انجام خواهد شد. 
تمامی دانشگاهیان، دانشجویان و نخبگان کشور هم 
می توانند از طریق کانال های ارتباط سازمان، ارتباط 
خود را با این سازمان که تشــکیلاتی دانشجویی 

است ایجاد و تقویت کنند.« 

نخبگانرابهایرانبرمیگردانیم
سرپرست سازمان دانشجویان جهاد دانشگاهی در گفت وگو با همشهری از 25سال سابقه اقدامات فرهنگی و رویکرد جدید این 

سازمان با هدف حمایت از تیم های نخبگان و مهاجرت معکوس می گوید

کارت اهدای عضو دارید ؟ اگر ندارید بهتر است این گزارش را تا انتها بخوانید. ممکن 
است شما نفر بعدی در فهرست انتظار 25هزار نفری دریافت عضو باشید

خانواده درجه2، مخالفان سرسخت اهدای عضو

هر10دقیقه یک نفر به فهرســت انتظار 
افرادی که نیازمند پیوند عضو هســتند 
اضافه می شود اما روزانه 7تا 10نفر از افراد 
این لیست به دلیل نرسیدن عضو پیوندی 
از دنیا می روند. سالانه 5 تا 8هزار نفر در 
ایران جان خود را بر اثــر مرگ مغزی از 
دست می دهند که شایع ترین علت آن 
تصادفات است. این درحالی است که تنها 
3هزار نفرشان واجد شرایط اهدای عضو 
هستند و نکته مهم تر اینکه از میان آنها، 
تنها خانواده های هزار نفرشان با اهدای 
عضو فرد فوت شــده موافقت می کنند. 
یکی از مهم ترین مشکلات پزشکان در 
مواجه با خانواده فردی که مرگ مغزی 
شده این است که بسیاری از افراد تفاوت 
مرگ مغزی را با کما متوجه نمی شوند و 
حتی خود پزشــکان هم برای تشخیص 

این تفاوت، نیازمند آزمایش های دقیقی 
هستند. درصورتی که اعلام شود فردی 
مرگ مغزی شده به این معناست که دیگر 
به زندگی باز نمی گــردد و در واقع فوت 
شده  است اما همچنان خانواده بیماری 
که مرگ مغزی شده با تصور اینکه قلب 
بیمارشان همچنان در حال تپش است، 
در پذیرش مرگ بیمارشان دچار تردید 
می شــوند و این طور تصور می کنند که 
شاید معجزه ای رخ دهد و فرد بیمار نجات 
پیدا کند. در کشــور اسپانیا که رتبه اول 
اهدای عضو در جهان را دارد، شاید چند 
دقیقه زمان لازم است تا خانواده فرد مرگ 
مغزی شــده درخصوص اهــدای عضو، 
تصمیم شان را به تیم پزشکی اعلام کنند؛ 

چرا که این فرهنگسازی از قبل صورت 
گرفته و خانواده هــا در جریان چگونگی 
پروسه اهدای عضو هستند، اما در ایران 
خانواده ها در همان بیمارســتان متوجه 
می شوند که فرایندی به نام مرگ مغزی 
وجود دارد و ممکن است حدود 90ساعت 
طول بکشد تا متوجه شوند مرگ مغزی 
چه مفهومی دارد و بعــد از آن بخواهند 
تصمیم بگیرنــد. این را دکتــر کتایون 
نجفی زاده، مدیرعامــل انجمن اهدای 
عضو ایرانیان به همشــهری می گوید. او 
توضیح می دهد: »در کشورهای غربی، 
هر بیمار تنها یک یا 2نفر همراه دارد اما 
در ایران اغلب فامیــل درجه یک، 2 و یا 
حتی 3 و 4 همراه، در کنار فردی که مرگ 

مغزی شده در بیمارستان حضور دارند 
و همه شــان می خواهند نظر بدهند.« او 
تأکید می کند: در مطالعاتی که در ایران 
انجام شــده، خانواده درجه2 بیشترین 
افراد در ممانعت از اهــدای عضو دارند. 
درحالی که پدر و مادر جزو افرادی هستند 
که راحت تر اهدای عضــو را می پذیرند، 
چرا که خودشان را مســئول می دانند 
و می خواهند بهترین تصمیــم را برای 
فرزندشــان بگیرند. آنهــا در آن لحظه 
می دانند که عزیزشان دیگر بر نمی گردد 
و می ترسند که زمان کافی نداشته باشند 
و این فرصت خیر را برای فرزندشــان از 
دست بدهند؛ بنابراین رضایت می دهند 
اما خانواده درجه 2 می گویند اعضای بدن 

بیمارتان را اهدا نکنید، می خواهند تکه 
تکه اش کنند. بنابراین در آن لحظه ای که 
مرگ مغزی اتفاق می افتد و پروسه اهدا 
آغاز می شــود. تعداد کسانی که مداخله 
می کنند بسیار زیاد هســتند. باید این 
توضیح را بدهم که روش های درســت و 
استانداردی برای جداسازی اعضای بدن 
فرد مرگ مغزی وجود دارد و خوشبختانه 
جراحان ایرانی در این شــیوه ها پیشرو 
هســتند. رضایت گیری از خانواده بیمار 
مرگ مغزی هم امری اســت که بدون 
اعمال هیچ گونه فشاری به خانواده باید 
انجام شــود و خانواده باید درک کند که 
اهدای عضو، بهترین تصمیمی  است که 

می توانند برای عزیزشان بگیرند.

فیلم 
گزارش را  با 
اسکن این 
کد ببینید.

مهلا داریانگزارش 
روزنامه نگار

پایانی بر آغاز یک شغل عجیب 
پاسخ قوه قضاییه به گزارش روزنامه همشهری درباره 

شاهدان قلابی 

روزنامه همشهری در گزارشــی با عنوان »مشاغل عجیبی که 
درآمد توپ دارند« این ادعا را مطرح کرد که »شــاهدان قلابی 
مقابل مراکز قضایی این روزها حســابی بازار کسب وکارشــان 
گرفته... نرخ هایشان از 500هزار تومان شروع می شود و تا ده ها 

میلیون تومان هم می رسد«.
درخصوص این مطلب باید به این نکته اشاره نمود که دستگاه 
قضایی علاوه بر تشــدید اقدامات معمول در برخورد با پدیده 
شــهود حرفه ای که توســط مرکز حفاظت و اطلاعات این قوه 
صورت می پذیرد، از چندی پیش و در راستای تحقق سند تحول 
قضایی اقدامات زیرساختی مهمی را در جهت حل این معضل 
و مشــکل قدیمی آغاز کرده که متأســفانه در گزارش روزنامه 

همشهری مورد توجه قرار نگرفته است.
بر همین اساس با دستور رئیس عدلیه و ذیل سند تحول، دستگاه 
قضایی به سمت هوشمند شدن و اســتفاده از فناوری های روز 
برای برخورد با چالش ها و مشکلات پیش رفته که ازجمله آنها 

راه اندازی تعداد قابل توجهی سامانه خدمات الکترونیک است.
یکی از این سامانه ها»سامانه شــهود و مطلعین« است که در 
راستای حذف تبانی و تقلب در امر شهادت راه اندازی شده است.

این ســامانه از طریق اســتعلام کد ملی، افرادی که به صورت 
حرفه ای اقدام به شــهادت می کنند را شناســایی و به قضات 

معرفی می کند.
سامانه شهود و مطلعین به صورت خودکار تعداد دفعاتی که یک 
شخص به عنوان شاهد در تمام محاکم کشور حاضر شده را ثبت 
می کند و در هنگام ثبت مجدد آن شخص به عنوان شاهد، قاضی 

هشدار این موضوع را از طریق سامانه دریافت می کند.
با راه اندازی این سامانه در سال جاری حدود 8هزار نفر که بیش 
از 3بار اقدام به شهادت کرده اند، شناسایی شدند و با آنها برخورد 

قضایی و قانونی صورت گرفته است.
قابل ذکر است، دستگاه قضایی همواره بر مقابله با بسترهای فساد 
چه درون و چه در بیرون از قوه قضاییه تأکید داشته و در همین 
راستا اقدامات متعددی را از ایجاد سامانه های برخط تا تشدید 

نظارت و بازرسی ها انجام داده است.
موضوع شهود حرفه ای و جعلی نیز هرچند پدیده ای قدیمی است 
اما با استفاده از راهکارهایی همچون سامانه شهود و مطلعین و 
تشــدید برخوردهای مراکز نظارتی در حال مدیریت و ایجاد 

محدودیت های بسیار شدیدی برای متخلفان است.

افزایش وثیقه خروج از کشور 
دانشجویان پزشکی

براساس اعلام معاونت آموزشی وزارت بهداشت، وثیقه خروج از 
کشور دانشجویان پزشکی به 150میلیون تومان افزایش یافت. 
براساس آنچه در این نامه آمده و به امضای معاون آموزشی وزارت 
بهداشت رســیده، درصورتی که دانشجویان پزشکی بخواهند 
قبل از پایان خدمت و بدون پرداخــت هزینه های تحصیلی و 
کمک های دریافتی جهت ادامه تحصیل یا به صورت موقت به 
خارج از کشور بروند باید با تنظیم تعهدنامه رسمی و ضمانت نامه 
شخص دیگری با ســپردن وثیقه ملکی یا ضمانت بانکی تعهد 
کنند که پس از انقضای مدت معین بــه ایران بر می گردند. در 
همین نامه تأکید شده که: »امکان خروج از کشور دانشجویان در 
تمام مراحل تحصیلی باید با پرداخت وثیقه 150میلیون تومانی 
برای مقطع دکتری حرفه ای پزشکی، دندانپزشکی و داروسازی 
و وثیقه 60میلیون تومانی برای مقطع کارشناسی فراهم شود. 
میزان وثیقــه مورد نیاز هــر مقطع از طریق محاســبه تعداد 
سال های تحصیل در میزان وثیقه سالانه آن، مشخص می شود.«

خانه نشینی ۱۰هزار پرستار طرحی 
رئیس سازمان نظام پرستاری از خانه نشینی 10هزار پرستار 
طرحی در دوره کرونا خبر داد و گفت: »این پرستاران جوان 
قبل از کرونا طرح عادی خود را به پایان رسانده بودند اما از آنها 
خواسته شد صبر کنند و با همان حقوق طرحی خدمت کنند. 
حدود 17هزار نفر از پرستاران جوان تمدید طرح دوران کرونا 
شدند و پای کار آمدند و قبول کردند با حقوق طرحی مجددا 
خدمت کنند اما حالا با فروکش کردن موج کرونا 10هزارنفر 
از این افراد را خانه نشین کردند.« محمد محمدمیرزابیگی با 
اعلام این موضوع از وضعیت موجود انتقاد کرد و گفت:»مگر 
اینها که طرحشان تمام شده بود نمی توانستند جان خود را 
بردارند به خانه بروند؟ اما تمدید طرح کردند و حالا کسی که 
در دوره کرونا خودش دورکاری کرده است، می آید و سرباز 
دوره کرونا را به خانه می فرستد.« به گفته او، اگر جلوی این 
روند گرفته نشود ممکن است تا 17هزارنفر ادامه داشته باشد: 
»بخشی از این جوانان متاهل هستند. مطلقا نباید فرد متاهل 
را خانه نشین کرد اما چرا این جوان باید به خانه برود؟ باید از 
اینها به عنوان قهرمان ملی یاد می شد که فداکاری کردند. اگر 
این افراد به کار برنگردند بداخلاقی بدی با آنها شده است که 
اگر بحرانی مشابه رخ دهد، شاید دیگر انگیزه ای در نیروهای 
پرستاری نماند. این 17هزار نفر جنس شان جنس شرکت در 
آزمون نیست، آنها در آزمون سخت کرونا خود را اثبات کردند. 
چه کســی در دوره کرونا با حقوق طرحی کار می کند؟« به 
گزارش ایسنا، میرزابیگی در ادامه به ماجرای کمبود اعتبارات 
اشاره کرد و گفت: »اگر پولی در کرونا به بدنه وزارت بهداشت 
داده شد معلوم نیســت در کجا هزینه شد. پول های کمک 
مقام معظم رهبری در دوره کرونا کجا رفت؟ قرار شد صرف 
انگیزه سازی نیروهای درگیر کرونا شود که در حوزه پرستاری 
در این زمینه هزینه خاصی نشــد. هزینه درســت برای کار 
درست انجام شود نه اینکه این هزینه تنها صرف ساخت وساز 
شــود. ما نمی گوییم پول ها را بردند یا خوردنــد اما در زمان 
درست، کمک ها مشمول نیروهایی که در حال خدمت بودند، 
نشد و این آمار را هرکسی خواست ارائه می دهیم که ببینند 

چقدر به پرستاران کمک شده است؟«

 مهدی فیاضی
 رئیس مرکز مدارس خارج از کشور 

آموزش و پرورش
دربــاره فعالیــت مؤسســه های ترکیه ای 
در ایــران برای پذیــرش دانش آمــوزان در 
مدارس خــارج از کشــور، بــا وزیــر ترکیه 
گفت وگــو شــد. وزیــر ترکیــه گفــت بــه 
مؤسسه »یونس امره« که این آزمون ها 
را برگزار می کرد  اعــام می کنیم دیگر از 

این امتحانات برگزار نکند./ایسنا

 محسن زراعتی 
 رئیس مرکز سنجش و پایش کیفیت 

آموزشی
تاکنــون بیــش از ۷۰۰هــزار معلــم واجــد 
شــرکت در طرح رتبه بندی مــدارک خود 
را بــرای ارزیابــی در ســامانه بارگــذاری 
کرده انــد. ایــن تعــداد معــادل بیــش از 
۹۰درصد فرهنگیان مشمول شرکت در 
طرح اســت. در مجموع ۸۳۰هزار معلم 
شرایط شرکت در رتبه بندی را دارند./ایلنا

شناســنامه بــرای کــودکان دارای مادر 
ایرانــی صــادر شــده اســت. براســاس 
اعــام رئیــس ســازمان ثبــت احــوال، 
این ســازمان تنها مســئول صــدور این 
شناسنامه هاســت و رســیدگی بــه 
پرونــده ایــن کــودکان، بــر عهــده آنهــا 

نیست.

شناسنامه جدید به طور سالانه صادر 
می شود که البته برخی از  درخواست ها 
تکراری اســت. یعنی مثا مــواردی که 
فرد قصد عکس دار کردن شناسنامه را 
دارد و یا شناسنامه مخدوش یا مفقود 

شده است.

کم برخــوردار در پایتخــت شناســایی 
شده اند و با طرح بیمه رایگان ۳دهک 
درآمدی پایین در این مناطق، ۱۷۶هزار 
نفر تحت پوشش بیمه قرار گرفتند. بر 
اين اساس، سرپرســت اداره کل بیمه 
سامت اســتان تهران می گوید با این 
وضعیــت دیگــر نبایــد هیــچ فــردی در 

تهران بدون بیمه باشد.

از بیمه شــدگان از اســفند ســال قبــل 
تاکنــون، از ۳دهــک پاییــن جامعــه 
بوده انــد. حــالا نزدیــک بــه ۵میلیون  و 
۳۰۰هــزار بیمه شــده در اســتان تهران 
وجــود دارنــد که ایــن عــدد در اســفند 
ســال قبل حــدود ۲میلیــون  و ۹۰۰هزار 
نفــر بــود. ۴میلیــون  و ۱۰۰هــزار نفــر از 
۵میلیون  و ۳۰۰هزار نفر بیمه شــده ما 

در پایتخت بیمه رایگان هستند.

14
هزار

3/5
میلیون

259
منطقه

80
درصد

 گرمازدگی ۹۷هزار زائر 
در عراق 

رئیس جمعیت هلال احمــر از مراجعه 97هزار 
و 249زائــر با علائم شــدید گرمازدگی در 4روز 
گذشته به درمانگاه های هلال احمر در عراق خبر 
داد. پیرحسین کولیوند افزود: »از تاریخ هفدهم 
شهریور امسال و همزمان با آغاز مراسم پیاده روی 
ویژه اربعین در عــراق، تاکنون بیش از 554هزار 
مورد خدمت درمانی در مراکــز و درمانگاه های 
هلال احمر در سراسر نجف، مسیر نجف تا کربلا 
و کربلای معلــی و دیگر شــهرهای زیارتی ارائه 
شده  اســت.«  براســاس اعلام او، تاکنون تعداد 
401هزار و 887مورد ویزیت پزشــک عمومی، 
16هزار و 524مــورد ویزیت پزشــک داخلی، 
8هــزار و 70ویزیت هم به صورت اورژانســی در 
مراکز درمانی هلال احمر انجام شده است. رئیس 
جمعیت هلال احمر به ارائه خدمات تخصصی در 
درمانگاه های هلال احمر اشــاره کرد: »در کنار 
این خدمات، 8هزار و 612نفر توســط پزشــک 
متخصص زنان، 7هزار و 134نفر توسط پزشک 
متخصص قلب و عروق، 8هزار و 180نفر توسط 
پزشک ارتوپد و 7هزار و 346نفر هم توسط سایر 
پزشکان ویزیت شــده اند.« به گفته او، خدمات 
درمانی ارائه شــده به مراجعــان علاوه بر ویزیت 
رایگان، شامل 101هزار و 214مورد سرم تراپی، 
26هزار و 34مورد تزریقــات، 7هزار و 224مورد 
پانســمان و بانداژ و 2هزار و 431مورد گچ و آتل 

بوده است.

نقل قول 

عدد خبر

میز خبر

 خبر

جوابیه

 اسدالله جولایی
 رئیس هیأت امناي ستاد دیه کشور

هم اکنون ۱۱هزار و ۵۴۴محکوم غیرعمد 
در زندان هــای کشــور  به ســر می برند که 
۳۵۶نفر از این مددجویان، دختران و زنانی 
هستند که نه با ارتکاب اعمال مجرمانه 
کــه بــه صــرف ناتوانــی در تأمیــن امانات 
مالی یا تنگدســتی در تســویه اقســاط با 
طرح شکایت طلبکار یا ضامن روانه بند 
شــده اند. تهــران، فارس،البــرزو گیــان 

بالاترین تعداد زندانیان زن را دارند.
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اعدام »گوران« 
تنها خواسته ماست 

مراکزناباروریوبیمههااززوجهایسنبالاحمایتنمیکنند
با بالا رفتن ســن ازدواج بدیهی اســت که مادران در سن 
بالاتری اقدام به فرزنــد آوری کنند. در شــرایط اقتصادی 
کنونی که داشتن فرزند بسیار سخت است اگر زوجی بالای 
40سال بخواهند بچه دار شوند مشکلات مالی جوان ترها را 
کمتر دارند اما از جهت باروری به طور طبیعی دچار مشکل و 
نیازمند درمان های کمک باروری هستند. با مراجعه به مراکز 
کمک باروری متوجه شدم که بیمه ها برای حمایت از مادران 
سقف سنی دارند و مثلا من به عنوان یک خانم 46ساله که 
هنوز می توانم باردار شوم اما نیازمند کمک هستم از بیمه ها 

نمی توانم استفاده کنم.
شیخیازتهران

قدردانی
تقدیروتشکرازسامانههمیابوپلیستایباد

چند هفته پیش گوشی موبایلم در اتوبوس به سرقت رفت. به 
توصیه یکی از دوستان در سامانه همیاب ثبت نام و مشخصات 
گوشی را وارد کردم. خوشبختانه هفته گذشته با من تماس 
گرفتند و اعلام کردند که گوشی من به همراه تعداد زیادی 
گوشی دیگر در صندوق عقب یک ماشین در حال خروج از 
کشور کشف شده است. به واسطه تلاش شبانه روزی پلیس 
و نیروی انتظامی منطقه تایباد این گوشــی به دســت من 
می رسد و از این بابت بسیار خوشحالم. از سامانه رهیاب که 
همکار پلیس است و نیز نیروی انتظامی منطقه تایباد بسیار 
سپاســگزارم و امیدوارم در همه امــور به خصوص مبارزه و 
دستگیری با سارقان اموال مردم موفق باشند و از قوه قضاییه 

تقاضا داریم سارقان را  به جزای اعمالشان برسانند.
یزدانیازتهران

چراغسینماهاراروشننگهدارند
چندی قبل در بیرجند خانوادگی به ســینما رفتیم تا فیلمی که 
چندی قبل در تهران اکران شــده و پایان یافته بــود را ببینیم. 
جدای از اینکه فیلم با تأخیر چند ماهه در بیرجند روی پرده رفت 
آنچه ناراحت کننده بود خالی بودن سینما از بیننده بود. در سالن 
سینما تعداد نفرات، انگشت شمار بود و جز من و خانواده ام تعداد 
اندکی جوان در سینما حضور داشتند که بسیار نگران کننده است. 
مسئولان خراسان جنوبی راهکاری پیدا کنند که مردم از سینما 

استقبال کنند و چراغ سینماها خاموش نشود.
زهیرازبیرجند

نردهگذاریسرخیابانامامیدرنارمکعاملترافیکشده
است

نرده گذاری بخشی از خیابان امامی که در ضلع جنوبی پارک فدک 
قرار دارد باعث باریک شدن خیابان و کندی تردد در این مسیر شده 
است. یک میوه فروشی بزرگ و سوپرمارکت در ابتدای این خیابان 
است که شخصی است و به میادین تره بار هم تعلق ندارد اما معلوم 
نیست بر چه اساسی مسئولان شهری بخشی از خیابان را به نفع آنها 
نرده کشی کرده و برایشان پیاده روی اختصاصی ساخته اند. از سوی 
دیگر مشتری هایی که برای خرید می آیند جایی جز پارک کردن 
در حریم خیابانی که باریک شده ندارند و کسی توجهی به نرده ها 
که احیانا برای جلوگیری از پارک کردن خودروها نصب شده، ندارد. 
نتیجه این موضوعات ترافیک سنگین دائمی در ابتدای خیابان شده 

است. لطفا فکری اصولی برای حل معضل بکنند.
شمساییازتهران

جلویخشکشدنتالاباللهآبادقزوینرابگیرند
تالاب  الله آباد قزوین تقریبا خشک شده و جز بخش های ناچیزی 
از آن آبی در تالاب نمانده است، اگر این تالاب احیا نشود، بی شک 
قزوین و البرز و تهران از ناحیه آن زیر بارش گردوغبار قرار می گیرند 
که شاید آن وقت برای چاره کردن دیر باشد. مسئولان تا دیر نشده 
فکری برای این تالاب کنند که پایانه هم رودها و رواناب های قزوین 

بوده است و به دلیل دستکاری اکنون از آب بی بهره است.
غلامیازتهران

نانواییهایکرجطبقدستورالعملهاناننمیفروشند
جهت خرید نــان لواش در کرج به نانوایــی محل مراجعه و 
مشاهده کردم طبق دستورالعمل جدید اداره صمت و اتحادیه 
صنف نانوایان، نانوایی برای دریافت هزینه نان از دســتگاه 
کارتخوان جدید سامانه نانوایی ها استفاده کرد و تعداد نان 
محاســبه شــد و مبلغ نان لواش را دریافت کردند. به چند 
نانوایی پخت نان سنگگ و نان بربری در محل و محله های 
اطراف مراجعه و مشــاهده کــردم برخــی نانوایی ها طبق 
دستورالعمل جدید، نان می فروشند و مابقی با اینکه از آرد 
دولتی و سهمیه ای استفاده می کنند، برخلاف دستورالعمل 
نان می فروشند. مثلا در کمالشهر کرج نان سنگک را 10هزار 
تومان می فروشند و در فاکتور فروش قیمت 3نان را 30هزار 
تومان اما تعداد را 10عدد اعلام می کنند. شــکی نیست که 
ضرورت دارد مسئولان و اتحادیه صنف نانوایی ها در کرج و 
اســتان البرز منظم و جدی از تمامی واحدهای نانوایی در 
اســتان بازدید کرده و با نانوایی هایی که از قانون سرپیچی 

کرده اند، برخورد کنند.
زینالدینیازکرج

کنارآمدنباادارهبهداشت،معضلواحدهایصنفیشهر
قدسشدهاست

یکی از مهم ترین مشکلات واحدهای صنفی در شهرقدس 
مسئله اداره بهداشت است که با سختگیری های بیش از حد 
و ممانعت هایی که می کند برخــی واحدها موفق به تمدید 
یا دریافت پروانه صنفی نمی شــوند. این عده از حقوق خود 
محروم شده و نان خانواده هایشان بریده می شود. سختگیری 
و دقت نظر در امور بهداشتی از اولویت های جدی و مهم است 
که باید وجود داشته باشد اما اگر از حد بگذرد باعث اختلال 
در امور می شود. لطفا مسئولان و اتحادیه اصناف فکری برای 

این معضل بکنند.
ازکاسبانشهرقدستهران

شمارهتلفنارتباطيباخوانندگانبا مردم

ارسالپیامکوتاهخوانندگانپیامک

اعدامبرایزورگیربزرگراهنیایش
عامل زورگیری جنجالــی در بزرگراه نیایش کــه علاوه بر آن 
شهروندان زیادی را طعمه زورگیری های خشن خود کرده بود 

پس از محاکمه در دادگاه انقلاب اسلامی به اعدام محکوم شد.
به گزارش همشهری، فیلم زورگیری این جوان افغان  چندی قبل 
در شبکه های اجتماعی منتشر شد. این فیلم نشان می داد که 
او در میان ترافیک بزرگراه نیایش با تهدید چاقو گوشی موبایل 
راننده یک پژو 206که زنی جوان بود را زورگیری کرده و در ادامه 
با کمک موتورسواری که در آن سوی بزرگراه ایستاده بود فرار 
می کند. این فیلم در شبکه های اجتماعی بازتاب وسیعی داشت 
و افکار عمومی را جریحه دار کرد. در این شرایط مأموران برای 
دستگیری جوان زورگیر به تکاپو افتادند و در مدت زمان کوتاهی 

توانستند او را دستگیر کنند.
از آنجا که او با استفاده از سلاح سرد مرتکب سرقت شده و موجب 
رعب و وحشت در میان مردم شده بود اتهام محاربه به او تفهیم و 
پرونده اش پس از صدور کیفرخواست به دادگاه انقلاب اسلامی 
فرستاده شد. در جلسه محاکمه که صبح شنبه 19شهریورماه 
امسال در شعبه 15دادگاه انقلاب اسلامی تهران به ریاست قاضی 
ابوالقاسم صلواتی برگزار شد شاکیان پرونده که اغلب دختران و 
زنان جوان هستند شکایت شان را مطرح کردند و متهم نیز به 
دفاع از خود پرداخت و گفت که از کرده اش پشیمان است. در این 

شرایط ختم دادرسی اعلام شد و هیأت قضایی وارد شور شدند.
روز گذشــته علی القاصی مهر، رئیس کل دادگســتری استان 
تهران از صدور حکــم اعدام برای این متهم خبــر داد و گفت: 
رسیدگی های قضایی نســبت به این قبیل مجرمان، »خارج از 
نوبت، قاطعانه و بدون اغماض« است. او ادامه داد: علاوه بر این 
مورد، پرونده 3نفر دیگر از سارقان به عنف که دارای سرقت های 
متعددی بودند با عنوان اتهامی »محاربه« در دادسرای شهریار در 
حال رسیدگی است و مقرر شده که پرونده آنها نیز بعد از ارجاع به 

دادگاه انقلاب به صورت خارج از نوبت رسیدگی شود.

قتل2جوانبرسراختلافاتشخصی
جوان 25ساله که بر سر اختلافات قبلی با 2جوان 30ساله درگیر 

شده و آنها را با ضربات قمه به قتل رسانده بود، دستگیر شد.
به گزارش همشهری، ظهر یکشنبه مأموران پلیس شهرستان 
مراغه در جریــان درگیری خونینی در روســتای ورجوی قرار 
گرفتند و راهی آنجا شدند. بررسی ها نشان می داد که درگیری 
میان 3جوان رخ داده و در جریان آن 2نفر با ضربات قمه به قتل 
رسیده اند و نفر سوم مجروح شده است. فرد مجروح که عامل این 
جنایت هولناک بود بازداشت شد. از آنجا که او دچار جراحات 
سطحی شده بود به بیمارستان انتقال یافت و پس از پانسمان 
زخم هایش به اداره آگاهی منتقل شد. متهم که جوانی 25ساله 
اســت در بازجویی ها به ارتکاب جنایت اعتراف کرد و گفت که 
از مدتی قبل با مقتولان که 2جوان 30ســاله بودند اختلافات 
شخصی داشته اســت. تا جایی که چندبار با هم مشاجره کرده 
بودند و در نهایت روز حادثه درحالی که قمه ای با خود داشته به 
سراغ آنها رفته، غافلگیرشان کرده و با ضربات قمه هر دوی آنها 

را به قتل رسانده است.
به گفته سرهنگ مســتجاب فتحی، جانشین فرمانده انتظامی 
شهرستان مراغه، عامل جنایت پس از تشکیل پرونده به مراجع 

قضایی شهرستان معرفی شد.

تجاوزبهپسراتُیسمتأییدنشد
پرونده ربوده شدن پســر دارای اتیســم برای رسیدگی به 
دادســرای جنایی تهران ارجاع شده و پزشــکی قانونی در 

تازه ترین نظریه خود تجاوز به وی را تأیید نکرده است.
به گزارش همشــهری، به دنبال انتشار خبر آزار و اذیت پسر 
دارای اتیسم در فضای مجازی و شکایت پدر وی، پرونده ای 
در این باره تشکیل شده و به دادسرای جنایی تهران فرستاده 
شد. به دستور قاضی محمد جواد شــفیعی، بازپرس شعبه 
پنجم، تحقیق از پدر این پســر نیز آغاز شــد که او با حضور 
در دادســرا به شــکایت از آدم ربای فراری پرداخت و گفت: 
برای انجام کاری به همراه پسرم از خانه خارج شده و از یک 
موتور سوار خواستیم ما را به ســه راه آذری برساند. در آنجا 
قصد داشتیم سوار بر اتوبوس شــویم و به خانه برگردیم اما 
نمی دانســتم باید کدام اتوبوس را ســوار شویم تا مسیرش 
به خانه ما بخورد. وی ادامه داد: به موتور ســوار گفتم چند 
دقیقه ای پسرم نزد او بماند تا من از رانندگان اتوبوس مسیرها 
را بپرسم. وی ادامه داد: هنوز چندقدمی دور نشده بودم که 
متوجه شــدم خبری از موتور سوار و پســرم که ترک موتور 
نشسته بود، نیست. نگران شــدم و به جست و جو در اطراف 
پرداختم اما اثری از آنها نبود. سراسیمه به اداره پلیس رفتم و 
گزارش ناپدید شدن پسرم را اعلام کردم. وی گفت: این اتفاق 
ساعت 2ظهر شنبه دوازدهم شهریور رخ داد و تا یکشنبه صبح 
ما خبری از پسرم نداشتیم تا اینکه از یکی از مراکز درمانی با 
من تماس گرفتند و گفتند پسرم در آنجا تحت درمان است. 
به سرعت خودم را به بیمارستان رساندم و متوجه شدم که 
مردم،  پسرم را درحالی که وضعیت جسمانی مناسبی نداشته 
در حوالی شــهرری پیدا کرده و با سازمان بهزیستی تماس 
گرفته بودند. به دنبال مطرح شــدن این شــکایت، بازپرس 
جنایی دســتور داد تا پزشــکی قانونی پس از بررسی های 
تخصصی، نظر خود را درباره اینکه آیا به پســر ربوده شــده 

تجاوزی صورت گرفته یا نه، اعلام کند.
 با انجام بررسی  ها پزشکی قانونی اعلام کرد که آزار و اذیت و 
تجاوزی به پسر دارای اتیسم صورت نگرفته است. هم اکنون 
تحقیقات در این پرونده برای شناسایی موتورسواری که اقدام 
به ربودن پسر اتیسمی کرده ادامه دارد تا با بازداشت وی ابعاد 

بیشتری از جزئیات این حادثه مرموز فاش شود.

  bamardom_hamshahri@تلگرامبامردمپیام

کوتاه از حادثه جزئیاتمرگدردناکشلیر،شیرزنمریوانیاززبانهمسرش

تلاشبازپرسجناییتهرانواعضایتیمملیکشتیبرایآزادیجوانمحکومبهقصاصپایانشیرینیداشت

نجات یک زندانی با خرید پیراهن تیم ملی
وقتی بازپرس جنایی تهران تندیسی 

دادسرا
را که در یکی از برنامه های تلویزیونی 
به او هدیه داده شــده بود و اعضای 
تیم ملی کشتی آزاد و فرنگی، پیراهن تیم ملی را برای 
نجات یــک جوان محکــوم به قصاص بــه فروش 
گذاشتند، یک خیر مدرسه ســاز تصمیم گرفت در 
اقدامی خداپســندانه و با خرید پیراهن و تندیس، 
مقدمات آزادی مرد زندانی را پس از 11سال زندان 

فراهم کند.
به گزارش همشــهری، چند روز قبل قاضی میثم 
حسین پور، بازپرس شعبه چهارم دادسرای جنایی 
تهران، با پرونده مردی مواجه شــد که از 11ســال 
قبل به اتهام قتل زنی در زندان بود و با وجود اینکه 
6نفر از اولیای دم رضایت داده بودند اما 2نفر دیگر از 
آنها خواسته شــان دریافت دیه یا قصاص قاتل بود. 
مرد محکوم به قصاص اما توانایــی پرداخت دیه را 
نداشت و به همین دلیل 4بار پای چوبه دار رفت، اما 
هر بار با تلاش مسئولان قضایی توانسته بود مهلت 
بگیرد. اولیای دم حاضر به دریافت دیه بودند اما مرد 
زندانی توانایی پرداخت 200میلیون تومانی که آنها 
خواسته بودند را نداشت. در این شرایط بود که قاضی 
حسین پور به فکر فراهم کردن مبلغ دیه برای نجات 
جان این مرد افتاد و این قاضی خوش ذوق که به دلیل 
انجام کارهــای خیرخواهانه به چهــره ای مردمی 
تبدیل شده بود، این بار هم فکر جالبی به سرش زد تا 

موجبات آزادی مرد زندانی را فراهم کند.
او که پیــش از این باعث آزادی چند زندانی شــده 
و به همین دلیل در یکــی از برنامه های تلویزیونی 
به عنوان چهره مردمی انتخــاب و به عنوان یادبود 
جامی به او هدیه داده شــده بود، به این فکر افتاد تا 
این هدیه)جام( را بفروشد و با پول آن بخشی از دیه 

200میلیونی مرد زندانی را فراهم کند.
از سوی دیگر حمید سوریان، قهرمان سابق کشتی و 
نایب رئیس فدراسیون کشتی کشور که از این ماجرا 

خبردار شده بود نیز تصمیم گرفت برای نجات مرد 
زندانی، دست به کار شود. او 2پیراهن تیم ملی را به 
اردو برد و از همه ملی پوشان کشتی خواست آن را 
امضا کنند. به این ترتیب قرار شــد 2پیراهن و جام 
آقای قاضی تا پیش  از اربعین برای آزادی زندانی مورد 
نظر، به فروش برسد. گزارش این  ماجرا در روزنامه ها 
از جمله همشهری، در روز شنبه نوزدهم  شهریور، 
منتشر شد و یک خیر با  خواندن آن، تصمیم گرفت 
جام و پیراهن را خریداری کرده تــا پول آن صرف 

آزادی زندانی شود.

زندگیراهدیهدادهام
خیری که دو پیراهن تیم ملی و تندیس آقای قاضی 
را خریداری کرده،  مرد کارخانه داری است که سال ها 
در زمینه آزادی زندانیان فعالیت چشمگیری داشته 
اســت. او 39ساله و معتقد اســت که وقتی زندگی 
را به یک نفر هدیه می دهــد، لبخند و رضایت خدا 
را در زندگی خودش حس می کنــد و بارها نتیجه 
این کارهایــش را در زندگی اش دیده اســت. مرد 
خَیر که حاضر نیست نامش در روزنامه نوشته شود 

به خبرنگار همشــهری می گوید: روز شنبه بود که 
گزارش فروش تندیس قاضی و پیراهن تیم ملی را 
در روزنامه خواندم و متوجه شــدم که پول حاصل 
از فروش تندیس و پیراهن قرار اســت صرف آزادی 
یک زندانی شود که از 11ســال قبل در زندان بوده 
است. همانجا بود که تصمیم گرفتم برای نجات این 
زندانی، تندیس و پیراهن را خریداری کنم؛ چرا که 
به نظرم اقدام جالــب و تأثیر گذاری بود. مرد خیر به 
محض خواندن گزارش، با دادســرای جنایی تهران 
تماس گرفت و آمادگی خود را برای خرید پیراهن 

و تندیس اعلام کرد.
او می گوید: از قبل مبلــغ 250میلیون تومان برای 
انجام کار خیر کنار گذاشته بودم که پس از خواندن 
این گزارش، به دلم افتاد که باید به این زندانی کمک 
کنم. 200میلیون تومان صــرف نجات این زندانی 
شــد و 50میلیون دیگر هم قرار است در پرونده ای 
دیگر و برای نجات یک زندانی دیگر مورد اســتفاده 

قرار بگیرد.
مرد خیر پیش از این نیز باعــث آزادی یک نوجوان 
محکوم به قصاص از زندان شــده و قرار اســت یک 

محکوم به قصاص دیگر را نیز تــا پیش از اربعین از 
زندان آزاد کند. او می گوید: سال 99بود که متوجه 
شــدم پســری در نوجوانی با فردی درگیر شده و 
ناخواسته باعث قتل وی شده بود. او در آستانه قصاص 
بود که بعد از رایزنی هــای فراوان اولیای دم رضایت 
دادند و او را در ازای پرداخت دیه بخشــیدند. پسر 
زندانی اما توانایی پرداخت دیه را نداشت که وقتی 
ماجرای پرونده او را شنیدم پول دیه را فراهم کردم و 
او از زندان آزاد شد. فرد دیگر هم زنی است که دیروز 
شنیدم از 15ســال قبل در زندان به سر می برد. او 
جان مردی را که قصد تجاوز به وی داشته را گرفته و 
اگرچه در ابتدا به قصاص محکوم شده بود اما مدتی 
بعد حکم او شکسته شده و به خاطر دفاع مشروع به 
پرداخت دیه محکوم شد. او اما توانایی پرداخت پول 
دیه را ندارد و به همین دلیل است که این همه سال از 
زندگی اش را پشت میله های زندان گذرانده است. اگر 
خدا بخواهد قرار است مبلغ دیه در پرونده را بپردازم 

تا موجبات آزادی او هم فراهم شود. 
مرد خیر علاوه بر پرداخت دیه و آزاد کردن زندانیان، 
در زمینه ساخت مدرسه و احداث مرکز ترک اعتیاد 
و نجات معتادان نیز فعالیت دارد. او می گوید: شرکت 
و کارخانه من حدود هزار پرسنل دارد که آنها هم در 
این کار خیر سهیم می شــوند. به تازگی کار احداث 
یک مدرسه 12کلاسی در قرچک را به عهده گرفته ام 
و قرار اســت از پاییز کار ســاخت آن شروع شود. از 
طرفی پارسال در یک روز سرد زمستانی به خیابان 
رفته بودم که چشمم به چند کارتن خواب افتاد. از آن 
پس تصمیم گرفتم یک سالن برای معتادان بسازم 
تا شــرایط ترک و خلاص شــدن آنها از مواد مخدر 
فراهم شود. به همین دلیل یک مرکز ترک اعتیاد در 
کهریزک وجود دارد که هزینه احداث سالن بزرگ و 
گسترده کردن بنای آن را به عهده گرفتم و در فرصتی 
کوتاه چندین معتاد در آن مرکز نگهداری شــده و 

موفق به ترک مواد مخدر شده اند. 

ازروزحادثهبگویید.چطوردرجریان
اتفاقیکهبرایهمسرتانرخدادقرارگرفتید؟

مــن از 2 روز قبل از حادثه بــرای کار به عراق رفته 
بودم. صبح همان روزی که همســرم از پنجره خانه 
همسایه مان به پایین سقوط کرد، بیدار شده بودم 
برای نماز. تازه وضو گرفتــه بودم که برادرزنم گفت 
باید برگردیم مریوان. تعجب کردم و گفتم چی شده؟ 
که گفت شلیر افتاده و پایش شکسته. همان لحظه 
فهمیدم که اتفاق تلخی رخ داده و قسمش دادم که 
راســتش را بگوید. پس از آن بود که ماجرا را برایم 

تعریف کرد و دنیا روی سرم خراب شد.
درعراقچهکاریانجاممیدادید؟

شغلم کارهای ســاختمانی و گچ کاری است. خیلی 
از همشهری هایم که کارگر فصلی هستند برای کار 
به عراق می روند اما من به خاطر همســر و فرزندانم 
علاقه ای به رفتن به عراق نداشــتم. در این سال ها 
هم فقط یکی دوبــار و آن هم به مدت چند روز رفتم 
اما ازحدود 2ماه قبل از حادثــه بیکار بودم و تامین 
مخارج زندگی برایم سخت شــده بود. این بود که 
به همراه برادرخانمم به عراق رفتیم که چند روزی 
کار کنیم و برگردیم اما خبر نداشتیم که قرار است 

بدبخت شویم.
دربارهحادثهبگویید.چهاتفاقیبرای

همسرتانرخداد؟
ما در مریوان زندگی می کنیم و همسایه روبه رویی 
ما مردی به اسم گوران بود. او و همسرش در خانه ای 
3طبقه زندگی می کردند و همسر من همسر گوران 
را می شــناخت. 2روز قبل از حادثه، همسر گوران 
مریض شــده و از حال رفته بود. آن روز اگر شلیر به 
دادش نمی رســید معلوم نبود چه بلایی به سرش 
می    آمد. شلیر گواهینامه داشت و برای همین همسر 
گوران را سوار پراید من کرد و به بیمارستان برد. حتی 
همه هزینه های بیمارستان را هم خودش پرداخت 
کرده بود. 2روز از این ماجرا گذشته بود که آن اتفاق 
افتاد. پســرم می گوید که آنها در خانه خواب بودند 
که زنگ در به صدا درآمد. ســاعت حدود یک و نیم 
بامداد بود. پشت در، گوران بود. او به شلیر گفت که 
همسرش دوباره مریض شده و از هوش رفته است. 

بعد خواست به کمکش بیاید اما شلیر به او گفت که 
دیروقت است و او باید به اورژانس زنگ بزند. )همسر 
شــلیر با بغض ادامه می دهد( گوران رفت اما دوباره 
برگشــت. این بار گریه و التماس می کرد که حال 
همسرش بد است. شــلیر که نگران شده بود قبول 
کرد که به خانه آنها برود اما از پســرم خواست که 
او هم بیاید. پســرم می گوید که آنها به سمت خانه 
گوران رفتند اما پس از اینکه همســرم وارد شد و از 
پله ها بالا رفت تا خودش را به همسر گوران برساند، 
مرد شیطان صفت پسرم را به سمت کوچه هل داد و 
در خانه را بست و پشت سر شلیر پله ها را بالا رفت. 
پسرم کاملا گیج شده بود. برای همین شروع کرده 
بود به کوبیدن در. اما در این مدت همسرم بی خبر از 
اینکه گوران چه نقشه شومی در سر دارد، وارد خانه 
گوران شده بود و مرد شیطان صفت نیز پشت سرش 
وارد خانه شده و در را قفل کرده بود. پس از آن شلیر 
که متوجه شده بود از همسر گوران خبری نیست و 
خواسته بود که آنجا را ترک کند، مرد شیطان صفت 
اسلحه ای درآورده و شــروع به تهدید او کرده بود. 
شــلیر با دیدن این صحنه به ســمت پنجره دویده 
و آن را باز کرده و با ســر و صدا درخواســت کمک 
کرده بود. پســرم همچنان داخل کوچه بود و به در 
می کوبید تا شــاید بتواند آن را باز کند. سر و صدای 
او و همسرم باعث شده بود که تعدادی از همسایه ها 
از خانه هایشان خارج شوند اما کاری از دست کسی 
ساخته نبود. شــلیر خودش را به لب پنجره رسانده 
بود و همچنان کمک می خواست. همسایه ها با فریاد 
از او می خواســتند که خودش را پایین نندازد. آنها 
می گفتند که پلیس الان می رســد و کسی جرأت 
نمی کرد در خانه گوران را بشکند و وارد آنجا شود. 
چون او اسلحه داشــت و بعد هم همسایه ها دیدند 
که ناگهان شلیر از پنجره به پایین سقوط کرد. آنها 
می گویند که در لحظه آخر گوران با او درگیر شده 

و در این درگیری شلیر به پایین سقوط کرده بود.
فرزندانتانشاهداینحادثهبودند؟

پسرم 17ساله است و دخترم 11ساله. وقتی شلیر 
افتاد، هر دوی آنها داخل کوچه بودنــد و با گریه و 
فریاد کمک می خواستند. مادرشان درست مقابل 

چشمان آنها سقوط کرد و به خیابان افتاد. بیهوش 
شد و چند دقیقه طول کشید که آمبولانس آمد و او 
را به بیمارستان برد. )با گریه( دخترم از آن شب به 
بعد حالش خوب نشده. او را چندبار به بیمارستان 
بردیم و ســرم وصل کرد اما هنوز در شوک است و 
گاهی وقت ها تشــنج می کند. وضعیت پسرم هم 
خیلی خوب نیست. شــلیر برای حفظ ناموس من 
جانش را از دست داد و همین مســئله دارد عذابم 
می دهد. نمی دانم چه کار کنم. نمی دانم به بچه هایم 
چه بگویم. معلوم نیست آینده مان چه می شود و از 

این به بعد باید چطور زندگی کنیم.
چقــدرازازدواجشــماوشــلیر

میگذشت؟
ما 21سال پیش ازدواج کردیم. فامیل بودیم. شلیر 
دختر دایی مادرم بود. عاشق هم بودیم. آن زمان در 
روستای چشمیدر سروآباد زندگی می کردیم. بعد از 
ازدواجمان راهی تهران شدیم. 4-3 سال آنجا بودیم. 
من کارگری می کردم و زندگی آرامی داشــتیم تا 
اینکه تصمیم گرفتیم به کردستان برگردیم. برای 
ادامه زندگی به مریوان رفتیــم و در این مدت آنجا 

زندگی می کردیم که این اتفاق افتاد.
دربارهگورانبگوییــد.چقدراورا

میشناختید؟
او همسایه روبه رویی ما بود اما مگر همسایه با همسایه 
چنین کاری می کند. حالا فهمیده ام که اوباش بوده 
و سابقه کیفری هم داشته است. شاید باور نکنید اما 
روز بعد از این حادثه مــردم مریوان که از این ماجرا 
عصبانی شــده بودند به خانه گوران حمله کردند. 
شیشــه همان پنجره ای که شــلیر از آنجا سقوط 
کرد را شکستند و می خواستند آنجا را آتش بزنند 
اما ما خواهش کردیم که ایــن کار را نکنند. چون 

می خواستیم همه  چیز را به قانون بسپاریم.

همســرتانچندروزدربیمارستان
بود؟

این حادثه بامداد 14شــهریور رخ داد و همسرم تا 
شامگاه 17شهریور در بیمارستان کوثر سنندج در 
کما بود تا اینکه در نهایت بــه ما گفتند که به دلیل 

ضربه مغزی، جانش را از دست داده است.
گورانچطوردستگیرشد؟

آن شب وقتی شلیر به کوچه سقوط کرد، گوران که 
ترسیده بود از طریق پشت بام خانه شان که به خانه 
پشتی راه داشــت فرار می کند. برای اینکه خودش 
را مخفی کند وارد خانه یکی از همسایه ها می شود 
اما زن همسایه که بیدار بوده او را می بیند و گوران 
گلویش را می گیرد و با مشــت به صورتش می کوبد 
و تهدید می کند که ساکت باشــد. پس از آن چون 
بچه های آن زن بیدار شده و سر و صدا کرده بودند، 
از ترس دستگیری فرار می کند و با شکستن در، وارد 
خانه دیگری می شــود. طوری که صاحب آن خانه 
می گوید به خاطر وحشت حضور گوران در خانه اش 
تیک عصبی گرفته است و در نهایت حدود ساعت 

4صبح، پلیس موفق می شود او را دستگیر کند.
حالادرخواستشــماازمسئولان

قضاییچیست؟
نه تنها درخواست ما بلکه همه مردم مریوان این است 
که خیلی زود گوران مجازات و اعدام شود. همسرم 
شهید راه عفاف و پاکدامنی شد. البته دادستان هم 
قول داده که به طور ویژه به این پرونده رسیدگی شود 
و ما همه  چیز را سپرده ایم دست قانون و امیدواریم 
این مرد هر چه زودتر به اشــد مجازات برسد. من 
در این مدت شــرمنده مردم مریوان شدم. حضور 
و همدردی آنها باعث تســلی ما بود. دست همه را 
می بوسم و امیدوارم همه ما به زودی شاهد مجازات 

مرد شیطان صفت باشیم.

سقوطاسرارآمیززنیازطبقهششمبرج
سقوط زنی 45ســاله از طبقه ششم یک برج مســکونی در شمال 

پایتخت تیم جنایی را با یک معما روبه رو کرده است.
به گزارش همشهری، سحرگاه دیروز به قاضی محمدجواد شفیعی 
بازپرس جنایی تهران خبر رسید که زنی از طبقه ششم برج مسکونی 

به پایین سقوط کرده و جانش را از دســت داده است. به دنبال این 
اتفاق بازپرس جنایی دستور تحقیقات بیشتر در این باره را صادر کرد 
و نخستین فردی که تحقیق از او صورت گرفت همسر زن جوان بود. 
وی گفت: من و همسرم هیچ اختلافی با یکدیگر نداشتیم. او به تازگی 
مبتلا به یک بیماری لاعلاج شده و از روزی که در جریان این موضوع 
قرار گرفته بود حالش خوب و مساعد نبود. وی افزود:شب حادثه شام 

خوردیم و بعد فیلم دیدیم. همسرم حالش خوب بود و بعد خوابیدم اما 
نیمه های شب با شنیدن صدای مهیبی از خواب پریدم و متوجه شدم 
که همسرم از بالکن به پایین پرتاب شده است. حالا نمی دانم تصمیم 

گرفته به زندگی اش پایان بدهد یا سقوط او یک حادثه بوده است.
به دستور قاضی جســد متوفی به پزشــکی قانونی منتقل شده و 

تحقیقات در این باره ادامه دارد.

شیلر از این پنجره به پایین سقوط کرد

مراسم تشییع پیکر بانوی مریوانی
»همسرمجانشرادادامااجازهندادکهگورانبهاودستدرازیکند.اودرستمقابل

گفت و گو
چشماندختروپسرمانازپنجرهطبقهدومبهکوچهسقوطکردوجانباختوحالا
تنهاخواستهمااعدامهرچهزودترکسیاستکهزندگیمارانابودکرد«.اینهاچکیده
حرفهایسلامشهیدی،همسرشلیررسولیاست؛شــیرزنمریوانیکههنگامفرارازدستمرد
شیطانصفتازپنجرهطبقهدومبهپایینسقوطکردوجانشراازدستداد.همسرشلیرباگذشت
چندروزازحادثهدرگفتوگوباهمشهریازجزئیاتآنشبشوممیگویدواتفاقیکهنهتنهامریوان

کههمهکشوررادرشوکفروبرد.
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هفته نامه اکونومیست ]انگلیس[

بولسونارو، مردی که می تواند ترامپ باشد
اکونومیست عکس صفحه اول خود را به ژائیر بولسونارو، 
رئیس جمهور پوپولیست برزیل اختصاص داده است. این 
مجله با مقایسه شــباهت های دونالد ترامپ و بولسونارو 
ازجمله زیر ســؤال بردن نتیجه انتخابات نوشــته است: 
رئیس جمهور برزیل که نتایج نظرسنجی ها را موافق خواست 
خود نمی بیند از حالا زمینه را برای بر هم زدن بازی انتخابات 

آماده کرده است.

قرار است به زودی سران کشورهای 
عضو سازمان همکاری شانگهای در 
سمرقند ازبکســتان دور هم جمع 
شوند تا بیســت ودومین اجلاس سران این سازمان 
را برگزار کنند. این اجلاس در روزهای پنجشــنبه 
و جمعه همین هفته در ســمرقند برگزار می شود. 
سازمان همکاری شانگهای در سال2001 به عنوان 
جانشین سازمان کوچک تری با نام »شانگهای پنج« 
تأسیس شد و اکنون بزرگ ترین گروه منطقه ای در 
اوراسیاســت که حدود 40درصد از جمعیت جهان 
و 30درصــد از تولید اقتصادی جهانی را پوشــش 
می دهد. هم اکنون 8عضو اصلی این سازمان شامل 
چین، هند، قزاقســتان، قرقیزســتان، پاکستان، 
روسیه، تاجیکستان و ازبکستان و 4کشور ناظر شامل 
افغانســتان، بلاروس، ایران و مغولســتان هستند. 
همچنین 6کشور ارمنســتان، آذربایجان، کامبوج، 
نپال، سریلانکا و ترکیه کشورهای شریک گفت وگو با 
سازمان شانگهای هستند. تا کنون سازمان شانگهای 
ارتباط کمی با کشــورهای عربی منطقه داشــته 
است، اما به نظر می رسد که نشســت آتی سازمان 
همکاری شانگهای در ازبکستان قرار است مجلس 
پاگشایی برای ورود اعراب به شانگهای باشد. براساس 
بیانیه رسمی اعلام شده از سوی دبیرخانه سازمان 
شانگهای، در نشست سمرقند قرار است کشورهای 
قطر، عربستان ســعودی و مصر به عنوان »شرکای 
گفت وگو« به آن بپیوندند. پیش از این نیز کشورهای 
عربی دیگری مانند امارات، سوریه و عراق اشتیاق و 
علاقه خود را برای مشــارکت در سازمان همکاری 
شــانگهای اعلام کرده بودند، امــا تا کنون پیوندی 
معنادار و قابل توجهی میان این سازمان و کشورهای 

عربی برقرار نشده است.

شانگهای برای اعراب مهم است؟
ســازمان همکاری شــانگهای دارای پیشینه قابل 
توجهــی در همکاری هــای امنیتــی و اقتصادی 
منطقه ای اســت، اما این همکاری ها به طور عمده 
متمرکز بر آســیای مرکــزی بوده اســت. پس از 
سال2017 که هند و پاکســتان به عضویت کامل 
شــانگهای درآمدند و اکنون که ایــران نیز در حال 
طی فرایند عضویت کامل خود اســت، کشورهای 
عربی به ویژه در حوزه جنوبی خلیج فارس با سازمان 
شانگهای همسایه می شوند. البته پیش تر یادداشت 
تفاهمی میان دبیرخانه سازمان همکاری شانگهای 
و دبیرخانــه عمومی اتحادیه کشــورهای عربی در 
اجلاس ســال گذشته سران در دوشــنبه پایتخت 
تاجیکستان منعقد شده بود، اما به نظر می رسد که 
اعراب تمایل دارند که این همکاری ها را تقویت کرده 

و آن افزایش دهند.
برای کشــورهای عربی به ویژه عربستان سعودی، 
ســازمان شــانگهای دروازه ای بــرای مبــادلات 
گسترده تر در حوزه اقتصادی با کشورهای آسیای 
مرکزی است. طی ســال های گذشته حجم روابط 
اقتصادی عربســتان و کشــورهای آسیای مرکزی 
چندان تعیین کننــده نبوده، اما ســعودی ها این 

روزها بی میل نیســتند که نگاهی نیز به کشورهای 
شمال آســیا داشته باشــند. از ســوی دیگر برای 
سعودی ها، نقش آفرینی در آسیای مرکزی ژستی 
برای عرض اندام سیاسی است و همین هدف برای 
ریاض در چارچوب روابــط نزدیک تر و فعالانه تر در 
سازمان همکاری های شــانگهای دست یافتنی تر 
است. این هدف سیاســی به ویژه آنجا برای ریاض 
معنا پیــدا می کند که ترکیه، دیگــر رقیب دیرینه 
ریاض، مدت هاســت که تحرکات گسترده ای را در 
کشورهای آْســیای مرکزی دنبال می کند و از این 
منظر شاید عربستان به این فکر می کند که عضویت 
در شانگهای فرصت حضور در آْســیای مرکزی را 

فراهم خواهد کرد.
برای دیگر کشــورهای عربی، مانند مصر و قطر نیز 
دلایل مشابهی برای عضویت در سازمان شانگهای 
وجود دارد و این کشــورها عضویت در شانگهای را 
فرصتی برای تقویــت نقش آفرینی منطقه ای خود 
به ویژه در آســیای مرکزی و جنوب آســیا ارزیابی 
می کنند. از ســوی دیگر، عضویت کامــل ایران در 
سازمان شانگهای که قرار است در اجلاس پیش رو 
در سمرقند اعلام شود، یکی دیگر از مهم ترین عوامل 
محرک کشــورهای عربی برای ورود به شانگهای با 
توجه به رقابت های تاریخی این کشــورها با ایران 

است. 

چین، نقطه کانونی شانگهای
باید توجه داشــت کــه چین روح اصلی ســازمان 
همکاری شانگهای اســت. این کشور هم بیشترین 
سهم را در سبد تجارت و سرمایه گذاری این سازمان 
دارد و هم از نظر سیاســی توانسته شانگهای را یک 
چارچوب غیرغربی نشــان دهد. حقیقت ماجرا هم 
این است که شانگهای در واقع یک سازمان غیرغربی 
است و شاکله این سازمان در تقسیم بندی بین المللی 

در خارج از مرزهای نظام بین المللی غرب محور قرار 
می گیرد. چین همچنین حســاب سیاسی ویژه ای 
روی شانگهای در تقابل های سیاسی خود با آمریکا 
باز کرده و بســیاری از کشــورهای عربی نیز از این 
موضوع آگاهند که احتمالا پکن اعضای ســازمان 
شــانگهای را به عنوان شرکای سیاســی ویژه خود 

درنظر دارد.
با توجه به آنکه کشورهای عربی به ویژه عربستان و 
امارات طی چند سال گذشته روابط سیاسی نزدیکی 
با چینی ها برقرار کرده اند، آنها اکنون حضور و روابط 
نزدیک با سازمان شــانگهای را فرصتی برای اعلام 

وفاداری های سیاسی خود به چین می دانند.
در عین حــال روابط تجــاری گســترده چین با 
کشورهای عضو سازمان شانگهای نیز می تواند یکی 
از دلایل گرایش اعراب بــرای نقش آفرینی در این 
سازمان امنیتی و تجاری باشد. براساس آماری که 
وبگاه پاکستانی فرایدرتایمز درباره سازمان شانگهای 
آورده اســت، حجم تجارت چین با کشورهای عضو 
سازمان شانگهای از سال2001 تاکنون 20برابر شده 
و در سال2020 به 245میلیارد دلار رسیده است. 
این حجم تجاری در ســال2001 فقط 12میلیارد 
دلار بود. از ایــن منظر چندان عجیب نیســت که 
کشورهای عربی برای تقویت روابط تجاری خود با 
چین، حضور در شانگهای را نیز در سرفصل برنامه 
کاری خود قرار دهند. در همین ارتباط نیز اشتیاق 
احمد، روزنامه نگار پاکستانی در گزارشی در روزنامه 
فرایدی تایمز درباره علت اهمیت سازمان شانگهای 
برای کشــورهای عربی می نویسد: جذابیت کنونی 
سازمان همکاری شانگهای برای جهان عرب تا حد 
زیادی مدیون ردپای اقتصادی رو به رشد چین در 
منطقه است. چین نه تنها بزرگ ترین شریک تجاری 
کشورهای عضو شانگهای است، بلکه به لطف طرح 
کمربند و جــاده خود یک ســرمایه گذار بزرگ در 

طرح های زیرســاخت به شــمار می رود که اعراب 
به شدت به اینگونه سرمایه گذاری ها نیاز دارند.

براســاس گزارش فرایدی تایمز، در ســال گذشته، 
تجــارت دوجانبــه چیــن بــا کشــورهای عربی 
330میلیارد دلار بود که این آمار ناشــی از افزایش 
سالانه 37درصد حجم تجارت بوده است. همچنین 
یک ســوم واردات انرژی چین از کشورهای شورای 
همکاری خلیج فارس و بیشــترین آن از عربستان 
سعودی صورت می گیرد. حجم تجارت دوجانبه چین 
با سعودی ها در پایان سال2021 که 87.31میلیارد 
دلار اعلام شد، تقریبا 209برابر زمان برقراری روابط 

دیپلماتیک میان پکن و ریاض در دهه1990 است.
طرح »کمربنــد و راه« نیز چین را قادر ســاخته تا 
میزان سرمایه گذاری خود در جهان عرب را افزایش 
دهد و این ســرمایه گذاری در کشــورهای شورای 
همکاری خلیج فارس به 140میلیارد دلار می رسد. 
گفته می شود که این سرمایه گذاری ها در زمینه های 
مختلفی مانند توســعه بنــدر دریایــی و امکانات 
 ،5G حمل ونقل، مجتمع های صنعتی، شبکه های
هوش مصنوعی، فناوری های نوظهور و انرژی های 
تجدیدپذیر عملیاتــی خواهند شــد. همزمان در 
شرایطی که کشورهای حاشیه خلیج فارس در تلاش 
برای فاصلــه گرفتن از اقتصاد نفتی هســتند، این 
کشورها برای توسعه زیرساخت های حیاتی خود به 

سرمایه گذاری فنی چین به شدت نیازمند هستند.
بنابراین اینکه عربستان ســعودی و قطر قرار است 
به شرکای گفت وگوی سازمان همکاری شانگهای 
تبدیل شوند، تحولی دلگرم کننده برای جهان عرب 
است. آنها به ترتیب بزرگ ترین تامین کنندگان نفت و 
گاز طبیعی در جهان هستند و بحرین نیز تا یک سال 
دیگر وارد این باشگاه خواهد شد و چین نیز امیدوار 
است تا از چارچوب شــانگهای پیوندهای اقتصادی 

خود با اعراب را تقویت کند. 

نگاه عربی به شانگهای
کشورهای عربی، سازمان شانگهای را فرصتی برای توسعه دایره روابط امنیتی خود با کشورهای آسیایی به ویژه چین می بینند

طبق اعلام سازمان ملل، کرونا، جنگ اوکراین و تغییرات آب وهوایی روند توسعه در جهان را به 5سال قبل باز گردانده  است
توسعه؛ قربانی بحران های جهانی

»جامعه جهانی از بحراني بــه بحرانی دیگر می غلتد؛ 
تهدیدي جدی که تشــدید محرومیت و بی عدالتی را 
در پی خواهد داشت.« این خلاصه ای از گزارش اخیر 
سازمان ملل متحد درباره معکوس شدن روند توسعه انسانی در جهان 
پساکروناست. سازمان ملل متحد در گزارشی با عنوان »عصر نامطمئن، 
زندگی های ناآرام: ســاختن آینده در جهان در حال گذار« اعلام کرده 
است که همه گیری کرونا در صدر دلایلی است که باعث شده تا شاخص 
توســعه انســانی افت پیدا کند. جنگ اوکراین تغییــرات اجتماعی و 
اقتصادی چشمگیری به دنبال داشــته، تغییرات آب وهوایی و تشدید 
دوقطبی های اجتماعی و سیاسی نیز از دیگر عوامل کاهش توسعه انسانی 
عنوان شده است. به گزارش سازمان ملل، برای نخستین بار در 32سال 
گذشته شاخص توسعه انســانی که اموری چون سلامتی، تحصیلات 
و استانداردهای زندگی را می ســنجد در طول 2سال گذشته کاهش 
یافته که از عمیق تر شدن بحران ها در بسیاری از مناطق جهان ازجمله 
آمریکای لاتین، صحرای آفریقا و شرق آسیا حکایت دارد. گفته شده، 
شاخص توسعه انسانی به سطوح سال2016 میلادی بازگشته و بسیاری 
از اهداف توسعه پایداری که سازمان ملل تا سال2030 برای آینده ای 

عادلانه تر برای مردم درنظر گرفته بود، معکوس شده است.
آخیم اشتاینر، مدیر برنامه توسعه سازمان ملل، گفته است: »جهان برای 

پشت سر گذاشتن بحرانی از پس بحراني دیگر دست وپا می زند. ما شاهد 
افزایش هزینه های زندگی و گرانی انرژی هستیم؛ گرچه در این شرایط 
درنظر گرفتن یارانه برای سوخت های فسیلی راه حلی وسوسه کننده 
به نظر می رسد اما این راهبردهای فوری تغییرات نظامند بلندمدتی را 
که ما باید در پیش بگیریم به تعویق می اندازد.« این مقام سازمان ملل 
در گزارش خود با درخواست برای تقویت حس همبستگی جهانی در 
برابر چالش های مشــترک اذعان می کند که جامعه جهانی هم اکنون 
قادر به ایجاد تغییر نیست و تقریبا فلج شــده است. بنابر این گزارش، 
ناامنی های جهان امروز و دوقطبی شــدن های دیدگاه ها باعث شده تا 
تلاش ها جهت ایجاد همبســتگی های لازم برای مقابله با چالش های 
بزرگ به سرانجام نرسد. همچنین داده ها نشــان می دهد کسانی که 
ناامنی بیشتری را احساس می کنند بیشــتر احتمال دارد که عقاید و 
نظرات افراطی داشته باشند. این پدیده حتی پیش از همه گیری کرونا 

نیز مشاهده شده بود.
به گزارش ســازمان ملل، همه گیری کرونا که اکنون وارد سومین سال 
خود شــده اســت رویکرد تبعیض آمیز اقتصادهای بزرگ برای عرضه 
واکسن را آشکار کرده است. داده ها نشان می دهد که دسترسی بسیاری 
از کشورهای کم درآمد به واکسن بسیار ناچیز بوده است. در این میان 
زنان و دختران بیشترین آسیب را محتمل شــده اند؛ کسانی که اغلب 

مسئولیت های خانه داری و مراقبت از افراد خانواده را بر دوش داشته و 
در دوران همه گیری با خشونت بیشتری مواجه شده اند.

بنابر این گــزارش، موج های متوالی ســویه های جدیــد کووید19و 
هشــدارهایی مبنی بر اینکه احتمال شــیوع بیماری های همه گیر در 
آینده به طور چشــمگیری افزایش خواهد یافت باعــث ایجاد فضای 
عمومی نامطمئن شده است. نویسندگان این گزارش هشدار می دهند 
که تحولات جهانی مرتبط با همه گیری در مقایسه فاجعه ای که جهان 
به دلیل از میان رفتن تنوع زیستی شاهدش خواهد بود، هیچ است. در 
گزارش سازمان ملل آمده: »برای نخستین بار در تاریخ بشر تهدیدهای 
ناشی از اقدامات انسانی از تهدیدهای ناشی از مخاطرات طبیعی بزرگ تر 

شده است.« 
بنا بر اعلام ســازمان ملل، 3لایه از مجموعه عدم قطعیت های امروزی 
که شناسایی شــده اند عبارتند از: تغییرات خطرناک اقلیمی،  گذار به 
روش های جدید ســازماندهی جوامع صنعتی و تشدید دوقطبی های 
سیاســی و اجتماعی. در این گزارش آمده است: »این فقط توفان های 
مهیب نیستند که به دلیل تأثیر اقدامات انسان بر محیط زیست، شدیدتر 
و مرگبارتر از گذشته شــده اند، انتخاب های اجتماعی ما انسان ها نیز 
باعث شــده که نتیجه تغییرات آب وهوایی مســیر مخربش را به سوی 

آسیب پذیرترین افراد در میان ما تغییر دهد.« 

گزارش 2

گزارش 1

چراغ سبز غربی ها به سرکوب های 
داخلی در عربستان

غربی ها نشان داده اند تا زمانی که جریان نفت برقرار 
باشد، سرکوب فعالان مدنی در عربستان به دستور 

بن سلمان را نادیده خواهند گرفت

سرکوب مخالفان داخلی در عربستان سعودی به طور چشمگیری 
افزایش یافته است. در تازه ترین مورد، دستگاه قضایی این کشور 
حکم 10سال حبس شیخ ناصرالعمر، مبلغ سرشناس شهر مکه 
و از منتقدان محمد بن ســلمان ولیعهد سعودی، را به 30سال 
افزایش داده اســت. ماه گذشته نیز سلما الشــهاب، فعال زن 
سعودی، به اتهام ایجاد ناامنی و تحریک ناآرامی عمومی از طریق 
فعالیت در شبکه های اجتماعی به 34سال زندان محکوم شد. 
نشریه بیزینس اینسایدر نیز اخیرا فاش کرده که دولت سعودی 
از طریق اپلیکیشن هایی که در گوگل به کاربران ارائه می شود 

مخالفان را شناسایی کرده و آنان را تحت تعقیب قرار می دهد.
این در حالی اســت که محمد بن ســلمان این روزها به لطف 
توجه رهبران آمریکا و اروپا که به دلیل جنگ روسیه  و  اوکراین 
و افزایش قیمت انرژی با بحران کمبود انرژی روبه رو شــده اند، 
اعتماد به نفس زیادی پیدا کرده است. او از 10ماه پیش تاکنون با 
رهبران و روسای دولت های آمریکا، انگلیس، فرانسه و ترکیه در 
عربستان سعودی دیدار داشته است. ولیعهد سعودی که دستور 
قتل جمال خاشقچی، روزنامه نگار عربستانی را در کارنامه خود 
دارد حدود 2ماه پیش هم به یونان و فرانسه سفر کرد. روزنامه 
العربی جدید می نویسد: به نظر می رســد که تبعات اقتصادی 
جنگ روسیه و اوکراین ازجمله تورم و افزایش سرسام آور قیمت 
انرژی و دیگر چالش های جهان ناآرام امروز رهبران غربی را به 
این نتیجه رسانده که هزینه های اخلاقی مشروعیت بخشیدن 

به حاکم واقعی سعودی را بپذیرند.

به اعتقاد ناظــران، چالش های بــزرگ بین المللــی امروز به 
سیاســتگذاران در آمریکا و اروپا جایگاه عربســتان سعودی را 
یادآوری کرده است. در واقع، در میانه تشدید رقابت قدرت های 
بزرگ جهانی، اغلب دولت های غربی نگران این مسئله هستند 
که با دوری گزیدن از عربستان و منزوی کردن بن سلمان شرایط 
را برای نزدیک شدن احتمالی ریاض به پکن و مسکو آماده کنند. 
سفر پرحاشیه چند ماه پیش جو بایدن، رئیس جمهوری آمریکا، 
به عربستان سعودی نیز در همین راســتا ارزیابی شده و اغلب 
ناظران آن را به تشدید نگرانی های روزافزون واشنگتن از احتمال 
نفوذ رو به رشد چین و روســیه در کشورهای شورای همکاری 

خلیج فارس مربوط می دانند.
اما پرســش کلیدی این اســت که آغوش باز رهبران غربی به 
روی محمد بن ســلمان چه تأثیری برای تصمیم سازی های او 
در داخل و خارج از عربستان ســعودی داشته است؟ پاسخ این 
پرسش را می توان در تشدید سرکوب مخالفان و فعالان مدنی 
در عربستان سعودی یافت. ماه گذشته بود که 2زن فعال مدنی 
سعودی که در ســال2021میلادی بازداشت شــده بودند به 
زندان های طولانی مدت محکوم شــدند که اعتراض گروه ها و 
سازمان های حقوق بشری را به دنبال داشت. در مورد اول، دادگاه 
ضدتروریسم، نوره بنت ســعید القحطانی را به اتهام استفاده از 
اینترنت برای ایجاد شــکاف اجتماعی در عربستان سعودی به 
45سال زندان محکوم کرد. سلما الشهاب، دانشجوی دکتری 
دانشگاه لیدز انگلیس و استاد دانشگاه شاهزاده نوره در ریاض، 

نیز یک ماه بعد به اتهام مشابهی به 34سال زندان محکوم شد.
به گفته ناظران، محمد بن ســلمان تقریبا علیه تمام اشــکال 
فعالیت های مدنی و اجتماعی، حتی در اموری که جنبه سیاسی 

ندارند نیز کارزار مقابله ای راه انداخته است. 
آندریاس کریگ، استادیار دانشکده مطالعات امنیتی در کینگز 
کالج لندن، می گوید: »شرایط در عربستان سعودی طوری است 
که احســاس می کنید هرگونه فعالیت یا هر شکلی از اعتراض 
حتی در مورد مســائل غیرسیاســی می تواند قابلیت سیاسی 
شدن را داشــته باشــد. هدف این رویه، از کار انداختن کامل 
جامعه مدنی است.« گذشته از احکام سنگین علیه 2فعال زن 
سعودی که رسانه ای شد و مورد توجه جامعه جهانی قرار گرفت، 
دولت سعودی اخیرا شمار زیادی از فعالان مدنی و اجتماعی از 
سکولارهای لیبرال گرفته تا چهره های مذهبی محافظه کار را در 
سکوت خبری بازداشت کرده است. به عنوان مثال، سال گذشته 
میلادی دادگاه تجدیدنظر در عربستان  سعودی حکم 20سال 
حبس شعبه دادگاه ضدتروریســم علیه عبدالرحمن السعدان، 
امدادگر جمعیت هلال احمر را تأیید کرد. مقام های ســعودی 
سال2018میلادی السعدان را به دلیل توییت هایش در انتقاد از 

سیاست های اقتصادی دولت، بازداشت کرده بودند.
العربی جدید می نویسد: احکام سنگین علیه منتقدان و مخالفان 
داخلی نتیجه مشروعیت بخشیدن به محمد بن سلمان از سوی 
بایدن و دیگران رهبــران جهان در طول ســال های 2021 و 
2022میلادی است. اســتفان زونز، استاد سیاست و مطالعات 
بین المللی دانشگاه سانفرانسیسکو، می گوید: »بایدن در زمان 
ســفرش به عربســتان در مقام توجیه این اقدام از حس نیت 
ریاض گفت و تأکید کرد که طرف سعودی نسبت به تعهدش به 
اصلاحات اطمینان داده اما احکام سنگین ماه های اخیر نشان 
می دهد که یا دولت آمریکا در آن زمان برای کاســتن از خشم 
گروه های حقوق بشــری دروغ گفته یا به طور ناامیدکننده ای 

ساده لوحانه رفتار کرده است.«
مداوی الرشید، استاد مدعو در مؤسســه مطالعات خاورمیانه 
دانشــکده اقتصاد لندن، نیز تغییر رفتار بن ســلمان را نتیجه 
سیاست های غرب نسبت به دولت سعودی می داند. او می گوید: 
»بن سلمان مطمئن است که آمریکا و دیگر کشورهای غربی برای 
بهبود مسائل داخلی ازجمله حقوق بشری به او فشار نخواهند 
آورد. او می داند کــه جهان بیش از هر زمــان دیگری نیازمند 
نفت عربستان سعودی اســت و به همین دلیل وانمود می کند 
که صدای مخالفان سعودی را نمی شــنود. بایدن با سفرش به 
عربستان  ســعودی به بن ســلمان این پیام را داد که هر کاری 
بخواهد می تواند انجام دهد و تا زمانی کــه جریان نفت برقرار 

باشد تحریم نخواهد شد.« 

دونالد ترامپ
رئیس جمهور سابق آمریکا

رئیس جمهور فعلی آمریکا اشتباهات 
زیــادی مرتکــب شــده کــه نمونــه آن 
خــروج آشــفته از افغانســتان و پایــگاه 
نظامی بگرام اســت. بگرام تنها از یک 
نیروگاه هسته ای چین که آنها در آنجا 
سلاح های هسته ای هم می سازند یک 
ســاعت فاصلــه دارد. درســت اســت؟ 
ما هرگز نبایــد آن را واگــذار می کردیم.

)راشاتودی(

پیشتازی راست های افراطی 
در انتخابات سوئد 

نتایج رســمی انتخابات پارلمانی سوئد به دلیل 
رقابت نزدیک میان 2ائتلاف گســترده راســت 
و چپ برای کســب اکثریت مطلــق، فردا اعلام 
می شود اما گفته شده که حزب راستگرای افراطی 
»دمکرات های ســوئد« با ثبــت رکورد جدیدی 
از محبوبیت، پیروز اصلی این انتخابات به شــمار 
می رود. به گزارش یورونیوز، براساس شمارش اولیه 
آرا، ائتلاف راست به رهبری اولف کریسترسون تا 
به اینجا با کســب 175 تا 176کرسی، اکثریت 
مطلق پارلمان را کسب کرده است. ائتلاف چپ به 
رهبری ماگدالنا آندرسون، نخست وزیر مستعفی، 
173 تا 174جایگاه پارلمان را به دست آورده و به 
این ترتیب و در صورت حفظ همین نتایج بازنده 
اســت. در چنین شــرایطی، ائتلاف چپ پس از 

8سال بار دیگر از قدرت بیرون خواهد رفت.

نقل قول جهان نما

 خبر

کیوسک

دنیز شمیهال
نخست وزیر اوکراین

ما مشتاقیم روند پیوســتن به اتحادیه 
اروپــا را ظــرف 2ســال انجــام دهیــم و 
بــه هــدف نهایی مــان یعنــی عضویــت 
کامل در اتحادیه اروپا برسیم. اوکراین 
تصمیم خــود را بــرای ادامه ایــن روند و 
عضویت در اتحادیه اروپا گرفته است. 
ما بررسی کرده ایم که کشورهای دیگر 
چطور مســیر خود را بــرای پیوســتن به 
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گرینویچ

بلندترين آسانسور در فضای باز

 

بلندترین آسانسور در فضای باز جهان ممکن است 
2 دهه عمر داشته باشد، اما مانند هميشه محبوب 
اســت و مناظر سریع و بی دردســری از پارک ملی 
را ارائه می دهد که بســياری معتقدند الهام بخش 
مناظر باورنکردنی فيلم »آواتار« ساخته سال 2009 
ميلادی است. به گزارش از سی ان ان، پارک جنگی 
ملی ژانگ جياجی در هونان چين به دليل شــکل 
ستون مانند و سر به فلک کشيده اش مشهور است 
و شــباهت قابل توجهی به منظره شناور پاندورای 
دنيای بيگانــه دارد که در آن فيلم دیده می شــود. 
آسانسور شيشــه ای بایلانگ با ارتفاع 326 متر در 
کنار صخره ای در پارک ملی ســاخته شده و مناظر 
 خيره کننــده ای را ارائه می دهد. این آسانســور از 
3 آسانسور دو طبقه ای تشــکيل شده است که هر 
کدام می تواننــد 46 بازدید کننــده را در کمتر از 

2دقيقه در هر سفر به بالای کوه منتقل کنند. 

درهارلمِاتفاقمیافتد

 شهردار پاريس، بابا برقی برج ايفل
 

 
شــهردار پاریس طی اظهاراتی اعلام کرد کــه پروژکتورهای 
اســتفاده شــده برای نورپردازی در برج ایفل به عنوان بخشی 
از اقدامات پایتخت فرانســه برای صرفه جویــی در انرژی در 
بحبوحه افزایش هزینه های سوخت و بحران هزینه های زندگی 
در سراســر اتحادیه اروپا خاموش خواهند شد. مجله فرانسوی 
»لژورنال دو دیمانش« گزارش داد که آنه هيدالگو، شــهردار 
پاریس طی چند روز آینــده برنامه خود را برای کاهش مصرف 
انرژی ارائه خواهــد کرد. طبق گزارش ها، این بســته اقدامات 
شــامل خاموش کردن 336 پروژکتوری اســت کــه به نماد 
برجسته پاریس و فرانسه یعنی برج ایفل درخشش خاصی در 
شب می بخشد و این امر هرروز 75 دقيقه زودتر از زمان معمول 
صورت خواهد گرفت. انتظار می رود ایــن برج 330 متری در 
ساعت 11:45 شــب به وقت محلی )10:45 به وقت گرینویچ( 
 تاریک شــود، زمانی که آخرین بازدیدکننــدگان آن را ترک 
می کنند. این اقدام بيشتر دارای ارزش نمادین است. ژان فرانسوا 
مارتين، رئيس انجمن بهره برداری از برج ایفل )SETE( گفت: 
صرفه جویی در انرژی خيلی خارق العاده نخواهد بود، اما الگویی 
برای دیگران خواهد بود. نورپردازی شبانه این بنای تاریخی که 
روزانه بيش از 20هزار نفر از آن بازدیــد می کنند، 4 درصد از 

مصرف انرژی سالانه آن را تشکيل می دهد.

کشف ژن جوانی
 

در جریان یــک مطالعه جدید، دانشــمندان ژنی را شناســایی 
کردند که به طور قابل توجهــی باعث افزایش قدرت عضلانی افراد 
 می شود. این مطالعه دانشمندان دانشــگاه ملبورن که در نشریه
Cell Metabolism بــه چــاپ رســيده، ژن جدیــدی به نام 
C18ORF25 را شناســایی کرد که با هرگونه فعاليت ورزشــی 
تحریک می شود. در واقع، این دانشــمندان در بررسی های خود 
دریافتند که حيوانات فاقــد C18ORF25 عضلات ضعيف تر و 
عملکرد ورزشــی بدتری دارند. دکتر بنجاميــن پارکر، رهبر این 
مطالعه گفت: »ما اکنون می توانيم با فعــال کردن این ژن، قدرت 
عضلات را حتی بدون افزایش حجم بالا ببریم. این موضوع می تواند 
دستاورد های قابل توجهی برای برخی عوارض همچون بيماری های 
آتروفی عضلانی و حتی به تأخير انداختن پيری داشته باشد. این 
موضوع حتی می تواند در زمينه توليد دام و گوشت نيز مفيد واقع 
شــود و ســلامت غذایی ما را تضمين کند«. این دستاورد به ویژه 
می تواند ضعف عضلانی ناشــی از پيری را به شــکل قابل توجهی 

کاهش دهد که این به معنای افزایش طول عمر است. 

جمع آوری سیب زمینی در همدان    عكس: ايمان حامی خواه اول آخر

 باشگاه
نویسندگان

سهشنبه

هنر بزرگ به خود نگرفتن

یک بــار در یکــی از کتاب هایی که 
مربوط به رویکردهای صوفی مسلکانه 
و عرفانی شــرق بود، به نکته جالبی برخورد کردم. نویسنده که 
خود از صوفيان بود، اشاره می کرد تمرینی هست که دیگران هم 

می توانند انجام بدهند. اما این تمرین چه بود؟ 
این که یک جایی  آرام بنشينيد و تصور کنيد که کجا هستيد؛ یعنی 
تصور کنيد که در این خانه هستم و در این خيابان هستم و در این 
شهر. یعنی وقتی که از بالا به خودتان نگاه می کنيد، تصویر آدمی 
را دارید که در خانه خودش نشسته؛ خانه ای که در خيابانی واقع 
شده و خيابانی که در شهری واقع شده و شهری که در استانی واقع 
شده و استانی که در کشوری و کشوری که در قاره ای و قاره ای که 
در کره ای واقع شده به نام کره زمين. حالا تصور کنيد این خانه ای 
که شما در آن حضور دارید و با محوریت شما دارد شکل می گيرد و 
اداره می شود، شما را در دل خودش ندارد. ترسناک است، نه؟ اما از 
این مرحله و مرز ترسناک بودن که عبور کنيد، می بينيد که کم کم 
با این واقعيت می توانيد کنار بيایيد. یعنی این خانه بدون شما هم 
می تواند به راه خودش برود. بعد خانه ای را تصور می کنيد که هست 
و دارد به زندگی اش ادامه می دهد، ولی شما در آن نيستيد؛ شمایی 
که در آن خيابان هم نيستيد و در آن شهر و استان و... هم نيستيد.

اما قرار است که با چنين تمرینی به کجا برسيد؟ به اینکه مقداری 
از اهميت شــخصی خودتان را از دست بدهيد. اینکه درک کنيد 
واقعاً جهان و شهر و خيابان و خانه و حتی خانواده نيز، بدون شما 
می توانند به راه خودشــان ادامه بدهند. البته که تصورش کمی 
سخت اســت، اما همه اینها شدنی اســت و بدون شما هم اتفاق 

خواهد افتاد.
وقتی که شما اهميت شخصی خودتان را کم کم از دست می دهيد، 
متوجه می شــوید که بله، واقعاً محور همه  چيز نيستيد. خيلی از 
ناراحتی هایی که انســان تحمل می کند، بابت آن است که تصور 
می کند خيلی مهم اســت و محور همه  چيز اســت. همين باعث 
می شود تا همه  چيز را به خودمان بگيریم. یعنی هر رفتار و تنش 
و مشــکل و بحرانی که اتفاق می افتد، آن را به نوعی به خودمان 
می گيریم. اما چرا؟ به همان دليلی که گفتيم؛ اهميت شخصی بالا. 
در واقع شما حجم زیادی از خودبزرگ بينی را در درون تان دارید. 
آن هم درحالی که از حيث واقعی، ما واقعاً فرقی با فلان شیء و فلان 
سنگ کنار جاده و فلان گياه نداریم و برای طبيعت و پيرامون مان، 
در نســبت با آنها از یک اهميت برخوردار هســتيم. اما به قدری 
خودبزرگ بينی داریم که تصور می کنيم نه، این طوری ها هم نيست 
و ما به نوعی محور همه  چيز هستيم. نتيجه چنين دیدگاهی، آن 
است که به راحتی از همه  چيز ناراحت می شویم و به ما بر می خورد؛ 
درحالی که شاید خيلی از این موارد اصلًا دخلی به ما نداشته باشد 
و صرفاً ناشی از شرایط نامساعد ایجادکنندگان چنين رفتارهایی 

است؛ نه شرایط نامساعد ما.
این جاست که به هنر بزرگ »به خود نگرفتن« می رسيم. قاعده اش 
هم خيلی مشخص است؛ شما در موقعيتی هستيد که آن تنش و 
آن بحران و آن توهين و هر چيز دیگر در آن اتفاق می افتد. حالا اگر 
در این موقعيت، عنصری به نام من و شما را بردارند و به جایش یک 
نفر دیگر را بگذارند، چه خواهد شد؟ غالباً چنين تنش ها و بحران ها 
و گرفتاری هایی باز هم ایجاد خواهد شد. اگر فقط به این فکر کنيد 
که چه شما باشيد و چه نباشــيد، این گرفتاری ها اتفاق خواهند 
افتاد، به این درک بزرگ خواهيد رسيد که بله، من محور و باعث و 
بانی این گرفتاری ها نيستم و اساساً در آن موقعيت، این گرفتاری و 
ایجاد آن اجتناب ناپذیر بوده است. با همين درک عظيم، به آرامشی 
عظيم هم می رسيد؛ آرامشی که نشان می دهد نباید خيلی از چيزها 
را به خودتان بگيرید و نباید اساساً چنين سطحی از خودبزرگ بينی 

را داشته باشيد.
به نظرم چنين درکی بــرای جامعه امروز ما نيز به شــدت لازم و 
ضروری اســت. به قول مصطفی ملکيان، نظرات دیگران درباره 
ما 2 بخش دارد: واقــع داوری و ارزش داوری. بــالای 90 درصد 
که همين ارزش داوری ها هســتند؛ یعنی برخاسته از ارزش های 
دیگران هســتند و ارتباطی به ما ندارند. درصد کمــی از آنها در 
واقع داوری هستند که می شــود به آنها اعتنا کرد. در این صورت، 
می توانيم به هنر عظيم دیگری دست پيدا کنيم؛ هنر »بی خيالی 
مقدس.« اینکه بيشتر نظرات و داوری های دیگران ارتباطی به ما 
و واقعيت ندارد؛ برخاســته از ارزش های درونی خود افراد است و 
غالباً می شود به آنها بی اعتنا بود. ترکيب این دیدگاه و هنر به خود 
نگرفتن، اساساً می تواند ما را در بغرنج ترین وضعيت ها نيز آرام نگه 

دارد؛ اینطور نيست؟

تقويم / سالمرگعدد خبر

مبارزی از آذربایجان

منتخب اول تبريز در مجلس دوم، کســی بود 
که مردم نخســتین بار او را در کنار ستارخان و 
باقرخان ديده بودند؛ شیخ محمد خیابانی. آن 
روزها روســیه به ايران اولتیماتوم داده بود که 
مورگان شوســتر آمريكايی را اخراج کنید، يا 
اينكه می آيند تهــران را می گیرند. خیابانی و 
مدرس و خیلی های ديگر هم گفتند که اخراجش 
نمی کنیم؛ چرا بايد حرف زور را گوش کنیم؟ دولت 

هم مجلس را تعطیل کرد.
محمد خیابانی 5سال بعد برای دفاع از آزادی، 
 حزب دمكراتیكــی راه انداخــت که مقرش 
عالی قاپو بود. در مجلس چهارم، 6کرســی از 
9کرســی تبريز را دمكرات ها گرفتند. اين بار 
انگلیس انتظار داشت که موافقت 6 ماده قرارداد 
1919 را که ضامن تمام منافع انگلیس در ايران 
بود، از مجلس بگیرد. »مادامــی که قرارداد به 
تصويب مجلس نرســیده، ورق پــاره ای بیش 
نیست«، وثوق الدوله اين خبر را که ديد، خونش 
به جوش آمد و نظامی ها را به سراغ فرقه دمكرات 
فرستاد. دمكرات ها هم اعلام قیام کردند، اول 
تبريز، بعد تهران. »آزادی خواهان! روز فداکاری 
است. آزادی و اســتقلال وطن در خطر است. 
آذربايجان را آن افتخارات انقلابی که صفحات 
تاريخ را نقش زده اســت، شما را به قیام دعوت 
می کند، به پا خیزيد! که تهران ربوده سیل ارتجاع 
و وطن فروشی است.« قیام قوی تر از آن بود که 
قزاق ها با تمام ز ورشان بتوانند سرنگونش کنند 
و اگر خیانت مخبرالسلطنه و روسای ژاندارمری 
نبود، شايد تاريخ اينقدر شرمنده نمی شد؛ عالی 
قاپو تسخیر شد و خیابانی به ناگزير خود را در 
خانه يكی از دوستانش پنهان کرد. اين طوری مثل 
دو بار قبل شايد می توانست دوباره قیام را زنده 
کند. اسماعیل قزاق با چندين همراه آمدند تو. 
دو روزی می شد که شیخ در آن خانه بود. آنها همه 
جا را گشتند و خیال همه داشت راحت می شد که 
رفتند توی زيرزمین. لحظاتی بعد صدای چند تیر 
آمد و قیافه اسماعیل قزاق شاد شد؛ آنها جسد 
خون آلود شیخ را انداختند روی نردبان و آن را 

بردند تا مقر مخبرالسلطنه.

حافظ

 منم که ديده به ديدارِ دوست کردم باز
چه شُكر گويَمَت ای کارسازِ بنده نواز

حداقل برای یک بار هم که شده، به دنبال دیدن 
تبليغات، به ویژه دربــاره تبليغات خوش آب و 
رنگ محصولات غذایی، به مصرف یکی از آنها 
تشویق شده اید. کشور هلند، قرار است مانع از 
این ذوق زدگی و تأثيرپذیری شود! چرا و چطور؟ 
قرار اســت از این به بعد، در شــهر »هارلمِ« در 
کشور هلند، تبليغات گوشت در فضای عمومی، 
به هر شــکل، ممنوع شــود. دليل آن هم تأثير 
منفی توليد محصولات گوشتی روی تغييرات 
آب و هوا اعلام شده است. با این ممنوعيت که 
قرار است از سال 2024ميلادی به اجرا درآید، 
شهر هارلم نخستين شهر در جهان خواهد بود 
که تبليغات گوشت و محصولات گوشتی در آن 
ممنوع شود. این درحالی است که بسياری با این 

ایده مخالفت کرده اند.
به گفته سازمان ملل، دام ها بيش از 14درصد از 
گازهای گلخانه ای توليد شده توسط دست بشر، 
به ویژه گاز متان را توليد می کنند و اجرای این 
طرح گام مؤثری در راســتای کنترل تغييرات 

آب و هوایی است.
 »زیگــی کلاز«، یکــی از اعضای حزب ســبز

 GroenLinks – پيشــنهاددهنده طــرح 
ممنوعيت تبليغ محصولات گوشتی- به روزنامه 
تروو می گوید: » گوشت برای محيط زیست بسيار 
مضر است. ما نمی توانيم به مردم بگویيم که با 
بحران آب و هوایی روبه رو هستيم؛ اما از سوی 
دیگر خرید محصولاتی را تبليغ کنيم که بخشی 
از ایجاد این آلودگی است.« البته هنوز مشخص 
نيست که در این شهر 160هزار نفری تبليغ همه 
انواع گوشــت متوقف خواهد شد یا نه. »هرمان 
بروینگ«، حقوق دان از دانشگاه گرونينگن هلند 
می گوید: »این ممنوعيت می تواند آزادی بيان را 

نقض کرده و به شــکایت عمده فروشان گوشت 
منجر شود.« اما این نکته را هم فراموش نکنيم 
که پيش از این در 2شــهر آمســتردام و لاهه، 
تبليغات صنایع هوانوردی و سوخت های فسيلی 
ممنوع اعلام شده بود. طبق آمار، حدود 95درصد 
از مــردم هلند به مصرف گوشــت علاقه دارند 
اما بيش از نيمی از آنها، هر روز گوشت مصرف 
نمی کنند. گوشــت گاو، عامل انتشار بيشترین 
حجم گازهای گلخانه ای، به ویژه متان اســت. 
گوشــت بره، در رتبه بعدی قرار داشته و عامل 

ایجاد 50درصد از گازهای گلخانه ای است.

وسترن اسپاگتی برای بسياری از 
مردم در سراســر دنيا، با فيلم »به 
خاطر یک مشــت دلار« شــروع 
شــد؛  نخســتين فيلم از سه گانه 
معــروف ســرجيو لئونــه که در 
چنين روزی در ســال 1964در 
ایتاليــا برای نخســتين بار اکران 
شد و یکی از زیرژانرهای محبوب 
ســينما را در ســطحی جهانی 
محبوب کرد. وســترن اسپاگتی، 
نوع خاصی از ســينمای وسترن 
بود کــه داســتان های متفاوت و 
بدیعی داشت و بيشــتر در ایتاليا 
و اروپــا توليد می شــد و نامش 
هم بــه همين خاطر اســپاگتی 
)غذای معروف ایتاليایی( خوانده 
می شد. کارگردانان در این سبک 
فيلمسازی، وسترن که سنتی ترین 
و ميهنی تریــن ژانر ســينمایی 
آمریکایی بود را با مفاهيم و تعاریف 
جدید ساختند و البته به موفقيتی 

جهانی هم رسيدند.
به خاطر یک مشت دلار، دومين 
تجربه کارگردانی لئونــه بود اما 
او را به موفقيتی جهانی رســاند. 
علاوه بر لئونه، کلينت ایســتوود، 
بازیگر سرشــناس آمریکا هم که 
شمایل یک ضدقهرمان بی رحم و 
آرام را در ایــن فيلم بازی می کرد 
به شهرتی جهانی رسيد. تيپ بازی 
او در این فيلــم،  چنان محبوب و 
پرفروش بود که ایست وود بارها آن 
را در فيلم های بعدی اش تکرار کرد. 
لئونه و برخی دیگر از کارگردانان 
شاخص این زیرژانر، علاقه زیادی 

به فيلم های ژاپنی داشتند و لئونه 
مشخصا این فيلم را براساس فيلم 
»یوجيمبو« ساخته مشهور آکيرا 

کوروسا ساخته است.
این فيلم بعد از اکــران موفق در 
ایتاليا و آلمــان، در آمریکا و دیگر 
کشورها هم فروشی خيره کننده 
داشت. موفقيت جهانی این فيلم، 
باعث شــد تا لئونه 2دنباله دیگر 
سه گانه خود، یعنی »به خاطر چند 
دلار بيشتر« و »خوب، بد، زشت« 

را هم بسازد.
یکی از ویژگی های وســترن های 
اسپاگتی، موسيقی های متفاوت 
و سنت شــکن آنهــا هســتند. 
سرشــناس ترین آهنگســاز این 
فيلم ها کــه همکاری های زیادی 
هم با لئونه داشته و تقریبا به اندازه 
خود او نماد وســترن اسپاگتی به 

شمار می آید، انيو موریکونه است.
منتقدان ایرانــی در زمان توليد 
فيلم های لئونه، اقبــال چندانی 
نســبت به ایــن فيلم ها نشــان 
نمی دادند و آنها را زیرژانر غيرجدی 
می دانستند. با این حال در غرب 
اینطور گفته می شود که وسترن 
اسپاگتی، چرخه توليد وسترن را 
احيا کرد. تا پيش از شــروع توليد 
وسترن های اسپاگتی در ابتدای 
دهه60ميــلادی، رونــق توليد 
وسترن از بين رفته بود. بسياری 
از ستاره های وسترن های ایتاليایی 
و اروپایــی، بعــد از رونق گرفتن 
دوباره ساخت فيلم های وسترن، 
به آمریکا آمدند و این بار وسترن 
را در خانه اش بــرای آمریکایی ها 

توليد می کردند.

قصه شهر

جواد نصرتی

یکی از 3 شگفت انگیز 

عیسی محمدی
روزنامه نگار

مهتاب خسروشاهینگاه
روزنامه نگار

ما داریم می آیيم

ما در مسیر حسرتیم
رضا ظریفی

در هفتــه دوم نوروز امســال که 
فعالیت اداره هــا به صورت نصفه و 
نیمه دوباره آغاز شــده بود، همت 
کردم و برای تعويض گذرنامه به يكی 
از مراکز پلیس به + 10رفتم. متصدی 
باجه که تاريخ انقضای گذرنامه ام را 
ديد، گفت: »هنوز که مهلت داری.« 
جــواب دادم: »می خواهم از الان 
اقدام کنم که برای چند ماه بعد اگر 
لازم شد، گرفتار شلوغی نشوم و 
مشكلی نداشته باشم.« گفت: »برای 

اربعین آماده می شوی؟«
ماندم که چه جوابی بدهم؟ من آماده 
می شوم اما از اينجا به بعد »تا يار که 
را خواهد و میلش به که باشد« است. 

با کمی مكث گفت: ان شاءالله«
تا به حال 6بار و در مناسبت های 
مختلف عازم عتبــات عالیات 
شده ام و حظ بســیار برده ام اما 
شنیده ام که اربعین چیز ديگری 
است و البته »شــنیدن کی بود 
مانند ديدن.« با ايــن حال جور 
ديگری خودم را میان حال و هوای 
اربعین گم می کنم. ته دلم هم اندك 
امیدی نگه می دارم برای دعوت 
شدن دقیقه نودی. اين روزها در 
ماشین راديو اربعین مدام روشن 
است و وسط قطعه های مداحی و 
سینه زنی، اخبار اربعینی را 

گوش می کنم. کاری هم ندارم که 
نتیجه برجام چه شد و دلار چقدر 
خواهد ريخت؟ ماشــین گران 
می شود يا کرايه خانه ارزان. پای 
تلويزيون هم دنبــال برنامه های 
پخش زنده از اربعین هستم. بین 
اينها هم صفحات و حســاب های 
مجازی دوســتانی که قدم در راه 
گذاشته اند را چک می کنم و مدام 
برايشان پیام می فرستم تا در کنار 
قدم زدن هايشان، شايد من را هم 
به ياد بیاورند. اين را هم بگويم که 
در کنار اين حسرت ها خیلی هم ياد 
»روح الله رجايی« می افتم. همان 
يک باری که برای نیمه شــعبان با 
هم همسفر بوديم و چند کیلومتر 
تا کربلا را پیاده روی کرديم کافی 
است تا برای همیشه اگر زيارتی 

نصیبم شد به يادش باشم.
اما فعلا در خیال و آرزوهايم همراه 
زائران اربعینی هســتم. مثل تمام 
اين سال های حسرت شاهد حضور 
میلیون ها نفر در مسیر راهپیمايی 
اربعیــن هســتیم و می بینیم که 
چطور اين همه زن و مرد و کودك 
و بزرگسال در مسیر مشايه در کنار 
هم قدم بر می دارند، آن هم به عشق 
زيارت چند دقیقه ای و چند ساعته 
حضرت اباعبــدالله)ع(. همه اينها 
واقعا رشک برانگیز هستند با وجود 
اين »من به جــا ماندن از اين قافله 

عادت دارم.«

دنيــای کنونــی مــا پر اســت از 
مردمی که در لحظــه ای بی نهایت 
سخاوتمندند اما بعد خشم شان را روی ضعيف تر از خود خالی 
می کنند. مردم به طرز فزاینده ای غيرقابل پيش بينی شده اند. 
واقعا برای این افراد چه اتفاقی می افتد؟ افرادی که فکر می کنيم 
آنها را می شناسيم. چرا این قدر پرخاشگرانه رفتار می کنند؟ آیا 
ناشی از استرس کاری است؟ و فردایش دوباره عادی و طبيعی 
رفتار می کنند و با آنها احســاس راحتی می کنيم . اما خيلی 
زود می بينيم که زیر پایمان را خالــی کرده اند، آن هم وقتی 
که انتظارش را نداریم. در این مواقع به جای اینکه بپرســيم 
مشکل او چيســت، متحير از خود می پرسيم آیا کار اشتباهی 

انجام داده ایم؟

پائولو کوئیلو

خیانت
بوک  مارک

تو نخســتين کســی نيستی که 
فرصت ســخن گفتــن را از من 
گرفتی!... فرصت از عشــق گفتن را، فرصت بودن را، پيش 
از تو هم نزدیک ترین کسانم مرا بی عشق می خواستند!...آنها 
هم مانند تو نمی دانستند که هر گاه درون زنی از باور عشق 
خالی شد، جایگاه کينه و نفرت و خودخواهی می شود... تو از 
من می خواهی، همه  چيزهای زمينی را باور کنم... تو از من 
می خواهی روی زمين بایستم... اما از عشق زمينی بگریزم!....

فریدون جیرانی

دیالوگ

شام آخر
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مقابله آرام با جونده 
ناآرام روح

راهکارهای یک روانشناس برای پیشگیری 
از احساس ویرانگری به نام »حسادت«

از قدیم گفته اند حســود هرگز نیاســود و هنوز 
هم این گفته یکی از درســت ترین و کامل ترین 
جملات در مورد حســادت اســت. حســادت، 
توموری اســت که اگر درمان نشــود می تواند 
در تمام جنبه های زندگی فردی شــما، ریشــه 
بدواند و هرچند جان نمی گیرد اما کاری می کند 
که در خواب و بیــداری روی آرامش را نبینید. 
همان حسی که به محض درک زیبایی یا برتری 
یک دوست، فامیل، همســایه و حتی همبازی 
دوران کودکی در زمینه هــای مالی، خانوادگی، 
حرفه ای، تحصیلی و هر موقعیت دیگری احساس 
خشــم، عقب ماندگی و حتــی درماندگی را در 
افراد زنــده می کند و مثل یــک جونده بی رحم 
آرام آرام او را از درون می خــورد؛ از طرف دیگر 
هرچند سوژه های حســادت برانگیز برای همه 
افراد یکسان نیســتند و به طور مثال، می بینید 
شــاخک های حســادت یک نفر تنها به زیبایی 
ظاهری و کفش و لباس دیگران حساس است و 
آن یکی به القاب و موقعیت های شغلی یا میزان 
صفرهای حساب بانکی نزدیکانش، واکنش نشان 
می دهد اما چه این باشد و چه آن، نتیجه یکسان 
اســت. حســادت می تواند زمان زیادی از عمر 
افراد را در رنج و ســیاهی مطلق فرو ببرد. انسان 
همواره علاقه مند به پیشــرفت و تکامل بوده و 
هست. ضمیر ناخودآگاه انسان هایی که روان آنها 
پرورش کامل نیافته است، به این نقص آگاه بوده 
و برای پوشاندن آن تلاش می کند و چون در اثر 
ضعف و خودکم  بینی قادر به تکمیل خود نیست، 
پیشرفت و موفقیت اطرافیان را مورد حمله قرار 
می دهد و تمام توان خود را برای از بین بردن آن 
به کار می گیرد. حسادت هم به خود فرد و هم به 
اطرافیانش آسیب می رساند. بنابراین از مجموع 
آنچه گفتیم می شود نتیجه گرفت که حسادت 
بیماری خطرناکی است که باید از آن پیشگیری 
و یا بــه موقع درمانش کرد. بــا توجه به اهمیت 
این موضوع، با مونا یوســفی، کارشــناس ارشد 
روان شناســی بالینی به ارائه راهکارهایی برای 

کنترل حسادت می پردازیم:
  حتما بارهــا جمله »تهدیدهــا را به فرصت 
تبدیل کنید« را شــنیده اید؛ خوشــبختانه این 
جمله در مورد حسادت هم کاربرد دارد؛ به این 
ترتیب که اول موضوعاتی را که برایتان به شدت 
حسادت برانگیزند شناســایی کنید، اما این بار 
نه به عنوان یک تهدید، بلکــه به عنوان فرصتی 
برای انگیزه آفرینی. هر سوژه حسادت برانگیزی 
می تواند یک راه میانبر برای کشف توانایی های 
شما باشــد؛ یعنی برای نمونه اگر شــما به هر 
خواننده خوش صدایی که می بینید حســادت 
می کنید، می توانید نتیجه بگیرید که خوانندگی 

جزو علایق یا استعدادهای شماست.
   اگر می خواهید از عوارض حســادت در امان 
باشید، ابتدا باید بینش صادقانه و کاملی نسبت 
به  خود و توانایی هایتان داشته باشید. بنابراین 
همیشه بکوشــید به جای تمرکز روی دیگران و 
کشف برتری هایشان، برای کشف استعدادها و 
ویژگی های منحصربه فرد خودتان زمان بگذارید 
و سرمایه گذاری کنید. اگر توانایی شما حتی در 
حد خنداندن دیگران است، ابتدا آن را بپذیرید و 
سپس برای پرورش آن برنامه ریزی داشته باشید.

   همه کارشناســان معتقدند که حسادت از 
کمبود اعتماد به نفس ناشــی می شود؛ بنابراین 
پیوسته به دنبال راهکارهایی برای تقویت اعتماد 

به نفس و عزت نفس خود باشید.
   از افــراد موفــق نترســید، بلکه همیشــه 
ســعی کنید با افرادی که نســبت به خودتان از 
توانایی های بیشــتری برخوردار هستند دوست 
شــوید؛ چون این اشــخاص می تواننــد باعث 
الهام بخشی برای هدفگذاری های تازه و تحرک 
بیشتر شما در زندگی باشــند. به شرط آنکه با 
دیدن موفقیت های آنها به جــای اینکه موجی 
از انرژی منفــی را درون خود ذخیــره کنید، از 
موفقیت شان خوشحال شــده و آن موقعیت را 

آینده خود تصور کنید.
   در پایان خوب اســت اشــاره کنیم که اگر 
می خواهید فرزندان تان یک عمر با حس ویرانگر 
حسادت دســت به گریبان نباشــند، حسادت 
را از همان دوران کودکی شــان متوقف کنید. 
برای نمونه اگر فرزند شــما با مقایســه خود و 
همکلاســی اش تقاضــا می کند کــه کیف یا 
نوشت افزاری مشــابه او داشته باشــد، برایش 
توضیح دهید که این دلیل درســتی برای خرید 
یک کیف تازه یا اســباب بازی تازه نبوده و قرار 
نیست هر چیزی را که همکلاسی ها دارند برایش 
خریداری شود. توجه فرزندان تان را به داشته ها 
و توانایی های خودش جلب کنید و با اشاره به آنها 
و تشویق شــان، به او آموزش بدهید که خودش 
را با هیچ کس مقایســه نکند، بین فرزندان تان 
فرق نگذارید و ارزش گذشــت و بخشنده بودن 
را برایش جا بیندازید تا ریشه حسادت از همان 

کودکی در او بخشکد.

علیرضا درخشانییادداشت
روزنامه نگار

ویزیت به قیمت زخمی شدن روان
گزارش همشهری از انتظار طولانی برای دریافت نوبت از پزشکان متخصص و فوق تخصص

انتظــار بــرای دریافــت نوبــت از متخصص و 
فوق تخصص، تازه اول راهی است که بیماران برای 
درمان باید طی کنند؛ راهی کــه آنها را احتمالا با 
چالش هایی مثل شرایط سخت جسمی، مشکلات 
مالی و حتی سختی پروسه درمان روبه رو می کند. 
وقتی پای سلامتی در میان باشد، هر چالش کوچک 
و بزرگی می تواند به سادگی به ســنباده ای برای 
آســایش و آرامش روانی فرد بیمار و خانواده اش 
تبدیل شود. پس دور از انتظار نیست که بیماران 
حساسیت بالایی نســبت به معطلی های طولانی 
پشــت درهای مطب یــا گذراندن زمان بســیار 
طولانی برای دریافت نوبت ویزیت از متخصص و 
فوق تخصص داشته باشند. شما هم شاید افرادی را 
سراغ داشته باشید که به دلیل دشواری تحمل این 
پروسه، درمان خود را نصفه و نیمه رها کرده اند یا با 
مشکلات روحی و افسردگی مواجه شده اند. معاون 
آموزش ســازمان نظام روانشناسی می گوید: »در 
تمام مراحل پیشگیری های نوع 1، 2 و 3 بیماری ها، 
نقش روان و ســلامتی روانی تعیین کننده است؛ 
به طوری که حتی در یک سرماخوردگی ساده هم 
می توان نقش اثرگذار ســلامت روان را به چشم 

دید.« 
»ساعت 9شب تشریف بیاورید به مطب، 4ساعت 
هم معطلی دارید.« منشــی مطب این را می گوید 
و تلفن را قطــع می کند؛ بعد از ســاعت ها تماس 
پی درپی با مطب یکــی از فوق تخصصان گوارش، 
که اخیرا در برنامه های تلویزیونــی هم به عنوان 
کارشــناس حضور دارد، پیه معطلی 4ساعته را با 
وجود ناشتا بودن 24ساعته و بلعیدن بدمزه ترین 
داروی دنیا برای آندوسکوپی به تن می مالی. فکر 
می کنی شاید امروز دکتر جراحی اورژانسی ای دارد 
که احتمالا مجبور می شود از مطب خارج شود و به 
بیماری در حال جان دادن رسیدگی کند. به مطب 
که می رسی، بیشــتر از 15نفر روی صندلی های 
سالن انتظار نشسته اند و همه شان قانون 4ساعت 
معطلی بعد از حضور در مطــب و پذیرش را قبول 
کرده اند؛ چون راه دیگــری ندارند به جز اینکه در 
مطبی دیگر 4ســاعت معطل بمانند. سرگیجه، 
تهوع، گرسنگی و استرس جا باز می کنند تا خشم 

و استیصال هم در تنت بنشینند و روانت را بجوند.
دلت می خواهد بزنی زیر میز و از مطب خارج شوی. 
یادت می آید که برای رسیدن به پشت پیشخوان 
پذیرش این مطب، ســاعت ها پشــت خط تلفنی 
که مشغول بوده معطل شــده ای. دست آخر هم 
نوبتی برای 2ماه بعد به تو رســیده است؛ فرصت 
مغتنمی که می دانی خیلی ها همین حالا با حالی 
بدتر از تو آرزویش را دارند، امــا حداقل باید برای 
آن 2ماه دندان روی جگر بگذارند و 4ســاعت هم 

معطلی بکشند.
از حال رفتن پدر یکی از بیماران در انتظار ویزیت، 
ضربه هایی که بیمــاران بی قرار با پــا به پایه های 
صندلی اتاق انتظار می کوبنــد، صدای بالا آوردن 

مریضی که بیش از 24ســاعت از ناشــتا بودنش 
می گذرد و رنگش زرد شــده و... گرچه هیچ وقت 
برای بیمــاران و مراجعان عادی نشــد، اما به نظر 
می رســد که برای پزشک و منشــی های مطب 
به موضوعی عــادی، تکــراری و غیرمهم تبدیل 
شده است. درســت مثل عادی شدن انتظار برای 
نوبت هایی که باید 2تا 3ماه برای رسیدنش دندان 
روی جگر بگذاری و بعد از آن، یک روز تمام را صرف 
انتظار برای رسیدن نوبت در مطب بگذرانی تا نهایتا 
یک ربع تا 20دقیقه توسط متخصص ویزیت شوی.

پزشک خانواده
بخشی از مشکلات سیســتم نوبت دهی و مراجعه 
بیماران به متخصص و فوق تخصص، از نظام ارجاع 
نشــأت می گیرد و اجرایی نشــدن طرح پزشک 
خانواده به صورت کامل. زهرا کاووسی، کارشناس 
یکی از مراکز بهداشــت جنوب تهــران می گوید: 
»سلسله مراتب مراجعه بیمار به پزشک و متخصص 
در ایران چندان رعایت نمی شــود. همه برای هر 
بیماری ای از همان ابتدای بروز علائم می خواهند 
به پزشک متخصص و فوق تخصص مراجعه کنند. 
پزشــکان عمومی از کمبود مراجعات گله دارند و 
پزشکان متخصص و فوق تخصص گاهی برای کمتر 

از 3،2 ماه وقت ویزیت نمی دهند.«
او از مشکلات دیگری که عدم  طی کردن نظام ارجاع 
ممکن است در پی داشته باشــد، می گوید: »این 
پزشک عمومی است که باید تشخیص بدهد بیمار 
برای رفع مشکلش لازم اســت به چه متخصصی 
مراجعه کند، اما با طی نشــدن ایــن روال، گاهی 
بیماران با تشخیص خودشان به متخصص مراجعه 
می کنند، اما ممکن است آن را اشتباه انتخاب کرده 
باشــند؛ برای مثال فردی که دچار ســردردهای 
طولانی مدت شده ممکن اســت با مشکل بینایی 
مواجه باشــد، اما خود فرد تشخیص دهد که باید 
به متخصص مغز و اعصاب مراجعه کند. در چنین 
شرایطی، بیمار بهبود نمی یابد؛ چراکه از اساس راه 
درستی برای تشخیص و درمان او طی نشده است.« 
تقاضای بالا برای مراجعه به پزشــکان متخصص، 
کمبود تعداد این متخصصان، طولانی بودن زمان 
ویزیت توسط متخصص نسبت به پزشکان عمومی 

و دلایلی دیگر ازجمله افزایش مهاجرت متخصصان 
از ایران دســت به دســت داده تا دریافت نوبت از 
پزشکان متخصص و فوق تخصص هر روز سخت تر 
از روز قبل شــود. در چنین حالتی گرچه ممکن 
اســت بیماران برای روزهای طولانــی در انتظار 
وقت ویزیت باشند، اما می توان با مدیریت درست، 
زمان انتظار آنها پشــت در مطب پزشک را کمتر 
کرد. کاووســی می گوید: »پزشــکان بارها تجربه 
کنسل کردن ناگهانی نوبت توسط بیماران را دارند؛ 
درحالی که حتی بیمار از قبل برای لغو نوبت قبلی 
خود به پزشک اطلاعی هم نداده است. متخصصان 
به صورت متوسط برای هر بیمار حدود 20دقیقه 
وقت می گذارند و تنها اگر 3نفر نوبت خود را بدون 
اطلاع قبلی کنسل کنند، یک ساعت از وقت پزشک 
در مطب هدر می رود. در مواردی که با جراحی های 
سرپایی و خدمات دیگر روبه رو هستیم، این زمان 
ممکن است افزایش قابل توجهی هم داشته باشد؛ 
برای همین است که بسیاری از همکاران متخصص 

و فوق تخصص برای خالی نمانــدن نوبت ها، یک 
نوبت خاص را به چند بیمار اعلام می کنند. البته این 
روش صحیحی نیست و منشی ها باید راهکارهای 
خودشان را برای حل این مشکل پیدا کنند تا هم 
وقت بیمار گرفته نشود و هم کمترین زمان معطلی 

را در مطب داشته باشد.«

توافق اجباری
»سازمان نظام پزشکی دست بیمار را برای مراجعه 
به هر متخصص و پزشکی باز گذاشته و به بیماران 
حق انتخاب داده اســت. از ســوی دیگر برخلاف 
دیگر اصناف و مشــاغل، پزشکان هم محدودیتی 
برای زمان ارائه خدمت خود ندارند. این یک توافق 
دوطرفه بین بیمار و پزشک است.« علی سالاریان، 
معاون فنی و نظارت سازمان نظام پزشکی این را در 
پاسخ به چند و چون نظارت بر مشکلات نوبت دهی 
برخی مطب های متخصصــان و فوق تخصص ها 
می گوید. او در پاســخ بــه اینکه بیمــار به دلیل 
اضطراری که در بهبود خــود حس می کند، عملا 
در این انتخاب نقشی ندارد و ناچار به پذیرش این 
شرایط است، می گوید: »دســت بیماران باز است 
که چه پزشکی را برای مراجعه انتخاب می کنند. 
برخی ترجیح می دهند پیش پزشــکانی بروند که 
اســم و رســمی در تخصص خود پیدا کرده اند و 
تقاضا برای آنها معمولا زیاد است. برخی هم ترجیح 
می دهند پیش پزشــکان جوان تازه کاری بروند 
که شاید ســر خلوت تری دارند و می توانند وقت 
زودتری به آنها بدهنــد.« او همچنین از تخمینی 
بودن نوبت های انتظار در مطــب یاد می کند که 
می تواند در معطلــی بیماران در انتظــار اثرگذار 
باشد، اما توضیحی درباره اینکه چرا این تخمین ها 
همیشــه وزنه انتظار را به ســمت بیماران سوق 
می دهد، ارائه نمی کند. او می گوید: »زمان ویزیت 
تعیین شده برای پزشکان عمومی 15دقیقه و برای 
پزشــکان متخصص 20دقیقه تعیین شده است. 
طبیعی است که منشــی ها باید وقت بیماران را با 
این تخمین تعیین کنند، امــا گاهی بیماران نیاز 
به دریافت مشاوره بیشتر از پزشک دارند یا ویزیت 
آنها به هر دلیلی بیشــتر طول می کشد. تکرار این 
مسئله می تواند منجر به انباشت زمان های انتظار 

برای مراجعان بعدی باشد.« او درباره نحوه نظارت 
سازمان نظام پزشکی نسبت به این موضوع و توجه 
به رضایت بیماران و مراجعان می گوید: »ما نهایتا 
به پزشــکان توصیه می کنیم که سیســتم های 
نوبت دهی اینترنتی خود را فعال کنند. همچنین 
از کادر مجربی برای مدیریت مطب استفاده کنند 
که بتوانند تخمین درست تری از انتظار بیمار پشت 
درهای مطب بزنند. از طرفــی می دانیم که زمان، 
ظرفیت محدودی دارد. یک پزشــک برای اینکه 
بتواند کیفیت معاینه و تشخیص خود را حفظ کند، 
نیاز دارد کــه برای هر بیمار به انــدازه کافی وقت 
بگذارد. پس نمی تواند روزی 200بیمار را ویزیت 
کند، اما می توانــد با توجه به تعــداد ویزیت های 
ممکن در هر روز، بیشتر از تعداد مشخصی بیمار 
را پذیرش نکند تا با انبوه بیماران منتظر در مطب 
مواجه نشود. به جرأت می توان گفت نظام پزشکی 
در ایران یکی از در دسترس ترین نظام های سلامت 

در جهان است.«

تعامل از اتاق انتظار آغاز می شود
»ســلامت« در دنیای امروز تنهــا به معنای نبود 
بیماری جسمی نیست؛ ســلامت زیستی، روانی و 
اجتماعی در کنار هم هست که معنای سلامت را 
می سازد و وجود مشکل در هر یک از این بخش ها، 
تهدیدی برای سلامت فردی است. امین رفیعی پور، 
پزشک و متخصص روانشناسی و همچنین معاون 
آموزشی ســازمان روانشناسی کشــور می گوید: 
»امروزه در مطالعات حوزه ســلامت، نمی توانیم 
یک بیماری را مستقل از شرایط اجتماعی و روانی 
درنظر بگیریم. در تمام مراحل پیشگیری های نوع 
1، 2 و 3 بیماری ها، نقش روان و ســلامتی روانی 
تعیین کننده اســت؛ به طوری که حتــی در یک 
سرماخوردگی ساده هم می توان نقش تعیین کننده 
سلامت روان را به چشم دید؛ به همین دلیل است 
که می گوییم نوع نگاه به ســلامت بیمار در جامعه 
پزشکی تغییر کرده است.« بخشی از مطالعات اخیر 
او در زمینه سلامت روان، به تعامل بیمار و پزشک 
مربوط می شود؛ موضوعی که او معتقد است می تواند 
نقش مهمی در روند بهبود بیماری ها داشته باشد. 
رفیعی پور می گوید: »تعامل، از اتاق انتظار پزشک 
آغاز می شود. مریضی که به دلیل رنج جسمانی به 
پزشک مراجعه کرده، با تحمیل ساعت ها انتظار در 
مطب ها و از دست دادن ارزشمندترین داشته اش، 
یعنی زمان، چگونه می تواند برداشت مثبتی از تعامل 
با پزشک خود داشته باشد؟ به یاد داشته باشیم که 
انتظار طولانی پشت درهای مطب می تواند حتی 
به تشــدید بیماری های افراد منجر شود؛ مریضی 
را درنظر بگیرید که برای گرفتن نوبت از متخصص 
باید یکــی، دو ماه در انتظار باشــد و در نهایت روز 
ویزیت، با انبوهی از بیماران دیگر مواجه می شــود 
که به مطب سرریز شده اند. استرس، افزایش ضربان 
قلب و افسردگی و خشم از رایج ترین پیامدهای این 
اتفاق اســت که گریبانگیر بیمار می شود. حال اگر 

فرد دچار بیماری قلبی باشد، این 
علائم و عوارض چه بلایی ممکن 

است سر او بیاورد؟«

طبابت، کار صنعتی نیست
مطالعاتی که رفیعی پور در سال های گذشته در زمینه تعامل بیمار و 
پزشک انجام داده و به سنجش کیفیت درمان و بهبود مربوط می شود، 
تنها به چاپ مقاله در نشــریات تخصصی منتج نشده است؛ حالا 
چندوقتی است که سیلابس درسی سلامت روان در دانشکده های 
پزشکی تدریس می شود و رفیعی پور یکی از استادانی است که در این 
کلاس ها از تجربه های خود و پژوهش های علمی اش به دانشجویان 
پزشکی می گوید. این روانشناس معتقد است: »رابطه پزشک و بیمار، 
باید از جنس ارتباطی انســانی باشد. من در کلاس های دانشجویان 
پزشکی همواره تأیید می کنم بیمار شما، اسم و هویتی مستقل دارد 
و با همه جنبه های انسانی، روانی و اجتماعی اش، باید مورد ارزیابی و 
معاینه قرار بگیرد؛ »بیمار تخت12« یا هر شماره دیگری، از طبابت 
دستگاهی صنعتی و ماشینی می سازد و تعاملات بین بیمار و پزشک 
را نادیده می گیرد. چنین کدگذاری هایی می تواند جلوی این موضوع 
را بگیرد که یک انسان با همه ابعاد شخصیتی و هویتی اش توسط یک 
پزشک دیده شود؛ اتفاقی که در مطالعات ما نشان داده روی کیفیت 
درمان و روند بهبود تأثیری مستقیم می گذارد و حتی ممکن است 

درمان را به بیراهه بکشاند.«
او همچنین از تجربه های شــخصی اش در مطب ها و کلینیک های 
روانشناســی می گوید: »من هم مثل اغلــب همکارانم در حوزه 
روانشناسی و روان پزشــکی، بارها مراجعانی داشتم که انتظارهای 
طولانی مدت برای ویزیت شــدن و عدم تعامل هایی از این دست در 
مطب ها و بیمارستان ها را تجربه کرده اند و این موضوع فشار روانی 
زیادی را به آنها تحمیل کرده است؛ درحالی که به سادگی می توان این 
موضوع را در مطب ها مدیریت کرد و زمان انتظار بیماران را به کمتر از 
5دقیقه کاهش داد. اینکه بیماران مختلف ممکن است برحسب نیاز 
زمان های متفاوتی را برای ویزیت از پزشک بگیرند، قابل درک است، 
اما مدیریت این قضیه چندان دور از امکان نیست؛ همانطور که برخی 
پزشکان و متخصصان دیگر راه حل هایی برای مدیریت نوبت دهی در 
مطب پیدا کرده اند و با این کار به بیمار نشان داده اند که برای وقت او 
ارزش قائل هستند.« او مصرعی از سعدی را شاهدی بر اهمیت توجه 
به سلامت روان می داند. معاون آموزشی سازمان نظام روانشناسی 
می گوید: »ســعدی در مصرعی می گوید »گر طبیبانه بیایی به سر 
بالینم...« و کلمه طبیبانه، اشــاره به نگاه انسان محوری است که در 

درمان، جادو می کند.«
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معاون آموزشی سازمان روانشناسی: 
من هم مثل اغلب همکارانــم در حوزه 
روانشناســی و روان پزشــکی، بارهــا 
مراجعانــی داشــته ام کــه انتظارهــای 
شــدن  ویزیــت  بــرای  طولانی مــدت 
و عدم تعامل هایــی از ایــن دســت در 
مطب هــا و بیمارســتان ها را تجربــه 
کرده انــد و ایــن موضــوع فشــار روانــی 
زیــادی را بــه آنهــا تحمیل کرده اســت؛ 
درحالی کــه به ســادگی می تــوان ایــن 
موضــوع را در مطب هــا مدیریــت کــرد 
و زمــان انتظــار بیمــاران را بــه کمتــر از 

5دقیقه کاهش داد

مرضیه موسویگزارش
روزنامه نگار

 خلاصه گزارش 

انتظار برای دریافت 
نوبت از متخصص و 

فوق تخصص، تازه اول 
راهی است که بیماران 

برای درمان باید طی 
کنند؛ راهی که آنها را 

احتمالا با چالش هایی 
مثل شرایط سخت 

جسمی، مشکلات مالی 
و حتی سختی پروسه 

درمان روبه رو می کند. 
وقتی پای سلامتی در 

میان باشد، هر چالش 
کوچک و بزرگی می تواند 
به سادگی به سنباده ای 
برای آسایش و آرامش 

روانی فرد بیمار و 
خانواده اش تبدیل شود.

سلسله مراتب مراجعه 
بیمار به پزشک و 

متخصص در ایران 
چندان رعایت نمی شود. 

همه برای هر بیماری ای 
از همان ابتدای بروز 
علائم می خواهند به 

پزشک متخصص و 
فوق تخصص مراجعه 

کنند. پزشکان عمومی 
از کمبود مراجعات 

گله دارند و پزشکان 
متخصص و فوق تخصص 

گاهی برای کمتر از 
3،2 ماه وقت ویزیت 

نمی دهند.

کارشناس یکی از مراکز 
بهداشت: پزشکان 
بارها تجربه کنسل 

کردن ناگهانی نوبت 
توسط بیماران را دارند؛ 

درحالی که حتی بیمار 
از قبل برای لغو نوبت 
قبلی خود به پزشک 

اطلاعی هم نداده است. 
متخصصان به صورت 
متوسط برای هر بیمار 
حدود 20دقیقه وقت 

می گذارند. تنها اگر 3نفر 
نوبت خود را بدون اطلاع 

قبلی کنسل کنند، یک 
ساعت از وقت پزشک در 

مطب هدر می رود.

معاون فنی و نظارت 
سازمان نظام پزشکی: 

به پزشکان توصیه 
می کنیم که سیستم های 
نوبت دهی اینترنتی خود 

را فعال کنند. همچنین 
از کادر مجربی برای 

مدیریت مطب استفاده 
کنند که بتوانند تخمین 

درست تری از انتظار 
بیمار پشت درهای مطب 

بزنند.

معاون آموزشی سازمان 
روانشناسی: تعامل، از 
اتاق انتظار پزشک آغاز 

می شود. مریضی که 
به دلیل رنج جسمانی به 
پزشک مراجعه کرده، با 
تحمیل ساعت ها انتظار 

در مطب ها و از دست 
دادن ارزشمندترین 

داشته اش، یعنی زمان، 
چگونه می تواند برداشت 
مثبتی از تعامل با پزشک 
خود داشته باشد؟ به یاد 

داشته باشیم که انتظار 
طولانی پشت درهای 

مطب می تواند حتی به 
تشدید بیماری  افراد 

منجر شود.

معاون آموزشی سازمان 
روانشناسی: رابطه 

پزشک و بیمار، باید از 
جنس ارتباطی انسانی 

باشد. من در کلاس های 
دانشجویان پزشکی 

همواره تأكيد می کنم 
بیمار شما، اسم و هویتی 

مستقل دارد و با همه 
جنبه های انسانی، روانی 
و اجتماعی اش باید مورد 

ارزیابی و معاینه قرار 
بگیرد.

تحریم های یک جانبه مغایر با 
اصول حقوق بین الملل

 ۸0 درصد تجارت الکترونیکی
 در شبکه های اجتماعی

 پرند در انتظار مترو
 مترو در انتظار پول

گزارش جامع گزارشگر ویژه سازمان ملل از 
تحریم های ظالمانه علیه ایران

اینستاگرام با سهم ۸4 درصدی پیشتاز 
پلتفرم ها و بعد از آن واتساپ و تلگرام

خط متروي تهران- پرند تنها با رسیدن به موقع 
منابع مالی لازم تا پایان سال تکمیل می شود
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»آلنا دوهان«، گزارشــگر ویژه  حقوق
سازمان ملل درمورد تأثیر منفی بشر

اقدامــات قهــری یکجانبه بر 
برخــورداری افــراد از حقــوق بشــر، در 
اردیبهشت ماه سال جاری به ایران سفر کرد. این 
سفر ۱۱روزه از ۷ تا ۱۸ اردیبهشت به دعوت ستاد 
حقوق بشر ایران انجام شد و هدف آن بررسی 
آثار تحریم هــای یکجانبه آمریــکا بر مردم 
کشورمان بود. »دوهان« در این سفر از نزدیک در 
جریان برخی از این آثار تحریم های یکجانبه 
آمریکا قرار گرفت. »دوهان« در پایان سفر خود 
با حضور در یک نشســت خبری به سؤالات 
خبرنگاران درخصوص نتایج این سفر پاسخ داد 
و بیانیه ای نیز در این باره منتشــر کرد. اکنون 
گزارشگر ویژه سازمان ملل درمورد تأثیر منفی 
اقدامات قهری یکجانبه بر بهره مندی افراد از 
حقوق بشر، گزارش خود را به طور رسمی درباره 

سفر به ایران منتشر کرده است.

براســاساینگــزارشازســال۱۹۷۹،آمریکا
تحریمهــایاقتصــادی،تجــاریومالــیرابا
ممنوعیتهمهجانبــهتجارتازســال۱۹۹۵و
اقدامــاتقابلتوجهیبهمنظورانــزوایایراندر
سیستمتجاریومالیبینالمللی،ازطریقاعمال
تحریمهایثانویهبــرنهادهاومؤسســاتمالی
غیرآمریکاییدرهمهبخشهــایاقتصادیعلیه
ایراناعمالکردهاست.اتحادیهاروپاازسال۲۰۱۰
باممنوعیتفــروش،انتقالیاصــادراتکالاهاو
فناوریباکاربرددوگانهوبااعمالمحدودیتهایی
برسرمایهگذاریومالی،تعاملباصنعتنفتوگاز،
بیمه،حملونقلوصنعتنفتایران،تحریمهای
جامعاقتصادی،تجاریوبرخیدیگرراعلیهایران
تصویبکرد.درســالهایبعدباتحریمنفتیدر
ســال۲۰۱۲وممنوعیتفروش،عرضــه،انتقال
یاصــادراتبرخیکالاهــاازجملــهتجهیزاتبا
فناوریقابلاستفادهدرصنایعنفت،گازطبیعی
وپتروشیمیتشدیدشد.توقیفداراییهایبانک
مرکزی،شرکتکشتیرانیملیایرانوتعدادیاز
اشخاصوسازمانهایدولتیوغیردولتیازجمله

موارددیگربهشمارمیروند.

تأثیر نامطلوب تحریم ها بر حقوق بشر
گزارشــگرویژهگزارشهایمتعــددیازامتناع

تحریمهاییکجانبهمغایربااصولحقوقبینالملل
گزارشجامعگزارشگرویژهسازمانمللازتحریمهایظالمانهعلیهایران

توسعه دیپلماسی؛ اولویت قوه قضاییه
رئیسقوهقضاییهبابیاناینکهدستگاهقضاییمصمماستبیش
ازگذشتهبهحمایتازتولیدداخلومساعدتدولتدراینعرصه
تلاشکند،افزود:قوهقضاییهدرســالهایگذشتهبهحمایتاز
تولیدوکمکبهدولتازاینطریقپرداخته،امادرصدداســت

اینحمایتوکمکرابیشتر،منسجمتروهدفمندتردنبالکند.
غلامحسینمحسنیاژهایدرجلسهشورایعالیقوهقضاییهبا
اشارهبهبرخیمشکلاتزائراناربعینگفت:مراسماربعینامسال
مانندسالهایگذشتهپرشورتروباشــکوهتر،درحالبرگزاری
است؛البتهطبیعیاستکهظرفیتهایزمانی،مکانیوامکاناتی
پاسخگویعشــقنامحدودایرانیانبهخاندانعصمتوطهارت
ووجودمقدسامامحسین)ع(نیستوقطعاًآنطورکهشایسته
زائراناباعبدالله)ع(است،پذیراییبهعملنیامدهامابههرترتیب
همهدستاندرکارانومسئولاندردولت،نیروهایمسلحوسایر
بخشهاازجملهدادگستریهایشهرهایمرزی،حداکثرتلاش

خودرابرایرفاهحالزائرانانجامدادند.
رئیسقوهقضاییهبااشــارهبهتدوینسیاســتهایکلیبرنامه
هفتمتوسعه،بااشارهبهمحوراصلیاینسیاستهاکه»پیشرفت
اقتصادیهمراهباعدالت«است،بهزمینههایکمکومساعدت
قوهقضاییهبهدولتاشارهکردوگفت:درراستایاجرایسیاستها
وبرنامههایهفتمتوســعه،همهبخشهاوسازمانهایقضایی
مأموریتدارنددرراستایحمایتازتولیدداخل،جهشتولید،
رفعموانعکسبوکار،اشتغالزایی،جلوگیریازتعطیلیبنگاههای
تولیدیوصنعتــیاقداماتلازمراانجامدهند.رئیسدســتگاه
قضاییافزود:اگربنگاهتولیدیوصنعتیدارایمشکلحقوقیو
قضاییاست،مسئولانقضاییذیربطبایدبهگونهایتدبیرکنندکه
رسیدگیبهمسائلحقوقیوقضاییواحدوبنگاهمزبور،خللیدر
فرایندتولیدواشتغالآنایجادنکند. محسنیاژهایتاکیدداشت:
ازاینپساگردراینزمینهکسيازمسئولانقضایي،اینموضوع
رارعایتنکرد،مواجههاداریباویفقطدرحدتوصیهباقینخواهد
ماند.همچنینبایددرمراکــزقضاییمربوطهدرجهتکمکبه
بازگشاییواحدهایتولیدیتعطیلشدهاقداماتمقتضیراانجامو
حتیدرزمینهکمکبهتامینمواداولیهمساعدتهایلازمازسوی
دستگاهقضاییانجامشود.رئیسعدلیهبااشارهبهدیداراخیرخودبا
رئیسدیوانعالیاندونزیکهبالاترینمقامقضاییاینکشوراست،
گفت:اندونزیبهعنوانکشوریکهبالاترینجمعیتمسلمانرادر
خودجایدادهاستازظرفیتهایبالاییبرایتعاملودیپلماسی
قضاییبهرهمنداست،امامادرسالیاناخیربهنسبتظرفیتهای
موجودارتباطقضاییکمیبااینکشورداشتهایم. محسنیاژهای
ادامهداد:برهمیناساسضرورتدارداینارتباطگسترشیابد؛
بنابراینبایدمعاوناموربینالمللقوهقضاییهباهمکاریمعاونت
راهبردیدستگاهقضانسبتبهتدوینبرنامههایگسترشوتوسعه
دیپلماسیقضاییباکشــورهایمسلمانبهخصوصکشورهای
همسایه،اقداماتلازمراترتیبدهندوبرایهرکشوربرنامهای
خاصراتنظیمکنندتاباکمکدولت،ارتباطاتقضاییماباآن

کشورهاتوسعهیابد./میزان

حمیدرضا کاظمی
نماینده مجلس

یکی از اقدامــات مهم دولــت آیت الله 
رئیســی در جریــان ســفرهای اســتانی 
این بــود کــه طــرح جدیــدی کلنگ زنی 
نشــد و اهتمــام دولت و شــخص آقای 
رئیس جمهــور بــر تکمیــل طرح هــای 
نیمه تمام باقیمانده از دولت های قبلی 
است. امیدواریم در دور دوم سفرهای 
اســتانی شــاهد اجرای کامل مصوبات 

سفرهای دور اول باشیم. / فارس

علی نوری 
سخنگوی شورای سیاستگذاری ائمه جمعه

رویکرد ستاد برگزاری نمازجمعه و جایگاه 
ائمــه جمعــه مطالبه گــری از مســئولان 
بــرای طرح مشــکلات مــردم و رســیدگی 
به این مشــکلات اســت و در این راســتا، 
تریبون های نمازجمعه وظیفه و ماموريت 
دارند تا مشکلات را طرح و پیگیر برطرف 
شدن آن باشند که این رویکرد با جدیت 

در حال انجام است./مهر

نقلقولخبر

دولت

قضایی

مؤسساتمالیخارجیوشــرکتهایتجاریاز
پرداختهاوارائهکالاهاوخدماتبهدلیلترساز
پیامدهایمالی،اعتباریوسایرموارددریافتکرده
است.حتیپسازامضایبرجام،گزارشهاییمبنی
برعدمتمایلمؤسساتمالیخارجیجهتاحیای
روابطباایرانوسرمایهگذاریدراینکشور،باتوجه
بهسابقهجریمههایمالیســنگینبرایادعای
نقضتحریمهایآمریکا،منتشــرشدهاست.این
امرنهتنهاموجبایجاداختلالاتوتأخیرجدیدر
تأمینکالاهایاساسیازجملهغذا،دارو،تجهیزات
پزشکیوسایرتجهیزاتومواداولیهشده،بلکهمانع
جدیمشارکتایراندرهمکاریهایبینالمللی
شدهاست.گزارشــگرنتیجهمیگیرداستفادهاز
تحریمهاییکجانبــه،تحریمهایثانویهوتبعیت
بیشازحد،تأثیرنامطلوبیبرطیفگستردهایاز
حقوقبشر،مدنیوسیاسی،اقتصادی،اجتماعی

وفرهنگیازجملهحقحیاتوحقتوسعهدارد.

تأثیر تحریم ها بر دسترسی به دارو
چالشهایمهمــیدرتهیهوتحویــلداروهاو
تجهیزاتپزشکینجاتدهندهتولیدشدهتوسط

شــرکتهایخارجیوبرایدرمانبیماریهای
نادر،ازجملهانواعخاصیازســرطان،تالاسمی،
هموفیلی،سرطانخون،ماهیاک،اماس،بیماری
پروانهای،اتیســموانواعخاصــیازدیابتوجود
دارد.اگرچــهنــصتحریمهااعــلاممیکندکه
داروهاوتجهیزاتپزشــکیبهدلیلمعافیتهای
بشردوســتانهتحتتأثیرقرارنمیگیرند،اماارائه
آنهابهایرانبهدلیلتأثیرتحریمهابرشرکتهای
مالی،تجاری،کشتیرانیوبیمه،محدودیتهای
پرداختهایبینالمللیوکسبوکارهایخارجی
بهشــدتکاهشیافتهاســت.همچنینتبعیت
بیشازحدتامینکنندگانایناقلاممانعیجدی
برایبرخورداریهمهایرانیانازحقدســتیابی
بهبالاتریــناســتانداردهایســلامتیقلمداد
میشــود.محدودیتهایدسترســیبهتجارت
رســمی،کانالهایپرداختوتحویــلبهدلیل
محدودیتهایمرتبطباتحریمها،یکیازدلایل
افزایشمحصولاتپزشکیتقلبی،قاچاقداروهای
منقضیشــدهباپیامدهایمخرببرایسلامت
عمومی،بهویژهدرمیانجمعیتهایآسیبپذیر
است.گزارشــگرویژهدرتهرانازمرکزتخصصی

درمانبیمارانپروانهایبازدیدکرد.اینرنجتنها
بااســتفادهازبانداژهایتولیدیتوسطتنهایک
شرکتدرســوئدقابلکاهشاســت.نمونههای
متعدددیگریازعدمتمایلشرکتهایخارجی
بهتحویــلداروها،تجهیزاتپزشــکیوقطعات
یدکــیلازم،ازجملــهداروهایمشتقشــدهاز
پلاسما،ســانتریفیوژهایبانکخون،تجهیزات
اندازهگیــریوکنتــرلکیفیت،دســتگاههای
تشــخیصیبیماریهایدورانبــارداری،قلبی،
تجهیزاتآندوسکوپی،موادبرایتولیددستکشو
کاتتروحتیآمبولانسدریافتکرد.علاوهبردارو
وتجهیزاتپزشکی،شرکتهاوتامینکنندگان
بینالمللیازفروشنرمافزارهاییبرایمدیریتو
نظارتبردرمانبیماران،مانندنرمافزارهایمورد
نیازبرایمدیریتدوزدارویبیمارانســرطانی
خودداریمیکنند.اثــراتنامطلوبتحریمهای
یکجانبهبرمراقبتهایبهداشتیباویروسکرونا
تشدیدشدهاســت،بهطوریکهایرانبابیشاز
۱۳۱هزارقربانــیتاپایانســال۲۰۲۱درمیان

کشورهایآسیبدیدهقرارگرفتهاست.
ادامهاینگزارشرادرهمشهریآنلاینبخوانید.

تکمیل کریدور ریلی 
شمال – جنوب تا پایان سال

معاوناجراییرئیسجمهورگفت:درصورتتامینمنابع،طرح
راهآهنرشت-آستارابهعنوانبخشیازکریدورریلیشمال-

جنوبتادههفجرامسالبهبهرهبرداریمیرسد.
ســیدصولتمرتضویدرحاشیهنخســتیننشستپیگیری
طرحهایریلیکشورکهباحضور۲۳استانداردرساختمانکوثر
برگزارشد،درگفتوگوباایرناافزود:یکیازطرحهایمهمریلی
کشورراهآهنرشت-آستاراستکهبرایتکمیلاینطرحمنابع
لازمتامینمیشودوامیدواریمتادههفجرامسالبهبهرهبرداری
برسد. ویافزود:درتلاشهستیمتادیگرطرحهایریلیکشور
راکهازپیشرفتفیزیکیبالابرخوردارهستندتکمیلکنیموبه
بهرهبرداریبرسانیم.فعالکردنکریدورشمال-جنوبباهدف
توسعهتجارتباهمسایگانازبرنامههایدولتسیزدهمبوده
استکهبهگفته معاونحملونقلوزیرراهبرایتکمیلآننیاز
استراهآهنرشت-آستاراهرچهسریعترتکمیلشود.دراین
ارتباطقراراستباسرمایهگذاریروسیه،جمهوریآذربایجان
وایراناینحلقهمفقودهکاملوشبکهریلیایرانبهجمهوری

آذربایجانمتصلشود./ایرنا
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گــزارش ســال 1400مرکز توســعه تجارت 
الکترونیکی در حالی منتشــر شده که حاوی 
نکات قابــل توجهی بــرای سیاســتگذاران، 
برنامه ریزان و بازیگران حوزه اقتصاد دیجیتال 
اســت. یکی از مهم ترین نکات ایــن گزارش، 
بستری اســت که شــبکه های اجتماعی برای 
تجارت الکترونیکی فراهم کرده اند. براســاس 
ایــن گــزارش، 80درصد واحدهــای تجارت 
الکترونیکی علاوه بر وب سایت خود شبکه های 
اجتماعی را به عنوان بستر عرضه کالا و خدمات 
انتخاب کرده اند. این در حالی است که 28درصد 
ایــن واحدهــا از پیام رســان ها و 24درصد از 
اپلیکیشــن های موبایلی بــرای عرضه کالا و 
خدمات استفاده می کنند. گزارش مرکز توسعه 
تجارت الکترونیکی علاوه بر کلیات، در 4بخش 
زیرساخت تجارت الکترونیکی، عملکرد تجارت 
الکترونیکــی و جمعیت شناســی و روش های 

تجارت الکترونیکی تنظیم شده است.

اینستاگرام در صدر 
طبق نظرسنجی به عمل آمده با ابزار پرسشنامه، 
در میان شبکه های اجتماعی و پیام رسان های 
مختلف، اینستاگرام با 84درصد بیشترین سهم 
استفاده را در میان واحدهای تجارت الکترونیکی 
دارا بوده است. آمار فعالیت های بازیگران حوزه 
تجارت الکترونیکی در کشور پس از اینستاگرام 

به واتساپ و پلتفرم فیلتر شده تلگرام می رسد.
مقایســه ســایر شــبکه های اجتماعــی و 
پیام رســان های مورد استفاده توسط واحدهای 

تجــارت الکترونیکی در نمودار قابل مشــاهده 
است.

زیرساخت تجارت الکترونیکی
نکات مهم بخش زیرســاخت در گزارش سالانه 

مرکز تجارت الکترونیکی به این شرح است.
ضریب نفوذ اینترنت به 127/2 درصد رســیده 
که نسبت به سال قبل نزدیک به 13درصد رشد 
داشته است. همچنین ضریب نفوذ تلفن همراه 
به 167درصد رسیده که نســبت به سال قبل، 

6درصد رشد داشته است. این در حالی است که 
بیش از یک میلیون و 317هزار گواهی امضای 
الکترونیکی صادر شــده که نسبت به سال قبل، 

124درصد رشد داشته است.

عملکرد تجارت الکترونیکی
همچنیــن در بخش عملکرد، شــاید افزایش 
تعداد کل معاملات در گزارش مرکز توســعه 
از اهمیت قابل توجهی برخوردار باشــد که با 
3میلیارد و 60میلیون فقره، رشد 14درصدی 
را تجربه کرده اســت. براســاس این گزارش، 
ارزش اســمی معاملات تجــارت الکترونیکی 
1237میلیارد تومان بوده که نســبت به سال 
قبل، 13درصد رشــد داشته اســت. علاوه بر 
این، مبلغ هــر خریــد الکترونیکــی به طور 
میانگین343هزار تومان برآورد شــده است. 
تعداد کل معاملات تجــارت الکترونیکی هم 
3میلیارد و 60میلیون فقره بوده که نسبت به 
سال قبل، 14درصد رشــد داشته است. با این 
حال، تعــداد معاملات الکترونیکــی دولتی با 
2درصد رشد نسبت سال 1399عدد 345هزار 

فقره را تجربه کرده است.

۸۰ درصد تجارت الکترونیکی در شبکه های اجتماعی
براساس آمار سال 1400، اینستاگرام با سهم 84 درصدی پیشتاز پلتفرم ها در فروش کالا و خدمات است و بعد از آن واتساپ و 

تلگرام قرار می گیرند

عمادالدین قاسمی پناهفناوری
روزنامه نگار

رفع چالش دانلود از گوگل پلی 
یکی از مدیران ارشد ایرانی گوگل، مسئله دانلودهای ناموفق از 
گوگل پلی را پیگیری و بامداد دیروز از رفع این چالش خبر داد. 
روزنامه همشهری در گفت وگو با یکی از کارشناسان آی تی، طی 
گزارشی به نقل از او نوشته بود که در صورت درخواست کاربران، 
مشکل دانلود رفع می شود؛ همانطور که در مورد فایربیس این 
اتفاق افتاده بود. حالا با پیگیری ایمان رحمتی زاده، از مدیران 
ارشد فایربیس گوگل، مشــکل دانلود اپلیکیشن ها حل شده 
اســت. طی 2تا 3هفته اخیر، برخی از ایرانی ها با مشکل دانلود 
اپلیکیشن ها و بازی ها از گوگل پلی روبه رو شدند. این افراد حتی 
امکان دانلــود اپ های ایرانی را نیز از این فروشــگاه اندرویدی 
نداشتند. این اتفاق منحصر به ایران نبود و چند کشور دیگر هم 

با این چالش درگیر بودند.
رحمتی زاده قبلا هم برای حل مشکل ایرانی ها با گوگل در مورد 
امکان دریافت نوتیفیکیشن روی موبایل، تلاش زیادی کرده بود.
او با انتشار توییتی از کارشناس های ایرانی خواسته بود تا درباره 
این موضوع اطلاعات بیشــتری در اختیار او قرار دهند. اکنون 
به نظر می رسد با پیگیری های او این مســئله حل شده است 
و سرانجام وی دیروز از حل این مشــکل برای کاربران ایرانی 

خبر داد.

مؤسســات  صنعتــی،  کارخانه هــای 
دولتــی،  ســازمان های  تحقیقاتــی، 
وزارتخانه هــا، صنایــع دفاعــی و ادارات 
4کشــور بــاروس، روســیه، اوکرایــن و 
افغانســتان، هــدف حمــات هدفمنــد 
ســایبری از نــوع APT قــرار گرفته انــد. 
فایل هــای  و  مســتندات  ســرقت 
مهــم ســازمانی از مهم تریــن اقدامــات 
مهاجمان در سیستم های آلوده ناشی از 
این حمات است. این حمات از ژانویه 
۲۰۲۲ در جهان شناسایی شده و تاکنون 

ده ها شرکت هدف قرار گرفته اند.

4 
کشور

 دانشمندان چینی با شبیه سازی شرایط 
پــرواز در تونــل بــاد بــا ســرعت ۳۳برابــر 
ســرعت صــوت، بــه رکــورد جدیــدی در 
حوزه تحقیقات پرواز مافوق صوت دست 
یافتند. غول پیکرترین تونل باد در جهان 
در جنــوب غربــی چیــن عملیاتــی شــده 
است که آزمایشــات کم هزینه و عالی را 
برای تحقیقات مافوق صوت امکان پذیر 

می کند.

33 
برابر

اینترنت

عدد خبر

پزشکی

جمعیت شناسی و روش های تجارت الکترونیکی
یکی از جذاب ترین بخش های این گزارش، مربوط به جمعیت شناسی و روش های تجارت الکترونیکی 
است. براســاس گزارش 1400مرکز توســعه تجارت الکترونیکی، 80درصد از واحدهای تجارت 
الکترونیکی دارای ای نماد، علاوه بر وب ســایت از شبکه های اجتماعی برای عرضه کالا و خدمات 
اســتفاده کرده اند. همچنین حدود 94درصد از واحدهای تجارت الکترونیکی، از سرمایه گذاری 

شخصی برای توسعه کسب وکار خود بهره برده اند.
این در حالی اســت که 60درصد از صاحبان واحدهای تجارت الکترونیکی دارای ای نماد، در گروه 
سنی جوانان قرار دارند. گروه سنی زیر 20سال یک درصد از صاحبان واحدهای تجاری را تشکیل 
می دهند. گروه سنی 20تا 30سال 14درصد، گروه ســنی 30تا 40سال 46درصد، گروه سنی 40تا 
50سال 25درصد و گروه سنی بالای 50ســال هم 14درصد از صاحبان واحدهای تجاری را شکل 
داده اند. همچنین سهم زنان از جمعیت صاحبان واحدهای تجارت الکترونیکی 14درصد و سهم 

مردان 86درصد است.

مکث

ناسا از تکمیل تعمیر موشک 
نسل بعدی سیســتم پرتاب 
فضایی )SLS( خود خبر داد. 
مهندســان مهر و موم محل نشتی هیدروژن 
این موشــک که باعــث تعویــق در پرتاب 
آزمایشی ماموریت آرتمیس یک شده بود را 
جایگزین کردند. به گزارش اسپیس، در تاریخ 
12شــهریور، اتصالات روی یکی از خطوط 
سوخت SLS شروع به نشت هیدروژن کرد و 
مهندسان در مرکز فضایی کندی 3 بار سعی 
کردند مشکل را حل کنند، اما نشت همچنان 
ادامه داشت و ناسا را مجبور کرد که پرتاب را 

متوقف کند.
اما در نهایت این هفته، مهندسان توانستند 
مهر و موم خط تخلیه هیدروژنی 4اینچی که 
مســئول یک نشــت کوچک تر در نخستین 
تلاش بــرای این پرتاب آزمایشــی در تاریخ 
7شــهریورد بود را جایگزین کننــد. با قرار 

گرفتن واشــرهای جدید، ناســا قصد دارد 
آزمایش سوخت رسانی را انجام دهد تا تأیید 
نهایی را برای پرواز بی نقــص دریافت کنند. 
برای این کار، مهندسان تلاش خواهند کرد 
تا SLS را با تمــام 736000گالن هیدروژن 
مایع و اکسیژنی که در طول یک پرواز عادی 
به آن نیاز دارد، حرکت بدهند. ناســا امیدوار 
است این آزمایش را تا چهارشنبه این هفته 
با موفقیت انجام دهد. سخنگوی ناسا گفت: 
این نمایش به مهندسان این امکان را می  دهد 
که مهر و موم  های جدید را در شرایط برودتی 
یا فوق  سرد، همانطور که در روز پرتاب و قبل 
از اقــدام بعدی برای پرتــاب انتظار می رود، 
بررسی کنند. پیش از این ناسا اعلام کرده بود 
که 23سپتامبر )اول مهر( را برای یک اقدام 
دیگر برای فرســتادن آرتمیس یک به فضا و 
تاریخ 4مهر را برای تأخیــر احتمالی، هدف 

قرار داده است.

تعمیر موشک آرتمیس یک با موفقیت انجام شد

فضا

 تشخیص زودهنگام سرطان
با آزمایش خون ساده

دوره جدیدی از غربالگری ســرطان با یــک آزمایش خون 
ساده، پیش رو است. مطالعه ای به تازگی انجام شده است که 
نشان می دهد، یک آزمایش خون ساده می تواند چندین نوع 
سرطان را قبل از بروز علائم واضح در بیماران شناسایی کند. 
به گزارش گاردین، مطالعه Pathfinder از بیش از 6600فرد 
50ســال به بالا آزمایش خونی گرفت که ده ها مورد جدید 
بیماری را شناسایی کرد. بســیاری از سرطان ها در مراحل 
اولیه بودند و تقریبا سه چهارم از آنها به شکلی بودند که در 
غربالگری های معمول قابل شناسایی نبودند. این نخستین 
 DNA کــه به دنبال Galleri بار اســت که نتایج آزمایش
سرطان در خون است، به بیماران و پزشکان آنها بازگردانده 
می شود تا تحقیقات سرطان و هرگونه درمان لازم به سرعت 

پیگیری شود.

نوشدارو پیش از مرگ 
تســت Galleri که توسط مؤسسه ســلامت ملی انگلیس 
به عنوان یک نقطه عطف در دنیای پزشکی و سرطان شناسی 
توصیف شده است، قرار است نتایج یک آزمایش بزرگ شامل 
165هزار نفر را در سال آینده گزارش کند. پزشکان امیدوارند 
این آزمایش با تشخیص زودهنگام سرطان جان انسان ها را 
پیش از آنکه سرطان پیشرفت کند، نجات دهد تا جراحی و 
درمان مؤثرتر باشد. البته این فناوری هنوز در حال توسعه 
است. دکتر دب شراگ، محقق ارشــد این مطالعه در مرکز 
سرطان مموریال اســلون کترینگ در نیویورک در نشست 
انجمن اروپایی انکولوژی پزشکی در پاریس گفت: من فکر 
می کنم آنچه در مورد این الگو و مفهوم جدید هیجان انگیز 
است این است که بسیاری از سرطان های شناسایی شده در 
این مطالعه، آنهایی بودند که ما هیچ غربالگری استانداردی 
برای آنها نداریم. در مطالعه Pathfinder، به 6621بزرگسال 
50سال به بالا آزمایش خون Galleri پیشنهاد شد. در میان 
آنها آزمایش 6529داوطلب، منفی بــود، اما در 92نفر یک 
سرطان بالقوه شناسایی شد. با انجام آزمایشات بیشتر، تومور 
جامد یا ســرطان خون در 36نفر یا 1.4درصد از این 92نفر 
تأیید شد. در این آزمایش دو سرطان سینه و اندومتر در دو 

زن شناسایی شد.

شناسایی محل تومور و سلول سرطانی
فراتر از تشخیص وجود بیماری، این آزمایش تعیین کننده، 
محل سرطان را پیش بینی می کند و به پزشکان این امکان 
را می  دهد تا پیگیری های لازم برای یافتن و تأیید ســرطان 
را سریع انجام دهند. شراگ گفت: سیگنال مبدا در هدایت 
پزشکان برای درمان و یا انجام امور پیشگیرانه بسیار مفید 
است. زمانی که آزمایش خون مثبت باشد، معمولا کمتر از 

3 ماه طول می کشد تا کارها تکمیل شوند.
در آزمایش مورد مطالعه 19تومور جامد در بافت هایی مانند 
سینه، کبد، ریه و روده بزرگ شناسایی شد، اما سرطان های 
تخمدان و پانکراس را نیز شناسایی کرد که معمولا در مراحل 
پایانی قابل تشخیص هستند و نرخ بقای ضعیفی دارند. بقیه 
موارد نیز مربوط به سرطان خون بودند. از مجموع 36سرطان 
شناسایی شــده، 14مورد در مراحل اولیه و 26مورد از انواع 
بیماری بودند کــه به طور معمول غربالگری نشــده بودند. 
تجزیه و تحلیل های بیشتر نشان داد که آزمایش خون برای 
99.1درصد از افرادی که بدون سرطان بودند منفی بود، به 
این معنی که تنها بخش کوچکی از آزمایش افراد سالم مثبت 
کاذب بوده اســت و حدود 38درصد از کسانی که آزمایش 

مثبت داشتند سرطان داشتند.

انتظار برای تأیید آزمایش 
به گفته شــراگ این آزمایش هنوز برای غربالگری در سطح 
جمعیت کشــورها آماده نشده اســت و مردم باید تا زمانی 
که این فناوری به طور کامل آزمایــش و بی نقص بودن آن 
تأیید شــود، به غربالگری استاندارد ســرطان ادامه دهند. 
فابریس آندره، مدیر تحقیقات مرکز سرطان گوستاو روسی 
در ویلژیف فرانسه، گفت: در 5ســال آینده، ما به پزشکان، 
جراحان و پرستاران بیشتر در کنار زیرساخت  های تشخیصی 
و درمانی بیشتری نیاز خواهیم داشــت تا از تعداد در حال 
افزایش بیماران ســرطانی مراقبت کنند. به ویژه افرادی که 
با آزمایش های تشــخیص زودهنگام ســرطان، شناسایی 

خواهند شد.

با در نظرگرفتن سهم اشتراکی

عملکرد تجارت الکترونیکی

روش های تجارت الکترونیکی استفاده از شبکه های اجتماعی و پیام رسان ها
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درحالی که اهالی شهر جدید پرند در 

گزارش
انتظار سوت رســیدن قطار مترو 
هســتند، خبرهــای ضد ونقیضی 
درباره منابع مالی تکمیل پروژه  متروی تهران- پرند 
به گوش می رسد؛ پروژه ای که سال ها نیمه کاره رها 
شــده بود و با همت و رایزنی های فــراوان از طریق 
وزارت کشور، اســتانداری دولت سیزدهم، شرکت 

متروی تهران و پیمانکار سازنده جانی تازه گرفت.
به گزارش همشــهری، قضیه از این قرار اســت که 
احداث خط متروی تهــران- پرند که در دولت های 
پیشین برعهده وزارت راه و شهرسازی گذاشته شده 
بود، بعد از آن برای اجرا در اختیار شــرکت متروي 
تهران و حومه گذاشته شد. البته با این پیش شرط 
که اعتبارات مالی لازم در اختیار شرکت مترو قرار 
گیرد. بعدها اما مشــکلات مالی ســر باز کردند تا 
اینکه سال گذشته پیشــنهاد تغییر کاربری زمینی 
با وســعت ۲۵هکتار به  شــکل تهاتری برای تامین 
پول مورد نیاز پیمانکار روی میز مسئولان مرتبط با 
موضوع قرار گرفت. سرانجام هم استانداری با چنین 
پیشنهادی موافقت کرد ولی اکنون خبرهایی مبنی بر 
عدم تعیین تکلیف نهایی زمین های قطعه بندی شده 

در میان است. 
در این ارتباط علیرضا جعفری، مدیرعامل شرکت 
مادر عمران شهرهای جدید ایران می گوید: »اینکه 
می گویند منابع مالی از طریق واگذاری زمین ها هنوز 
با مشکل روبه روست، صحت ندارد. نکته اینجاست 
که برای تامین اعتبارات 7۵0میلیارد تومان مشخص 
شده و زمین ها طبق صورت وضعیت کار، قطعه قطعه 

واگذار می شود.«
او می افزاید: »برای تامین این هزینه ها ۲۲0 قطعه 
زمین در پرند شناســایی و قیمت های آن توســط 
کارشناسان دادگستری تعیین شــد اما متأسفانه 
کارشناسان مالی از سوی پیمانکاران این قیمت را 
قبول نکردند که طبق برنامه ریزی های انجام شده 
قرار شد این اتفاق مجددا توسط کارشناسان بررسی 
و تعیین شود. قول می دهیم در نیمه مهرماه به انجام 
رسیده و اطلاع رسانی شود.« به گفته جعفری قیمت 
۵4قطعه اراضی مولد برای تکمیل پروژه متروي شهر 

جدید پرند نهایی شده است.

از اواخر سال 1400تا اواخر شهریور 1401
سیدمســعود بزرگ زاده، سرپرست پیشین شرکت 
عمران پرند )روز 17شهریور آرش صیادی جایگزین 

وی شــد( نیز می گوید که کارها همگی انجام شده 
است؛ »روندهای اداری طی و قسمتی از کار قطعی 
شده است.« او در پاسخ به این سؤال که چند قطعه 
زمین قرار اســت واگذار شــود؟ اظهار بی اطلاعی 
می کند و می گوید: »آنچه می دانم اینکه منابعی که 
مدنظر بوده صورت گرفته و به نظرم مشــکل پروژه 

درخصوص تعهد شرکت عمران رفع شده است.«
او تأکید می کند که طرف حساب شرکت عمران پرند، 
متروی تهران اســت و اکنون مشکل خاصی وجود 
ندارد و همه کارها طبق روال پیش می رود و پروژه از 

نظر پیشرفت سکته ای ندارد.
 این مــوارد در حالی مطرح می شــود که اطلاعات 
کسب شده توسط خبرنگار همشهری نشان می دهد 
باید پیش از پایان ســال 1400شرکت عمران شهر 
جدید پرند برای تامین بخشی از منابع مالی پروژه، 
حدود ۲۵هکتــار زمین با کاربــری تغییر یافته در 
اختیار پیمانکاران مربوطه قرار مــی داد تا از محل 
فروش آن، فرایند ثبت سفارش، خرید، حمل و نهایتاً 
نصب تجهیزات لازم تا حداکثر شــهریورماه امسال 
صورت پذیرد اما با وجود تأکیدات موکد وزیر کشور، 

وزیر راه و شهرسازی و همچنین استاندار تهران، عملًا 
تا به امروز چنین چیزی محقق نشده اســت. ظاهراً 
کارشناسی اشتباه قیمت زمین های قابل واگذاری 
از یکســو و فرایند زمانبــر و کاغذبازی های اداری 
این واگذاری از ســوی دیگر، گرهی در روند تحویل 
اراضی مورد نظر انداخته  اســت که زمانبندی اتمام 
پروژه را تحت تأثیر قرار می دهد. در حقیقت کاری 
که می بایست مقدمات آن از سال گذشته پیگیری 
می شد، تازه این اواخر مدنظر قرار گرفته و این یعنی 
توالی پیش نیازهای تکمیل طــرح از ابتدا چندان 

جدی گرفته نشده بود.

روزهای سرنوشت ساز
به هر ترتیب پروژه تکمیل خط متروي تهران-پرند 
که در واقع محدوده 19کیلومتری بین فرودگاه امام 
خمینی)ره( تا شهر جدید پرند را شامل می شود )چرا 
که امتداد خط یک مترو تا فرودگاه امام خمینی)ره( 
ایجاد شده و مسافرگیری در این قطعه جاری است( 
روزهای حســاس و سرنوشت ســازی  را پشت سر 
می گذارد.پس از انجام موفقیت آمیز تست سرد این 
خط که تیرماه سال جاری صورت گرفت، مسئولان 
و دســت اندرکاران امر با قاطعیت از راه اندازی کل 
خط متروي تهران- پرند تا قبل از پایان سال 1401 

دادند. خبر 

پرند در انتظار مترو؛ مترو در انتظار پول
خط متروي تهران- پرند تنها با رسیدن بموقع منابع مالی لازم تا پایان سال تکمیل می شود

پای 4هزار میلیارد تومان سرمایه 
در میان است

درحالی که خط متــروي تهران-پرند در 
بخش حدفاصل فرودگاه امام خمینی)ره( 
تا شهر جدید پرند تست سرد خود را اخیراً 
پشت سر گذاشته است، امروز برای تأدیه 
کل اراضی قابل واگذاری جهت تکمیل پــروژه، حرف از تأیید 
صورت وضعیت های مالی پیمانکار به میان آمده اســت. البته 
کســانی که در طرح های عمرانی تجربه ای داشته و اصطلاحاً 
دستی بر آتش آن دارند، خوب می دانند وقتی پروژه ای به مرحله 
تست سرد می رسد، یعنی عملًا درصدهای پایانی کار فرارسیده 
و در چنین وضعیتی، قطعاً صورت وضعیت مالی کارهای انجام 
شده در مرحله ای است که می توان حداقل 90درصد هزینه ها 
را مورد تأیید قرار داد و نسبت به تامین منابع مالی متناظر با آن 
اقدام کرد. این در حالی است که قول افتتاح پروژه تا پیش از پایان 
سال جاری، توسط کسانی که خود در فرایند واگذاری اراضی پرند 

نقش دارند، بارها و بارها اعلام شده است.
آنچه امروز قطعی به نظر می رســد از شروع مهرماه، هر یک روز 
تأخیر در تامیــن منابع مالی پروژه خط متــروي تهران-پرند، 
احتمال بهره برداری از آن در موعد مقرر را معادل چند روز کاهش 
می دهد. به عبارت دیگر این دســت و آن دست کردن متولیان 
تامین هزینه های طرح حداکثر به مدت یک ماه دیگر، عملاً امکان 
استفاده نیم میلیون نفر جمعیت ساکن شهر پرند از پروژه ای که 
بیش از 90درصد پیشرفت فیزیکی داشته و ایستگاه آن در مرحله 
نازک کاری است را سلب می کند. این در حالی است که ارزش 
پروژه مذکور )در بخش حدفاصــل فرودگاه امام خمینی )ره( تا 
شهر پرند( به ارزش امروز، مبلغی فراتر از 4هزار میلیارد تومان 
است و اینکه به خاطر ناتوانی در تامین 700 تا  800میلیارد تومان 
نتوان از ســرمایه گذاری هنگفت صورت گرفته تا به این لحظه 

استفاده برد، فرصت سوزی عجیبی به حساب می آید.

اهمیت متروي شهرهای اقماری پایتخت
به هر حال اگر قرار باشد پروژه ای با وضعیت خط متروي تهران-
پرند با این درصد پیشــرفت و با این عزم عمومی مدیران ارشد 
مملکت نتواند در پایان مســیر خود با قدرت پیش برود، قطعاً 
بهره برداری از خطوط متروي سایر شهرهای اقماری پایتخت 
که یا شروع نشده یا پیشرفت عملیات اجرایی به مراتب کمتری 
دارند، بیشتر شــبیه یک آرزو خواهد بود. در واقع وزارت راه و 
شهرسازی و سایر مســئولان ذیربط، به عنوان متولیان اصلی و 
کارفرمای طرح های اینچنینی باید با یک ارزیابی دقیق، اولویت 
ســاخت و بهره برداری از خطوط متروي شــهرهای اقماری را 
در برنامه های کاری خود مشــخص کنند. آنچــه امروز در این 
زمینه شاهد بوده ایم، حکایت از در اولویت قرار نگرفتن تکمیل 
پروژه متروي شهرهای اقماری تهران داشته و بلاتکلیفی مردم 
چشم انتظار شهرهای اینچنینی با روند فعلی تامین منابع مالی 

لازم، همچنان ادامه خواهد یافت.

سیدمحمدناظمرضوی
شهردارمنطقه۲۰

تمهیــداتلازمبــرایبرگــزاریمراســم
راهپیماییجاماندگاناربعینحســینی
بــهعنــواننمــادهمبســتگیدرایــن
منطقــهانجــامشــدهاســتوامســال
سرویسرسانیخطیکمتروبهصورت
فوقالعادهبافاصلــهزمانی۴تا۵دقیقه
وسرویسرسانیرایگانتاکسیهایون
ازمیدانحرمحضرتعبدالعظیم)ع(به
سمتمترویشهرریانجاممیشود.

سردارحسینرحیمی
فرماندهیانتظامیتهرانبزرگ

بــرایراهپیمایــیجامانــدگاناربعیــن
حســینی۵قرارگاهفعالخواهندشدکه
درمسیرحضوردارند.عواملانتظامی
ازجمله۵هزارپلیسزنبااینقرارگاهها
ازمیــدان کــرد. همــکاریخواهنــد
امامحســین)ع(،خیابــان17شــهریور،
میدانوخیابانشوش،خیابانفدائیان
اســامتاحــرمحضــرتعبدالعظیم)ع(

محلاستقراراین۵قرارگاهاست.

نقل قول خبر

عدد خبر

حامد فوقانی؛ روزنامه نگاریادداشت

معــاونبرنامهریــزی،توســعهســرمایه
انســانیوامــورشــورایشــهرداری
تهــرانازبررســیاحــکامپیشــنهادی
۵کمیتهتخصصــی»ایمنــیومدیریت
بحــران«،»شهرســازیومعمــاری«،
»سرمایهانسانی«،»فنیوعمرانی«،
»حملونقــلوترافیــک«درراســتای
تدویــنبرنامه۴ســالهشــهرداریتهران
خبــرداد.لطــفاللهفروزنــدهگفــتکه
احــکامبایــدمنطبقبــاالزاماتباشــدو

برنامههمبانگاهتحولیتنظیمشود.

5
کمیته

علــیقاســمیجهان،ســخنگویکمیته
شــهرداری اربعیــن ســتاد ســامت
تهــرانازخدمترســانی۴درمانــگاه
شــبانهروزیشــهرداریتهــرانخبــرداد
وگفــت:»6درمانــگاهشــهرداریتهران
درمناطــق1۹،1۵،1۴،1۳،1۲و۲۰کــه
درمســیرهایپیــادهرویاربعیــنقــرار
دارند،جهتارائهخدمتبهجاماندگان
آمادهبــاشخواهنــدبــود.همچنیــن
۳تا۵آمبولانــسویــکموتورلانــسدر
مسیرپیادهرویجانماییشدهاست.«

6
درمانگاه

۱۰۰دستگاه آسانسور مترو در انتظار تأیید استاندارد
به دلیل تفاوت ارتفاع و کارکرد آسانسور های ساختمانی و مترو اختلاف هایی درباره استاندارد های 
صنعتی و ایمنی آن به وجود آمده بود که خبر رســید آسانسور های مترو در حال دریافت تأییدیه 
از اداره استاندارد استان تهران هستند و پس از آن راه اندازی خواهند شد. به گزارش همشهری، 
پس از بازدید ناظران بازرسی اداره استاندارد اســتان تهران از آسانسور ایستگاه اقدسیه و رفع 
ایرادات مورد نظر، تأییدیه آسانسور این ایستگاه در ســامانه مربوطه ثبت و راه اندازی آن آغاز 
شد. بازدیدهای میدانی از آسانسورهای سایر ایستگاه های بهره برداری شده قبلی نیز به نوبت در 
دستور کار نمایندگان اداره استاندارد قرار دارد و به نظر می رسد ایستگاه های استاد معین، آزادگان، 
حبیب ا...، بزرگراه شهید صیاد شیرازی و نمایشگاه شهر آفتاب به زودی تعیین تکلیف شوند. با وجود 
1۸0دستگاه آسانسور فعال در خطوط یك، ۲ و ۵ شبکه مترو تهران که همگی در حال سرویس دهی 
هستند، حدود 100دستگاه آسانسور در خطوط ۳، 4، ۶ و ۷ به دلیل عدم صدور تأییدیه اداره استاندارد 
که معیارهای خاص خود را برای بهره برداری از آسانســورها دارد، بلااستفاده مانده و تلاش برای 
رسیدن به نقطه نظر مشترک کارشناسان اداره استاندارد و شرکت مترو تهران با برگزاری جلسات 
هفتگی ادامه دارد. هر آسانسور به قیمت امروز حداقل یك میلیارد و 400 میلیون تومان هزینه خرید، 

نصب و راه اندازی برای شرکت مترو در بردارد.

مکث
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خانم های باردار نخورند
جنین، مواد مغذی مورد نیاز خــود را از هر آنچه مادر می خورد 
تامین می کند. بنابراین بعضی از غذاهایــی که مادر می خورد 
می تواند بر فرایند رشــد جنیــن اثر بگــذارد. غذاهایی وجود 
دارند که خانم هــای باردار باید از آنها پرهیز کنند. بیشــترین 
خطر در غذاهایی اســت که بیشــتر احتمــال دارد مخفیگاه 
میکروارگانیسم هایی باشــند که می توانند از جفت عبور کنند 
و این اتفاق می تواند منجر به مشکلاتی مانند عفونت سالمونلا یا 

عفونت لیستریوز شود.
همانطور که توصیه هایی در مورد اینکه مادر باردار چه چیزهایی 
بهتر اســت بخورد وجود دارد، پرهیزهای غذایی نیز برای مادر 

باردار وجود دارد.
   بسیار مهم است که هر میوه و سبزی اي که مصرف می کنید 
به طور کامل و خوب شسته شده باشد، زیرا ممکن است آلوده 
به توکسوپلاسما باشد. جوانه ها نیز برای شما مناسب نیستند 
زیرا در خیلی از موارد حاوی باکتری هایــی مانند ای کولای و 

سالمونلا هستند.
   ماهی، منبع عالی پروتئین و امگا۳ است اما واقعیت این است 
که بعضی از ماهی ها دارای مقدار زیادی جیوه هســتند و این 
می تواند هم برای مادر و هم برای جنین خطرناک باشد. ماهی اي 
که می خورید باید کاملا پخته شده باشد. ماهی خام خطر انتقال 
لیستریا را دارد. این باکتری می تواند اندام های مهمی مانند مغز 

و نخاع یا جریان خون را دچار عفونت کند.
   گوشت هایی که به طور کامل پخته نشده اند می توانند منبعی 
از باکتری ها باشند. همچنین انواع گوشت ها دارای انگلی به نام 
توکسوپلاسما گوندی هستند که عامل عفونت توکسوپلاسموز 

است. گوشت مرغ هم باید به طور کامل پخته شود.
   مصرف شیر خام و مشتقات آن نیز از ممنوعه های غذایی برای 
مادر باردار است. تمام فراورده های لبنی که مصرف می کنید باید 
پاستوریزه باشند، زیرا خطر انتقال میکروارگانیسم های مضر در 
این محصولات بسیار بالاست. همچنین شما مجاز به مصرف پنیر 
نرم و پنیر آبی نیستید، زیرا این نوع پنیرها نسبت به پنیرهای 
سفت، رطوبت و اسیدیته کمتری دارند؛ بنابراین باکتری ها خیلی 

راحت می توانند در آنها ساکن شوند.
   تخم مرغ های خام یا عســلی خطر انتقال ســالمونلا را دارد. 
تخم مرغ را به صورت کاملا پختــه مصرف کنید، یعنی زرده آن 

باید کاملا سفت و بسته شده باشد.
   هرچند شیرینی ها و کربوهیدرات ها و فست فودها به طور کامل 
برای مادر باردار ممنوع نیستند، اما بهتر است از آنها پرهیز کنید، 
چون معمولا دارای مقدار زیادی قند یا چربی اند و ضمنا موجب 

افزایش وزن می شوند.
   دمنوش های گیاهی و مکمل های گیاهی نباید طی بارداری 
مصرف شوند. البته شــواهدی مبنی بر مضر بودن محصولات 
گیاهی در بارداری وجود ندارد اما شواهدی هم وجود ندارد که 
نشان دهد برای مادر باردار مضر نیســتند. بنابراین بهتر است 

جانب احتیاط را گرفته و از محصولات گیاهی استفاده نکنید.

پاك كننده هاي معجزه گر 
تمیز كردن لوستر: لوسترها و لامپ ها بخش مهمی از 
دکوراسیون منزل هستند و به علت گرد و غبار موجود 
در هوا خیلی زود کثیف می شوند. با مواد ساده مانند 
سرکه، الکل، لیموترش و یک دستمال نمدار می توانید 

به راحتی و بدون هزینه آنها را تمیز کنید.
تمیز كردن شیشه: بهتر است از یک پاک کننده برای 
پنجره ها استفاده کنید. بازار مملو از انواع پاک کننده ها 
اســت. اما می توانید با چند ماده ساده در منزل یک 
محلول تمیز کننده درست کنید. محلول آب و صابون، 
سرکه سفید، الکل، لیمو ترش و نشاسته می تواند به 

شما در تمیز کردن شیشه ها بدون هزینه کمک کند.
تمیز كردن دیوارها: تمیز کردن دیوارها بر خلاف آنچه 
تصور می کنید کار سختی نیست، اما چند نکته وجود 
دارد که باید آنها را خوب به خاطر داشــته باشید. برای 
تمیز کردن دیوارها اول از همه به چند دستمال تمیز نیاز 
دارید. این باعث می شود تا اثر دستمال روی دیوار باقی 
نماند. دومین نکته این است که نوع لکه های روی دیوار را 

بشناسید تا بدانید از چه لکه بری استفاده کنید.

شیطان  همیشه دشمن انسان است
   خداوند متعال می فرماید:

یکی از ناله های جهنمیان این است؛ می گویند: اگر ما گوش 
شنوا داشتیم یا تعقل می کردیم، در میان دوزخیان نبودیم.

)سوره ملک، آیه 10(
   به بندگانم بگو سخنی گویند که بهتر باشد؛ چرا که شیطان 
)به وسیله سخنان ناموزون(، میان آنها فتنه و فساد می کند. 

شیطان همیشه دشمن آشکار انسان بوده است. 
)سوره اسرا، آیه53(

   کسانی که بعد از روشن شدن هدایت برایشان، به حق پشت 
کردند، شیطان کردارهای زشت و باورهای باطل را در نظرشان 

زینت داده و آنان را با آرزوهای طولانی فریفته است.
)سوره محمد، آیه25(

   پیامبر اکرم )ص( می فرمایند: 
شیطان، همانند گردش خون در تن آدمی جریان دارد.

)شهاب الاخبار، ص359(
   امیرالمومنین )ع( می فرمایند:

هر گناهی با شهوتی همراه اســت. رحمت خدا بر انسانی که 
مقابل شهوات خود می ایســتد و هوای نفس خود را سرکوب 

می کند. زیرا نفس به سختی از شهوات دوری می کند.
)نهج البلاغه، خطبه 176(

روشنا

ترفند

تهدید کودکان با سندروم دنیای مدرنتندرست
گسترش تجهیزات الکترونیک کودکان را در معرض بروز اختلالات روانشناختی قرار داده است

اینکه سال هاست تلویزیون به عضو ثابت و جدا نشدنی 

گزارش
بسیاری از خانواده ها تبدیل شده و بسیاری از مادران 
آن را به عنوان پرستار كودكشان انتخاب كرده اند تا به 
امور خانه برسند و برای طولانی تر كردن ساعت كار این پرستار، از 
فیلم ها و سی دی های كارتون هم استفاده می كنند به كنار، چند سالی 
است استفاده از گوشی های موبایل و تبلت هم میان كودكان رواج 
فوق العاده ای یافته و حتی برخی از آنها از همان سنین بسیار كم،  گوشی 
یا تبلت اختصاصی دارند و سرشان مدام گرم بازی های كامپیوتری و 
حتی حضور در فضای مجازی اســت. در دســت گرفتن موبایل و 
سرگرم بودن اعضای خانواده و فرزندان بزرگ تر، حتی موجب توجه 
كودكان كوچک تر و یکی، دوساله خانواده ها به این وسیله شده و آنها 
نیز از همان سنین، نخستین علاقه های خود را با درخواست پخش 
موسیقی و... آغاز می كنند؛ روندی كه اگر مدیریت و محدود نشود، 
اتفاقات ناخوشایندی را در روند رشد ذهنی كودكان ایجاد خواهد كرد.

اختلالی بسیار جدی 
»سندروم صفحات الکترونیک« اختلالی است که عمدتا در میان کودکان 
کم سن و سال رخ می دهد؛ کودکان زیر 10یا 11ســال. کودکانی که در 
سال های آغازین و بسیار مهم رشد ذهنی و مغزی شان، زمان زیادی از وقت 
خود را پای صفحات الکترونیک می گذرانند و حضور در این فضا، اختلالات 
رشدی برایشان ایجاد می کند. به گفته حانیه علی مددی،  روانشناس، این 
کودکان عمدتا دارای مشــکلات خلقی، اضطرابی و شناختی بوده و در 
تنظیم عواطف شان مسئله دارند. خلق و خوی شان به صورت غیرطبیعی 
بالا و پایین می رود، دارای استرس و نگرانی اند، خواب باکیفیتی ندارند، 
در ایجاد ارتباط مشکل داشــته و ارتباط چشمی کمی برقرار می کنند، 
 شنونده های خوبی نیستند، پرخاشگرند و... . البته تمام این نشانه ها با هم 
بروز نکرده و معمولاً کودکان چند نشانه را از خود بروز می دهند. علی مددی 
در گفت وگو با همشهری این نکته را هم می گوید که این نشانه ها عمدتا 
شبیه علائم اختلال اوتیسم است و در برخی تحقیقات نیز به ارتباط میان 

گسترش فضای دیجیتال با انفجار اوتیسم اشاره شده است.

تعاملات مجازی و بی كیفیت
رشد مغزی کودکان در 2-۳ سال ابتدایی زندگی شان بسیار بالاست،  آنقدر 
که در مجموع دیگر سال ها به این میزان نبوده و عمدتا لطمه های وارد شده 
نیز در این سنین، به راحتی در ســال های بعد قابل جبران نخواهد بود. 
کودکانی که در این سنین در معرض صفحات الکترونیک که تلویزیون نیز 
در زمره آنها محسوب می شود قرار می گیرند، با اختلال جدی گفتار و ایجاد 
تعامل با دیگران مواجه خواهند شد. علی مددی می گوید: »این کودکان به 
جای قرار گرفتن در فضایی واقعی و برقراری ارتباط باکیفیت، در فضای 
مجازی و دیجیتال قرار دارند به همین دلیل گفتار در آنها به خوبی رشد 
نمی کند.آنها در این فضا به صورت منفعل عمل کرده و اطلاعاتی با سرعت 
بالا دریافت می کنند که ذهن شان در پردازش آنها با مشکل مواجه شده 
و به هم می ریزد. درحالی که اطلاعات در دنیای واقعی با ریتم مشخص و 
آرام تری به آنها منتقل شده و توانایی پردازش و تفکر در مورد آنها را دارند.« 

مقصران اصلی بروز اختلال
اولین قدم های سوق دادن کودکان به سمت اختلال صفحات الکترونیک 
را والدین آنها برمی دارند. پدر و مادری که معمولا خودشــان هم ساعات 
طولانی، از تلویزیون،  موبایل،  تبلت و... اســتفاده می کنند و زمان بندی 
مشخصی برای آن ندارند و کودکانشان نیز پا به پای آنها در معرض همین 
صفحات قرار می گیرند. دسته دیگر پدر و مادرهایی هستند که به دلیل 
عدم آگاهی از مضرات صفحات الکترونیک برای کودکان، مشــغله های 
خودشان یا بی حوصلگی، این تجهیزات را به راحتی در اختیار فرزندانشان 
قرار می دهند و زمان بندی و مدیریت صحیحی بر آن اعمال نمی کنند. 
به گفته علی مددی، سبک زندگی خانواده ها نقش مؤثری در این مسئله 
دارد. او می افزاید:  » آنها که اوقات شان را با فعالیت های مفید پر می کنند، 
 ورزش می کنند،  برنامه های تفریحی مثبت دارند فرزندانشان را نیز وارد 
فضای ارتباطی و یادگیری مثبت کرده که هم از جنبه روانی و هم از نظر 
جسمی رشد خواهند داشت. این سبک زندگی برای پیشگیری و درمان 

این اختلال حرف اول را می زند.« 

برای درمان چه كنیم؟ 
اولین قدم برای درمان کودکان معتاد به صفحات الکترونیک، محدود کردن 
زمان استفاده آنها از این تجهیزات است. آنگونه که علی مددی می گوید: 

برای کودکان کوچک تر و کم سن و ســال،  قطع کامل اســتفاده، راه حل 
درست و نسبتا بدون مشکلی اســت و چالش کمتری ایجاد می شود، اما 
برای بچه های بزرگ تر کمی کار سخت تر است و بهتر است با شیوه تعامل 
و گفت وگو و آگاه کردن آنها از مضرات استفاده بیش از حد بهره مند شد. 
همچنین حدود ۳هفته تا یک ماه باید اســتفاده از وسایل الکترونیک را 
به طور کامل قطع کنیم تا مشــخص شود مشــکلات پیش آمده به چه 
میزان تحت تأثیر این فضا بوده.  در این مدت به کودک فرصت خواهیم داد 
خودش را در دنیای واقعی پیدا کند ، تعاملات را شناخته و آنها را کشف 
کند.  در مورد کودکان کوچک تر همانطور که عنوان شد قطع دسترسی باید 
به صورت کامل باشد اما برای کودکان بزرگ تر با محدود کردن طی زمان 
و مثلا اجازه استفاده آنها به مدت یک ساعت در روز می توان پیش رفت. 
این روانشناس این را هم می گوید که در بسیاری از مواقع، مقاومت خود 
والدین اجازه درمان صحیح و درست این اختلال را سلب می کند، والدینی 
که می گویند این همه کودک پای تلویزیون نشستند،  ما هم کودک بودیم 
می نشستیم، مگر چه اتفاقی برایمان افتاد، یا والدینی که نمی توانند در 
مقابل اصرار فرزندان شان مقاومت کنند و محبت مادرانه و پدرانه اجازه 
اعمال محرومیت را به آنها نمی دهد، کار را سخت می کنند. این مسائل باید 
ابتدا در والدین بررسی و حل شود تا روند درمان اختلال هر چه سریع تر 

برای کودک آغاز شده و نتیجه مثبت آن حاصل شود.«
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عزت الله ضرغامــی، وزیر میــراث فرهنگی، 
گردشگری و صنایع دستی در یکی از انتصاب های 
خود در بخش مدیران موزه ای، سجاد نوروزیان 
را به عنوان رئیس موزه ملی فرش ایران برگزید. 
او همانی اســت که پس از انتصــاب، ویدئویی 
قدیمی با اجرایش وایرال شد که خود را چلمن 
سیزدهم نامیده است  و رسانه ها تا مدت ها وزیر 
میراث فرهنگی را بابت ایــن انتخاب مورد نقد 
قرار می دادند اما عــزت الله ضرغامی با تمام قوا 
از انتخاب خود دفاع کرد. حالا که 9ماه از حضور  
نوروزیان در موزه فرش می گــذرد با او درباره 
عملکردش به گفت وگو نشسته ایم تا خود قضاوت 
کند که در ایجاد تحول در موزه ملی فرش ایران تا 

چه اندازه مؤثر بوده است.

چلمن سیزدهم اصلا چه ارتباطی به 
موزه ملی فرش داشت؟ اصلا داستان این چلمن 

سیزدهم چه بود؟
حدود 9سال قبل چند کاراکتر طنز ساختم تا یکسری 
حرف ها را بزنم. برای اینکه حرف های ثانویه را بزنم باید 
کاراکتر می ســاختم. چند کاراکتر خلق کردم که یکی 

از آنها چلمن سیزدهم بود و خیلی هم دوستش دارم. 
رسالت موزه فرش چیست؟

موزه فرش پاتوق است. پاتوق اهالی هنر و فرهنگ مرتبط 
با فرش است. اصلا با این هدف تاسیس شد. چون سالن 
آمفی تئاتر و کتابخانه و کافه تریا و ســالن بزرگ برای 
گفت وگو و گعده دارد. هدف این بود که آدم های مرتبط 
با حوزه فرش که جزو موضوعات مهم کشور است از این 
فضا استفاده کنند. 20سال پیش ایران بالای 30درصد 
سهم از بازار جهانی فرش داشت. این آمار الان با اغماض 

به 8درصد رسیده که بسیار ناراحت کننده است.
رســالت موزه فرش در احیای این 

بازار چیست؟
موزه فرش باید رســانه حوزه فرش باشــد. باید برود با 
موزه های بزرگ جهان و پیشکسوتان و بزرگان و استادان 
در موضوع فرش سخن بگوید. جلسات بزرگی در چند 
هفته گذشته داشتیم در سالن آمفی تئاتر این موزه که 
رایزن های فرهنگی را دعــوت و توجیه کردیم در مورد 
فرش. این اتفاقات باید در موزه فــرش بیفتد. بنابراین 

اگر بتوانیم رسالت رسانه ای مان را انجام دهیم آن وقت 
می توانیم مسیرها را باز کنیم.

در این احتضار صنعت فرش ایران نقش 
و جایگاه موزه فرش ایران چیست؟

عملیات و اجرای حوزه فرش در وزارت صمت است و از 
کل حوزه فرش فقط موزه اش در وزارت میراث فرهنگی 
است. ولی این دلیل نمی شود که ما وظیفه مان را انجام 
ندهیم. 1800فرش نفیس اینجاست که تاریخ تمدنی و 
عنصر تمدنی ما است. موزه می تواند نقش رسانه ای اش 
را برعهده بگیرد و آسیب شناسی کند. می تواند جلسه 
کارشناســی بگذارد و دغدغه منــدان را دعوت کند تا 

حرف شان را بزنند.
وضعیت نگهداری فرش هــا در موزه 
همچنان نامناسب است. فرش  ها روی زمین تاخورده  
و فرش های آویخته چین خورده اند، این شــیوه 

نمایش آسیب زاست.
زمانی که موزه را تحویل گرفتم روی سقف مخزن درخت 
کاشته بودند. این فرش هایی که داخل موزه نمایش داده 
شده اند در حال آسیب هستند. من این  را می فهمم. ولی 
مهم تر از آن مخزنی بود که روی آن درخت کاشته بودند 
و ریشه درخت مخزن را سوراخ کرده بود و هربار که باران 
می آمد نگران فرش ها بودیم. رفتیم و ســقف مخزن را 

ترمیم کردیم چون اولویت با آن بود.
آســیبی به فرش های داخل مخزن 

نزده است؟
متأسفانه سقف سوراخ شده بود. ولی همکاران آن نقطه 
را خالی کرده بودند و فرش ها آسیب ندیده است. الان 
مشکل مخزن در نگهداری از فرش ها حل شده است، ولی 
شیوه نمایش اشکال دارد. فرش های درشت پارچه را در 
پاسیوی موزه کنار سرویس بهداشتی به نمایش گذاشته 
بودند. یک عزیزی در مقطعی تصمیم گرفته بود فرشی 
در پاسیوی موزه ملی فرش در کنار توالت آویزان شود. 
فرش را آویزان کرده بودند و یکطرف آن برگشته بود و 
لوله شده بود. با چشم عادی هم می شد اعوجاج را روی 
فرش دید. پیگیری کردم دیدم 12سال است این فرش 

نفیس را در آن نقطه آویزان نگاه داشته اند. 
زمانی موریانه ها به ساختمان های 
وزارت خارجه در میدان مشــق رخنه کردند 
و مقامات وزارت خارجــه از میراث فرهنگی 
خواســتند با این آفات مقابله کنند. در موزه 

فرش این تهدیدات وجود دارد؟
خوشبختانه سال 95مخزن موزه ملی فرش را سمپاشی 
کردند که حداقل برای 20سال آینده از نظر نفوذ حشرات 
آسیب زننده مشــکل ندارد. از مخزن خیال مان راحت 
است و کنترل های مختلف کارشناسی هم اتفاق می افتد. 
اما ساختمان قدیمی است و خیلی هم به آن نرسیده اند. 
پارک لاله کلاغ و درخت گردو زیاد دارد و کلاغ ها گردوها 
را از بالا به پایین می اندازند تا بشکنند و آنها را بخورند. 

سقف موزه مملو از پوســت گردو بود و این ها منجر به 
مسدود شدن ناودان ها می شــدند. وقتی باران می آمد 
سقف موزه استخر می شــد. حفاظی درست کردیم تا 
مسیر ناودان مسدود نشود. در کتابخانه که الان بازسازی 
شده چنان نم و رطوبت رخنه کرده بود که فکر می کردید 
در فیلم جومانجی هستید. مشکل دیگر ثبت ملی بودن 
ساختمان موزه فرش است. در محوطه بیرون چراغ هایی 
داریم که پوسیده و می خواهیم این ها را عوض کنیم اما 
نمی توانیم. چون ساختمان ثبت ملی است. این علمک ها 
خطر جانی دارند  اما نباید دســت بزنیــم. می خواهیم 

بخشی را بازسازی کنیم اما نمی توانیم.
موزه فــرش با چه تعــداد فرش 

راه اندازی شد؟
22بهمن 1356بــا حدود 80قطعه فــرش موزه ملی 
فرش ایران راه اندازی شد. تعداد فرش ها کم بود و بیشتر 
کتابخانه و کافه تریا و آمفی تئاتر مجموعه جذاب بود. 
چون فرش موضوع عمومی نیست و این موزه هم با موزه 
گلستان و آبگینه و نقاشی پشت شیشه فرق می کند. در 
موزه فرش یا توریست می آید یا فعال و طراح فرش؛ مردم 
عادی نمی آیند. بنابراین موزه فــرش به نوعی زیر پونز 
مانده بود و من در این مدت توانستم موزه فرش را تبدیل 
به یک مسئله کنم. پیش از این خیلی ها نمی دانستند که 

اصلا موزه فرش کجاست.

موزه ای برای احیای صنعت فرش
رئیس موزه ملی فرش ایران در گفت وگو با روزنامه همشهری از رسیدگی به وضعیت ناگوار موزه فرش خبر داد 

 دستگیری متهمان حمله به نگهبان
 منابع طبیعی  چمستان نور

در پی انتشار تصاویری از حمله بی رحمانه قاچاقچیان چوب 
در منطقه جنگلی چمستان شهرستان نور در فضای مجازی، 
رئیس کل دادگستری مازندران از دستگیری متهمان که با 
سلاح سرد اقدام به تهدید نگهبان منابع طبیعی کرده بودند، 

خبر داد.
حجت الاســلام محمدصادق اکبری، رئیس کل دادگستری 
مازنــدران در جمع خبرنگاران گفت: در راســتای مبارزه با 
قاچاق چوب موارد مهم به روسای ادارات منابع طبیعی گفته 
شده است و برای مدیران ســهل انگار قطعا پرونده قضایی 
تشکیل شــده و برخورد قانونی صورت می گیرد. متأسفانه 
سودجویان به روش های مختلف و برای منفعت بیشتر اقدام 
به قاچاق چوب و از بین بردن منابع طبیعی می کنند؛ قطع 
بی رویه درختــان و قاچاق منابع طبیعی تجــاوز به حقوق 
 عامه مردم است و دســتگاه قضایی اســتان در این زمینه

ساکت نمی نشیند.
مجید زکریایــی، فرمانده یــگان حفاظــت منابع طبیعی 
مازندران نیز گفت: حسب دســتور قضایی، 3تن از عاملان 
اصلی این حادثه دستگیر شدند و 2دستگاه خودروی مرتبط 
نیز توقیف و به پارکینگ انتظامی منتقل شد. دستور قضایی 
برای متهمان صادر شد و امیدواریم مجازاتی که برای این افراد 
درنظر می گیرند، بازدارنده و پشیمان کننده برای مجرمان 
باشــد. با پیگیری خبرهای مربوط به قاچاق چوب می توان 
دید این تخلف حتی با خودروهای شخصی و آمبولانس نیز 
صورت می گیرد و احتمال درگیری فیزیکی با یگان حفاظت 

سازمان منابع طبیعی بیشتر از هر زمان دیگری شده است.
تا قبل از اجرایی شــدن طرح تنفس، ســازمان جنگل ها و 
مراتع اعلام می کرد که سالانه 2میلیون مترمکعب چوب از 
جنگل ها به صورت قاچاق برداشت شده است. از سال1399 
به بعد جمع بندی از میزان کشفیات چوب های قاچاق منتشر 
نشده، ولی رئیس سازمان منابع  طبیعی در گفت وگو با پانا از 

افزایش قاچاق چوب خبر داده است.
فشار به جنگل های زاگرسی، به دلیل اجرای طرح تنفس در 
جنگل های هیرکانی بیشتر است؛ هرچند بهره برداری ها در 
زاگرس از قدیم الایام وجود داشته و سابقه طولانی دارد، اما 
محدودیت برداشت چوب از جنگل های شمال، قیمتی بودن 
درختانی مانند بلوط و محدودیت واردات چوب به کشــور 
فشار بر جنگل های زاگرسی را بیشــتر از پیش کرده است. 
به گفته مرتضی ابراهیمی رستاقی، عضو پیشین شورای عالی 
جنگل، جنگل های زاگرس در 5500سال قبل به اوج تکامل 
خود رســیدند و قادر به پایدار ماندن هم بودند، اما به دلیل 
افزایش جمعیت و مسائل مختلف، هم اکنون کمتر از نیمی 
از مساحت جنگل های اولیه یعنی حدود 5.5میلیون هکتار 

از آن باقی مانده است.

احد وظیفه
 رئیس مرکز ملی اقلیم

و مدیریت بحران خشکسالی
اســتان های ایــام، ســمنان، کرمانشــاه، 
خوزســتان، خراســان رضــوی و شــمالی، 
گلســتان، اصفهان، تهران، قزوین، زنجان، 
یزد، کرمان، سیستان و بلوچستان، فارس، 
بوشــهر، کهگیلویه و بویراحمد و چهارمحال 
و بختیــاری بــا خشکســالی شــدیدی روبه رو 
هســتند. ســال گذشــته هــم بســیار ســال 
کم بارش و استثنایی   بود و امسال هم شاهد 
دومین سال خشکسالی هستیم و اثرات این 

وضعیت شدیدتر می شود.

پیام جوهرچی
معاون دفتر پسماند سازمان محیط زیست

دست مان خالی نیست و راه حل هایی را برای 
مدیریــت پســماند داریم. افزایــش ظرفیت 
کارخانه های کمپوست به جای زباله سوزها 
یکــی از راهکارهــای مدیریت زباله هاســت؛ 
چون هزینه بهره برداری از زباله سوزها بسیار 
بالاست. راه حل دیگر استفاده کارخانه های 
سیمان از پســماندهایی است که به صورت 

RDF تولید می شوند.

خبر روزنقل قول خبر

از  ۱۹ در چیــن  آزمایــش کوویــد-  
ابتــدای ســال۲۰۲۰ تاکنــون حداقــل 
5.4میلیــون تــن گازهــای گلخانــه ای 
تولیــد کــرده اســت. تیــم تحقیقاتــی 
دانشــگاه فنــاوری شــیمیایی پکــن 
اعام کرد: هر روز ۱۹میلیون  آزمایش 
در جهــان انجــام می شــود و مجمــوع 
انتشــار گازهــای گلخانــه ای در هــر 
آزمایش 6۱۲.۹گرم اســت که بیشــتر 
 آن دی اکســید کربــن و کمــی متــان 

است.

۹
میلیارد

 نســبت بــه وزش باد شــدید و خیزش 
گــرد و خــاک و 6اســتان نســبت بــه 
رگبــار و رعــد و بــرق هشــدار ســازمان 
هواشناســی را دریافــت کردنــد. ایــن 
شــرایط که از دیروز )دوشنبه(شــروع 
شده تا چهارشنبه ادامه دارد. ازجمله 
ایــن اســتان ها کرمــان، هرمــزگان، 
خراســان ها و سیســتان و بلوچستان 

هستند.

۱۵
استان

عدد خبر
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محمد باریکانیگردشگری
دبیر گروه زیست بوم

متن کامل را در   همشهری آنلاین بخوانید
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 ساخت بزرگ ترین اورژانس هوایی 
کشور در استان مرکزی

  بزرگ ترین پایگاه اورژانس هوایی کشور در اراک 90درصد پیشرفت 
فیزیکی دارد. به گزارش ایلنا، رئیس اورژانس پیش بیمارســتانی و 
حوادث دانشگاه علوم پزشکی اســتان مرکزی گفت: این مجموعه 
چهارمین پایگاه اورژانس هوایی کشور با 17هزار مترمربع وسعت 
به نام شهید منصور وطن پور نامگذاری شده است. بهروزایران نژاد 
افزود: 120میلیارد ریال اعتبار تاکنون برای ســاخت این پایگاه با 
کمک خیران و دانشگاه علوم پزشــکی استان مرکزی هزینه شده 
است. فاز اول آن به اتمام رسیده و فاز بعدی که ساخت آشیانه برای 
استقرار بالگرد است در دســتور کار قرار دارد. وی ادامه داد: پایگاه 
اورژانس هوایی شهید منصور وطن پور در میدان بسیج جنب سایت 
دانشگاهی پیامبر اعظم)ص( اراک مجهز به پد فرود بالگرد، محل 
اسکان کروی پروازی و پزشــکی، آشیانه سوخت، انبار تجهیزات و 
ساختمان حفاظت فیزیکی است. رئیس اورژانس پیش بیمارستانی 
و حوادث دانشــگاه علوم پزشــکی اســتان مرکزی اظهار کرد: با 
راه اندازی این پایگاه اورژانس هوایی برای 7نفر شامل 3نفر پروازی، 
3نفر سوخت رســان و 2نفر پروازی فرصت اشتغال ایجاد می شود. 
ایران نژاد با بیان اینکه هم اکنون بالگرد امداد هوایی اورژانس استان 
مرکزی در محل فرودگاه اراک استقرار دارد، تصریح کرد: با راه اندازی 
بزرگ ترین پایگاه اورژانس هوایی کشور در اراک، از این محل برای 

استقرار بالگرد امداد هوایی استفاده خواهد شد.

 راه اندازی بارانداز 
گیاهان دارویی در لرستان 

مدیر باغبانی جهادکشاورزی لرستان با بیان اینکه بارانداز گیاهان 
دارویی در این استان ایجاد می شود، گفت: چین، هند و پاکستان 
مقصد صادرات گیاهان دارویی لرســتان است. به گزارش تسنیم، 
محمدحســن کیانی فر با اشــاره به وجود بیش از 38بهره بردار در 
بخش باغبانی لرســتان، افزود: ســطح باغ های این استان بیش از 
48هزار هکتار که حدود 7هزار هکتار از آنهــا غیربارور و 42هزار 

هکتار آنها بارور است. 
وی افزود: 320هزار تن محصولات باغی ســالانه در لرستان تولید 
می شود که شامل محصولات باغی، گلخانه ای و دارویی است. مدیر 
باغبانی جهادکشاورزی لرستان عنوان کرد: ظرفیت های خوبی در 
زمینه تولید گیاهان دارویی در این استان وجود دارد، به همین دلیل 
به دنبال بارانداز گیاهان دارویی در لرستان هستیم.   از این رو تکمیل 
زنجیره ارزش در بخش گیاهان دارویی در اولویت است. وی با اشاره 
به اینکه چین، هند و پاکســتان مقصد صــادرات گیاهان دارویی 
لرستان است، بیان کرد: کارخانه اســانس خان بابا در الیگودرز در 
راستای توسعه تولید گل محمدی در این استان اردیبهشت امسال 

به بهره برداری رسید. 

عدد خبرخبر 

رئیــس آمــوزش و پــرورش اســتثنایی 
فــارس گفــت: ۶۵ پایــگاه ثابــت و ۳۵ 
پایگاه سیار در استان فارس برای اجرای 
طــرح ســنجش ســامت نوآمــوزان در 
نظر گرفته شده است. به گزارش مهر، 
محسن بهشــتی پور افزود: در این طرح 
نوآمــوزان از لحــاظ ســامت بینایــی، 
شــنوایی، گفتاری، آمادگی تحصیلی، 
آمادگــی جســمانی، دهــان و دنــدان و 

پوست و مو ارزیابی می شوند.

65
پایگاه

فارس

مدیرکل بنــادر و دریانوردی بوشــهر از 
توســعه فعالیت هــای بندری خبــر داد 
و گفــت: بــا ادامــه عملیــات تخلیــه و 
بارگیری و توسعه فعالیت های بندری، 
ترانزیت کالا در ۵ ماه نخست امسال 
از مرز ۵ هزار تن گذشــت. بــه گزارش 
تسنیم، محمد شکیبی نســب افزود: 
ترانزیــت خارجــی نســبت بــه مــدت 
مشــابه ســال قبل 200 درصد افزایش 

یافته است.

5000
تن
بوشهر

طبق آمار از ابتــدای ماه صفر بیش از 
2 میلیون و 7۵0 هزار زائر ایرانی برای گزارش

شرکت در آیین اربعین حسینی)ع( از 
مرزهای اربعینی کشــور خارج شــده اند؛ این تردد که 
روزهای 17و 18شهریورماه به اوج خود رسید و به دلیل 
ازدحام جمعیت موجب بروز مشــکلاتی برای زائران و 
بسته شــدن موقت مرزها شــد، حالا به شرایط عادی 
بازگشته است و طبق اعلام رئیس ستاد مرکزی اربعین، 

زائران می توانند به مرزها مراجعه کنند.
هم اکنون تردد در مرزهای چذابه در خوزستان، خسروی 
در کرمانشــاه، مهران در ایلام، باشماق در کردستان و 
تمرچین در آذربایجان غربی روان است و فقط در مرز 
شلمچه به دلیل ازدحام اتباع دچار مشکلاتی هستیم. 
با این وجود به دلیل اینکه از امروز )سه شــنبه( به دلیل 
نزدیک شدن به روز اربعین )26شهریور( موج دوم زائران 
راهی مرزها می شوند، ممکن است دوباره شاهد ازدحام 

جمعیت باشیم.

رایزنی برای تردد سریع  اتباع از شلمچه 
گرچه تردد در مرزهای اربعینی کشور به حالت عادی 
بازگشــته و ترافیک در ورودی استان های مرزی روان 
اســت اما مرز شلمچه که روز یکشــنبه از سوی طرف 
عراقی بسته شــده بود، با وجود بازگشــایی با ازدحام 
جمعیت و کندی تردد مواجه است. مرز شلمچه مختص 
خروج اتباع کشورهای مختلف است که بخش زیادی از 

آنها را اتباع افغانستانی و پاکستانی تشکیل می دهند.
رئیس ستاد مرکزی اربعین حسینی با بیان اینکه بیش 
از 30هزار زائر خارجی اربعین در پایانه شلمچه حضور 
دارند، این جمعیت بالا را عامل کندی خروج زائران ایرانی 
در مسیر عراق اعلام می کند و توضیح می دهد: از چند 
روز گذشته شاهد حضور اتباع به ویژه اتباع افغانستانی 
در پایانه مرزی شلمچه هستیم که هر روز بر تعداد آنها 
افزوده می شود. سید مجید میراحمدی از زائران ایرانی 
می خواهد مسیر خود را به سمت چذابه تغییر دهند تا 
به راحتی بتوانند از مرز خارج شوند. همچنین شنیده ها 
حاکی از رایزنی صادق خلیلیان، اســتاندار خوزستان 
با طرف های عراقی درباره مدیریت خروج اتباع اســت. 
استاندار در بازدید روز گذشته )دوشنبه( از شلمچه عراق 
از مسئولان این کشور خواسته است نیروهای بیشتری 
برای افزایش گذرگاه ها و مدیریت تــردد اتباع به مرز 
بفرستند. تردد اتباع خارجی به دلیل کنترل مجوز آنها و 
جلوگیری از تردد اتباع غیرقانونی کندتر از تردد زائران 
ایرانی صورت می گیرد. هواشناسی خوزستان هم نسبت 

به وقوع باد، تندباد و گردوغبار از روز پنجشنبه خبر داده 
و تأکید کرده است این مخاطره جوی در مرزهای چذابه 

و شلمچه هم رخ خواهد داد.

ورود و خروج متوازن از مرز خسروی 
با بازگشایی مرز خسروی تردد زائران اربعین در آرامش 
انجام می شود. استاندار کرمانشــاه بازگشت زائران از 
مرز خسروی به کشور را شــبانه روزی اعلام می کند و 
به همشهری می گوید: زائران می توانند در هر ساعتی 

از شبانه روز از طریق مرز خسروی به کشور بازگردند.
بیش از 220هزار نفر از مرز خسروی عازم عراق شده اند 
و 2۵هزار نفــر نیز از این گذرگاه بین المللی به کشــور 
بازگشــته اند. تعداد مواکب در مرز خســروی به اندازه 
کافی است و خدمات رسانی به زائران بدون مشکل انجام 
می شود. بهمن امیری مقدم درباره خروج زائران از مرز 
خســروی نیز توضیح می دهد: خروج زائران از ساعت 
۵ تا  18 انجام می شود. مدیر روابط عمومی استانداری 
کرمانشاه نیز به همشهری می گوید: در پایانه خسروی 
اتوبوس به تعداد کافی برای انتقال زائران به استان های 
خود مستقر شده است. مقابل مرز خسروی در ایران مرز 
منذریه است که آنجا هم اتوبوس های عراقی برای انتقال 

مسافران به کاظمین و نجف مستقر شده اند.
به گفته عبدالله الماســی، اســکان چند هــزار زائر در 

پایانه بین المللی مرز خســروی و حدود ۵ هزار نفر در 
قصر شیرین فراهم است، از ازدحام چند روز پیش خبری 
نیست، ورود و خروج زائران تقریبا متوازن شده  است و 

مشکل زیرساختی وجود ندارد.

مرز باشماق و تردد روزانه 10هزار نفر 
تردد زائران اربعین از مرز باشماق مریوان در 2روز اخیر 
مطلوب و مناسب اســت. این را معاون سیاسی امنیتی 
استاندار کردستان به همشهری می گوید و ادامه می دهد: 
مرز باشماق تجاری و ترانزیتی است و از این رو می تواند 
روزانه پذیرای رفت وآمد حداکثر 10هزار نفر باشد. با این 
حال طبق تعاملات با استاندار سلیمانه عراق توانستیم در 
روزهای اخیر خدمات مناسبی برای زائران فراهم کنیم. 
مهدی رمضانی تجهیز مرز باشماق به زیرساخت های 
لازم را برای ســال های آینده ضروری می داند و ادامه 
می دهد: امیدواریم با ارائه خدمات مناســب به زائران و 
تامین ســلامت آنان در رفت وآمد و نیز اسکان زائران، 
میزبان خوبی باشیم و شرمنده زائران نشویم. 37موکب 
در استان برپا شده که 10مورد آن مربوط به شهر مریوان 

و 2موکب هم در باشماق است.

 تقویت زیرساخت ها در مرز تمرچین
به گفتــه رحیــم جهانبخــش، فرمانــده انتظامــی 

آذربایجان غربی، زائران می توانند با در دســت داشتن 
 گذرنامــه و برگ  موقــت اربعین، از مــرز تمرچین در 
آذربایجان غربی به عراق تردد کنند. زیرســاخت های 
ایجاد شده در مرز تمرچین، موجب شده است این مرز 
به گذرگاهی مناسب برای اعزام زائران استان های شمال 

غرب کشور تبدیل شود.

آرامش در مرز مهران
در ایلام و مرز مهران نیز تردد به حالت تراز درآمده است 
و به دلیل موج بازگشــت زائران اربعین اتوبوس ها برای 
جابه جایی زائران و انتقال آنان به شهرها مستقر شده اند. 
این مرز روی زائران اربعین حسینی باز است و مشکلی 

در تردد وجود ندارد.

  
شــرایط در مرزهای 6گانه به حالت عادی بازگشــته 
و ترافیک در مســیرهای منتهی به مرزهــای ایران و 
عــراق روان اســت. ورود و خروج از مرزهــا نیز تقریبا 
به حالت متوازن بازگشــته  اســت. با توجه به نزدیک 
شــدن به روز اربعین حســینی، مســئولان از زائران 
می خواهند تا مدیریت زمان ســفر خــود را به گونه ای 
 تنظیــم کننــد کــه برگشــت در روزهــای پایانی

 به ویژه روز اربعین نباشد.

ترددروانزائرانازمرزهایششگانه
پس از هماهنگی های انجام شده با دولت عراق هم اکنون شرایط برای تردد زائران اربعین عادی است

همدانعکس خبر

 خشک شدن 
آب سد اکباتان همدان

سد اکباتان به عنوان یکی از مهم ترین سدها و ذخایر آبی 
استان همدان در ۵ کیلومتری شهر همدان ، ظرفیت مخزنی 

حدود ۳۶ میلیون مترمکعب دارد و حدود ۶۳ درصد از 
نیازهای آبی شهر همدان را تامین می کرد. این روزها با عدم 
بارش  و گرمای شدید هوا این سد دچار بحران شدید کمبود 

 آب شده و تقریبا تمام ذخیره آب پشت سد
خشک شده است. عکس: تسنیم/ عبدالرحمن رافتی

مرکزی

لرستان
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 فار
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عک
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آن طور که سخنگوی صنعت برق به 

همشــهری گفت: بعــد از انتقال بورس
مشــترکان بالای یک مــگاوات به 
بورس انرژی، برق آنها بر مبنای قیمت های کشــف 
شده در بورس و براساس رقابت واقعی بین عرضه و 
تقاضــا تعیین و تامین خواهد شــد. این ســخنان 
سخنگوی صنعت برق به معنای آن است که بعد از 
اجرای این طرح، قیمت بــرق صنایع خارج از نظام 
تعرفه گذاری محاسبه خواهد شد. به نظر می رسد این 

گام نخست برای واقعی سازی  قیمت برق است.
به گزارش همشــهری، خاموشی های دو سال اخیر 
مشخص کرد شــیوه های قبلی مدیریت در صنعت 
برق دیگر کارساز نیســت. به زعم کارشناسان علت 
مشــکلات به وجود آمده در صنعت بــرق کاهش 
ســرمایه گذاری در طول چند ســال گذشته بوده 
اســت که آن هم به نظام قیمت گذاری دســتوری 
در این صنعت بازمی گردد. نظــام قیمت گذاری در 
صنعت برق به تضعیف شــرایط مالی شرکت های 
فعال در این حــوزه به ویژه نیروگاه ها منجر شــده 
و این شــرکت به این ترتیب دیگر قــادر به اجرای 
طرح های توسعه جدید نیستند. همین موضوع روند 
احداث نیروگاه های جدید را برای تامین برق مورد 
نیاز کشور با ســؤالات جدی مواجه کرده است. در 
چنین شرایطی دولت از سال جاری تصمیم گرفت 
شیوه های قبلی را اصلاح کند تا اقتصاد صنعت برق 
احیا شود. برهمین اساس چند روز پیش سخنگوی 
صنعت برق اعلام کرد: وزارت نیرو در تلاش است که 
مشترکان بالای یک مگاوات را به زودی و از مهر ماه 
سال جاری وارد بورس انرژی کند تا عملا یک سوم 
از برق مصرفی کشور از طریق بورس معامله شود. اما 
انتقال مشــترکان برق بالای یک مگاوات به بورس 

انرژی به چه معنا است؟

گام نخست واقعی سازی  قیمت برق
در یک دسته بندی کلی مشــترکان صنعت برق به 
بخش های خانگی، کشــاورزی، عمومی صنعتی و 
تجاری تقسیم بندی می شوند. آمار ها نشان می دهد 

میزان مصــرف بخش عمده مشــترکان صنعتی و 
تجاری بیش از یک مگاوات است و انتقال مشترکان 
بالای یک مــگاوات به بورس انــرژی به معنای آن 
است که بسیاری ازصنایع از این پس باید برق مورد 
نظر خود را به قیمت های رقابتــی در بورس انرژی 
خریداری کنند. این اقدام موجب می شود زمینه اولیه 
واقعی سازی  قیمت برق فراهم شود زیرا طبق گفته 
سخنگوی صنعت برق به همشهری گام بعدی انتقال 
تمام مشترکان زیر یک مگاوات به بورس انرژی است.

مصطفی رجبی مشهدی همچنین در پاسخ به این 
پرسش که با توجه به نظام قیمت گذاری دستوری 
در صنعت برق قرار اســت که مشترکان بالای یک 
مگاوات برق مورد نیاز خود را به چه قیمتی از بورس 
انرژی بخرند گفت: نظام قیمت گــذاری برق برای 
مصرف کنندگان در این حوزه دیگر موضوعیت ندارد 
و اصولا انتقال مشترکین بالای یک مگاوات به بورس 
انرژی به معنی خارج شــدن این مشترکین از نظام 
تعرفه گذاری برق خواهد بود. به عبارت دیگر با اجرای 
این مصوبه، برق این مشترکین بر مبنای قیمت های 
کشف شــده در بورس انرژی براساس رقابت واقعی 

بین عرضه و تقاضا تامین خواهد شد.
او در پاسخ به این پرسش که چه میزان از مشترکان 
برق کشــور بالای یــک مگاوات هســتند توضیح 
داد:هم اکنون 6هزار مشترک بالای یک مگاوات در 
کشور وجود دارد که ســالانه 14میلیارد کیلووات 
ســاعت برق مصرف می کنند که ایــن میزان برق، 

4.5درصد از برق مصرفی کشور در سال است.
او ادامــه داد: با اجرای این مصوبه، این مشــترکین 
می توانند به صورت مستقیم یا از طریق شرکت های 
خرده فروش، برق مورد نیازخود را بخرند و از طریق 

شبکه برق کشور تا محل مصرف ترانزیت کنند.
او درباره اینکه اگر این مشــترکان بــرق خود را از 
طریق بــورس انرژی خریداری نکننــد چه خواهد 
شد گفت: در این صورت شرکت های مالک شبکه، 
شامل شرکت های توزیع برق و یا شرکت های برق 
منطقه ای به صورت نیابتی به خرید برق از بازار برق و 
تحویل آن به مشترکان بر مبنای حداکثر قیمت بازار 

برق اقدام خواهند کرد.
مدیرعامل شرکت مدیریت شبکه برق ایران در پاسخ 
به این پرســش که برنامه های بعدی برای توسعه 
معاملات برق در بورس انرژی چیست؟ گفت: پس 
از حضور مشــترکان بالای یک مگاوات، امید است 
تمام مشترکان زیر یک مگاوات هم امکان حضور در 
بورس انرژی و خرید برق از طریق خرده فروشان را 

داشته باشند.
رجبی مشــهدی با بیان اینکه وزارت نیرو و صنعت 
برق به صورت جدی به دنبال انتقال بخش عمده ای از 
معاملات به بورس انرژی است ادامه داد: با این حال 
با توجه به تعرفه های فعلی، ابعــاد و میزان مصرف 
مشترکان، حضور این مشــترکان در بورس، دارای 
پیچیدگی های بیشتری اســت که نیازمند حضور 
مؤثر و پررنگ تر شرکت های خرده فروش و تدوین 

دستورالعمل های مورد نیاز است.

آثار واقعی سازی  قیمت برق
کارشناسان صنعت برق و اقتصاد دانان متفق القولند 
که چالش هــای فعلی صنعت برق ناشــی از واقعی 
نبودن قیمت برق اســت که موجب شده با تضعیف 
مالی صنعت برق و نیروگاه ها سرمایه گذاری کافی 
در طول سال های گذشــته برای افزایش تولید برق 

انجام نشود.
مدیرعامل قبلــی توانیر پیش از این بــا بیان اینکه 
بزرگ ترین مسئله که صنعت برق را زمینگیر کرده، 
اقتصاد برق است گفته بود: قیمت گذاری دستوری از 
یکسو و  پرداخت نشدن مطالبات بخش خصوصی از 
سوی دیگر موجب شده است که اقتصاد صنعت برق 
مریض شود و تا این مسئله حل نشود، چالش های 

این صنعت ادامه دارد.
محمــد حســن متولــی زاده بــا بیــان اینکــه 
مصرف کنندگان ایرانی نســبت به بهــره وری در 
استفاده از انرژی توجه چندانی ندارند، گفت: اوایل 
انقلاب بهای هر کیلووات ساعت برق به اندازه قیمت 
یک تخم مرغ بود اما کاری که ما کردیم باعث شــد 
تا قیمت برق به کمتر از بهای یک برگ دســتمال 

کاغذی تنزل یابد، طبیعی است که مصرف کننده نیز 
توجه چندانی به صرفه جویی نخواهد کرد. به گفته او 
حجم بدهی دولت به صنعــت برق 6۰هزار میلیارد 

تومان است.
آمار هــا نیز نشــان می دهــد در نتیجــه کاهش 
ســرمایه گذاری برای احــداث نیروگاه های جدید 
تحت تأثیر قیمت گذاری دســتوری، از ابتدای دهه 
9۰ناترازی عرضه و تقاضای برق افزایش یافته است 
به طوری که با وجود آنکه روند واردات برق درابتدای 
دهه 9۰نزولی بوده اســت اما در سال 1398دوباره 
واردات برق افزایش می یابد و در سال 1399نسبت 
به سال قبل از آن، حدود دو برابر می شود.در واقع در 
سال 1399برای دومین سال متوالی میزان واردات 
برق افزایش یافته و از 4.2درصد در ســال 1398به 
9.2درصدرســید این روند اما در سال جاری بهبود 
یافته اســت. با راهکارهایی که درنظر گرفته شــد 
امسال ناترازی عرضه و تقاضای برق رفع شد و حتی 
خاموشی ها در بخش خانگی به صفر رسید. در مقابل 
در تابستان امسال برق بسیاری از صنایع قطع شد و 
این به معنای آن است که برای تامین برق مورد نیاز 
کشور راه حلی جز واقعی سازی  قیمت برق نیست تا از 
این طریق نیروگاه های جدید احداث و برق مورد نیاز 

کشور تامین شود.
ســال قبل رئیس وقت ســازمان بورس با ارســال 
نامه ای به وزیر نیروبه صورت رسمی خواستار حذف 
قیمت گذاری دستوری در این صنعت شده بود و با 
ارائه یک گزارش پیشــنهاد کرده بود قیمت برق در 
بورس انرژی و از طریق نظام عرضه و تقاضا مشخص 
شــود و یک نهاد تنظیم گر بازار برق هم متشکل از 
فعالان صنعت برق تشــکیل شود.ســازمان بورس 
همچنین 7چالش اساسی در این صنعت را شناسایی 
و تأکید کرده بــود: نیروگاه های کشــور هم اکنون 
با مشــکلاتی از قبیل مطالبات ســنگین از دولت، 
مشکل سیاســتگذاری، بدهی های ارزی سنگین، 
قیمت گذاری غیراصولی، سیاستگذاری ناصحیح، 
سرمایه گذاری و کاهش دسترســی به منابع ارزی 

مواجه هستند.

همشهری جزئیات تازه  از برنامه عرضه برق در بورس انرژی را منتشر می کند

گام نخست برای واقعی سازی  قیمت برق صنایع
 سخنگوی صنعت برق: نظام قیمت گذاری برق برای مشترکان بالای یک مگاوات دیگر موضوعیت ندارد،

 انتقال این مشترکان به بورس انرژی به معنی خارج شدن آنان از نظام تعرفه گذاری برق خواهد بود

شروط  تأسیس طلافروشی  آنلاین
 نایب رئیس اتحادیه طلا و جواهر تهران: برخورداری فروشنده از فضای فیزیکی برای پیگیری تخلفات احتمالی

 و حفظ سرمایه مردم، نخستین شرط صدور مجوز فروش آنلاین است 
خرید و فــروش آنلاین طلا و جواهر سال هاســت محل 

گزارش
مناقشات زیادی بین اتحادیه های صنفی و متقاضیانی بوده 
که خواهان تاسیس این نوع کسب وکارها در فضای مجازی 
هستند. در سال های اخیر شمار کسب وکارهای آنلاین به سرعت بالا رفت و 
محدودیت های ناگزیر فعالیت های فضای فیزیکی در دوران قرنطینه کرونا بر 
سرعت فراگیری مشاغل برخط افزود، اما فروش طلا و جواهر در سایت ها و 
صفحات مجازی با محدودیت های بیشتری مواجه بوده و دریافت مجوز از 
مراجع مربوطه کار آسانی برای درخواست کنندگان نبوده است. حال معاون 
تجارت و خدمات وزارت صمت به تازگی از تسهیل و تسریع در زمینه دریافت 
مجوز خریــد و فروش طلا در بســتر اینترنــت خبر داده و اعــلام کرده 
برنامه ریزی هایی با اتحادیه های مربوط در این خصوص انجام شــده است. 
علیرضا شاه میرزایی، با بیان اینکه فروش طلا در بستر اینترنت در همه جای 
دنیا مرسوم است، مقاومت اتحادیه های طلا در برابر خرید و فروش این کالا در 
بستر اینترنت را نوعی انحصارطلبی صنفی دانسته و از اصلاح این رویه در 
آینده نزدیک خبر داده است. به موازات این وعده معاون وزیر صمت، رئیس 
اتحادیه طلا و جواهر تهران با اعلام اینکه اتحادیه مخالفتی با فعالیت های 
مجازی ندارد، فروش طلا در فضای مجازی را حســاس و مستلزم تامین 
زیرساخت هایی دانست. ابراهیم محمدولی، همچنین از ارائه پیشنهادهایی 
به ســازمان صمت تهران و اتاق اصناف ایران در زمینه تسهیل ورود طلا به 

فضای مجازی خبر داد و اعلام کرد که موضوع در دست پیگیری است.

وجود فضای فیزیکی الزامی است
نایب رئیس اتحادیه طلا و جواهر تهران در گفت وگو با همشهری در تشریح 
زیرساخت های موردنظر اتحادیه برای صدور مجوز فعالیت آنلاین گفت: طلا 

و جواهر به عنوان کالای سرمایه ای و نه کالای مصرفی نیازمند بستری امن تر 
برای عرضه است تا منافع خریدار تامین شود.

محمد کشتی آرای افزود: هم اکنون بین 4تا 5هزار فروشنده در فضای مجازی 
در زمینه معامله طلا و جواهر فعالیت می کنند و متأسفانه ما آسیب های زیادی 
از این ناحیه دیده ایم؛ زیرا افرادی دست به این فعالیت ها زده اند که تخصص 
حرفه ای لازم را نداشته اند و بعضا مشاهده شده اجناس تقلبی به جای طلا 

فروخته شده و مردم زیان دیده اند.
او با اشاره به جلسات متعددی که طی چند سال اخیر برای رفع این مشکل 
با اتاق اصناف و اتحادیه کســب وکارهای مجازی برگزار شده است، افزود: 
خروجی این جلســات، این تصمیم منطقی بود که هر کسی قصد فعالیت 
در زمینه فروش آنلاین طلا و جواهر را دارد در مرحله اول باید دارای محل 
کسب فیزیکی تجاری یا اداری باشد و با مراجعه به اتحادیه برای این فضا جواز 
کسب دریافت کند. به گفته کشتی آرای، متقاضیان بعد از دریافت جواز کسب 
 )E-Namad( می توانند با مراجعه به وزارت صمت نماد اعتماد الکترونیک
دریافت کنند و با داشتن جواز کسبی که آدرس و مشخصات فضای فیزیکی 
دارد از اتحادیه کشوری کسب وکارهای مجازی جواز کسب خرید و فروش 

طلا و جواهر در فضای مجازی را دریافت  کنند.

سختگیری ها برای چیست؟
نایب رئیس اتحادیه طلا و جواهر تهران در توضیح دلیل طرح این پیش شرط 
برای صدور مجوز معاملات آنلاین گفت: با طی کردن این مراحل، فروشنده 
طلا در فضای مجازی دارای آدرس و مشخصات است و می تواند فاکتور رسمی 
صادر کند؛ چراکه طلا و جواهر بدون فاکتور بی معنا و فاقد ارزش است و قاچاق 
یا دزدی محسوب می شود. در نتیجه باید فاکتور دارای نام و نشان به خریدار 

ارائه شود و این مهم بدون برخورداری فروشنده از فضای فیزیکی امکان پذیر 
نیست. به گفته کشتی آرای، فقط تعداد محدودی از فعالان مجازی کنونی 
دارای چنین ویژگی هایی هستند و قالب فروشندگان مجازی بدون اینکه نام و 
نشان مشخصی داشته باشند در منازل خود خرید و فروش طلا انجام می دهند 
و مشخص نیســت چیزی که به فروش می  رسانند طلا هســت یا نه و اگر 
طلاست عیار استاندارد دارد یا خیر؟ ضمن اینکه چون این افراد زیرمجموعه 

اتحادیه های صنفی نیستند شکایات خریداران نیز راه به جایی نمی برد. 
الزام به داشتن فضای فیزیکی برای متقاضیان خرید و فروش آنلاین طلا و 
جواهر در حالی است که بخش زیادی از سودآوری کسب وکارهای آنلاین در 
دیگر رسته ها به نبود این الزام بازمی گردد و فعالان کسب وکارهای آنلاین 
بدون پرداخت هزینه  برای تهیه محل کسب به خرید و فروش اجناس خود 
می پردازند. عضو هیأت مدیره اتحادیه طلا و جواهر تهران با اشاره به تفاوت  
طلا و جواهر با دیگر رسته های کسب وکار گفت: حساسیت هایی که در زمینه 
برخی کالاها وجود دارد، باعث می شود برای معامله آنها شرایط خاصی مورد 
توجه قرار گیرد؛ کمااینکه کسی نمی تواند دارو را در فضای مجازی خرید 
و فروش کند و باید برای خرید آن به کارشــناس و متخصص مراجعه کند. 
کشتی آرای اضافه کرد: طلا و جواهر کالاهایی سرمایه ای هستند و معاملات 
آنها با معاملات کالاهای مصرفی  مثل مــواد غذایی یا لباس، کیف و کفش 
متفاوت است و هیچ کس نمی تواند طلایی را که با قیمتی بسیار بالا خریداری 
کرده بدون فاکتور معتبر به فروش برساند به این ترتیب درصورت متضرر 
شــدن هیچ راهی برای جبران آن وجود ندارد. او اضافه کرد: همه فضاهای 
فیزیکی فعال در زمینه طلا و جواهر را اداره استاندارد، اماکن و اتاق اصناف 
بازرسی می کنند و تمام طلاهای موجود از لحاظ عیار، کیفیت و قیمت بررسی 

می شوند که این بازرسی ها امکان تخلف را به حداقل می رسانند.

چهره ها

تالار شیشه ای

فروش حقوقی

فروش حقیقی

355

590

1747

1512

خرید  حقوقی

خرید  حقیقی

ارقام به میلیارد تومان

1.393

1.392

1.391

1.390

1.389

1.388

روند شاخص  كل بورس تهران در روز گذشته
ارقام به هزار واحد

شاخص کل بورس تهران در مبادلات دیروز هزارو 
762واحد، معادل 0.13درصد نزول کرد و به یک میلیون 
و 388هزارو 970واحد رسید. شاخص کل نیز با 542واحد 

افت به 402هزار و 482واحد رسید.

در مبادلات دیروز بازار سرمایه، قیمت سهام 
268شرکت رشد و 329شرکت کاهش یافت. قیمت 

سهام 21شرکت هم تغییر نکرد.

ارقام به درصد
تراز صعود و نزول در بازار سهام

ترکیب دیروز معاملات بازار سهام

در مبادلات دیروز بازار سهام، سهامداران حقیقی هزارو 
512میلیارد تومان سهام خریدند اما در مقابل حجم 

فروش سهامداران حقیقی به هزارو 747میلیارد تومان 
رسید. سهامداران حقیقی دیروز 236میلیارد تومان 

نقدینگی از بازار سهام خارج کردند.

ارزش بازار سهام

ارزش کل ســهام شــرکت های حاضر در بــورس و فرابورس 
درمبــادلات دیــروز 10هزارمیلیاردتومــان نــزول کــرد و بــه 
6259هــزار میلیــارد تومــان رســید. ارزش دلاری کل بــازار 
ســهام ایران  »بورس و فرابورس« با توجه به اینکه هردلار 
آمریکا دیــروز در بــازار آزاد در محدوده 31هــزار و 50تومان 
دادوستد شد، هم اکنون معادل 201میلیارد و 580میلیون 

دلار است.
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ارقام به هزارمیلیاردتومان

ارزش معاملات بازار سرمایه

در مبــادلات دیــروز 146هــزارو 523میلیارد تومــان اوراق 
بهــادار دربازار ســرمایه دادوســتد شــد کــه از ایــن میزان 
2هــزارو 102میلیــارد تومــان بــه معامــلات خــرد ســهام و 
بقیــه بــه اوراق بدهــی و معامــلات عمــده اختصــاص 
یافــت. ایــن ارقــام نشــان می دهــد ارزش کل معامــلات 
خرد در دادوســتد های دیروز 446میلیــارد تومان معادل 
17.5درصد افت کرده است. بخش عمده مبادلات روز 

گذشته به عملیات بازار باز اختصاص یافت.

ارقام به درصد  کل معاملات  معاملات خرد

صعود
نزول

بدون تغییر
4

4353

گران ترین محصولات میادین 
کدامند؟

با وجود فاصله بیش از 3۰درصدی قیمت محصولات عرضه 
شده در میادین میوه وتره بار با مغازه های سطح شهر، بعضی 
از محصولات بــه این دلیل که ذاتا گران قیمت هســتند در 
میادین نیز طبیعتا قیمت بالایی دارنــد. میوه های وارداتی 
ازجمله گران قیمت های میادین هستند اما رکورد قیمت در 
میان میوه ها همچنان در اختیار پســته تازه است. در میان   
محصولات ریشه ای نیز زنجبیل دارای بالاترین قیمت است.

    فروش لوازم خانگی دست دوم به اسم نو 
رئیس اتحادیه فروشندگان لوازم خانگی درباره فروش لوازم 
خانگی دسته دوم در بازار گفت: این موضوع در سه راه امین 
حضور اتفاق نیفتاده است. اکبر پازوکی افزود: در روند بازرسی 
از بازار گزارش های مختلفی از فروش لوازم خانگی دسته دوم 
در یک واحد صنفی آن هم در خیابــان مازندران که محل 
کسبه دسته دوم فروش است شناسایی شد که برخورد لازم 

با آن صورت گرفته است.

   افزایش تقاضا تخم مرغ را گران کرد
رئیس هیأت مدیره اتحادیه مرغ تخم گذار با اشــاره به اینکه 
با خنک شــدن هوا با افزایش تقاضا بــرای تخم مرغ مواجه 
هستیم، گفت: هنوز قیمت این کالا به نرخ منطقی و واقعی 
خود نرسیده اســت. ناصر نبی پور با اشاره به افزایش قیمت 
تخم مرغ به شانه ای 8۰ تا 9۰ هزار تومان گفت: این قیمت ها 
طبیعی است و گران نیســت چرا که خود دولت قیمت هر 
کیلوگرم تخم مرغ را در خرده فروشی 39 هزار و 8۰۰ تومان 
اعلام کرده که با این حساب قیمت هر شانه دو کیلویی 8۰ 

هزار تومان می شود.

   مسکن 80 درصد دریافتی کارگران را می بلعد
دبیرکل کانون عالی انجمن های صنفی کارگران به ایســنا 
گفت: بهترین ســازوکار تامین مسکن کارگران تعاونی های 
مسکن کارگری اســت. هادی ابوی، با بیان اینکه 8۰ درصد 
دریافتــی کارگران را مســکن و اجاره بها می بلعــد، افزود: 
کارگران برای خانه دار شــدن آورده کمی دارند لذا اگر قرار 
است مسکن کارگری با قیمت مناسب ساخته و تحویل آنها 
شود، بهترین راه این است که کارگران در قالب تعاونی های 
مسکن ساماندهی شــوند و دولت و وزارت تعاون بر عملکرد 

آنها نظارت کند.

کیلوگرم/ تومان

قیمت روغن زیتون تکان 
نخورد

برخلاف روغن های گیاهی دیگر که از ابتدای امسال 
نوسان قیمت زیادی داشــتند، روغن زیتون 4ماه 
گذشته را بدون تغییر قیمت پشت سر گذاشته است. 
مقایسه قیمت کنونی برندهای مختلف روغن زیتون 
با نرخ های اردیبهشــت ماه نشــان می دهد نوسان 
قیمت این محصول نزدیک به صفر بوده است. کاهش 
برداشــت و افزایش قیمت زیتون در سال گذشته 
میانگین قیمت هر لیتر روغن زیتون را از 3۰۰هزار 

تومان به 4۰۰هزار تومان افزایش داد.

قیمت ها به تومان

385.000با بو- یک لیتریبایوبیت

335.000با بو- یک لیتریورژن

188.000بی بو- 500میلی لیتریپیک

160.000با بو- 500میلی لیتریسی سام

150.000با بو- 500میلی لیتریزر

370.000با بو- یک لیتریزی دوی

290.000فرابکر- یک لیتریاکسیر

130.000بدون بو- 500میلی لیتریلادن طلایی

142.000بدون بو- 500میلی لیتریهایپر استار

میادین

بازارها

سوپرمارکت
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پسته تازه 
خندان

138.000

آناناس

74.000

انبه
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زغال اخته

72.000

عناب

36.000
بادام تازه 
با پوست

58.000
زنجبیل 

تازه

56.000
فندق تازه 
با پوست

58.000

علی اکبر محرابیان 
وزیر نیرو 

احــداث  مصوبــه  از  کمــی  بخــش 
نیروگاه هــای تجدید پذیــر در ادارات 
دولتی اجرایی شده است. برخی ادارات 
اقدامــات کمــی را در ایــن حــوزه انجــام 
داده اند، اما سیاست ما هم اکنون این 
است که ادارات عدد قابل توجهی را در 
پیک مصرف صرفه جویی کنند بنابراین 
اگــر می خواهنــد محدودیت هــای آنهــا 
کاهــش یابــد طبیعتــا بایــد به دنبــال 
تجدیدپذیــر  نیروگاه هــای  احــداث 

باشند.

محمدمهدی برومندی 
معاون امور باغبانی وزارت 

جهادکشاورزی
بخــش  در  اساســی  تحــول  بــرای   
کشــاورزی، 25 هزار گلخانه در کشــور 
ایجاد شــده کــه از ایــن تعــداد 15 هزار 
گلخانــه براســاس برنامــه اقتصــاد 

مقاومتی بوده است.



سال بعد

بهروز رسایلیفوتبال ایران
روزنامهنگار

5تفاوت حضور اول و دوم کارلوس 
کی روش در فوتبال ایران

ســرانجام اتفاقی که همه می دانســتند 
وقوعش قطعی اســت، رخ داد و کارلوس 
کی روش رســما به عنوان ســرمربی تیم 
ملی ایران معرفی شد. این دومین حضور 
کی روش در ایران اســت. او نخستین بار 
اواخر سال 89 برای ارزیابی شرایط به تهران 
آمد و اوایل سال 90 هدایت تیم کشورمان 
را پذیرفت. حالا بیش از 11سال از آن اتفاق 
می گذرد و دست سرنوشت دوباره ایران و 
کی روش را کنار هم قرار داده. این بار اما با 
آن بار تفاوت هایی دارد که مرورش خالی از 

لطف نیست.

پیرتر آمد
کارلوسکــیروشدرنوبتاول
حضورشروینیمکتتیمملی
59سالهبودوحالا70سالهاست.
70سالگیســنبالاییبرایمربیگریاست
واگرقراربودفدراســیونفوتبالایرانسراغ
یکمربیجدیددراینسنوسالبرود،حتما
بایدانتقاداتزیادیراتحملمیکرد.داستان
کیروشامابهخاطرتجربهمشــترکقبلی

فرقمیکند.

بازگشت در قامت »ناکام«
کیروشبــاراولحضورشدر
تیمملــیدرقامــتیکمربی
فاتحبهایرانآمد.اوباپرتغالبه
جامجهانی2010رفتهبودوپسازصعوداز
مرحلهگروهی،دریکهشــتمنهاییبایک
گلبهاسپانیاباختوحذفشد؛اسپانیایی
کهدرنهایتبهمقامقهرمانیرسید.اینبار
اماکــیروشدرقامتیکنــاکامبهایران
بازمیگــردد.اوپسازخــروجازتیمملی
کشــورمان،2دورهناموفــقروینیمکت
کلمبیاومصرداشتوبااین2تیممجموعا
در5تورنمنتشکســتخورد.بدیهیاست
کهاینبــارمخالفانحضوراوپرشــمارتر

باشند.

شناخت بیشتر
طبیعتاکارلــوسدرنوبتاول
حضــورشروینیمکــتتیم
ملیشناختچندانیازفوتبال
ایراننداشــتومدتهاوقتصرفشدتا
نسبتبهمسائلفنی،تاکتیکی،زیرساختی
وباشــگاهیایرانونیزروحیــهبازیکنان
اشــرافپیداکند،امااینباراوباشناخت
صددرصدیواردکشورمیشود.بسیاریاز
بازیکنانفعلیتیمملیسابقهکارزیرنظر
اورادارند.اصلابهخاطرهمینشــناخت
بودکهفدراســیونفوتبالدرفاصلهکوتاه
باقیماندهتاجامجهانیریسکتغییرمربی

راپذیرفت.

بدون حامی اصلی
دفعــهقبلــیازروزهــایاول
حضورکیروشدرایران،عادل
فردوسیپوربهحامیسرسخت
اوتبدیلشــدواینحمایتجانانــهراتاروز
آخروشکســتســنگینتیمملیبرابرژاپن
درجامملتهایآســیاترکنکرد.اوهمواره
بهســودکیروشجریانسازیمیکردواین
اواخربابتچنینرویکردیمتحملانتقادات
فراوانشد.حالااماازعادلدرتلویزیونخبری
نیست.اوالبتهدرفضایاینترنتیبرنامهدارد،
امابردونفوذآنقابلمقایسهبازمانحضور

فردوسیپوردرجامجمنیست.

توقعات بالا
نهایتاامابایدبهایننکتهاشاره
کردکهاینبارتوقعاتازکارلوس
کیروشبســیاربالاترازنوبت
قبلاســت.اوایلدهه90زمانیکهاووارد
فوتبالایرانشد،تیمملیکشورماندراثر
همکاریبا3ســرمربیداخلیپیاپیدچار
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بازگشت خائن
لواندوفسکی خیلی زود مجبور شد به 
مونیخ برگردد؛ او خوب بلد است به 

تیم های سابقش گل بزند

گوشفیل و دوغ،  فوتبال و صبر!کــــــارلوس و کارخانه طلاسازی!
 به نظر می رسد سپاهان مورایس

 قربانی 2 نمایش ابتدایی فصل مقابل 
استقلال و نساجی شده است

20

 روز مانده تا 
جام جهانی

پخش زنده

برنامه بازی

1

2

3

4

5

سعيدعزتاللهيازتنهاهدفمليپوشان
درروزهايآيندهميگويد؛هدفيکهچيزي

جزموفقيتدرجامجهانينيست

کی روش 
 می تواند

به تیم ملی 
کمک کند

روند تبدیل شدن آلکاراز به یک ستاره 
در دنیای تنیس، چیزی شبیه خواب 

و خیال است

1918

بایرن مونیخ

مارسی

بارسلونا

اینتراخت

23:30

23:30

لیورپول

ویکتوریاپلژن

آژاکس

اینتر

23:30

21:15

لیگ قهرمانان اروپا

پورتو

کلوب بروژ
23:30

بایرلورکوزن

اسپورتینگ

اتلتیکومادرید

تاتنهام
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چلسی

منچسترسیتی

سالزبورگ

دورتموند
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آث میلان

کپنهاگن

دیناموزاگرب

سه ویا
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رئال مادرید

لایپزیش
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شاختار

یوونتوس

سلتیک

بنفیکا
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چهارشنبه 23 شهریور 1401
لیگ قهرمانان اروپا

گلاسکورنجرز

ناپولی
23:30
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حیف تیم خوب شماست

از آمار مربی قبلی خبر داری؟

سرگیجه سامان!

گویا شکست برابر پرسپولیس هنوز 
برای مسئولان نفت مسجدسلیمان 
هضم نشده و انواع اظهارنظرهای 
آنان در مورد این مســابقه ادامه 
دارد. ســیل اتهامات اســت که به 
سمت تیم برنده سرازیر می شود و فقط 
هم یکی، دو نفر نیســتند که از این حرف ها می زنند. نفتی ها 
می خواهند برتری پرســپولیس را »غیرفنی« جلوه بدهند، 
درحالی که دلایل زیادی برای اثبات این ادعا ندارند. حقیقت 
آن اســت که تیم آنها خوب بازی کرد و سزاوار شکست نبود، 
اما به هر حال این اتفاق رخ داد. یک پنالتی برای نفت گرفته 
نشده، درحالی که به نظر می رسد گل اول لوکادیا هم سالم بوده 
و نیز یک پنالتی هم برای سرخپوشان نگرفته اند. در کل طوری 
نبوده که همه  چیز را گردن عوامل بیرونی بیندازیم. حیف تیم 

خوب مسجدسلیمان است که با این حرف ها به حاشیه برود.

بعد از 2پیروزی ابتدایی ســپاهان 
در فصل جدید، خیلی هــا از این 
تیم به عنوان مدعی اصلی کسب 
قهرمانی یاد کردند. آنها تیم خوبی 
بسته بودند و کادرفنی گران قیمتی 
هم دارند که به نظر می رسید به راحتی 
بتواند طلایی پوشان را به سمت کسب عنوان قهرمانی هدایت 
کند. به ویژه پیروزی برابر استقلال در هفته نخست باورها به 
موفقیت سپاهان را تشدید کرد. با این حال، سپاهان در 4بازی 
بعدی رنگ پیروزی را ندید و نتایج ناامیدکننده ای کسب کرد. 
آنها در حالی راهی تعطیلات شدند که با 9امتیاز در رده چهارم 
جدول قرار دارند و بدیهی است که ژوزه مورایس برای این نتایج 
استخدام نشده. جذب مورایس فقط با قهرمانی توجیه می شود. 
کاش یک نفر به مربی پرتغالی یادآوری کند محرم نویدکیا با 

چه کارنامه ای از سپاهان اخراج شده است.

تغییرات تیــم ملی آنقدر وســیع و 
پرحاشیه بوده که همه را به تلاطم 
انداخته اســت. شاهد ملغمه ای از 
مســائل فنی و حاشیه ای هستیم 
که صف بندی  هــای موجود در تیم 
را نیز به هم ریخته است. بعضی ها که 
تا دیروز ساکت بودند، امروز سر و صدا راه انداخته اند و برعکس. 
حالا مثلا پیش بینی می شود شرایط برای بازیکنی مثل شجاع 
خلیل زاده خراب شود، اما از همه جالب تر حکایت سامان قدوس 
است. هافبک ایرانی برنتفورد که در آغاز فصل جدید لیگ برتر 
هم نیمکت نشین محض بوده، بعد از خروج کی روش از تیم ملی 
علیه او مصاحبه کرد و نیز زمانی که در دوران اسکوچیچ هم کمتر 
به بازی گرفته شد، اعتراضش را نشــان داد. او حتی در جنگ 
استوری ها هم سمت منتقدان اسکو ایستاد. حالا باید دید در 

بازگشت کی روش، این بازیکن چه سرنوشتی پیدا خواهد کرد.

تیم گل گهر این هفته بــا یک پیروزی 
باارزش در زمین پیکان خودش را به رتبه 
دوم جدول رســاند تا فعلا نزدیک ترین 
تعقیب کننده پرسپولیس در صدر جدول 
باشــد. اما این تیم در حالی پیکان را برد که امید گلش از 0.25فراتر 
نرفته بود و حتی نســبت به تیم حریف هم امید گل کمتری داشت. 
گل گهر تک گل خودش را روی توانایی فردی رضا شــکاری و از یک 
ضربه ایستگاهی به دســت آورد. جالب اینکه کاشــته شکاری تنها 
ضربه داخل چارچوب سیرجانی ها در طول این مسابقه بود. شاگردان 
قلعه نویی به جز این شوت، 6ضربه دیگر هم زدند که هیچ یک از آنها 
داخل چارچوب نبودند. در مقابل پیکانی ها 2شوت داخل چارچوب 

و 8شوت خارج از چارچوب داشتند که هیچ کدام تبدیل به گل نشد.

ســپاهان ایــن هفتــه در میزبانــی از 
آلومینیوم نتوانســت دروازه این تیم را 
باز کند تا ژوزه مورایس بعد از آن شروع 
باشــکوهش، حالا برای چهارمین هفته 
متوالی در کســب پیروزی ناکام بماند. سرمربی پرتغالی این بار یکی 
دو تغییر هم در ترکیبش انجــام داده بود و به جای 4بازیکن خارجی 
فقط از 2بازیکن خارجی اش استفاده کرده بود. اما درنهایت این رامین 
رضاییان بود که عنوان بهترین بازیکن ســپاهان را به دســت آورد و 
بهترین بازیکن زمین هم مهران موسوی از تیم آلومینیوم بود. امید 
گل زردپوشان در این بازی خانگی 0.84بود و سپاهان نتوانست مقابل 
این حریف به اندازه زدن یک گل موقعیت بسازد. امید گل آلومینیوم 
هم 0.39بود و این تیم درنهایت به دومین مساوی و پنجمین امتیاز 

خارج از خانه دست یافت.

و اما مس رفســنجان که در 5هفته اول 
با وجود شایســتگی هایش هیچ بردی 
به دســت نیاورده بود بالاخره با نتیجه 
2بریک به نخســتین پیروزی اش رسید 
و امید گل 2 تیم هم نشان داد رفســنجانی ها کاملا شایستگی زدن 
2گل را داشته اند. امید گل مس در این بازی 1.82و امید گل حریفش 
یعنی هوادار تهران 0.88بود؛ با این حســاب نتیجه 2بریک برای این 
بازی و برای هر دو تیم منطقی به نظر می رسید. مس در 5هفته اول 
فقط یک گل زده بود و ضعیف ترین آمار را در بین تمامی تیم ها داشت. 
اما این تیم در همان 5هفته هم مجموعا امید گل 4.23را ثبت کرد و 

شایستگی زدن گل های بیشتری را داشت.

نكته بازی

متریكاآماربازی

0.25

0.84

1.82

وز سوژه ر

 گوشفیل و دوغ
 فوتبال و صبر!

 به نظر می رسد سپاهان مورایس
 قربانی 2 نمایش ابتدایی فصل مقابل 

استقلال و نساجی شده است
برای چهارمین هفته متوالی، دست سپاهانی ها به 
»3امتیاز« نرسید اما واکنش هواداران این تیم به 
تساوی روبه روی تیم مهدی رحمتی، آنقدر تند 
بود که انگار سپاهان از شــروع فصل در تک تک 
دیدارها شکست خورده و در انتهای جدول است. 
هواداران سپاهان قبل از شعار دادن علیه بازیکنان 
و مربیــان تیم، باید نگاهی به جــدول رده بندی 
لیگ بیندازند. این تیم در رده چهارم جدول دیده 
می شود، فقط 5امتیاز با صدرنشین فاصله دارد و 
در این 6هفته فقط یک باخت داشــته است. این 
در حالی است که آنها نســبت به سایر مدعیان، 
سخت ترین قرعه را در شروع فصل داشتند. تیم 
مورایس در همین 6هفته بــا 3تیم مدعی یعنی 
اســتقلال، فولاد و گل گهر بازی کــرده و 3نبرد 
دیگر را روبه روی نساجی، آلومینیوم و ذوب آهن 
پشت سر گذاشته اســت. این برنامه آن هم برای 
یک مربی که هیچ شناختی از فوتبال ایران نداشته 
و نخســتین روزهای حضورش در این فوتبال را 
می گذراند، دشوار به نظر می رسد. روبه رو شدن با 
یک برنامه نفسگیر در شروع لیگ، تنها چالش این 
فصل سپاهانی ها نیســت. ترکیب اصلی این تیم 
نسبت به فصل گذشــته کاملا تغییر کرده است. 
از 11بازیکنی که این هفته روبه  روی آلومینیوم 
قرار گرفتند، فقط 5نفر فصل گذشته در سپاهان 
حضور داشتند. اضافه شدن 6بازیکن از تیم های 
دیگر به ترکیب اصلی، طبیعتا زمان رســیدن به 
هماهنگی را بــرای ســپاهان طولانی تر خواهد 
کرد. این تیم 4بازیکن خارجی هم دارد که برای 
رسیدن به اوج نیاز به زمان خواهند داشت. به نظر 
می رسد سپاهان مورایس قربانی 2نمایش ابتدایی 
فصل شده است. آنها روبه روی استقلال و نساجی، 
درخشان ظاهر شدند و این توقع را به وجود آوردند 
که هر هفته هواداران شــان را خوشحال خواهند 
کرد. لیگ بیست ودوم اما سخت تر از آن است که 

بتوان در همه بازی ها برنده از زمین خارج شد.
باشگاهی که 2سال به امیرقلعه نویی زمان داده و 
2ســال هم برای محرم نویدکیا صبر کرده، نباید 
در 6هفته قضاوتی از عملکرد سرمربی جدیدش 
داشته باشــد. قلعه نویی با این تیم موفقیت های 
زیادی در کارنامه داشت و نویدکیا به عنوان یکی 
از چهره های اسطوره ای ســپاهان، زیر و بم این 
باشگاه را می شــناخت اما  سپاهان در چند فصل 
گذشته نتایج خوبی با این 2 مربی به دست نیاورد. 
آنها با جذب یک مربی بزرگ، در مســیر درستی 
قرار گرفته اند و این مســیر نبایــد در مواجهه با 
قضاوت های ناپختــه و زودرس، تغییر کند. اگر 
قهرمانی در لیگ برتر ســاده بود، ســپاهان در 
لیگ چهاردهم به بعد دور از جام نمی ماند. البته 
که آنها هزینه هــای زیادی در ایــن فصل انجام 
داده اند اما قبل از آن باید بدانند که از مورایس چه 
می خواهند. آیا او قرار است با یک چوب جادویی، 
ســپاهان را به رئال مادرید فوتبال ایران تبدیل 
کند؟ آیا تغییری که به تدریج اتفاق نیفتد و در همه 
سطوح رخ ندهد، اصلا قابل اعتنا خواهد بود؟ همه 
قدم ها در سپاهان باید به آهستگی برداشته شوند. 
فعلا هیچ فاجعه ای در این باشگاه رخ نداده است.

همان قــدر که ترکیــب عجیــب اصفهانی ها با 
گوشفیل و دوغ عجیب به نظر می رسد، صبر کردن 
برای تیم های پرستاره در فوتبال هم ساده نیست 
اما به همان اندازه که آن ترکیب خوراکی جواب 
می دهد، صبر کردن در فوتبال نیز نتیجه شیرینی 
خواهد داشت. سپاهان فعلا به تعطیلات می رود و 
حفظ آرامش تیم از هر چیز دیگری مهم  تر است. 
مدیران باشــگاه هم اگر به انتخاب شــان اعتماد 
کامل دارند، باید حمایت جدی  شان را از مورایس 
نشــان بدهند. او در باشــگاه های بزرگی حضور 
داشته و موفقیت های زیادی به دست آورده است. 
شاید شروع مورایس در ایران فوق العاده نبوده اما 
ایده های او در درازمدت، یک تیم حرفه ای و جذاب 

برای سپاهان خواهند ساخت.

کی روش می تواند به تیم ملی کمک کند
سعید عزت اللهی از تنها هدف ملی پوشان در روزهای آینده می گوید، هدفی که چیزی جز 

موفقیت  در جام جهانی نیست

محمد زارعی | ســعید عزت اللهی، هافبــک ایرانی وایله 
دانمارک یکی از چهره های اصلی فصل نقل و انتقالات لیگ 
ایران بود، بازیکنی که گفته می شد از استقلال، پرسپولیس 
و تراکتور پیشنهاد دارد و حتی در مقطعی عنوان شد با تیم 
تبریزی به توافق هم رسیده است. با وجود این عزت اللهی 
در نهایت تیمش را عوض نکــرد و تصمیم گرفت در همان 
دانمارک بــه فوتبالش ادامه بدهد. ســعید در گفت و گو با 
همشهری توضیحاتی در این خصوص داده و مخالفت باشگاه 
دانمارکی را دلیل اصلی عدم حضورش در ایران عنوان کرده 
است. عزت اللهی که بازیکن مورد علاقه کی روش هم بوده، در 
این گفت و گو اشاره ای هم به بازگشت مربی پرتغالی به ایران و 

وضعیت این روزهای تیم ملی داشته است.

  در فصل نقل و انتقالات داستان عجیبی با وایله 
دانمارک داشتی. چطور شد که در این تیم ماندنی شدی؟

با توجه به اینکه قرارداد داشتم، همه مذاکرات زیرنظر باشگاه بود 
و اول باید رضایت باشگاه جلب می شد بعد رضایت من. با اینکه 

خودم با چند باشگاه به توافق رسیدم اما مذاکرات با باشگاه به 
نتیجه نرسید و در وایله ماندگار شدم.

  در هفته های ابتدایی خیلی کم بازی 
کردی، این موضوع دلیل خاصی داشت؟

 در زمان نقل و انتقلات باشــگاه ریسک نکرد و 
به من بازی نداد تا مصدوم نشوم. ولی از وقتی 
که پنجره نقل و انتقالات در بیشتر کشورهای 

اروپایی بسته شد، دیگر بازی می کنم.

   اخبــار مختلفــی درباره 
حضورت در تیم های ایرانی به خصوص 

تراکتور مطرح بود. حتی در مقطعی گفته 
شد به واسطه حضور بردیف که در روسیه با 

او کار کرده بودی، با تراکتور به توافق نهایی 
هم رسیده ای.

مدیران و مربیان چند باشگاه به من لطف داشتند. 
آنها با خودشان یا به واســطه دوستان با من ارتباط 

گرفتند و خواســتند که به تیم شان بروم اما همانطور 
که گفتم، بازیکن آزاد نبودم که اختیار دست خودم باشد. 

باشگاه تصمیم گیرنده بود و به خاطر همین نمی توانستم با این 
باشگاه ها مذاکره رسمی داشته باشــم و مذاکره ای هم نکردم. 

به عنوان بازیکن حرفه ای وقتی قــرارداد داری، همه کارها باید 
از طریق باشگاه انجام شود. باشــگاه هم مشتاق نبود که من به 

لیگ ایران بیایم.

  مخالفت باشگاه دانمارکی با حضورت در ایران 
دلیل خاصی داشت؟

فکر می کردند بعد از جام جهانی پیشنهادهای بهتری می رسد. 
ترجیح شــان این بود که فعلا اینجا بمانم. در این مدت اخباری 
که خیلی هم واقعیت نداشتند، افکارعمومی و هواداران تیم هایی 
را که گفته شــد به من پیشــنهاد داده اند، تحت تأثیر قرار داد و 
حاشیه هایی را ایجاد کرد. در فصل نقل وانتقالات از این شایعات 
زیاد اســت. به هرحال من به عنوان بازیکن، مطیع باشگاه تحت 
قراردادم هستم. نه تنها از باشــگاه های ایرانی که از باشگاه های 
اروپایی هم پیشــنهادهایی داشــتم ولی متأســفانه به خاطر 

عدم توافق با باشگاه، شــرایط انتقالم فراهم نشد. الان هم دیگر 
همه تمرکزم را روی تمرینات، بازی ها و موفقیت تیم گذاشته ام.

  به نظر می رســد خودت هم دوست نداشتی به 
ایران بیایی.

نه، اصلا بحث دوســت داشتن یا دوســت نداشتن نیست. همه 
جای دنیا شــرایط همین اســت، وقتی قرارداد داری، خودت 
تصمیم گیرنده نیســتی و هر چقدر هم فشــار بیاوری باشگاه و 
سیاســت های باشــگاهی که برایت هزینه کرده، حرف آخر را 
می زند. البته بازیکن هم باید نظر خودش را بدهد اما تا رضایت 
باشگاه جلب نشود، اتفاقی رخ نخواهد داد. ایران کشورم است و 
خانواده ام آنجا زندگی می کنند و عاشقانه ایران را دوست دارم. با 

این حال فعلا ترجیح می دهم در اروپا بمانم.

  شایعاتی هم درخصوص مسائل مالی مطرح شد. 
مثل اینکه باشــگاه دانمارکی پول زیادی برای رضایتنامه 

می خواست. این موضوع را تأیید می کنی؟
 اختلاف نظرهایی بود که متأســفانه باعث شد ترانسفر انجام 
نشود و دوست ندارم در این مورد زیاد توضیح بدهم. این 

مسئله ای است که تمام  شده است.

   لیگ ایران را پیگیری می کنی؟ 
با حضور مربیان خارجــی مثل مورایس، 
بردیف، ســاپینتو و بازیکنان خارجی 

به نظر کیفیت لیگ بهتر شده است.
لیگ ایران را دنبــال می کنم. قطعا ورود 
مربیان و بازیکنان خارجی با کیفیت، هم 
به پیشرفت و حرفه ای شــدن باشگاه ها 
و لیگ کمک می کند و هم به پیشــرفت 
بازیکنــان جــوان. اســتعدادهایی در 
فوتبال ما هســتند که تمرین با مربیان و 
بازیکنان بزرگ، می تواند برایشان خیلی 
مفید باشــد. لیگ امســال حتما می تواند 
جذاب باشــد. تیم ها نزدیک به هم هستند و 
هیجان و استرسي که در لیگ می بینیم جذاب 
است. لیگ امســال واقعا جذاب است. تیم ها برای 
قهرمانی و گرفتن سهمیه آســیا می جنگند و با توجه 
به اســتعدادهایی که داریم، می توانیم در سطح آسیا هم 

جنگنده تر ظاهر شویم.

نخستین فهرست اعلام شده از سوی کارلوس کی روش که شامل بازیکنان 
داخلی و حاضر در لیگ برتر می شود، در حالی اعلام شده که تفاوت های 
بسیار مختصری با فهرست های قبلی دراگان اسکوچیچ داشته است. در 
این سیاهه تنها نام یکی، دو بازیکن مدعو از سوی اسکو دیده نمی شود و این 
در حالی است که منتقدان مربی کروات مدام او را به بستن فهرست های 
بودار و منفعت طلبانه متهم می کردند. کار به جایی رسیده بود که حتی 
رسانه های رسمی کشــور به صراحت دعوت گروهی از بازیکنان به اردو 
را صرفا برای فعال شدن بندهای قرارداد آنان و افزایش دریافتی شان از 
باشگاه عنوان می کردند. حالا اینکه چنین اتفاقی در تیم ملی رخ می داد 

یا نه، بر ما پوشیده است.
با وجود این انتظار می رفت در پی آن همه فشــار روی کادرفنی و تغییر 
سرمربی، کارلوس کی روش بسیاری از این نفرات را دعوت نکند، اما دیدیم 
که اتفاق دیگری رخ داد. اگر واقعا حجم ناهنجاری در لیست های اسکوچیچ 

همان یکی، دو نفر بوده، به نظر می رسد این 
مربی در رده پاکدســت ترین اهالی 
فوتبال ایران قرار می گیرد! جالب تر از 
همه اینکه وقتی وحید امیری با چراغ 

سبز اسکوچیچ توانســت از امکانات 
تیم ملی برای تمرین در دوره نقاهت اســتفاده 
کند، صدای همیــن منتقدان درآمــد که چرا 
بازیکن مصدوم از همین الان دعوت می شود و 

خودش را در جام جهانی می بیند. حالا اما اسم 
وحید امیری به فهرست کی روش هم اضافه 

شده، بی آنکه صدای احدالناسی در بیاید. 
به نظر می رسد بعضی چیزها فقط برای 

اسکوچیچ مشکل داشت!

برای کی روش مجاز است!
آنچه مایه شدیدترین حملات به اسکوچیچ می شد، گویا برای کارلوس اشکالی ندارد

لیگ برتر ایران)جام خلیج فارس( 
امتیاز تفاضل گل گل -/+ باخت مساوی برد  بازی ها تیم رتبه

2614-8-642پرسپولیس1

5312-8-633  گل گهرسیرجان2

4311-63217 استقلال3
529-62317 سپاهان4
229-4-523فولاد5
618-62227 تراکتور6
218-3-615 مس رفسنجان7

8-8-62228نفت مسجد سلیمان8
28-5-62223پیكان9

6-3-3-6-6 ذوب آهن10
16-8-61327نساجی11
15-8-61237  مس کرمان12
35-7-61234هوادار13
35-4-61231آلومینیوم اراک14
44-6-61142صنعت نفت15
42-8-234-5 ملوان16

هدف؛ 
 موفقیت در جام جهانی

   کی روش هم به تیم ملی برگشت. 
ابتدا باید از آقای اسکوچیچ به خاطر زحماتی که در این مدت برای تیم ملی 

کشیدند، تشکر کنم. برگشــت آقای کی روش هم می تواند به تیم کمک کند. او مدت 
طولانی کنار تیم بود و بیشتر بازیکنان را خودش وارد تیم کرد و ما زیرنظر او رشد کردیم. به 

آینده خوش بین هستم و امیدوارم بتوانیم مثل دوره پیش دل مردم را شاد کنیم. می خواهیم با 
عملکرد و نمایش خوبمان در بازی ها به مردم غرور هدیه بدهیم.

   تیم ملی 2بازی دوستانه با اروگوئه و سنگال دارد. این بازی ها را چطور ارزیابی می کنی؟
بازی های مهمی پیش رو داریم که خیلی می تواند به تیم ملی کمک کند. در این بازی ها می توانیم نقاط 
ضعف و قوت مان را پیدا کنیم و روی آنها کار کنیم. همه می دانند در جام جهانی کار خیلی سختی داریم. 

روبه رو شدن با تیم های انگلیس، آمریکا و ولز آمادگی و برنامه ریزی خیلی خوبي می خواهد.

   می گویند در تیم ملی دو دستگی وجود دارد. احسان حاج صفی به عنوان 
کاپیتان این موضوع را تکذیب کرد. این دودستگی را تأیید می کنی؟

تنها چیزی که مهم است، این اســت که همه یک بار دیگر بتوانیم دست به دست 
دهیم و برای تیم ملی کار کنیم. از مسئولان و مدیران گرفته تا بازیکنان 

و مردم، باید کنار هم باشیم تا به هدفمان برسیم. هدف ما 
مشترک است؛ موفقیت در جام جهانی.
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هوای ابری تورین
هوای شهر تورین همچنان غبارآلود است. آلگری در بازگشت 
به نیمکت یوونتوس هنوز نتوانسته دل هواداران را به دست 
آورد. او در بازی با تیم گمنام سالرنیتانا هم موفق به پیروزی 
نشد و به تساوی 2-2رضایت داد. البته رضایت که نمی شود 
گفت، چون آلگری و یووه ای  ها اصلا از نتیجه، عملکرد داوری 
و VAR راضی نیستند و معتقدند گل دقایق پایانی میلیک که 
توسط کمک داور ویدئویی مردود شد، سالم بود و یک بازیکن 
حریف منطقه آفســاید را پر کرده بود. برخی از کارشناسان 
داوری حضور آن بازیکن در گوشه دیگر زمین را برای پر کردن 
آفساید ناکافی دانســته و ادعا کرده اند چون او بازیکن فعال 
نبوده، نمی تواند آفســاید را پر کرده باشد، نظری که بیشتر 
در حد شوخی بوده است! تنها خبر خوب برای یووه این است 

که شزنی و آنخل دی ماریا برای دیدار چهارشنبه شب مقابل 
بنفیکا در دسترس آلگری خواهند بود.

   یووه در 6بــازی آخرش تنها یک برد مقابل اسپتســیا 
به دست آورده اســت. این تیم با رم، سمپدوریا، فیورنتینا 

و سالرنیتانا مساوی کرده و به پاری سن ژرمن باخته است.
   یوونتوس برای اولین بار از 25آوریل 2004 و بازی مقابل 
لچه )تحت هدایت مارچلو لیپــی( در نیمه اول یک بازی 

خانگی سری آ با اختلاف  2 گل بازنده به رختکن رفت.
   گل های کاندروا و پیونتک دومین و ســومین گل تاریخ 
سالرنیتانا مقابل یوونتوس بودند که در سری آ به ثمر رسیدند. 
نخستین گل در سال 1999 و توسط مارکو دی وایو به ثبت 

رسیده بود؛ بازیکنی که بعدها در همین یووه بازی کرد.
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���������� تاتنهام اسپورتینگ لیسبون 
با داوری سردیان یووانوویچ از صربستان
ساعت 21:15 در ورزشگاه ژوزه آلوالاده

   تیــم پرتغالی بــا 3 برد پــرگل به 
استقبال این بازی می آید. اسپورتینگ 

در 3 بازی اخیــرش در لیگ پرتغال و لیگ 
قهرمانان، 3 برد داشته و در شرایطی که 9 گل وارد 
دروازه رقبا کرده، هیچ گلی هم نخورده است. این 
در حالی است که تاتنهام پس از لغو بازی این هفته 
به زمین می رود. تاتنهامی هــا در بازی هفته اول 

مارسی را با نتیجه 2بر صفر شکست دادند.

مارسی��������� اینتراخت فرانکفورت
با داوری خوسه ماریا سانچس از اسپانیا

ساعت 23:30 در ورزشگاه ولودروم

   قهرمان فصل گذشــته لیگ اروپا 2 بازی 
قبلی اش را باختــه و درحالی که 4 گل خورده، 
هیچ گلی نزده است. این در حالی است که مارسی 
با وجود شکست از تاتنهام، درست به اندازه پاریس در لیگ 
فرانســه امتیاز جمع کرده و تنها به خاطر تفاضل گل کمتر 
روی پله دوم جدول ایستاده است. البته باید دید پاریس تا چه 
زمانی می تواند به رقابت با پاریسی ادامه دهد که ستاره هایی 

مثل مسی، نیمار و امباپه را در ترکیب دارد.

����������� اتلتیکومادرید بایرلورکوزن
با داوری مایکل اولیور از انگلیس

ساعت 23:30 در ورزشگاه بای آره نا

   بایر لورکــوزن با یا بدون ســردار آزمون 
می بازد یا مســاوی می کند. خیلی اوضاع شان 

خوب بود، پالاسیوی هم در بازی با هرتا مصدوم شد و 
بازی امشب را از دست داد.

   هدف اصلــی اتلتیکو در ایــن فصل قهرمانــی در هیچ 
تورنمنتی نیست بلکه محاســبه دقیق میزان دقایق حضور 
آنتوان گریزمان در مســابقات اســت تا از حدنصاب مندرج 
در قرارداد قرضی اش فراتر نــرود. اگر او در بیش از 50درصد 
دقایق ممکن در 2 فصل حضور قرضی در اتلتیکو بازی کند، 
این باشــگاه مجبور خواهد شــد 40میلیون یورو به بارســا 
برای قطعی کــردن قــراردادش بپردازد. او فصــل پیش در 
72درصد دقایق ممکن بازی کرده بــود. دقایق بازی آنتوان 
گریزمان در این فصل برای اتلتیکو مادرید؛ ختافه )28 دقیقه(، 
ویارئال )28دقیقه(، والنســیا )26 دقیقه(، رئال سوســیداد 
)27 دقیقه(، پورتــو )29 دقیقه( و ســلتاویگو )27دقیقه(. 

گریزمان یک گل نیاز دارد تا به رکورد 100 گل 
برای اتلتیکو مادرید در لالیگا برسد.

   ژائو فلیکس بعد از مصدومیت در بازی با 
سلتا که اتلتی 4بر یک برد، هنوز تمرین نکرده 
و مشخص نیســت به این بازی برسد یا خیر. 
خیمنس و اوبلاک هم در روزهای اخیر تمرین 

نکردند. خیمنس به طور قطع به این بازی نمی رسد.
   کوکه در بازی این هفته لالیگا با عبور از رکورد آدلارده به 
رکورد بیشترین بازی )551( با پیراهن اتلتیکو مادرید رسید.

پورتو���������������������������������� کلوب بروژ
با داوری تاسوس سیدیروپولوس از یونان

ساعت 23:30 در ورزشگاه دراگائو

    در غیاب مهدی طارمی که در بازی هفته گذشته در زمین 
اتلتیکو مادرید اخراج شــد و این بازی را از دست داد، تونی 
مارتینس اسپانیایی در کنار اوانیلسون در خط حمله پورتو 
بازی می کند. طارمی این هفتــه در پیروزی 3بر صفر مقابل 

چاوز یک گل و یک پاس گل ثبت کرد.

����������������� بارسلونا بایرن مونیخ
با داوری دنی ماکلیه از هلند

ساعت 23:30 در ورزشگاه آلیانتس آره نا

   بایرن مونیخ 3 بازی پیاپی در بوندس لیگا به 
تساوی تن داد. با این حال، گلزنی ماتیس تل که با 

17سال جوان ترین گلزن تاریخ باشگاه شد و همچنین 
روند گلزنی جمال موسیالا، هواداران را امیدوار نگه داشته است. 
آمار این فصل جمال موسیالا در تمامی رقابت های این فصل؛ 
8 بازی، 6 گل، 2 پاس گل و تأثیرگذاری مستقیم روی گل در هر 
54دقیقه. تل بعد از رکوردشکنی اش، به عنوان بهترین بازیکن 

هفته ششم بوندس لیگا انتخاب شد.
   یکی از معماهای ترکیب بایرن زوج خط هافبک اســت. 
گورتسکا که تازه از مصدومیت برگشته، برای به دست آوردن 
زمان بازی بیشــتر با نیم نگاهی به جام جهانی، به تیم فشار 
می آورد. با این حال در باشگاه، زابیتسر از نظر دفاعی متوازن تر 
دانسته می شود. یاشوا کیمیش هم زابیتسر را ترجیح می دهد، 

چون بازی او را بهتر کامل می کند.
   برخی بازیکنان پشت سر ناگلزمان با رسانه ها حرف زده اند. 
آنها معتقدند که تاکتیک ها با این روند جواب نمی دهد. اگر 
ناگلزمان در چند بازی آینده نتیجه نگیرد، گزینه های جذابی 
مثل توخل و یواخیم لوو برای جانشــینی او در دســترس 

هستند.
   با کســب 12 امتیاز از 6 بازی لیگ از سال 11-2010 زیر 
نظر فان خال که در ادامه فصل اخراج شد، بایرن ضعیف ترین 

استارت تاریخ بوندس لیگا را در یک فصل داشته است.
   هکتور بیرین با حضور در ترکیب بارسا در بازی با کادیس 
یکصدونودوچهارمین بازیکن تاریخ باشگاه شد که از لاماسیا 

به تیم اصلی می رسد.
   بارسا با درخشش لواندوفسکی و تراشتگن فعلا روی ابرها 
به سر می برد. آنها در این فصل تنها یک بازی مقابل وایکانو به 

پیروزی نرسیده اند و بقیه را پرگل برده اند.
   تراشتگن بهترین شروع خود را با بارسلونا تجربه می کند، 
آمار او در 6بازی اول؛ 15-2014)4گل خورده(، 2015-16 
)9گل(، 17-2016 )3گل(، 18-2017)5گل(، 19-
2018)4گل(، 20-2019)7گل(، 21-2020)5گل(، 

22-2021)8گل( و 23-2022)2گل(.
   بارسا نســبت به فصل گذشته پیشــرفت زیادی داشته. 
بارسلونا فصل گذشــته در 5 بازی اول لیگ؛ 2 برد، 3 تساوی، 
9امتیاز و دریافت 6 گل، در این فصل؛ 4 برد، یک تساوی، 15 گل 

زده، یک گل خورده و 4 کلین شیت.
   روبرت لواندوفســکی در 6 بازی ابتدایی خود در بارسلونا 
موفق شده 9 گل برای بلوگرانا به ثمر برساند. ساندور کوچیس 

مجارستانی در فصل 59-1958آخرین بازیکن 
بارسا بود که به چنین آماری دست یافت.

   بارســا تنها تیم این فصل اســت که در 
هیچ یک از دقایــق بازی هایش از تیم مقابل 

عقب نیفتاده است.
   بایرن مونیخ 32 گل به بارســلونا زده؛ دقیقا 
دوبرابر تعداد گل های خورده اش از این تیم. بارســا 
تنها 16گل به حریف آلمانی زده. 10 گل از این گل ها در باخت 

تاریخی 8 بر 2 بارسا مقابل بایرن مونیخ ردوبدل شد.
   تراشتگن در 5 بازی مقابل بایرن 17گل دریافت کرده است. 
نویر در 9رویارویی با بارسلونا 9گل خورده و 4بار دروازه اش را 

بسته نگه داشته است.
   کارنامه دنی ماکیلی، داور دیدار بایرن مونیخ و بارسلونا برای 
2تیم؛ 2بازی برای بارسلونا )برد 2 بر صفر مقابل یوونتوس و 
برد 4 بر یک مقابل رم( و 3بازی برای بایرن مونیخ )برد 2 بر یک 
مقابل سلتیک، برد 3 بر 2 مقابل المپیاکوس و برد 6 بر 2 مقابل 

ردبول سالزبورگ(.
   لواندوفسکی که انتظار نداشت به این زودی به آلیانس آره نا 
برگردد، با پیراهن دورتموند 14بــار مقابل بایرن مونیخ بازی 
کرده که در نیمی از آنها به پیروزی رســیده و 5بازی را باخته 
است. او در این 14بازی تنها 5گل به بایرن زده، درحالی که در 
19بازی 27بار دروازه تیم سابق یعنی دورتموند را باز کرده بود. 
این نشان می دهد لوا در گلزنی به تیم سابقش تبحر دارد و حالا 
بایرن تیم سابق او محسوب می شود. مهاجم لهستانی در 5بازی 
مقابل بارسلونا هم 4گل و 2 پاس  گل به نام خودش ثبت کرده 

بود. او دوست و غریبه سرش نمی شود!
   در 13رویارویی گذشته بین 2 تیم سهم آلمانی ها 9برد و 
2 تساوی و بردهای بارسا تنها 2 بار بوده؛ 32گل زده و 16خورده 

برای حریف آلمانی.

�������������������������������� اینتر ویکتوریا پلژن
با داوری ساندرو شارر از سوئیس

ساعت 21:15 در ورزشگاه مستا پلژن

   با اینکه هندانوویچ در برد خفیف ایــن هفته اینتر مقابل 
تورینو 5مهار داشت و برای اولین بار در طول فصل شب خوبی 
را سپری کرد، به نظر می رسد امشب جای خودش را به رقیب 
کامرونی اش بدهد. اونانا مقابل ویکتوریا پلژن در لیگ قهرمانان 
اروپا بازی خواهد کرد. اونانا در شکست 2 بر صفر مقابل بایرن 

هم دروازه بان اینتر بود و توپ های زیادی را گرفت.
   کالچو مرتاکو ادعا کرده کــه دوران حضور خانواده ژانگ 
در اینتر رو به پایان اســت و چینی ها بــه زودی و احتمالا با 

1.3میلیارد یورو باشگاه را به فروش خواهند رساند.

C

D

B

لیورپول���������������������� آژاکس
با داوری آرتور دیاز از پرتغال

ساعت 23:30 در ورزشگاه آنفیلد

   برخی از رســانه ها شــایعاتی نقل کردند 
که بعد از مرگ ملکــه الیزابت بازی نمایندگان 

انگلیس در اروپا ازجمله آژاکس و لیورپول لغو خواهد 
شد، اما این شایعه صحت ندارد و بازی در زمان مقرر برگزار 

خواهد شد.
   لیورپول ایــن هفته در لیــگ برتر به دلیــل فوت ملکه 
اســتراحت کرد اما آژاکس در لیگ هلند بازی داشــت و با 
5گل هیرنفین را درهم کوبید. تادیچ با اینکه گلی نزد، امتیاز 

کامل10 را دریافت کرد. او سازنده 3 گل بود.
   موقعیت یورگن کلوپ به دلیل کسب نتایج بد در این فصل 
به خطر افتاده است. او در ماینس و دورتموند 7سال دوام آورد 
و حالا هفتمین سال حضورش در آنفیلد است. بایرن مونیخ 
و رئال مادرید با علاقه مسائل مربوط به اخراج احتمالی این 

آلمانی را دنبال می  کنند.
   شکســت 4 بر یک در بازی اول در زمین ناپولی بدترین 
شکست لیورپول در تاریخ لیگ قهرمانان اروپا بود. همزمان 

آژاکس 4 بر صفر رنجرز را برد.
   قرمزهــا فصل جــاری بدترین شــروع را زیرنظر کلوپ 

داشــته اند و 2 باخت متحمل شده اند. فصل 
پیش در ایــن مقطع هیچ شکســتی ثبت 

نشده بود.
   لیورپول در این فصل نســبت به فصل 
پیش در مالکیت توپ، تعــداد پاس و لمس 
توپ در محوطه جریمه حریف پیشرفت کرده 

اما آمار شوت و گل کمتر شده.
   محمد صــلاح در 28 بازی اخیر خود تنهــا 7 گل به ثمر 
رسانده اســت. او در 7بازی این فصل 2 گل وارد دروازه رقبا 
کرده که بدترین عملکردش از سال2017 محسوب می شود.

A
گروهگروه

گروه

گروه

دیدار تیم های گلاسکو رنجرز و ناپولی در 
این گروه به خاطر مراسم مربوط به تشییع 
جنازه ملکه انگلســتان یک روز به تعویق 
افتاد و قرار است فردا برگزار شود. دلیل آن 
هم محدودیت های شدید پلیس اسکاتلند 
اســت. دیدار چهارشنبه شب بدون حضور 
تماشــاگران تیم میهمان برگزار می شود و 
مقرر شده برای رعایت اصول جوانمردانه، 
تماشــاگران اســکاتلندی نیز در بازی 
برگشــت در ایتالیا حضور نداشته باشند.

2
تیم صددرصدی

فرمول بردهای رئال مادرید شبیه کلیشه های سینما شده

رودریگو 
از آوریــل 17بازی 

انجــام داده کــه در آنهــا 

14تأثیرگــذاری روی گل 

5 پــاس گل(  9 گل و  (
داشته است.

گل 
رودیگر پس از پاس گل 

کروس نخستین گلی است که 

2بازیکن آلمانی در لیگ اسپانیا بعد 

از اوزیل )پاس گل( و خدیرا )گلزن( 

در آنوئتــا در 26می 2013 به 

رســاندند. ثمــر 

بازی های 
هفتــه دوم لیگ قهرمانان 

این هفته هم در 2 شــب برگزار 
می شود با این تفاوت که یکی از بازی های 

امشــب به دلیل اتفاقاتی که در بریتانیا رخ 
داده، به فردا موکول شــده اما سایر دیدارها 
سر وقت انجام خواهد شــد. در گروه مرگ 
قرار اســت هر هفته یک دیدار فوق حساس 

داشته باشیم که قرعه این هفته به بازی 
بایرن مونیخ و بارسلونا در آلیانس 

آره نــا افتاده اســت.

رئال در غیــاب بنزمای مصدوم هم دســت از رکوردزنــی و پیروزی 
برنمی دارد و البته هنوز عادت فصل گذشته اش را ترک نکرده که مثل 
فیلم های سینمایی ابتدا گل می خورد و ســپس در سلسله اتفاقاتی 
دراماتیک موفق به کام بک می شــود. رئالی ها در بازی خانگی مقابل 
مایورکا هم اول گل خوردند و سپس 4گل زدند که 3گل آن در نیمه دوم 
و گل اول در ثانیه های تلف شده نیمه اول بود. تنها چیزی که هواداران را 
در این بازی اذیت کرد، تحت تأثیر قرار گرفتن وینیسیوس از حرکات 
بازیکنان حریف و واکنش های او بود که از دید خیلی ها به غرور 
تعبیر شــد و همچنین عصبانیت آسنسیو از نیمکت نشینی. 

آسنسیو در این فصل تنها 18دقیقه بازی کرده است.
   این هفتمین پیــروزی پیاپی این فصــل رئال در 
همه رقابت ها بود؛ 5بازی لالیگا، یک سوپرجام اروپا 
و یک بازی در لیگ قهرمانان. رئال رکورد صددرصد 

پیروزی در بازی های این فصل را در دست دارد.
   رئال برای اولین بار از فصل 10-2009 )پیگرینی(، 
فصل را با 7 برد پیاپی )در همه رقابت ها( آغاز کرده؛ رئال 

در آن فصل تا 11برد پیاپی در همه رقابت ها پیش رفته بود.
   با برد 4 بر یــک مقابل مایورکا، کارلــو آنچلوتی )88برد 
در 119 بــازی( از تعداد بردهــای ژوزه مورینیو )87برد در 

114بازی( روی نیمکت رئال در لالیگا پیشی گرفت .
   وینیسیوس برای اولین بار در 5مسابقه پیاپی موفق به 
گلزنی شد؛ به سلتاویگو، اسپانیول، بتیس، سلتیک 

و مایورکا.

   وینیسیوس در 118 بازی اول خود برای رئال مادرید 14 گل به ثمر 
رسانده و در 59بازی اخیر خود 27 گل به ثمر رسانده است.

   آنتونیــو رودیگر به دومیــن بازیکن آلمانی قــرن حاضر پس از 
شکودران مصطفی تبدیل شد که در 4لیگ بزرگ اروپایی موفق به 
گلزنی شده است؛ 9گل در لیگ برتر، 2گل در بوندس لیگا، 2گل در 

سری آ و یک گل در لالیگا.
   والورده طی 8 بــازی اخیر رئال مادریــد روی 5 گل تأثیر 

مستقیم داشته )2گل و 3 پاس گل( که با آمار 76بازی قبلی او 
برای رئال برابری می کند. والورده روی گلی که زد 52 متر 

را طی کرد.
   رئال به اندازه بارســلونا در این فصل گل زده 

)15گل( اما هنوز نتوانسته در لالیگا 
کلین شیت کند؛ 5بازی و 

5گل خورده.
   رئــال در نیمه هــای 
دوم تیــم دیگری اســت. 

رئال مادرید در این فصل 14گل 
در نیمه دوم به ثمر رسانده و هیچ گلی 

دریافت نکرده.
   رئال مادرید تــا اینجای فصل 
331 بار به ســمت دروازه حریف 
شوت زده که میانگین 91شوت 

در هر بازی است.
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کارلوس

در 19ســالگی، دریافت گواهینامه رانندگی بزرگ ترین موفقیت 
برای خیلی از آدم ها به شمار می رود اما یک نفر هم هست که در 
همین سن و سال، توانسته بر تاج و تخت پادشاهی دنیای تنیس 
تکیه بزند. کارلوس آلکاراز با 19ســال و 4ماه ســن، جوان ترین 
تنیسوری است که توانسته فاتح یک دوره از گرنداسلم ها شود. اگر 
در زمان برگزاری اوپن استرالیا پیش بینی می کردید که کارلوس 
در رقابت های یو اس اوپن روی ســکوی اول می رود و مدال طلا 
به دست می آورد، احتمالا »دیوانه« خطاب می شدید اما پسربچه 
سمج اسپانیایی دست به کاری زد که دیگر هیچ کس نتواند اسمش 
را بدون پیشوند قهرمان به زبان بیاورد. خیلی ها توقع داشتند او 
در نقطه ای از رقابت تسلیم شود. کمتر کسی فکر می کرد همین 
پسربچه در دور چهارم، حریف تجربه ستاره ای مثل مارین چیلیچ 
شــود اما او یک به یک رقبا را  کنار زد تا در دیدار نهایی روبه روی 
کســپر رود قرار بگیرد. از همان دقایق اول بازی فینال، مشخص 
بود که هیچ چیز جز قهرمانی، کارلوس را راضی نخواهد کرد. او با 
ســروهای درجه یک و ضربه های قدرتمند فورهند، حریف را به 
دردسر انداخت. سرعت سروهای این ســتاره آنقدر زیاد بود که 
رقیب نروژی برای گرفتن یک امتیاز ســاده نیز با مشکل روبه رو 
می شــد. حتی جو خاص حضور در نخستین فینال گرنداسلم در 
دوران حرفه ای، تأثیری روی کارلوس نداشت و او در اوج قدرت، 
برنده این مسابقه لقب گرفت؛ بردی که او را به شکلی ناباورانه در 

صدر جدول رنکینگ تنیسورهای دنیا قرار داد.
  روند تبدیل شدن کارلوس به یک ستاره در دنیای تنیس، چیزی 
شبیه خواب و خیال است. او آنقدر سریع پیشرفت کرده که انگار 
یک ماشین مسابقه فرمول یک برای رقابت با دونده ها روی پیست 
دوومیدانی در اختیار دارد! کسی که حالا به عنوان نفر اول تنیس 
دنیا شناخته می شود، تا اوایل سال2020 حتی در یک تورنمنت 
رســمی در دنیای تنیس هم شــرکت نکرده بود. او ظرف 2سال 
موفق به انجام کاری شد که خیلی از ســتاره ها در تنیس در تمام 

زندگی شان قادر به انجامش نیستند. شانس بزرگ زندگی کارلوس، 
پدرش بود؛ پدری که در آکادمی سوسیه داد فعالیت می کرد و مدیر 
برگزاری تورنمنت ها بود. او پســرش را به این آکادمی برد و کمی 
بعد، آلکاراز توانست فرصت ارزشــمند حضور در آکادمی خوان 
کارلوس فرر را به دست بیاورد؛ یک فرصت بزرگ که معمولا تنها 
نصیب استعدادهای ویژه می شود. پسر جوان اسپانیایی به کمک 
وایلدکارت، راهی نخســتین تورنمنت زندگی اش شد و در اوپن 
ریو به میدان رفت. او بعد از نخستین برد، در دومین مرحله از این 
رقابت ها حذف شــد اما خیلی زود، حضور در نخستین گرنداسلم 
زندگی را هم تجربــه کرد و اتفاقا در همان رقابت هم سرنوشــت 

حذف شدن در دور دوم برای او اتفاق افتاد. آلکاراز  که تا قبل از 
ســال 2021 در هیچ گرنداسلمی حضور نداشت، در 

پایان سال گذشــته میلادی به یک چهارم نهایی 
یو اس اوپن رسید و از این نبردها کنار رفت. او 

همین امسال با رسیدن به جمع 8تنیسور 
برتر رولن گاروس اعتبار زیادی به دست 
آورد اما نخستین نیمه نهایی، نخستین 
فینال و نخستین قهرمانی را در یو اس 
اوپن تجربه کرد؛ اتفاقی که موجب شد 

او مرد شماره یک دنیای تنیس شود.
 هنوز هیچ کس مطمئن نیســت که 
وقت نگاه کردن به آلکاراز، یک اسطوره 

تمام عیار برای آینده تنیس را می بیند یا نه. 
اینکه آلکاراز در مسیر قهرمانی یو اس اوپن با 

هیچ سوپراستاری روبه رو نشده، غیرقابل انکار 
اســت اما او قبلا خودش را با شکست دادن رافا 
نادال آن هم روی خاک رس ثابت کرده اســت. 
هر چند کــه ماندن در صدر جــدول تنیس دنیا، 
به مراتب دشوارتر از رســیدن به این صدرنشینی 

جدول 8591 

85
90

ره  
ـا

شم
ل 

د       و
ــ

ل ج
ــ

ــ
حـ

افقی:
 1- عمل شمردن- نافرمان- 

راندن مزاحم
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ماجرای ارسلان و بنا
وقتی طلای تمام ایرانی برای صرب ها ضرب شد

در کنار عدم نتیجه گیری شاگردان محمد بنا در مسابقات جهانی 2022 صربستان، کسب مدال 
طلای علی ارسلان برای کشور میزبان، انتقادات از کشــتی فرنگی و شخص سرمربی تیم ملی 
ایران را به اوج خود رسانده اســت. این اتفاق در فضای مجازی سروصدای فراوانی به راه انداخته 
و با واکنش های متفاوتی همراه بوده اســت. این در حالی است که جز ارسلان، صباح شریعتی و 
عبدالمحمد پاپی، کشتی گیران ایرانی الاصلی بودند که برای جمهوری آذربایجان و آلمان کشتی 

گرفتند و اتفاقا هر دو نفر مقابل ملی پوشان ایران شکست خوردند.

حمله به بنا قبل از سوت پایان 
مسابقات جهانی کشتی فرنگی در روز اول برای شاگردان محمد بنا خوب نبود. 3 کشتی گیر ایران 
در همان روز نخست تکلیف شان مشخص شد و از دور مســابقات کنار رفتند. ناصر علیزاده در 
87کیلوگرم هم که به جدول بازنده ها رفته بود برای کسب مدال برنز در مقابل کشتی گیر ترکیه 
شکست خورد و به عنوانی بهتر از پنجمی نرسید. در کنار این شکست ها، یک اتفاق محمد بنا سرمربی 
تیم ملی را به حاشیه برد تا پیش از اتمام مسابقات، مورد هجمه منتقدین قرار گیرد. پیروزی های 
علی ارسلان، کشتی گیر ایرانی الاصل تیم ملی صربستان در وزن 72کیلوگرم و شکست محمدرضا 
مختاری در همان گام نخست در مقابل کشتی گیر فرانسه، سبب شد بنا سیبل منتقدان شود. 
ارسلان برای رسیدن به فینال برنده مختاری را ضربه فنی کرد تا فشار انتقادات نسبت به عملکرد بنا 
به اوج خود برسد. در ادامه پیروزی او در فینال و کسب مدال طلا سبب شد منتقدان تمام اتفاقات 
خوبی که سرمربی نام آشنای ایران رقم زده را فراموش کنند و بی محابا قبل از اتمام کار شاگردانش 

به او بتازند.

علی ارسلان کیست؟
علی ارسلان کشتی گیر آملی تیم ملی صربستان سابقه کسب مدال طلای نونهالان و نوجوانان آسیا 
)هرکدام 2مرتبه(، مدال برنز نوجوانان جهان و مدال برنز قهرمانی آسیا در رده سنی بزرگسالان را 
در کارنامه افتخارات خود دارد. ارسلان سابقه برد و باخت در مقابل بسیاری از کشتی گیران مطرح 
ایرانی را دارد که مختاری و گرایی جزو آنها هستند. به گفته خود ارسلان، او هیچ گاه در تفکرات محمد 
بنا جا نگرفت و خودش دلیل کشتی گرفتن برای صربستان را همین مسئله عنوان کرده است. البته او 
در مصاحبه اخیرش که بعد از کسب مدال طلا انجام داده، گفته است: »مخلص همه ایرانی ها هستم. 
طبق قراردادی که با صربستان دارم، برای این تیم کشتی می گیرم و رؤیای من کسب مدال طلای 
جهان بود که حالا به آن رسیده ام. از تیم ملی ایران هم تشکر می کنم که برای من زحمت کشیدند 
و مخلص همه ایرانی ها هم هستم. من در صربستان تحصیل می کنم و کشتی می گیرم.«ارسلان 
در حالی این صحبت ها را انجام داده که پس از رفتن از ایران، همان اوایل مصاحبه تندی را علیه بنا 
انجام داد و در بخشی از صحبت هایش گفت: »اگر نفر مدنظر سرمربی تیم ملی را 10بار هم زمین 
بزنی، باز در تفکر بنا جایی نداری.« البته ارسلان بعد از کسب طلای جهان در سالن نزد کادر فنی 
ایران رفت و محمد بنا را در آغوش کشید و سپس برای اهدای مدال  مراسم حاضر شد. علی ارسلان 
همانند تسابولوف روس که چند روز دیگر در کشتی آزاد برای صربستان کشتی خواهد گرفت، به 
این تیم پیوسته است. طبق قراردادی که بین طرفین منعقد شده، قرار است تا المپیک پاریس 
ارسلان برای صرب ها کشتی بگیرد، هرچند که وزن او المپیکی نیست و برای حضور در پاریس 

باید ابتدا تغییر وزن بدهد.

شوک در صربستان
از 10کشتی گیر فرنگی کار ایران در مسابقات جهانی، 5 کشتی گیر در همان دور مقدماتی از دور 
مسابقات حذف شدند. پویا دادمرز در 55 کیلوگرم، محمدرضا مختاری در 72و محمدعلی گرایی 
در 77 کیلوگرم، پژمان پشتام در 82 و مهدی محسن نژاد در 60 کیلوگرم ملی پوشانی بودند که با 
شکست در مقابل رقبایشان خیلی زود از دور مسابقات کنار رفتند. ناصر علیزاده ملی پوش ایران 
در وزن 87 کیلوگرم بود که تا نیمه نهایی پیش رفت و در ادامه با 2 شکست در مقابل کشتی گیران 
دانمارک و ترکیه به  عنوان پنجمی رسید. تیم ایران سال گذشته به عنوان نایب قهرمانی جهان رسیده 
بود و امسال سودای کسب عنوان قهرمانی را داشت که در همان روز اول با شوک بزرگی روبه رو شد. 
از 4 کشتی گیر ایرانی که روز اول روی تشک رفتند، 3 کشتی گیر حذف شدند و علیزاده هم دستش 
به مدال نرسید. در ادامه و در روز دوم مسابقات جهانی صربستان حذف شدن پژمان پشتام و شکست 
علیرضا نجاتی در 63 کیلوگرم و هادی ساروی در 97 کیلوگرم شانس قهرمانی را از تیم ملی کشتی 
فرنگی سلب کرد تا حضور آنها روی سکوی دوم و سوم هم در هاله ای از ابهام قرار گیرد. سال گذشته 
شاگردان بنا 4 مدال طلا و 2 برنز کسب کردند که همین رکورد توقع را از تیم ملی کشتی فرنگی بالا 
برده بود و 4 حذفی در صربستان اتفاقی بود که هیچ مخاطبی انتظارش را نداشت. در تیم 10نفره بنا 
تنها محمدرضا گرایی در حد و اندازه  های خودش ظاهر شد و توانست با قدرت حریفانش را شکست 

دهد و سایر ملی پوشان نمره قبولی نگرفتند.

و کارخانه طلاسازی!
روند تبدیل شدن آلکاراز به یک ستاره در دنیای تنیس، چیزی شبیه 
خواب و خیال است. او حالا جوان ترین تنیسوری است  که توانسته 

فاتح یک دوره از گرنداسلم ها شود

خواهد بود. حالا رافا نادال، انگیزه های زیادی برای شکست دادن 
این پســر جوان دارد و جوکوویچ هم دیر یا زود دوباره به میادین 
برمی گردد. ستاره هایی مثل کسپر رود و نیک کیریوس هم زندگی 
را برای این پسر سخت می کنند. با این حال، او نیامده که فقط یک 

جرقه در دنیای تنیس باشد.
 راجر فدرر 22ســاله بود وقتی نخستین گرنداسلم زندگی اش 
را فتح کرد. حالا آلکاراز 3سال قبل از او به این موفقیت بزرگ 
دست یافته اســت. آیا این اوج زودهنگام او را اشباع می  کند؟ 
آیا او از رکورد گرنداسلم نادال و جوکو رد می شود؟ فقط زمان 
می تواند پاسخ این سؤال ها را روشن کند. آلکاراز هیچ وقت اسم 
کوچک اش را دوست نداشته و باور دارد که کارلوس، نامی بیش 
از حد رسمی است. او دوســت دارد که کارلیتوس یا حتی 
چارلی صدایش کنند. فعلا روند پیشــرفت این ســتاره، 
مثل شخصیت اصلی فیلم ســینمایی »چارلی و کارخانه 
شکلات سازی« است؛ پسری که ناگهان به یک دنیای بزرگ 
و شیرین پرتاب شــده و قصد دارد حداکثر لذت را از این 

فرصت تکرارنشدنی ببرد.

CarlosAlcaraz



چراغ سبز دولت سیزدهم به حضور فیلم های 
ایرانی در فستیوال های خارجی

تبریک و تحلیل
ابتدا رئیس ســازمان ســینمایی تبریک گفت و 
دیروز هم خبرگــزاری دولت تحلیلی منتشــر 
کــرد. موضوع درخشــش فیلم هــای ایرانی در 
فســتیوال ونیز بود. پیش از این گفته می شــد 
مدیران فرهنگــی دولت ســیزدهم، میانه ای با 
جریان موسوم به سینمای جشــنواره ای ندارند. 
اتفاقاتی هم که در حاشیه و متن حضور فیلم ها و 
سینماگران ایرانی رخ داد به این ماجرا دامن زد. 
واکنش های رسمی نسبت به حواشی کن، بیشتر 
با کلیدواژه هایی چون توقیــف و ممنوع الکاری 
همراه شد. مجموعه ای از اتفاق ها که در نهایت به 
جنجالی ترین اظهارنظر رئیس سازمان سینمایی 
منجر شد. وعده اعلام اســامی ممنوع الکارهای 
سینما از ســوی محمد خزاعی، فضای سینما را 
ملتهب تر کرد. قرار بود ظرف یک هفته اســامی 
ممنوع الکارها اعلام شــود، ولــی در نهایت این 

اتفاق رخ نداد. 
سیاســت ســکوت در قبال برگــزاری مجمع 
عمومی خانه سینما نشان داد سازمان سینمایی 
نمی خواهــد فضــا را ملتهب تر کنــد. حالا هم 
بهانه هایی پیش آمده تا تبریک و تشــویق جای 
تنبیه و عتــاب را در ادبیات مدیران ســینمایی 
بگیرد. در روزهــای اخیر فیلم هــای ایرانی در 
2جشنواره مســکو و ونیز حضور یافتند و موفق 
به دریافت جوایزی شــدند. پیام مهر آمیز محمد 
خزاعی به ســینماگران ایرانی برگزیده در مسکو 
و ونیز نشان می دهد سازمان سینمایی به دنبال 
جشنواره ســتیزی و مخالفت با حضور فیلم های 
ایرانی در فســتیوال های خارجی نیست: »باعث 
خرسندی است که سینماگران ایرانی، همچنان 
حضوری مؤثر در عرصه بین الملل دارند و منادی 
پیام فرهنگ غنــی ایرانی بــا محوریت اخلاق، 
انسانیت و عدالت هستند. هنرمندان تربیت یافته 
در بســتر ســینمای پس از انقلاب، کــه به رغم 
بدخواهی ها و شیطنت های دشمنان این سرزمین، 
نه می خواهند و نه قرار اســت الگوهای از پیش 
ترویج شده را دنبال کنند؛ ســینمایی سلامت، 
موفق و زنده کــه می تواند پیام ایران ســرفراز و 

امیدوار را به گوش جهانیان برساند.«
تأکید خزاعی بر حضور با مجوز رسمی فیلم های 
ایرانــی هم بــار دیگر نشــان داد که ســازمان 
سینمایی به دنبال حضور همراه با نظارت قانونی 
فیلم ها در جشــنواره های خارجی است و وعده 
موفقیت اقتصادی هــم به ســینماگرانی که با 
مجوز داخلی به جشــنواره خارجی می روند هم 
می دهد: »آثار ســینمایی کــه از طریق مجاری 
قانونی به جشنواره ها راه می یابند، علاوه بر کسب 
موفقیت های جشنواره ای، به شــکلی حرفه ای 
وارد بازار بین المللی شــده و گسترش مخاطبان 
و گشایش های اقتصادی را برای سینما به همراه 

می آورند.«
دیــروز هــم خبرگــزاری جمهوری اســلامی 
متنــی را روی خروجــی خود گذاشــت که به 
نوعی تأیید کننــده حضور فیلم هــای ایرانی در 
جشنواره های خارجی است و به مرزبندی میان 
کارگردانان شاغل در ایران که با کسب مجوزهای 
قانونی فیلم می سازند با فیلمسازان خارج نشین 

می پردازد.
در گزارش ایرنا هجمه به فیلم های اجتماعی که 
با تأکید بر وجود مشکلات ساخته می شوند و به 
جشنواره ها می روند، نادرست خوانده شده است: 
»اینکه بخش عمده آثار راه یافته به جشنواره های 
خارجی، آثاری هســتند که به نحوی نســبت به 
کمبودها، مشــکلات و ضعف های جامعه نگاهی 
منتقدانه دارند، امر مســلم و انکارناپذیری است 
که باید مورد واکاوی قرار گیرد. در این میان نیز از 
نقش رسانه ها نباید غافل بود؛ نقشی که درصورت 
پرهیز از سوگیری های جناحی و حزبی می تواند 
جامعه را با خود همراه سازد. اینکه برخی منتقدان 
و رسانه ها، فیلم های با موضوع انتقادهای اجتماعی 
را متهم به سیاه نمایی کرده و واکنش های تندی 
از خود نشــان می دهند، درواقع آب به آســیاب 
دشــمنانی می ریزنــد کــه قصد بهره بــرداری 
 سیاســی و تاختــن بــه سیاســت های کلان 
کشــور را دارند.  به جرأت می توان ادعا کرد که 
ســینماگران اجتماعی نه تنها در ایران، بلکه در 
هیچ کجای دنیا، اپوزیســیون های نظام شناخته 
نمی شــوند و آثارشــان نیز در حوزه فیلم هایی 
با معنــای مخالفت بــا حکومت دســته بندی 
نمی شــود.« تجلیل ســازمان سینمایی و 
تحلیــل خبرگزاری دولت، نشــان 
می دهد دولت سیزدهم به دنبال 
حذف ســینمای جشــنواره ای 
بــا کلیدواژه هایــی چــون 
»سیاه نمایی« نیست و از حضور 
کنترل شــده ای استقبال 

می کند.

شهاب مهدوی سینما
روزنامه نگار
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  »چنین دیدم«
همه شور و عشق...

پای صحبت های فرشته امیری که در کتابش  
پیوستی میان جنگ تحمیلی و جنگ سوریه است

 اعتماد به بانوان در نوسازی 
فرهنگی و اجتماعی

 شهید آیت الله سیداسدالله مدنی
 نمادی از مهرورزی و مردمداری

 تئاتری به قیمت
یک دکتری تجربی

گفت وگو با »محمدرضا پورحکیمی«، 
کارگردان نمایش »خانه خراب«

چند سطر در ستایش احمدرضا احمدی که هیچگاه از زیست هنرمندانه دست نکشیده

به بهانه نمایشگاه نقاشی های او که این روزها در گالری اُ  دایر است

مرتضی کاردرچهره
روزنامه نگار

پناه بر نقاشی

هنرمند چشم اندازهای تازه ای را برای تماشا پیش 
چشم مخاطبان می گذارد و چشــم اندازهای تازه 
است که جهان مخاطبان را تغییر می دهد و هنرمند 
را متمایز می کند. اما شاید کار هنرمند همواره تغییر 
جهان مخاطبان خود نباشد. هنرمند از آنجا که راهی 
جز بیان خود از طریق هنر نــدارد، گاهی وقت ها از 
طریق هنر اعلام حیات می کند. شاید آنچه هنرمند 
را متمایز می کند تلاش او برای زندگی کردن و زنده 
ماندن از طریق هنر است، حتی اگر قالب عوض کند 
و به دنبال شکل های بیانی تازه باشد، چرا که گاهی 
به اقتضای حال ناگزیر اســت از اینکه شــیوه های 
گوناگون را آزمون کند. گاه ممکن است این آزمون ها 
در ســال های جوانی اتفاق بیفتد، گاه در سال های 

پختگی و پس از طی تجربه های گوناگون.

  
احمدرضا احمدی شاعر است. یکی از مهم ترین 

شاعران شعر نو فارسی اســت که آغازگر موج نو 
شعر نو در دهه40 بوده و تأثیر بسیاری در تغییر 
روند نوگرایی در شعر فارسی داشته است. پس از 
آن نیز سال ها یک تنه بار موج نو را به دوش کشید 
و استمرار او سبب شد که شعر موسوم به موج نو 

در تاریخ شعر نو فارسی تثبیت شود.
شــعر، به تنهایی، برای ماندگاری نام احمدرضا 
احمدی در تاریخ ادبیــات ایران کفایت می کند. 
اما وقتی حیات حرفه ای او را در 60سال گذشته 

مرور می کنیم به حوزه های گوناگون می رسیم.
مجموعه ای از بهترین آثار موســیقی ایرانی در 
دوره مدیریت او در کانون پرورش فکری کودکان 
و نوجوانان منتشر شد. موسیقی هایی که هنوز هم 
شنیده می شوند و اتفاقاً در سال های اخیر به مدد 
شــبکه های اجتماعی با اقبال دوباره نسل جوان 
مواجه شده اند. او نخستین کســی است که در 
همین دوره پای شاعران معاصر را به استودیو باز 
کرد و از آنها خواست که شعرهایشان را با صدای 
خودشان بخوانند. هرچند که هیچ گاه صدای خود 
را در این صفحه ها ثبت و ضبط نکرد. با این همه، 
در دهه هــای60 و 70 با صدای خود شــعرهای 

نیما یوشیج و سهراب سپهری و قیصر امین  پور و 
دیگران و مجموعه ای از شعرهای خود را خواند 
و الگویی تازه از قرائت شعر به دست داد. نقش او 
در ویرایش و سامان دادن به مجموعه کتاب های 
موسیقی از دیگر کارهایی است که کمتر به آنها 

اشاره شده است.
احمدرضا احمدی در سال های جوانی در شماری 
از فیلم های ســینمایی نیز بازی کرده است که 
معمولاً خودش نیز کمتر از آنها یاد می کند، شاید 
آنها را اقتضای سال های جوانی می داند. اما فارغ از 
بازیگری نمی توان تأثیر او را بر کارگردانان بزرگ 
سینمای ایران مثل مسعود کیمیایی و امیر نادری 
و حتی عباس کیارستمی انکار کرد، که دوست و 
همنشین سالیان آنها بوده است. مثلًا امیر نادری 
در یکی از آخرین گفت و گوهــای خود به نقش 
تعیین کننده احمدرضا احمدی در فیلمسازشدن 

خود اذعان کرده است.
فهرســت کارهای گوناگونی که در هنر و ادبیات 
امروز کرده بسیار است و خیلی از آنها جایی ثبت 
و ضبط نشده یا در دسترس عموم قرار ندارد مثل 
گفت وگوهایی که با بــزرگان فرهنگ و ادبیات و 

هنر ایران انجام داده اســت. در همه این سال ها 
احمدرضا احمدی در مقام شاعر همچنان حاضر 
بوده و بی وقفه مجموعه های خود را منتشر کرده 
اســت. پس از دهه80 که شــعرهای او از اقبال 
عمومی بیشــتری برخوردار شــدند، دفترهای 

بیشتری از او به انتشار رسید.
علاوه بر این، در مقام شــاعر و نویسنده کودکان 
و نوجوانان نیــز کتاب های بســیاری ارائه کرد. 
در ســال های اخیر چنــد رمان و نمایشــنامه 
 نیز به عنــوان تجربه هایی تازه بــه کارنامه خود

 افزوده است.

  
و اما نقاشی؛ او سال ها دوست نزدیک شماری از 
نقاشان بزرگ معاصر ایران مثل منوچهر یکتایی 
و بهمن محصص و آیدین آغداشــلو و ســهراب 
سپهری و علی اکبر صادقی بوده و تردیدی نیست 
که تأثیرهای آشکار و پنهانی بر آنها داشته است. 
اما روی آوردن او به نقاشــی در سال های اخیر 
فارغ از آگاهی هایی است که از جریان هنر امروز 
ایران داشته است. نقاشی برای احمدرضا احمدی 

پناهی بوده اســت بــرای رهایی از افســردگی. 
نقاشــی برای او نوعی اعلام حیات از طریق هنر 
بوده اســت، همچنان که بســیاری از دفترهای 
 شعرش نیز در ســال های اخیر چنین نقشی را

 ایفا کرده اند. 
نمایشــگاه نقاشــی های احمدرضــا احمدی که 
این  روزهــا در گالری »اُ« دایر اســت از اســتمرار 
کار هنرمنــدی خبر می دهد که بــه جز هنر راهی 
برای اعلام حیــات نــدارد و به رغم کهنســالی و 
دســت و پنجه نرم کردن بــا بیماری های بســیار 
همچنان به کار هنری مشــغول اســت. نقاشــی 
 ـچنان که احمدرضــا احمدی بارها گفته اســت ـ 
بــه او حــس زندگــی و امیــد زنده مانــدن داده 
 اســت و به رغم دشــواری ها و بیماری هــا پناه او
 بوده اســت. هنرمند ناگزیر از آفرینش است و نیز 
ناگزیر است که شــکل های گوناگون بیان هنری را 
آزمون کند، گاهی در ســال های جوانی که به بیان 
ویژه خود از طریق هنر برسد، گاهی در کهنسالی، 

پــس از گذرانــدن تجربه های 
گوناگون. چرا که هنرمند طریقی 

جز هنر نمی شناسد. 

یکی دو روز اخیر، خبری درباره واگذاری کتابخانه های کانون 
پرورش فکری کــودکان و نوجوانان به نهــاد کتابخانه های 
عمومی کشــور منتشر شده که بازتاب گســترده ای داشته، 
موضوعی که خیلی ها معتقدند شــلیک تیر خلاص به مراکز 
کانون پرورش فکری اســت که تا به امروز بــا همه ضعف و 
قوت هایش به حیات خود ادامه داده و از گذشــته خانه چند 

نسل بوده است.
پایگاه اطلاع رسانی دفتر هیأت دولت ازجمله دلایل تقاضای 
واگذاری کتابخانه های کانون بــه نهاد کتابخانه های عمومی 
را چنین عنوان کرد: »تخصص نهــاد کتابخانه های عمومی 
کشور در مدیریت و توسعه کتابخانه های چندمنظوره کودک 
و نوجوان براساس استانداردهای جهانی و سندهای آمایش 
سرزمینی، مدیریت چابک، هدفمند و انقلابی نهاد کتابخانه ها 
و پیشینه موفق آن در دهه اخیر، توانمندی نهاد کتابخانه ها 
در به روز رسانی منابع )کتاب و نشریات(، آموزش کتابداران، 
استانداردســازی خدمات و برگزاری برنامه های متنوع برای 
تبدیل وضعیت کتابخانه ها به مراکز فرهنگی محله ها، ازجمله 
دلایل پیشــنهاد واگذاری کانون پرورش فکــری کودکان و 

نوجوانان به این نهاد است.«
کانون پرورش فکری کودکان و نوجوانان در دی  سال ۱۳44 
تأسیس و پس از پیروزی انقلاب اسلامی نظارت آن به وزارت 

آموزش و پرورش سپرده شد. نخستین کتابخانه کانون پرورش 
فکری ســال۱۳44 در پارک لاله تهران ایجاد شد و تا کنون 
دارای گسترده ترین شبکه کتابخانه های کودکان و نوجوانان 
است. برجسته ترین نویسندگان کتاب های کودکان و نوجوانان 
در ایران فعالیت خود را با کانــون ادامه می دهند. هم اکنون، 
تعداد مراکز ثابت فرهنگی هنری کانون به بیش از 8۳0 مرکز 
در کشور رسیده است. در کتابخانه های کانون علاوه بر امانت 
کتاب، بیش از 60فعالیت فرهنگی، هنری و ادبی همانند نقد 
کتاب، داستان نویسی، شــعرخوانی، قصه گویی، فیلم سازی، 
نقاشی، خوشنویسی، آشنایی با شخصیت های علمی، هنری، 
تاریخی ایران و جهان، آشنایی با سرزمین ها، قوم ها، ملت ها 
و نژادها، مســابقه ، در کنار برگزاری نمایشگاه های گوناگون، 

بازدیدهای گروهی و... انجام می شود.
حمیدرضا شاه آبادی، نویسنده و مدیر اسبق انتشارات کانون 
درباره این تصمیم می گوید:» به جای تعطیلی و ادغام کانون 
می بایست دســت آن را بگیریم و یاری اش کنیم تا خودش 
را دوباره بســازد. وزارت فرهنگ و ارشــاد اسلامی به هیأت 
دولت پیشنهاد کرده اســت که کتابخانه های کانون به نهاد 
کتابخانه های عمومی واگذار شــود. اگر اهل تعارف نباشیم 
خوب می دانیم که این  یعنی پیشنهاد تعطیلی کانون؛ چراکه 
کانون چیزی جــز مراکز فرهنگی هنــری و کتابخانه هایش 
نیســت و دیگر بخش های تولیدی و فرهنگی و اداری کانون 
کار می کنند تا پشتیبان مراکز باشند.« وی در ادامه توضیح 
می دهد:»من در مقاطع مختلف با نهاد کتابخانه های عمومی 
همکاری کرده ام. آن را به طور نسبی می شناسم. از خدماتش 

آگاهم. می دانم کتابداران عاشقی دارد که برای جلب نظر عموم 
مردم به کتاب و کتابخوانی تلاش می کننــد و البته می دانم 
که ماهیت و ماموریت نهــاد کتابخانه های عمومی با ماهیت 
و ماموریت کانون فرســنگ ها فاصله دارد. کانون نهاد تربیت 
غیررســمی کودکان و نوجوانان نخبه در کشور است. خلاف 
تصور عــده ای کتابخانه های کانون فقط کتابخانه نیســتند. 
نامشان هم کتابخانه  نیســت. به آنها مراکز فرهنگی هنری 
می گویند. چــون علاوه بر انجام فعالیت هــای معرفی کتاب 
و کتابخوانی برنامه های متعدد و متنــوع دیگری هم دارند. 
برنامه های آموزشی در رشته های مختلف ادبی و هنری و حتی 
علمی، جشنواره ها، مســابقات، اردوها و...«  داوود امیریان از 
دیگر نویسنده های کودک و نوجوان می گوید: »کانون خانه 
رؤیایی و خاطره انگیز چند نسل است. به جای این کار مدیران 

فرهنگی بر ســر کار بگمارید نه یک گروه دوســت و آشنای 
پرمدعا که هنوز فرق داستان، نمایش و سینما را نمی دانند.« 
این موضوع در مدیریت قبلی کانون هم مطرح شده بود که آن 
زمان علی اکبرزاده نسبت به این موضوع اقدام و مخالفت خود 
را اعلام کرده بود. حامد علامتی که به تازگی مدیریت کانون 
را برعهده گرفته، در واکنش به این خبر گفته است که با این 
واگذاری مخالف است و جدا شــدن کتابخانه ها را از کانون به 
جدا شــدن بال های مرغک کانون تعبیر کرده است.  هرچند 
مدیر جدید کانون نسبت به این اقدام واکنش نشان داده اما 

باید دید که می تواند مانع این کار شود.
کاری کــه به گفته بســیاری از اهالی حوزه 
کتاب و ادبیات کودک، آسیب بزرگی به بدنه 

و هویت کانون پرورش فکری می زند.

سرنوشت تلخ
واگذاری کتابخانه های کانون به نهاد کتابخانه های عمومی تیر خلاص به فعالیت های کانون است

فهیمه پناه آذرکتاب
روزنامه نگار

 نقش راستان 
در کوشک هنر 

نمایشگاهِ مجموعه آثار حسن 
روح الامین با عنوان »نقش 
راستان« با حضور جمعی از 
اهالی فرهنگ و هنر در کوشک 
باغ هنر افتتاح شد. به گزارش 
حداد  غلامعلی  همشهری، 
عادل، رئیس فرهنگستان زبان 
و ادب فارسی در این مراسم 
 گفت: نقاشــی قهوه خانه ای

بخشــی از تاریخ هنر ایران 
است و در دهه های اخیر نیز 
خیلی از صاحب نظران سعی 
کرده اند که قدر و قیمت آن 
فهمیده شود. دراگو اشتامبوک 
سفیر کرواسی در ایران در 
این مراسم گفت: احساسات 
و میزان شور و شوقی که در 
آثار نمایشگاه می بینم، بسیار 
فوق العاده است و تحت تأثیر قرار 
گرفته ام.  داوود فتحعلی بیگی 
پیشکسوت تئاتر نیز در ادامه 
این مراسم گفت: سال هاست 
که بیشتر حرکت هایی که درباره 
هنرهای ملی و آیینی انجام شده 
جوششی و براساس دغدغه افراد 
بوده و کمتر نهادهای دولتی 
حمایت می کنند. نمایشگاه 
 »نقش راستان« تا پنجم مهرماه

 ادامه دارد.

 فوتبال گران تر
از سینما 

قیمــت بلیت مســابقات 
فوتبال جام جهانی گران تر 
از فیلم های سینمایی خواهد 
بود.  به گزارش همشــهری، 
اداره کل نظارت بر عرضه و 
نمایش اخیــراً در نامه ای به 
استان ها دســتورالعملی را 
برای پخش مســابقات جام 
جهانی فوتبال 2۰22 قطر در 
سینماهای کشور تنظیم کرده 
اســت. در این دستورالعمل 
تأکید شده، پخش مسابقات با 
استفاده از آنتن صدا و سیمای 
جمهوری اسلامی ایران باید 
انجام گیرد و اســتفاده از 
 شــبکه های ماهــواره ای

ممنوع است.  
روز گذشته در جلسه شورای 
صنفی نمایش درباره شکل 
اجرایی پخش مسابقات جام 
جهانی در ســینماها بحث 
شد. قرار است کارگروهی با 
حضور اعضای شورای صنفی 
نمایش، نمایندگانی از انجمن 
سینماداران، پخش کنندگان، 
تهیه کنندگان و ســازمان 
ســینمایی بــه زودی در 
وزارت ارشاد تشکیل شود. 
سقف قیمت بلیت سینماها 
مــدرن ســینماهای   در 

 4۵ هزار تومان است.

حمایت از 
هنرمندان 

پیشکسوت  

مدیر مؤسســه هنرمندان 
پیشکسوت گفت: مهم ترین 
کاری که از زمان تاســیس 
این مؤسســه انجام دادیم 
این بود که بــه هنرمندان 
تا زمانی که هستند توجه، 
امید و احترام داده شــود.  
سیدعباس عظیمی به ایرنا 
گفت: تاکنون ۱3ســفر به 
کیش، قشم، مشهد، تبریز، 
رامســر، کوهرنگ، آبادان، 
خرمشــهر و... )که بعضا در 
چند نوبت انجام شده است( 
داشــته ایم که این سفرها 
فضایــی متفــاوت را برای 
هنرمندان رقم زده است؛ در 
این سفرها ما پیشکسوتان را 
به همراه همسران یا یک عضو 
از خانواده ایشان در بین خود 
داشته ایم که این امر، سفر را 
از حالت اداری خارج و به یک 
تفریح خانوادگی بدل کرده 
است. این سفرها در روابط 
بین خانوادگی این عزیزان 
هم اثر خوبی داشته و ما را به 
این نتیجه رسانده است که 
کار درستی را انجام می دهیم. 
 مدیر مؤسســه هنرمندان 
پیشکسوت خاطرنشان کرد: 
علاوه بر پیشکسوتان عضو 
مؤسســه، پس از فوت یک 
هنرمند ارتباط مؤسســه با 
خانواده هنرمندان آسمانی 

قطــع نمی شــود و 
فوت  هنرمند  همسر 
شــده عضو مؤسسه 

و به صورت مســتمر 
 از خدمــات مؤسســه 

برخوردار می شود.
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3شخصیت اصلی داســتان چنین دیدم هر کدام 
ماجراهای پرپیچ و خمی را پیش رو دارند یا از سر 
گذرانده اند. اصلی ترین شخصیت داستان، مادری 
یتیم است که در پرورشگاه بزرگ شده و با مردی 
ازدواج کرده که فرزند شــهید اســت. پدر و مادر 
2شخصیت اصلی داستان)سوسن و حمید( هستند 
که همراه فرزندشان)یاسمن( زندگی به ظاهر شادی 
را می گذرانند. پس از مدتی پدر خانواده )حمید( به 
ســوریه می رود تا کار ناتمام مستندسازی یکی از 
دوستانش را که به دست داعش شهید شده، به پایان 
برساند. در طول سفر اتفاقات پرپیچ و خمی برای 
حمید می افتد و برای مدتی در چنگال داعش اسیر 
می شود. اسیرشدن حمید و دوری اش از خانواده و 
وطن باعث می شود که هر یک از اعضای خانواده به 
شناخت تازه ای از خود و ابعاد جدیدی از روابط شان 
با یکدیگر برسند. فرشــته امیری، نویسنده کتاب 
چنین دیدم با فضاســازی و شخصیت پردازی در 
طول این داستان سعی کرده با قلمی روان خواننده 
را با طیف مختلفی از اشخاص، طرز فکر و مسیرهای 
زندگی آشنا کند و آنها را همراه با قهرمانان داستان 
به سمت جست و جوی حقیقت زندگی سوق دهد. 
یکی از ویژگی هــای کتاب این اســت که اگرچه 
ماجرای داستان در دل جنگ و وقایع مربوط به آن 
اتفاق نمی افتد، اما بی تأثیر از آن هم نیست. امیری 
درباره ایده انتخاب این داستان می گوید: »ایده اولیه 
داستان درباره خانواده ای بود که دختری نوجوان 
داشتند و با چالش هایی در مسیر تربیت او روبه رو 

بودند، اما در میانه داستان به دلیل حس شخصی که 
از مواجهه با جنگ سوریه داشتم، مسیر داستان به 
این سمت تغییر جهت داد. هر چند دغدغه خانواده 
برای تربیت فرزند تا انتهای داستان به مسیر خود 
ادامه داد اما بســتر طرح داستان تغییر کرد. نکته 
دیگر اینکه هدف از نوشــتن داســتان همزمانی 
نمایش پشت جبهه و اتفاقاتی بود که مدافعان حرم 
در صحنه جنگ داشتند که موضوع مستند مورد 

نظر شخصیت داستان )حمید( هم بوده است.« 

حس مشترک همسران شهدای مدافع حرم
اعزام داوطلبــان و مدافعان حرم به ســوریه و با 
خبرشدن همسرانشان، از نقاط پررنگ این کتاب 
است که در بسیاری از خاطرات همسران مدافع 
حرم بارها شنیده ایم. امیری در این باره می گوید: 
»ما در خاطرات خانواده های شــهید با حالات و 
انتظارات شان در غیاب آنها و نحوه شهادتشان آشنا 
می شدیم اما به شخصه دوست داشتم داستان را 
در قلب صحنه درگیری ببرم، البته نه صحنه های 
فیزیکی جنــگ بلکه با ایجاد داســتان فرعی به 
فضای فکری حاکم بر طرف های درگیر در جنگ 
بپردازم. به هر حال در هر جنگی عده ای به دست 
عده دیگری کشته می شوند. ایدئولوژی و هدفی 
که باعث این موضوع می شــود برای من اهمیت 
بیشتری داشت تا پرداختن به صحنه های جنگ.«
روایت داســتانی و روابط میان این خانواده در کتاب 
چنین دیدم موجب شد تا بسیاری از خوانندگان این 

تصور را داشته باشند که داستان، روایتی از یک واقعیت 
است. ملموس بودن حوادث داستان یکی از ویژگی های 
ادبیات داستانی دفاع مقدس است که نویسنده چنین 
دیدم به آن اشــاره می کند: »خیلی از مخاطبان این 
شائبه را داشتند که بنده حادثه ای واقعی را در قالب 
داستان مطرح کردم درحالی که شخصیت های داستان 
چنین دیدم واقعیت و مابازای بیرونی نداشته است. 
معتقدم برای دوری از کلیشه ها باید به زوایایی از جنگ 
پرداخت که کمتر دیده شــده، مخصوصا در جنگی 
مثل جنگ سوریه که بیشتر جنگ شهری بوده و در 
متن زندگی مردم رخ داده داستان های زیادی برای 
نشــان دادن ابعاد این جنگ وجود دارد. عمیق شدن 
در حوادث واقعی جنگ ها چه از نظر آگاهی و چه از 
نظر حس های انسانی به برداشت های غیرکلیشه ای 
کمک زیادی می کند. از طرف دیگر، داستان هایی که 
به موضوع جنگ می پردازند، اغلب فقط از یک طرف 
به ماجرا نگاه می کنند و کمتر دیده شده که همزمان 
به زوایای دیگر هم پرداخته شود که البته کار سختی 
است و بنده هم مدعی نیستم در چنین دیدم این مهم 
اتفاق افتاده است. فکر می کنم این موضوع می تواند 
راه خوبی برای خروج از کلیشه ها باشد. ضمن اینکه 
مخاطب شناسی 
هــم می تواند در 
نوشــتن داستان 

راهگشا باشد.«

 »چنین دیدم« همه شور و عشق...
پای صحبت های فرشته امیری که در کتابش  پیوستی میان جنگ تحمیلی و جنگ سوریه را هنرمندانه روایت کرده است

خاطرات مرحوم »جواد شریفی راد«، از خنثی کردن بمب های عمل نکرده عراقی در کتاب »حرفه ای«

مردخنثیساز!
جواد شــریفی راد، معلم و 

 زهرا رادگزارش
روزنامه نگار

سرتیم خنثی سازی  نیروی 
هوایــی ارتــش جمهوری 
اسلامی بود. او در دوران خدمت در ارتش، بیشتر از هر عنوانی، خود 
را معلم می دانست. او در خاطراتش که در کتاب »حرفه ای« به قلم 
مرتضی قاضی، آمده از روزهای پراســترس جنــگ و ماجراهای 
خنثی سازی  بمب ها می گوید. او که در سال های پس از دوران دفاع 
مقدس و بازنشســتگي در زمینه جلوه های ویژه انفجاری فیلم و 
ســریال های مختلف مشغول بود متأســفانه در سال 1392حین 
آماده شدن برای تصویربرداری بخش هایی از سریال »معراجی ها« به 
کارگردانی مسعود ده نمکی، به دلیل یک انفجار ناخواسته درگذشت. 
اما قاضی پیش از این اتفاق، خاطرات زیادی را از این نیروی حرفه ای، 
استخراج و گردآوری کرده بود که در این کتاب قابل مطالعه هستند. 
جذابیت این خاطرات باعث شد که یک سال پس از چاپ کتاب، 2ناشر 
عرب و آلمانی زبان در نمایشگاه کتاب فرانکفورت برای چاپش اظهار 
تمایل کنند. بخشی از خاطرات او در خنثی سازی  بمب و موشک در 

جنگ تحمیلی به نقل از کتاب »حرفه ای« را می خوانیم:

خنثی سازی  بمب با لباس پلوخوری
جنگ بود. شوخی نداشت. هر لحظه ما درگیر کار بودیم. مراسم عقدم سوم 

خرداد سال 1361و شب آزادسازی خرمشهر بود. وقتی برای خرید عقد 
رفته بودیم اعلام کردند که خرمشهر آزاد شده. فردای همان شب، رفتم 
منطقه. آن سال عروسی برادر زنم هم بود. چون پدر زنم از دنیا رفته بود، من 
بزرگ خانواده بودم و تدارک و برگزاری عروسی با من بود. ساعت 10صبح 
شیک وپیک آمدم توی حیاط. ماشین را  تر و تمیز شسته بودم که بروم دنبال 
عروس خانم و آقا داماد. یک دفعه دیدم باقرزاده)رئیسم( دارد می آید طرفم. 
گفتم: »به من نگاه نکن! طرف من نیا! عروسی داریم.« گفت: »نمی شه. باید 
بری مأموریت برای خنثی سازی  بمب عمل نکرده در زندان قم.« گفتم: »برو 
سراغ حسین شکاریان.« گفت: »شکاریان رفته ماموریت. هیچ کس نیست.« 
دیدم حریفش نمی شوم. رفتم قم. بعد از قم، رفتم شازند اراک. عراق کارخانه 
قند شازند را زده بود. بعد بروجرد را زدند. بعد تویسرکان و دوباره آمدم قم. 
خلاصه اینکه 16روز بعد برگشتم تهران با همان لباسی که برای عروسی 
پوشیده بودم. تمام بمب ها را با همان لباس پلوخوری عروسی خنثی کردم.

بمب کرج و نیروی کمکی
23بهمن 136۵ بمباران کرج اتفاق افتاده بود و من برای خنثی سازی  
احتیاج داشتم کسی به من کمک کند. ماشین هم با من فاصله داشت. 
مدام باید فیوز می بردم، وسیله می آوردم، و..: با صدای بلند گفتم: »کسی 
هست بخواهد به من کمک کنه؟« جوانی حدود 23ساله داوطلب شد. 
گفتم: »تو نمی ترسی؟« گفت: »نه.« برایش توضیح دادم که اگر بمب و 

موشک منفجر شود، چه اتفاقی می افتد و اگر بترسی، اصلا  نگران کننده 
نیست. گفت: »نمی ترسم. مگر خون من از خون بچه هایی که تو جبهه 
می جنگند، رنگین تره!« از او خوشــم آمد. انصافاً هر کاری می گفتم 
خیلی خوب انجام می داد. خنثی کردن بمب تــا نزدیک صبح طول 
کشید. آن جوان هم تا صبح کنار من بود. مدام او را می فرستادم برود 
کنار ماشین و می گفتم این را ببر، آن را بیار و... مقداری هم کند بود و من 
چندبار بهش تشر زدم. صبح شده بود که دیدم سر جفت  زانوهای این 
جوان خیس شده. اول فکر کردم دیشب پشت سر من داخل لجن زار 
آمده. گفتم: »من که بهت گفتم نیا توی لجن زار. چرا آمدی؟« هوا روشن 
شد و دیدم سر زانوهایش خونی است. گفتم: »پاتو جایی کوبیدی؟« 
گفت: »نه! پاهام مصنوعیه.« خشکم زد. تازه یادم افتاد که دیشب این 
بنده خدا که آرام راه می رفت برای این بوده که پاهایش برای خودش 
نبوده و باید کند راه می رفت. کلی حالم بد شــد. خیلی ناراحت شدم. 
گفت: »سرباز بودم. پاهام را در جنگ از دست دادم.« حداقل یکی دو 
سال از مجروحیتش گذشته بود. الان این چیزا عجیب می آید، اما آن 

زمان ها دیدن این جور آدم ها زیاد سخت و عجیب نبود.

نماد مقاومت مردم آبادان
 مروری بر خاطرات آیت الله »غلامحسین جمی« 

 نماینده مجلس خبرگان رهبری 
که نقش مهمی در دفاع مقدس داشت

آیت الله غلامحسین جمی پس از پیروزی انقلاب اسلامی 
با حکم حضرت امام )ره( به عنوان نخستین امام جمعه 
آبادان معرفی شد و از چهره های ماندگار و مظهر مقاومت 
شــهر آبادان در دفاع مقدس بود. او در آذر 1361و در 
انتخابات نخستین دوره مجلس خبرگان به نمایندگی 
مردم استان خوزستان برگزیده شد. آیت الله غلامحسین 
جمی با وجود سن بالا و ابتلا به بیماری، با شروع جنگ 
تحمیلی در آبادان ماند و همگام با مردم آبادان در مقابل 
حملات رژیم بعثی مبارزه کرد. او مدت 2۴سال امامت 
جمعه آبادان را عهده دار بود و در بازسازی شهر آبادان 
نیزحضوری فعال داشــت. آیت الله جمی که مدت ها از 
بیماری رنج می برد، سرانجام هفتم دی ماه 1387، بر اثر 
عارضه مغزی، در 83سالگی دعوت حق را لبیک گفت. 
بنا به وصیتش، پیکرش در وادی السلام نجف اشرف به 

خاک سپرده شد.

حضور در آبادان
غلامحسین جمی سال 1304در قریه اهرم مرکز تنگستان 
از توابع بوشــهر، به دنیا آمد. او در ســال 1327راهی آبادان 
شد و نزد آیت الله شیخ عبدالرســول قائمی تحصیل دروس 
حوزوی را ادامه داد. با ظهور جمعیت فداییان اسلام به رهبری 
سیدمجتبی میرلوحی )نواب صفوی( و ایجاد کانون و شعبه ای 
از این جمعیت در آبادان، غلامحسین جمی با بسیاری از اعضا 
آشنا شد و با آغاز حرکت امام خمینی)ره( در دهه 1340در 
مساجد آبادان به سخنرانی پرداخت. فعالیت ها و سخنرانی های 
غلامحسین جمی در آبادان سبب شد تا او سکان دار و چهره 
پیش رو انقلاب در آن خطه شــود. پس از پیــروزی انقلاب 
اســلامی، او علاوه بر برپایی و اقامه نمازجمعــه در آبادان، 

تحولات و تحرکات سیاسی شهر را با دقت زیرنظر داشت.

همگام با مردم جنگ زده
با شروع جنگ تحمیلی، شهر آبادان در وضعیتی بحرانی قرار 
گرفت و یک سال در محاصره به ســر برد. در چنین شرایط 
و وضعیتی، آیت الله غلامحســین جمی در شهر ماند و نقطه 
قوتی برای مقاومت آن شــد. در دوران جنگ تحمیلی نیز 
اقامه نمازجمعه شــهر آبادان را برعهده داشت. او در زمان 
محاصره یک ســاله آبادان توســط نیروهای عراقی با وجود 
تمام محدودیت ها و تنگناها در شهر ماند و نقطه قوتی برای 
مقاومت شد. ســخنرانی ها و اعتماد مردم به آیت الله جمی 
موجب شد تا در عملیات والفجر8، مردم آبادان منازل خود را 
برای اجرای عملیات آماده کنند تا این عملیات پیروزمندانه 

اجرا شود.
خاطرات آیت الله جمی، نشــان دهنده روزهــای پرالتهاب 
جنگ در شــهر آبادان و مقاومت مردم است. این خاطرات 
از مهر ۵9تا مهر 1360در کتابی به نام »نوشــتم تا بماند« 

گردآوری شده است.
ایــن کتــاب، بیســت و چهارمیــن کتــاب از مجموعه 
»یادداشــت های جنگ« تهیه و منتشر شــده توسط دفتر 
ادبیات و هنر مقاومت است که به کوشش محسن کاظمی و 
از خاطرات آیت الله جمی است و در دوازدهمین دوره کتاب 
سال دفاع مقدس جایزه بر تر در رشته خاطرات خودنوشت 
را به دست آورد. کتاب دربردارنده یادداشت های او از تاریخ 
24مهر 13۵9تــا 19مهر 1360)2هفته پــس از عملیات 
شکســت حصر آبادان( است. فصل نخســت این کتاب به 
زندگینامــه آیت الله غلامحســین جمی اختصــاص دارد. 
»یادگشت ها« فصل دوم و شــامل یادداشت های پراکنده 
آیت الله غلامحسین جمی با عناوین دوران مبارزه، جمی و 
بیماری، در میان بحران، پایداری تا پیروزی، بدرقه خاموش 
و آوای توحید است. در فصل سوم با عنوان »پیوست ها« آثار 
شفاهی آیت الله غلامحسین جمی و ازجمله خطبه نمازجمعه 

و سخنرانی ها و گفت وگو با مطبوعات گردآمده است.
کتاب نوشــتم تا بماند در قطع وزیری و 8۵۵صفحه، توسط 
انتشارات سوره مهر به چاپ رســیده است. در بخشی از این 

کتاب خاطره ای مربوط به 20شهریور 1360را می خوانیم:
»جمعه است. روز قبل، شهر را به شدت با کاتیوشا کوبیده اند. 
مخصوصاً بیمارســتان زیر آتش بود و داروخانه بیمارستان 
طعمه آتش شــده... بدیهی اســت که یک نــوع دلهرگی و 
نگرانی برای برگزاری نماز هســت؛ اما چه می توان کرد که 
در تمام آبادان نقطه امنی وجود ندارد که از گلوله های توپ 
و خمپاره در امان باشــد. یا باید نماز را به کلی ترک کرد و یا 
متوکلًا علی الله با رعایت مسائل امنیتی، در حد امکان به اقامه 
این سنت الهی ادامه داد که همه برادران و خودم مشق دوم 
را ترجیح داده ایم و به همیــن روال تاکنون این مهم دینی 
و سیاســی را تعطیل نکرده ایم. خلاصه باز هم در مســجد 
سابق الذکر موسی بن جعفر)ع( )مسجد بهبهانی های سابق( 
نماز را اقامه کردیم. این جمعه هم میهمان تازه وارد و جالبی 
داشتیم که بین الصلوتین با سخنان گرم و مهیج خود، همه 
ما را قرین لذت ســاخت به خصوص که چاشنی سخنانش 
آیات زیادی از قرآن کریم از ســوره آل عمران بود. در رابطه 
با جنگ با کفار و مشرکین که همه امیدبخش و روح افزا بود. 
آری برادر آفریقایی که از زئیر آمده بود، معصوم با پوســت و 
رنگ سیاه، دلی ســفید و نورانی دارد. زیرا چهره اش نه تنها 
برای حقیر که برای همه برادران حاضر در نماز بسی جذاب 
و شوق انگیز می نمود. با او روبوســی کردم و فراوان تشکر و 
تقدیر. عصر جلسه ای از طرف آموزش و پرورش دعوت داشتم 
 که تا غروب طول کشــید و از آنجا برای نماز مغرب و عشا به

 مسجد رفتم.« 

آزاده سلطاني؛ روزنامه نگاریـادنقل قول خبر

 نوشتن رمان و داستان های بلند یکی از شاخه های ادبیات دفاع مقدس است که با تسلط نویسنده به 

شهره کیانوش رادگزارش
روزنامه نگار

داستان نویسی می تواند مخاطب را با ماجراهایی که در دل جنگ یا بعد از آن اتفاق افتاده همراه کند. 
فرشته امیری در کتاب »چنین دیدم« داستانی جذاب و پرکشش درباره خانواده ای کوچک نوشته است 
که مادر خانواده راز بزرگی در دلش دارد. در طول داستان، اتفاقاتی برایشان پیش می آید و ناچار به فاش کردن آن برای فرزند در آستانه بلوغ اش می شود. 
امیری که پیش از این مجموعه داستان »بنین« را نوشته معتقد است که برای دوری از کلیشه ها باید به زوایایی از جنگ پرداخت که کمتر دیده شده است. 
این نویسنده توانسته است با روایت یک داستان، موضوع جنگ تحمیلی و جنگ سوریه و مدافعان حرم را به تصویر بکشد. با او درباره کتاب چنین دیدم و 

نوشتن داستان در حوزه ادبیات دفاع مقدس گفت وگو کرده ایم.

دربخشیازاینکتابمیخوانیم:

مکث
رمان »چنین دیدم« از انتشارات نیستان به قلم فرشته امیری، در 

229صفحه چاپ شده است. در بخشی از این کتاب می خوانیم:
روسری ام سر می خورد روی شــانه هایم. می دوم سمت گوشی. 

کی؟ حمید؟
صدایم خش برمی دارد.

 ـمنو ببخش! باید زودتر می گفتم.
خودم را رها می کنم روی زمین. زبانم قفل شده. صدایی از آن سوی 

خط چیزی را اعلام می کند.
ـ دلم نمی خواست گریه ات رو ببینم. صبح که با هم خداحافظی 

کردیم می خندیدی...
گلویم باد می کند.

ـ گفتم این جوری بگم شاید...
منفجر می شوم: شاید چی... چی حمید؟ شاید تو عمل انجام شده 
منو بذاری! بری یه جا که دستم بهت نرسه. بعد بگی داری می ری 

سوریه؟!
ـ سوسن جان...

ـ تو به من دروغ گفتی حمید...
 ـاگه می گفتم به هم ریختی...

 ـبه هم  ریختم حمید، به هم می ریختم...
ـ خواهش می کنم گوش کن.

بغضم می ترکد: نمی تونم.
گوشــی را قطع می کنم و پرتش می کنم روی میز، بقیه اش چه 

می خواهد باشد؟ مواظب یاسمن باش، مواظب روحی. گریه نکن. 
گریه نکن. مشــت می کوبم روی پایم. گریه می کنم. خواسته بود 
گریه ام را نبیند. چرا نفهمیدم؟! بعد 22سال کار، خوبه خدا درست 
کنه. سوسن خر کیه؟! فکر کردم فراموش کرده. فکر کردم می رود از 
طبیعت کویر فیلم بسازد. دست هایم را روی سرم می گذارم: خدایا 

چرا نفهمیدم؟ 
می روم توی اتاق کارش پرتره نیمه کاره مصطفی روی پایه اش است. 
پارچه ســفیدی روی تابلو انداخته. کنارش می زنم. به چشم های 
مصطفی توی تابلو نگاه می کنم. نگاهم می رود تا پایین تابلو. قلبم 
فرومی ریزد. خط خودش است، با قلم موی قرمز؛ »چنین دیدم که 

تو را قربانی کنم.«

پیوست جنگ تحمیلی با جنگ سوریه
مطالعه و تحقیق دربــاره جنگ تحمیلی راهی 
برای بهتر نوشــتن از ســال هایی اســت که از 
آن فاصله گرفته ایم؛ موضوعی کــه از دید این 
نویســنده جوان دور نمانده است؛ »خاطرات و 
روایت های زیادی را با موضــوع جنگ مطالعه 
کــرده ام. البته در مســیر نوشــتن داســتان 
چنین دیــدم هیچ یک از خاطرات همســران و 
خانواده های مدافع حرم را مطالعه نکردم چون 
دوست داشــتم حس هایی که برای شخصیت 
سوسن می نویسم دســت اول و حاصل تخیل 
خودم باشــد، اما مســتندهای زیادی از وقایع 
جنگ ســوریه دیدم، مصاحبه با مدافعان حرم 
و مطالعه کتاب هایی که خبرنــگاران خارجی 
یا حتی خــود نیروهای داعش نوشــته بودند، 
به نزدیکــی فضــای ذهنم به موضــوع کمک 

زیادی کرد.« 
او درباره پیوســت جنــگ تحمیلی 8ســاله با 
جنگ ســوریه این توضیح را اضافــه می کند: 
»جنگ، پدیده شومی اســت و هیچ کس از آن 
استقبال نمی کند، به خصوص نسلی که جنگ و 
پیامدهای بعد از آن در زندگی اش نقش بسزایی 
داشته است. هر چند همیشــه حق دفاع برای 
هر ملتی کــه مورد تجاوز قــرار گرفته محفوظ 
است . این پیوســت، به عنوان چالشی برای این 
خانواده در داســتان ایجاد می شــود که تجربه 
زیســته شــخصیت ها در جنگ تحمیلی باعث 
کنش های خاص می شــود و حس همدردی و 
همذات پنداری را در مخاطب تقویت می کند.« 
او درباره معرفی و حمایــت از آثار دفاع مقدس 
معتقد اســت: »حمایت ها گاهی سلیقه ای و بنا 
بر سفارشات انجام می شــود که دلیل بر قوت و 
یا ضعف اثری نیست. هر چند معتقدم اگر اثری 
حرفی برای گفتن داشته باشد راه خودش را باز 

می کند و نیازی به حمایت ندارد.«

 سید امیرحسین قاضی زاده هاشمی
رئیس بنیاد شهید و امور ایثارگران

ســازمان فرهنگــی ســیاحتی کوثــر 
به عنوان یکی از سازمان های اقتصادی 
بنیاد شــهید و امــور ایثارگــران فعالیت 
خود را از ســال 1372آغاز کــرده و اینک 
بــه یــک برنــد حــال و پــاک خانوادگی 
در حــوزه گردشــگری تبدیل می شــود. 
براســاس تعاریفی کــه از این ســازمان 
شده اســت، وظیفه این ســازمان ارائه 
خدمــات بــه ایثارگــران در حوزه هــای 
فرهنگی و اردویی است که امیدواریم 
ایــن مســیر پرقــدرت ادامــه یابــد. 
خدمات رسانی به ایثارگران مورد تأکید 
مقام معظم رهبری قرار دارد و این نگاه 

باید مأموریتی باشد. دفاع پرس

 سردار مرتضی قربانی
یکی از فرماندهان دوران دفاع مقدس

امام خمینــی)ره( شکســتن حصــر را 
به عنــوان تکلیــف شــرعی بــر عهــده 
رزمنــدگان نهــاد و ما براســاس تکلیف 
شــرعی که بر عهده داشــتیم مقاومت 
کردیــم و آنجــا را حفــظ کردیــم امــا بــا 
توجه بــه اینکــه آن روزهــا هنــوز راویان 
در کنــار فرماندهان حضور نداشــتند، 
مقاومت هــای آن روزهــا ثبــت و ضبط 
نشــده اســت. خوشــبختانه هم اکنون 
ســرمایه، تجربــه، خاطــرات، اســناد و 
مدارک رزمندگان و فرماندهان توسط 
راویــان ثبت می شــود و بنــا بــر فرموده 
رهبر معظم انقاب اســامی این گنج 

باید حفظ شود. ایسنا

 »خداحافظ سالار« 
 دوازدهمین سوژه پویش

»کتاب و زندگی« شد
دوره  دوازدهمیــن 
نــی  مســابقه کتابخوا
»کتــاب و زندگــی« 
بــا محوریــت کتــاب 
»خداحافظ ســالار« از 
دهم شهریورماه 1401 
آغاز  شد و تا 16 مهرماه 
دارد. ادامــه   1401

مســابقه بــزرگ کتابخوانی خداحافظ ســالار 
با همکاری مشــترک مرکز رســانه ای شیرازه، 
انتشارات 27 بعثت، کنگره شهدای استان تهران 
و ســپاه حضرت محمد رســول الله)ص( برگزار 
می شود. این کتاب نوشــته حمید حسام است 
که خاطرات پروانه چراغ نوروزی، همسر سردار 
سرلشکر شهید حاج حسین همدانی از فرماندهان 
مدافعان حرم را گردآوری و در قالب رمان به بازار 
نشر عرضه کرده است. شــهید همدانی یکی از 
مؤسسان تیپ 27 محمدرسول الله و در ادامه یکی 
از فرماندهان این  یــگان نظامی بود که تبدیل به 
لشکر شــد. علاقه مندان می توانند با ارسال عدد 
7 به ســامانه پیامکــی 100010001۵000 یا 
شــماره گیری ۵00072 # * برای شــرکت در 
مســابقه کتابخوانی و تهیه کتاب اقدام کنند. نا 
گفته نماند این کتاب به تازگی توســط نشر 27 

بعثت به چاپ هشتادوسوم رسید.

سخنگوی ارشد نیروهای مسلح:
 دفاع مقدس، ایران را 

به قدرت جهانی تبدیل کرد
سردار »شکارچی« گفت: »ازخودگذشتگی جوانان ما در 8سال 
دفاع مقدس، ایران را به یکی از قدرت هــای جهان تبدیل کرده 
است.«  سردار سرتیپ پاســدار ابوالفضل شکارچی، سخنگوی 
ارشد نیروهای مسلح و معاون فرهنگی و تبلیغات دفاعی ستادکل 
نیروهای مسلح با بیان اینکه برای رسیدن به این سطح خون های 
زیادی ریخته شده اســت، گفت: »انقلاب اســلامی ایران برای 
رسیدن به این ســطح، قیمت و هزینه بسیار سنگینی پرداخته 
است به طوری که از یک کشور پایین تر از جهان سومی در قبل از 
انقلاب تبدیل به کشوری شده  که اگر اکنون در معادلات جهانی 
قرار نگیرد، هیچ چیز انجام نمی شود.« معاون فرهنگی و تبلیغات 
دفاعی ستادکل نیروهای مسلح با تأکید بر شناخت درست از زمان، 
تصریح کرد: »امروز جهان در حال پوست انداختن است؛ نظم کلی 
جهان در حال تغییر اســت و اگر جایگاه خود را در این تحولات 
مشخص نکنیم خیلی از دســتاوردهای خود را از دست خواهیم 
داد.« سردار شکارچی با اشاره به فرمایشات رهبر معظم انقلاب 
اسلامی درخصوص پیچ تاریخی، گفت: »معظم له از ابتدای دهه 90 
هوشمندانه روندهای آینده را ارزیابی و تحلیل کرده و به بحث پیچ 
تاریخی اشاره داشــتند که خیلی ها از آن تحلیل غلط کردند اما 
بخش مهم پیچ تاریخی این است که جمهوری اسلامی جایگاه خود 
را در نظم جهانی پیدا کند.« وی با اشاره به اینکه باید جهاد تبیین 
را به عنوان یک اولویت قرار داد، ابراز داشت: »تمام کلیدواژه های 
مرتبط با جهاد تبیین از سوی رهبر معظم انقلاب اسلامی تشریح 
شده و نیازمند اقدام و عملیات است. امروز جمهوری اسلامی در 
حوزه نظامی و دفاعی به توانمندی بالا و دســتاوردهای عظیمی 
دســت پیدا کرده که برای دنیا حیرت آور است؛ بر همین اساس 

دستاوردهای بزرگ انقلاب اسلامی باید تبیین شود.«

نقل قول خبر

خـبر

خـبر
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داریوش و ایرانیان
کتاب »داریوش و ایرانیان« 
با زیرعنوان »تاریخ فرهنگ 
و تمــدن هخامنشــیان، 
کتاب اول و دوم« نوشــته 
»والتر هینتــس« را پرویز 
رجبی به فارسی برگردانده 
و از سوی نشر ماهی منتشر 

شده است.
تاریخ ایــران برای خیلی از 
افراد جذاب است و در بین 

تاریخی که از ایران به جا مانده تاریخ هخامنشیان، به واسطه 
تمدن موجود در آن از اهمیت زیادی برخوردار اســت و این 

کتاب برای علاقه مندان مباحث تاریخی اثری جذاب است.
والتر هینتس متولــد ۱۹ نوامبر ۱۹۰۶ در اشــتوتگارت ، 
درگذشته ۱۲ نوامبر ۱۹۹۲ در گوتینگن، یکی از دانشمندان 
شاخص در میان ده ها ایران شناس بزرگ آلمانی است که در 
۲سده گذشته، پژوهش های بنیادین و بی همتایی را به جهان 

ایران شناسی عرضه داشتند.
 هینتس ایران شناســی پرکار و به ویــژه متخصص خط و 
زبان های ایرانی و تمدن عیلام بود. او در بسیاری از حوزه های 
مطالعات ایرانی )همچــون تاریخ و تمدن هخامنشــیان و 
ساسانیان، زرتشت شناسی، کتیبه شناسی، تاریخ صفویه و 
علم اوزان و مقادیر(، صاحب پژوهش هایی ناب و گسترده بود 
که در کتاب ها و مقاله های بی شماری از او منتشر شده اند. هر 
چند که بسیاری از این دستاوردها در میان ایرانیان به کلی 

ناشناخته و مهجور مانده است.
نشــر ماهی کتاب »داریوش و ایرانیان« را در 5۶۰صفحه با 

قطع وزیری به بهای ۲8۰هزار تومان منتشر کرده است.

تاریخ باستان

تاریخ فلسفه کند. ما با نامه رفتیم پیــش مدیرکل و وقتی او نامه 
را خواند، با اخــم و غرغر بابت اینکه چــرا رفته ایم 
و شــکایت او را به آیت الله مدنی کرده ایم، دســتور 
پیگیری داد. البته بماند که در نهایت هم بچه های 
انجمن اسلامی با کمک مستخدم مدرسه، قفسه های 
کتاب را تهیه و آماده کردند و کتاب های کتابخانه را 
هم سپاه تامین کرد اما نامه شهید مدنی باعث شد 
که مدیرکل و مدیر مدرســه، همکاری لازم را برای 
تعیین مکان کتابخانه در مدرسه بکنند و بقیه جاها 
هم با توصیه ایشان، سریع کار ما را راه انداختند و در 
نتیجه مدرسه امیرنظام )زینبیه فعلی(، دارای یک 
کتابخانــه عالی برای روشــنگری و مقابله فکری با 

افکارگروهکی ها شد...«.
همچنین خانم رعنا رسالی درباره این موضوع روایت 
می کنند: »دبیرستان ما ]الزهرا)س([ قبل از پیروزی 
انقلاب اسلامی، خوابگاه سپاه دانش بود و بعد از آن، 
به دبیرستان دخترانه تبدیلش کرده بودند. آن وقت 
مدرسه پر از طرفداران گروهک های ضدانقلاب بود 
و ما که عضو انجمن اســلامی دانش آموزی بودیم، 
خیلی از دست شــان آزار می دیدیم. مدیرمان هم 
یک فرد انقلابی نبود و تفکرات طاغوتی داشت. برای 
همین رسما مدرسه شده بود خانه احزاب! از همان 
زمان ورود آیت الله مدنی، با بچه های انجمن به دیدار 
ایشان می رفتیم و از توصیه هایشان بهره می بردیم 
اما یادم هست نخستین رویارویی ما با گروهکی ها، 
سر نخستین انتخابات ریاست جمهوری اتفاق افتاد. 
گروهکی ها شدیداً بنی صدر را تبلیغ می کردند و ما 
شــناختی از او نداشتیم. یادم هســت که در همان 
زمان، یک بار شهید مدنی در یکی از صحبت هایشان، 
بدون اینکه نامی از بنی صدر ببرند، اعلام کردند: من 
یک رأی دارم و آن را به حســن حبیبی ]کاندیدای 
مورد حمایت حزب جمهوری اسلامی بعد از انصراف 
جلال الدین فارســی[ می دهم. ما از همان صحبت 
متوجه شــدیم که بنی صدر در خط انقلاب و امام 
نیســت. بعد از آن شــروع کردیم در مدرسه برای 

مرحوم حبیبی تبلیغ کردن کــه این کار ما موجب 
عصبانیت طرفداران چپ ها و منافقین ]ســازمان 
مجاهدین خلق[ شــد...اما بعد از آن هر دفعه که به 
دفتر امام جمعه می رفتیم و بــرای آگاه کردن بقیه 
دانش آموزان از آیت الله مدنی کمک می خواستیم، 
ایشان خیلی روی روشنگری تأکید می کردند؛ مثلا 
یادم هست که به ما می گفتند: سعی کنید وحدت را 
حفظ کنید و فقط با کار ارشــادی، بقیه را به سمت 
انقلاب و نظام جذب کنید. ایشان توصیه می کردند 
که کتاب »فروغ ابدیت« آیت الله جعفر سبحانی را 
بخوانیم و روی تاریخ اســلام کار کنیم. دلایل قیام 
۱5خــرداد ۱34۲.ش را برای دانش آموزان شــرح 
بدهیم و دربــاره جایگاه ولی فقیه در اســلام، برای 
دوستان هم مدرسه ای مطلب تهیه کنیم. همچنین 
به شــدت از اینکه با طرفــداران گروهک ها درگیر 
بشــویم، ما را نهی می کردند و می فرمودند: کاری 
نکنید اینها به شما بگویند: فالانژ. ما این توصیه های 

آقا را به گوش جان می خریدیم... .«
البته شهید مدنی همین رویکرد را نسبت به فضای 
دانشگاه تبریز هم داشت. به طورمثال خانم م. امینی 
که در همان دوران و به همراه یکی از دوستانش، در 
یکی از دوره های آموزشی سازمان مجاهدین والعصر 
در دانشگاه تبریز شرکت کرده بودند، متوجه انحراف 
عقیدتی مربیان دوره می شوند و برای چاره جویی، 
خدمت آیت الله مدنی می رســند. ایشــان درباره 
نحوه مواجهه شهید مدنی با این مسئله، می گوید: 
»با خانم صفیاری به دفتر آقا رفتیم. دفترشان یک 
خانه قدیمی بود و ما بعد از چند دقیقه انتظار دیدیم 
که ایشــان برای بدرقه مهمان شان حجت الاسلام 
هاشمی رفســنجانی به حیاط آمدنــد. بعد از رفتن 
آقای هاشــمی، ما را به دفتر کارشان دعوت کردند. 
اتاقی بسیار ساده اما پر از معنویت بود. رفتار ایشان، 
فوق العاده مهربانانه و پدرانه بود و روحیه معنوی آن 
بزرگوار، شدیدا انســان را تحت تأثیر قرار می داد. ما 
جریان کلاس های عقیدتی را برای ایشــان تعریف 
کردیم. ایشــان ابتدا خوب بــه حرف های ما گوش 
کردند، بعد چند ســؤال از ما پرســیدند که پاسخ 
دادیم. ایشان پس از آن، اول از دغدغه و حساسیت 
ما نســبت به تفکرات انحرافی تشکر کردند بعد هم 
خواستند که چند جلسه دیگر در کلاس ها شرکت 
کنیم و گزارش مسائل مطرح شده در آن کلاس ها 
را به ایشان انتقال دهیم و قول دادند که پیگیر ماجرا 
می شوند. ما هم تشکر و خداحافظی کردیم و ایشان 
ما را تا دم در بدرقه کردند. بعد از آن، چند جلســه 
دیگر در کلاس ها شــرکت کردیم و علاوه بر درک 
بیشتر انحرافات عقیدتی برخی از مربیان کلاس ها، 
متوجه شدیم که مسئول برگزاری کلاس قرآن -که 
فردی انقلابی و طلبه بود- هم گزارش مطالب مطرح 
شده در کلاس های سیاسی را به عرض آقا می رساند. 
به هرحال با پیگیری ایشان، کلاس ها و فعالیت های 
آن ســازمان به دلیل انحراف از اهــداف اولیه خود، 

منحل شد... .«

کلام آخر 
معنویت بالا و مهربانــی پدرانه، توجه به محرومان، 
رسیدگی به مشکلات مردم، در کنار روحیه انقلابی 
و احترام ویژه ای که شــهید مدنی برای بانوان قائل 
بود، موجب شده اســت که بعد از گذشت 4۱سال 
از شهادت ایشان، هنوز محبت شان در قلوب مردان 
و زنانی باشــد که یا از نزدیک او را دیــده بودند  یا 

خاطره ای از عملکرد و رفتارش شنیده اند. 

منابع: 
1- قیصری، مهدی، »شــقایق در محراب«- حیات 
و سیره دومین شــهید محراب آیت الله سیداسدالله 
مدنی- مرکز اسناد انقلاب اسلامی، چاپ اول 1385.ش

2- مؤسسه فرهنگی هنری سپیده ماندگار ایرانیان، 
»شــمیم یار«-تک نگاری خاطرات بانوان از شهید 
محراب آیت الله مدنی- مؤسسه شهید محراب آیت الله 

مدنی، چاپ اول 1400.ش 

 اعتماد به بانوان در نوسازی فرهنگی و اجتماعی
شهید آیت الله سیداسدالله مدنی؛ نمادی از مهرورزی و مردمداری

 درنگی بر یک رویداد تلخ
 در حیات سیاسی چهارمین شهید محراب

 روزی که آقا را در کانکس
 حبس کردند!

در طول سالیان 58و 5۹، به دلیل فعالیت طرفداران آیت الله 
سیدکاظم شریعتمداری و حزب موسوم به جمهوری اسلامی 
خلق مسلمان در تبریز و مخالفت های آنان با امام خمینی )ره( 
و نظام جمهوری اســلامی، وضعیت این شهر بسیار ملتهب 
بود. هنگامی که پس از شــهادت آیت الله ســیدمحمدعلی 
قاضی طباطبایی، شهید آیت الله سیداسدالله مدنی از جانب 
امام به امامت جمعه شهر تبریز منصوب شد، حامیان آقای 
شریعتمداری و حزب خلق مسلمان، توطئه گری علیه ایشان 
را کلید زدند و به مرور آن را توســعه دادند. جالب است که 
بخشی از اعضای حزب خلق مســلمان، از کسانی تشکیل 
می یافت که تقیدات دینی نداشتند و برای ارضای قدرت طلبی 

خویش، به این جریان پیوسته بودند.
به هرروی توطئه خلق مســلمانی ها علیه شــهید آیت الله 
مدنی، توســط ضدانقلابیون در تبریز ادامه داشت تا اینکه 
خبر رسید اعضای حزب خلق  مســلمان به بهانه ای واهی، 
شــهر را به هم ریخته اند! آنان ساختمان رادیو و تلویزیون را 
اشغال کرده و گزارش رفتارهای خلاف شرع و اخلاق شان، 
لحظه به لحظه به دفتر امام جمعه شهر می رسید. انقلابیون 
تبریزی که رفتارهای اعضای این حــزب را برنمی تابیدند، 
برای اعلام مخالفت با این اقدامات هرج و مرج طلبانه، دست 
به تظاهرات و تجمع زدند. آیــت الله مدنی هم در این تجمع 
حضور پیدا کردند. در لحظه ای کــه میان انقلابیون و حزب 
خلقی ها درگیری ایجاد شــد، عده ای از آشوبگران آیت الله 
مدنی را محاصــره کــرده و در یک کیوســک راهنمایی و 
رانندگی محبوس کردند! آنها دور کیوسک جمع شده بودند 
و به ایشان توهین می کردند و شــعار »مرگ بر مدنی« سر 
می دادند. حتی یک نفر با جسارت تمام، پس از آنکه شیشه 
کیوسک را شکســت، به صورت این عالم ربانی که عمری را 
در راه خدمت به دین خدا گذرانــده بود، آب دهان انداخت! 
نیروهای انقلابی که تنها تعدادشــان به ۲۰نفر می رســید، 

به رغم تحمل ضربات فراوان از خلق مســلمانی ها، سعی در 
حفظ جان آیت الله مدنی داشــتند. درگیری ادامه داشت تا 
اینکه یکی از روحانیون طرفدار آیت الله شریعتمداری به نام 
آقای ناصرزاده، که اهل انصاف و مروت بود، از راه رســید و با 
مشاهده آن وضعیت، سر حزب خلقی ها فریاد کشید: چرا این 
پیرمرد را در اینجا انداخته اید؟ بعد هم آیت الله مدنی را بیرون 
آورد و ایشان را به نیروهای انقلابی تحویل داد. به این ترتیب 
علاقه مندان توانستند تا آیت الله مدنی را از آن مهلکه دور و 

جان ایشان را حفظ کنند.
خبر محبوس شــدن آیت الله مدنی در کیوسک راهنمایی 
و رانندگی و رفتارهای زشــت خلقی ها که همه جا پیچید، 
عده ای از آذرشــهری ها به منزل ایشــان رفتند. آنها بسیار 
عصبانی بودند و حتی معترض محافظان ایشان هم شدند، 
که چرا درست از آیت الله مدنی محافظت نکرده اند؟ ایشان 
در آن شرایط پرهیجان و خطیر، نزد همشهری هایشان آمدند 
و به آنها گفتند: »شما فکر کردید که من آمده ام آذربایجان 
پلو بخورم؟ نخیر! من آمده ام اینجا مبارزه کنم و این چیز ها 
هم طبیعی اســت. بی خود داد و بیداد نکنید، به هیچ یک از 
شما احتیاجی ندارم، خودم می توانم از خودم مراقبت کنم. 
از همین جا هم به همه می گویم، مِن بعد اگر دیدید خلقی ها 
عمامه مرا باز کردنــد و آن را دور گردنم پیچیدند و مرا روی 
زمین می کشــند، حق ندارید کاری کنید و تیری بیندازید! 
اینها همه هدفشــان این است که کشــته ای بدهند و آن را 
روی دست بگیرند و تبریز را زیر و رو کنند لذا هیچ کس حق 
درگیری با آنها را ندارد... .« همین سعه صدر و بزرگ منشی 
آیت الله مدنی، در نهایت باعث شــد تا مردم تبریز، شناختی 
جامع از اعضای حزب خلق مســلمان و طرفداران آیت الله 
شریعتمداری پیدا کنند؛ شناختی که باعث شد تا اکثریت 
ایشان، خط خود را از آنها جدا کنند و آن گروه پرسروصدا و 

تهمت زن، در نهایت رسوا شوند و به تاریخ بپیوندند.

نگاه

تاریخ ادبیات

انوشه میرمرعشی
روزنامه نگار گزارش

بیستم شهریورماه، سالروز شهادت دومین شهید 
محراب آیت الله سیداســدالله مدنی، به دست 
منافقین است؛ عالم مجاهدی که عمری را در راه 
مبارزه و خدمت به اسلام و مردم گذراند. در این 
میان اما، زندگی و ســیره ایشان نشان می دهد 
که شــهید مدنی همواره، احترامی ویژه برای 
بانوان قائل بوده و با محبتی پدرانه و کریمانه، با 
آنها رفتار می کرده است. مقال پی آمده، در این 

موضوع به نگارش درآمده است.

مردمــداری جــاری، در ادوار گوناگون حیات 
اجتماعی

شهید آیت الله سیداسدالله مدنی در سال ۱۲۹۲.ش، 
در روســتای دهخوارقان آذرشهر آذربایجان شرقی 
دیده به دنیا گشــود. پدرش »آقا میرعلی بزاز« بود. 
او در 4سالگی مادر و در ۱۶ســالگی پدر را از دست 
داد و از همان دوران، تحصیل علوم دینی را آغاز کرد. 
ابتدا در حوزه علمیه تبریز، مدتی در حوزه علمیه قم 

و دیری در نجف به تحصیل علوم دینی پرداخت.
با شروع نهضت اسلامی مردم ایران به رهبری امام 
خمینی)ره(، ایــن عالم بااخلاص که از شــاگردان 
آیت الله حائری یزدی و آیــت الله بروجردی بود، به 
صف مبارزان پیوســت؛ مبارزه ای که باعث شــد تا 
بارها به شهرهای گوناگون تبعید شــود. البته این 
محرومیت هــا، نه تنها مانعی بــرای ادامه مبارزات 
ایشان نبود، بلکه برکات معنوی و مادی فراوانی نیز 
برای مردمان آن مناطق به همراه داشــت؛ مثلا در 
دوره ای که ایشان به آذرشهر تبعید شده بود، با فرقه 
ضاله بهائیت به مبارزه برخاست و مردم را به برچیدن 
کارخانه مشروب سازی این شهر دعوت کرد؛ کاری 
که محدود شدن فعالیت بهائیان و منحرفین در این 
شهر را در پی داشــت یا در دوره ای که او به همدان 
تبعید شــده بود، حرکت تبلیغی خود را از روستای 
»دره مرادبیــک« آغاز کرد. به این شــکل و پس از 
مدتی، مردم معتقد روســتای دره مرادبیک، اجازه 
ورود زن بدون حجاب اسلامی به روستا را نمی دادند. 
همچنین شهید مدنی فروختن و خوردن مشروبات 
را در آن ده ممنوع کرد و به این شکل روستا در مدت 

کوتاهی، به یک ده نمونه تبدیل شد.
شــهید مدنی در طول ســال های اقامتش در دره 
مرادبیــک و شــهر همــدان، اقدامــات فرهنگی 
و عام المنفعه بســیاری انجــام داد که تاســیس 
دارالایتام در همدان، تاســیس مدرســه، کتابخانه 
و تشکیل صندوق قرض الحســنه در روستای دره 
مرادبیک ازجمله آنهاســت. پس از پیروزی انقلاب 
اسلامی و شهادت نخستین شهید محراب آیت الله 
ســیدمحمدعلی قاضی طباطبایی، شهید مدنی با 
فرمان امام)ره( به عنوان نماینده ایشان و امام جمعه 
تبریز منصوب شد. از آنجا که سیره ایشان در تمام 
عمر، خدمت به مردم و برطرف کردن مشکلات شان 
بود، به سرعت دفتر ایشان در تبریز، به محل مراجعه 
ایشان مبدل شد. جالب است که آیت الله برای خدمت 
به مردم، نه تنها از جوانان انقلابی شهر، که از بانوان 
انقلابی نیز کمک می گرفت، آن هم با متشکل کردن 

ایشان و به کارگیری آنان در بخش های گوناگون.

شناسایی خانواده های محروم و رسیدگی به 
وضعیت آنان 

رســیدگی به محرومان و خانواده هــای نیازمند، 
چه قبل و چه بعــد از پیروزی انقلاب اســلامی، از 
رویکردهای مداوم شــهید مدنی بود. ایشان پس از 
استقرار در تبریز، برای انجام این برنامه، از دختران 
دبیرستانی و دانشــجوی انقلابی شهر تبریز کمک 
می گرفــت. به این شــکل که گروهــی از دختران 
انقلابی، مسئول شناســایی و گروهی هم مسئول 
رســاندن کمک های مردمی به نیازمندان شــده 

بودند. خانم کبــری مرتضوی -که با دفتر شــهید 
مدنی در همین زمینه همکاری داشــته است- در 
این باره می گوید: »خواهرم که عضو انجمن اسلامی 
مدرسه شان بود، چندبار به دیدار آیت الله مدنی رفته 
و ایشان از او و چند تن از دوســتانش ازجمله رقیه 
خانم کشکولی خواسته بودند که برای پاسخگویی 
به مشــکلات مردم، با دفتر امــام جمعه همکاری 
کنند. مثلا یکــی از کارهایی که انجــام می دادند، 
این بود که خواروبار و مــواد غذایی را از طرف دفتر 
امام جمعه به مناطق محروم می بردند و به دســت 
خانواده های نیازمند می رســاندند. من هم چندبار 
توفیق پیدا کردم، که با خواهرم برای رساندن آذوقه 
به نیازمندان، همراه شــوم. حاج آقا خیلی دغدغه 

محرومان را داشتند...«.
البته رسیدگی به وضعیت بیماران بی بضاعت نیز از 
دیگر کارهایی بود که شهید مدنی، مسئولیت انجام 
آن را به بانوان انقلابی وامی نهد. چنانچه خانم فاطمه 
رحیم پور، چنین روایت کرده است: »جنگ تحمیلی 
که شروع شد، با چند تا از دوســتانم رفتیم و دوره 
امدادگری گذراندیم و شدیم امدادگر سپاه. با اینکه 
هنوز محصل بودیم اما در ســاعات بعد از مدرسه به 
بیمارستان می رفتیم و به پرستارها در رسیدگی به 
مجروحین کمک می کردیم. مدتی که از فعالیت مان 
در بیمارستان گذشــت، متوجه شدیم که بیمارانی 
در بیمارســتان وجود دارند که به شدت بی بضاعت 
هســتند و توانایی خریــد داروهایشــان را ندارند! 
خودمان که پولی برای خرید داروهایشان نداشتیم 
و دیدن وضعیت آنها، ما را رنج می داد. برای همین 
با دوستان تصمیم گرفتیم که خدمت آیت الله مدنی 
برویم و از ایشــان کمک بگیریم. وقتی خدمت شان 
رسیدیم و مشکل بیماران بی بضاعت بیمارستان را 
مطرح کردیم، خیلی استقبال کردند و گفتند: شما 
بروید داروهایشان را تهیه کنید و بعد فاکتور داروها را 
بیاورید و پولش را از دفتر تحویل بگیرید. من گفتم: 
حاج آقا! ما محصل هستیم و پولی برای خرید داروها 
نداریم. ایشان لبخندی زدند و گفتند: مشکلی نیست 
و یک پولی به شکل علی الحساب به ما دادند، تا برویم 
و داروهای آن بیماران بی بضاعت را تهیه کنیم. به این 
شکل هر ماه، فاکتور پول داروهای افراد بی بضاعت را 

می بردیم به دفترشان و پول جدید می گرفتیم... .«

مبارزه فکری و فرهنگی با ضدانقلابیون 
در ســال های ابتدایــی پیروزی انقلاب اســلامی، 
گروهک ها به ویژه منافقین، در مدارس و دانشگاه های 
کشور و ازجمله شهر تبریز، فعالیت زیادی داشتند. 
شــبهه افکنی، رویارویی با انقلاب، نظام و انقلابیون 
مســلمان، ازجمله اقدامات این گروهک ها بود. به 
همین علت مقابله فکری و فرهنگی با آنها بسیار مهم 
بود. شهید مدنی درباره این مسئله، دغدغه زیادی 
داشتند و با حمایت از دختران دانش آموز و انقلابی، 
به مقابله فکری و فرهنگی با این گروهک ها کمک 
می کردند. خانم حمیده فقیــه، درباره دغدغه های 
شــهید در این فقره اظهار می دارد: »من از اعضای 
اتحادیه انجمن اســلامی دانش آموزی، در مدرسه 
امیرنظام بودم. با خانــم اورنگ، فعالیت های زیادی 
برای تغییر جو مدرســه داشــتیم. در یکی از این 
فعالیت ها، تصمیــم گرفتیم که یــک کتابخانه در 
مدرسه تاســیس کنیم. پیش مدیر مدرسه رفتیم 
که بنده خدا گفت مدرســه بودجه ای برای این کار 
ندارد! بعد با خانــم اورنگ رفتیــم پیش مدیرکل 
آموزش و پــرورش تبریز و مســئله را مطرح کردیم 
و از او کمک خواســتیم اما مدیــرکل نیز همکاری 
نکرد. بعــد از آن به تنها جایی که می دانســتیم به 
مشکل مان رسیدگی می شــود رفتیم، یعنی دفتر 
آیت الله مدنی. خدمت شــهید مدنی که رسیدیم، 
مســئله نبود کتابخانه را در مدرسه مطرح کردیم 
و از ایشان کمک خواســتیم. ایشان سریعا یک نامه 
به مدیرکل آموزش و پرورش نوشتند و در نامه از او 
خواستند که برای تاسیس کتابخانه، با ما همکاری 

1359، تبریز، شهید آیت الله سیداسدالله مدنی
 در منزل شخصی

معنویت بالا و مهربانــی پدرانه، توجه 
به محرومان، رســیدگی به مشــکلات 
مــردم، در کنــار روحیــه انقلابــی و 
احتــرام ویــژه ای کــه شــهید آیــت الله 
سیداســدالله مدنی برای بانوان قائل 
بــود، موجــب شــده اســت کــه بعــد از 
گذشــت 41ســال از شــهادت ایشان، 
هنــوز محبت شــان در قلــوب مــردان و 
زنانی باشــد که یا از نزدیــک او را دیده 
بودند  یا خاطره ای از عملکرد و رفتارش 

شنیده اند

شــهید آیت الله مدنی در جریان توهین اعضای 
حزب خلــق مســلمان بــه خویــش، بــه اطرافیان 
گفــت: »از همین جا هــم به همه می گویــم، اگر 
دیدید خلقی ها عمامه مــرا باز کردنــد و آن را دور 
گردنم پیچیدند و مــرا روی زمین می کشــند، حق 
ندارید کاری کنیــد و تیــری بیندازیــد. اینها همه 
هدفشان این است که کشته ای بدهند و آن را روی 

دست بگیرند و تبریز را زیر و رو کنند...«
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زکیه عاقلی؛ تاریخ پژوه

مجموعه نامرئی
 مجموعه نامرئی با زیر عنوان 
)مجموعه ی 45داستان کوتاه 
از ۲۶نویسنده ی آلمانی زبان( 
را علی اصغر حداد به فارســی 
برگردانــده و بــه تازگی چاپ 
هشــتم آن از سوی نشر ماهی 
منتشر شده اســت. کتاب در 
3بخش تنظیم شــده اســت: 
نویسندگان اتریش، نویسندگان 
آلمان فــدرال و دمکراتیک و 

نویسندگان سوئیس. در مجموعه نامرئی داستان هایی از آرتور 
شنیتسلر، راینر ماریا ریلکه، روبرت موزیل، اشتفان تسوایگ، 
اینگه بورگ باخمن، تومای برنهارت، پیتر هانتکه، یوهان پتر 
هبل، هاینریش مان، توماس مان، هرمان هســه، فریدریش 
دورنمات و... وجود دارد. ادبیــات آلمانی زبان علی القاعده به 
ادبیاتی می گویند که در کشــورهای اتریش، آلمان فدرال، 
آلمان دمکراتیک )سابق( و سوئیس تولید می شود. در میان 
این کشــورها موقعیت اتریش به واسطه گذشته تاریخی اش 
کمی پیچیده به نظر می رسد؛ به گونه ای که برای مثال راینر 
ماریا ریلکه که در پراگ به دنیا آمده، نویسنده اتریشی به حساب 
می آید. می دانیم که پراگ تا ســال۱۹۱8 پایتخت پادشاهی 
بوهم بود و در نتیجه بخشی از امپراتوری عظیم اتریش قلمداد 
می شد. مترجم در پیشگفتار کتاب می نویسد: »ملاک گزینش 
آثار گردآمــده در هر مجموعه نهایتاً ســلیقه گردآورنده آن 
مجموعه است.  این قاعده در مورد این دفتر هم صادق است اما 
گذشته از این اصل کلی در گزینش این آثار، هم محتوا مدنظر 

بوده است و هم فرم. 
نشر ماهی چاپ هشــتم این کتاب 4۹۶صفحه ای را به بهای 

۱35هزار تومان منتشر کرده است.

مردان اندیشه
کتاب »مردان اندیشــه« 
نوشــته »براین مگی« را 
عزت الله فولادوند به فارسی 
برگردانده و از ســوی نشر 
ماهی منتشــر شده است. 
گفتــار و کــردار و زندگی 
روزانــه  مــا تحت تأثیــر 
اندیشــه های مســلط در 
عصر ماست. بیشــتر این 

اندیشــه ها از فلاســفه مایه می گیرند. اما فلسفه اصولا 
چیست؟ و فیلسوفان واقعا چه می گویند؟ این کتاب شامل 
۱۶گفت وگو با نامدارترین چهره های فلسفه است. وضوح 
و عدم تعقید در گفتارها چنان اســت که حتی خواننده 
عادی نیز می تواند با مهم ترین مفاهیم فلسفه آشنا شود. 
نحوه ارائه مطالب یادآوری »دیالوگ« های افلاطون است 
و به خواننده امکان می دهد تا با فلسفه در شکلی خلاق و 
زنده آشنا شود. گفت وگوی اول با آیزایا برلین درباره این 
پرسش بنیادین است که »فلسفه چیست؟« و به دنبال آن 
مکاتب متنوع و متفاوت مارکسیسم و اگزیستانسیالیسم 
و فلسفه تحلیلی بررسی می شوند و فیلسوفان سرشناسی 
چون نوام چامســکی و اپر وکوآین و مارکوزه و دیگران 
درباره  نکات مهم و اصلی فلسفه  خویش بحث می کنند. 
متفکران دقیق و نکته سنج به برخی از شاخه های فلسفه 
مانند فلسفه اخلاق، فلسفه سیاسی، فلسفه علم، فلسفه 

زبان و نسبت میان فلسفه و ادبیات می پردازند. 
نشر ماهی این کتاب 4۲۰صفحه ای را به بهای ۱75هزار 

تومان منتشر کرده است.
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احمدرضا حجارزادهگفتوگو
روزنامهنگار

باز هم یــک نمایش ایرانی و ســنتی دیگر 
روی صحنه یک ســالن خصوصــی! این بار 
تماشاخانه شهرزاد میزبان نمایشی است به 
نام »خانه خراب« به نویسندگی رضا دادویی و 
کارگردانی محمدرضا پورحکیمی؛ نمایشی که 
گرچه براساس نمایشنامه مشهور »خسیس« 
مولیر نوشته شده اما فضایی تاریخی و ایرانی 
دارد و رویدادهــای دوران مشــروطه و به 
توپ بستن مجلس شورای ملی توسط کلنل 
لیاخوف و به دســتور محمدعلی شاه را مرور 
می کند ولی این ســیر تاریخی در نمایش، با 
فضایی طنز از زندگی » جبار« همراه اســت 
که از آشفتگی اوضاع مملکت به نفع افزایش 
دارایی های خود و ازدواج تازه بهره می برد. 
نمایش خانه خراب، چندی پیش در تماشاخانه 
ملک نیز اجرا  شد. به بهانه اجراهای مجدد این 
نمایش، با محمدرضا پورحکیمی )کارگردان( 

گفت وگو کرده ایم.

نمایشنامه خانه خراب چگونه برای 
اجرا به دست شما رسید؟ آیا متن چاپ شده 
بود یا جزو نمایشــنامه های تازه ای است که 

آقای دادویی نوشته اند؟
منابتدامیخواســتمنمایشــنامهخســیس
مولیررااجرابکنمامــاازآنجاکهعلاقهایهمبه
نمایشهایایرانیوروحوضیوکلًانمایشهای
قجریبافضایقدیمیدارم،دوســتداشــتم
بنمایهایازخســیسبهاینشکلدراجرایما
باشــد.بههمیندلیلباآقــایدادوییصحبت
کردموگفتمکهمیخواهمنمایشنامهخسیس
راایرانیزهبکنیمویکشکلایرانیبهآنبدهیم،
چونایننمایشــنامه،متنخیلیخوبیاستو
جزونخستیننمایشنامههاییبودکهواردایران
شــدهوتاکنونبارهااجرارفته.درنهایتآقای
دادوییطبــقآنچهمنمیخواســتمونظراتی
کهداشتموروابطیکهمیخواســتمبینافراد

نمایشنامهباشد،اینمتنرابرایاجرانوشتند.
در این نمایشــنامه، کدام جنبه و 
ویژگی های متن برای تان جذابیت و اهمیت 
بیشتری داشــت؟ آیا در تمرین ها، از متن 
خسیس هم نکاتی برداشت کردید یا همانطور 
که می بینیم، فقط به نام بردن از آن اکتفا شده؟
منکلًامیخواستمرویحرصوطمعآدمیزاد
کاربکنم.نمایشنامهخســیسراخیلیدوست
داشــتم،چونرابطههایخانوادگیبرایمخیلی
اهمیتدارد.اگربخواهمرویچیزیفکربکنم
وارائهبدهم،بیشتررویروابطخانوادگیمانور
میدهم.رابطههایخانوادگیجنبههایمختلفی
دارند،ازجملهاینکهدرخانوادههایایرانی،فضا
خیلیدیکتاتوریاســتومعمولاًپدرخانواده
بهجــایخانــوادهتصمیممیگیــرد.بنابراین
حاجیجباریکهماســاختیم،شباهتیهمبه
داییجانناپلئونونمونههایدیگرداردوازآنها
درتکمیلاینشخصیتالگوگرفتیم.دربسیاری
ازمیزانســنهادوستداشــتممتعهدباشمبه
خسیسمولیر.درنتیجهازآقایدادوییخواهش
کردمازمیزانسنهاینمایشنامهخسیسمولیر

هماستفادهبکنند.

حضور نویســنده نمایشــنامه 
در ترکیــب بازیگران، چه تأثیــری در اجرا 
داشت؟ با توجه به اینکه آقای دادویی تجربه 
کارگردانی دارند، آیا نظرات خود را درباره متن 

و شخصیت ها به شما منتقل می کردند یا دست 
شما برای کارگردانی خلاقانه خودتان باز بود؟!
خبآقایدادوییدردانشــگاهاستادمنبودند.
برایایناجراازایشانخواهشکردمهممتنرا
بنویسند،هممشاورمنباشند.بههمیندلیلهر
کاریدرایننمایشمیخواستیمانجامبدهیم،
صددرصدازآقــایدادوییمشــاورهگرفتیمو
دربارهاشباهمصحبتکردیم.حتيازگروههم
خیلیکمکگرفتیم،یعنیهرکســینظرشرا

میدادوبهنظرمدرنهایتمجموعهخوبیشد.

نمایش خانه خراب بــا ارجاعات و 
اطلاعات تاریخی در دیالوگ ها آغاز می شود 
و تا پایان، مرور رویدادهــای تاریخی دوره 
مشــروطه در آن دیده می شــود. به عنوان 
کارگردان کدام یک از دو وجه نمایش برای تان 
مهم تر بود؛ قصه  جبــار و موقعیت های طنز 
خانه اش یا اشارات تاریخی به اوضاع سیاسی 

کشور در آن برهه زمانی؟!
مندرکلدوســتدارموقتــیکاریراانجام
میدهم،چندوجهیباشــد.دوســتندارمدر
یکخطداســتانمراتعریفبکنم.دوستدارم
چندلایهاززندگیهرشخصیتراببینیم.خود
متنخسیسیکنمایشنامهصددرصدخطیو
کلاسیکوکمدیاست،ولیابتداتراژدیبودن
ایننمایشــنامهبرایمناهمیتداشــتکهاز
روزاولبهآقایدادوییگفتمدوســتدارماین
نمایشباوجودبرخورداریازلحظههایکمدی
امایکتراژدیکاملباشدتاحرفیراکهنمایش
میخواهدبزند،بهصورتکوبندهگفتهبشــود.
زمانیکهیــکتراژدیاتفــاقمیافتد،بهنظرم
تأثیربارکلماتتراژدیبهمراتبازکمدیبیشتر
اســت.اگردرنظربگیریمکهماهمداریمداخل
خانهجباررانشانمیدهیموهمخارجازخانهرا،
منایندوتارایکیمیدانم.دیدگاهماینبوده
کهکلآنرادریکخانوادهچندوجهیمتضاد

نشانبدهم.

بازی های خــوب بازیگــران، از 
امتیازهای مهم نمایش است. در رسیدن به این 
کیفیت از بازی، سهم شما به عنوان کارگردان 
چقدر بود و تا چه اندازه خود بازیگران اجازه 
داشــتند ایده ها و خلاقیت شــان را برای 

شکل گیری نقش به کار ببرند؟!
بــرایانتخــاببازیگر،مــننزدهرکــداماز
اینبازیگــرانمیرفتم،خودمراشــاگردآنها
میدانستم.خیلیشــانسداشتمکهالاندارم
بابهترینبازیگرانموجوددرتئاترکارمیکنم.
خداراشــاکرمکهچنیــنافتخــارینصیبم
شــدهکهتوانستمآقایســیروسهمتی،کاوه
آهنینجان،هــادیعطاییوخــودآقایرضا
دادوییکهبازیگربسیارقابلیاستوهمینطور
همسرشــانخانمالههحســینی،رضاعلوی،
وحیدنفر،نــدامقصودیوحامدســوریرادر
ایننمایشهمراهداشــتهباشــم.همهاینهابه
نوبهخــودعالیاند.آقایآهنینجــانبهنظرم
یکــیازبهترینبازیهایــشرادرایننمایش
ارائهداده.ایشانهرشبرویصحنه،بهنوعی
درسبازیگریمیدهد،یعنیاگریکدانشجوی
تئاتربیایدوکارایشانراببیند،واقعاًیکدرس
بازیگریبرایاوست.بهخودممیبالمکهچنین
گروهیدارم.البتــهدرتمرینها،منایدههای
دیگریداشتمبرایشــکلهایدیگراجرا،ولی
چونهمهاینبازیگراناســتادانمنهستند،
حینکارفکرمیکردیمونظــرمیدادیم.الان
خیلیازمیزانســنها،مدیــونحرفهایبودن
خودبازیگراناست.مندرشیوهکارگردانیام،

80درصدکاررامیسپارمبهخودبازیگر،یعنی
میگفتمشمارویصداتودبزن،بعدآنراهرس
میکردیم.البتهزیرنظراستاددادوییمادرس
پسدادیمواینکاربهعنوانیکدورهدکتری

تجربیبرایمنتمامشد!

فضایی  خانه خراب  نمایشــنامه 
ایرانی، ســنتی و تاریخی دارد. طنز گفتاری 
و رفتاری نمایشنامه، در بسیاری از لحظه ها 
بــه تئاتــر تخت حوضی نزدیک اســت و 
حتي جایی هم شــخصیت  خدمتکار خانه 
به نمایش تخت حوضی اشــاره می کند. چرا 
با وجود قابلیت هایی که متــن برای اجرای 
تخت حوضی دارد، از عناصری مثل شخصیت 
سیاه و موسیقی شاد و طرب انگیز در کار بهره 

نبردید؟
مندوســتداشــتمنمایشایرانیرابهشکل
دیگریاجراببرم.دوستنداشتمهماننمایش
ایرانیسابقباشد.دوســتداشتمشکلمدرنی

داشتهباشد.

با توجه به اینکه نمایش های ایرانی 
و ســنتی، همیشــه از بداهه گویی نیز بهره 
می برند، آیــا بازیگــران خانه خراب مجوز 
داشتند تا در موقعیت های طنز، بداهه پردازی 
بکنند یا باید دقیقاً طبق آنچه تمرین شده بود، 

پیش می رفتند؟
بداههگوییدرتئاترصددرصدجزوقاعدههایی
استکهحتماًبایدباشــد.منبهنوبهخودمدر
کارکردنبابازیگــروکارگردانیکردن،معتقدم
بازیگــریکــهتوانایــیبداههگویــیوتخیل
ونظردادننداشــتهباشــد،بازیگریاستکه
همراهنیســت،یانمیخواهدهمــکاریبکند

یاشــکلحرفهایدیگریداردکــهدخالتیدر
امورکارنمیکنــد،ولیچونمنجــوانودر
اولراههســتم،خیلیکمکگرفتمازدوستان،
یعنیبداههگوییها،میزانســنهایبازیگرانو
حرفهایبودنشاندراینکارخیلیکمکمکرد.

این نمایش تیرماه امسال ابتدا در 
تماشاخانه ملک اجرا شد و بعد به تماشاخانه 
شــهرزاد آمد. حتي برخی بازیگران تغییر 
کردند. دلیل تعویض سالن برای ادامه اجراها 

چه بود؟
نمایشــیکهمادرســالنملکاجراداشــتیم.
تصمیمگرفتیمبامجموعهتئاترشهرزادصحبت
بکنیمومدتیهمنمایشرااینجااجراببریم.خدا
راشکراینجاهماستقبالخوببودهوقصدداریم

اجراراچندروزتمدیدبکنیم.

امیــرکاوه آهنین جــان در نقش 
جبار بازی خیلی خوب و جذابی ارائه کرده و 
تماشاگر را با خود همراه می کند اما در بسیاری 
از لحظه ها، به لحاظ بیان و بازی بدن، به تیپ 
نزدیک می شود و یادآور شخصیت هایی مانند 
»بابا اتِی« در مجموعه »قهوه تلخ« و »خشایار 
مستوفی« در سریال »زیر آسمان شهر« است. 

موافقید؟
ببینید!بایدبگویمآقایامیــرکاوهآهنینجان
واقعاًاســتادبازیگریاند.بازیگربســیارخوب،
قدَر،حرفهایومتعهد.منخیلیدوستشــان
دارم.بهنظرمبازیایشاندرنقشجبار،برایشان
یکجورشوخیاســت.ایشــانخیلیفراتراز
نقشهاییمانندجبار،داییجــانناپلئون،بابا
اتِیوخشایارمستوفیرامیتوانندبازیبکنند.
ایشاناســتعدادیدارندکهوقتیرویصحنه
دیالوگمیگویند،منحیرتمیکنموبهوجد

میآیمازبازیدرخشانیکهدارند.

نکته ناگفته  ای اگر مانده، بفرمایید.
بهعنــوانیکدانشــجویجویاینــامکهتازه
پلههایاولرابرمیدارد،دوســتداشتممردم
باتئاترآشــتیبکنند.دولــتازتئاترحمایت
بکند.واقعاًتئاتر،هنریاســتکــهمثلکتاب
خواندنوگوشدادنبهموســیقی،روحآدمرا
نوازشمیکند.تماشــاییکتئاترخوبشاید
خیلیفراترازاینباشدکهآدمچندساعتکتاب
بخواند.جنبهسرگرمیهمباعثلذتبخشبودن
اینکارمیشــود.خواهشمیکنمهرکسیکه
میتواند،کمکبکندبهاینجریان.هرکســی
میتواندبهتئاتراینمملکتامتیازیبدهدوهنر
تئاتررازندهبکند،تقاضادارماینکاررابکند.من
بهسهمخودمخیلیدراینکارضررکردم.البته
تااینجایکارضررهایمادرحالجبرانشــدن
است،ولیریســکبزرگیبود.همهمیگفتند
نکن،ضررمیکنیوپولتراهدرمیدهی!الان
هزینههایتولیدکارخیلیسرسامآوراست.اگر
بخواهیددریکســالنخصوصینمایشیروی
صحنهببریدکهفقــط2بازیگــردارد،حتيبا
بازیگرانمبتدیکهاصلًادستمزدهمنخواهند،
آنکارنزدیکبه100میلیونتومانهزینهدارد،
چونســالنهایخصوصیپــولمیخواهند،
تدارکاتپولمیخواهد،تولیدپولمیخواهد،
دکورپــولمیخواهــد.درکلکارخوب،پول
میخواهد.بااوضاعگرانیکشــور،تولیدتئاتر
خیلیجرأتمیخواهد.هیچضمانتیهمنیست
کهکارشمابفروشدیانفروشد!ضمانتینیست،
چونقلبتئاترباقلبمــردممیتپد.اگرحال
مردمبدوپراســترسباشــد،مردمباتئاترقهر

میکنند.چرابروندتئاترببینند؟!

تئاتری به قیمت یک دکتری تجربی
گفتوگوبا»محمدرضاپورحکیمی«،کارگرداننمایش»خانهخراب«

دی
دآبا

اوو
يد

طف
مص

س:
عک

من کلاً می خواســتم روی حرص و طمع 
آدمیزاد کار بکنم. نمایشــنامه خسیس 
را خیلی دوست داشتم، چون رابطه های 
خانوادگــی برایــم خیلــی اهمیــت دارد. 
اگــر بخواهــم روی چیــزی فکــر بکنــم و 
ارائه بدهم، بیشتر روی روابط خانوادگی 
مانــور می دهــم. رابطه هــای خانوادگــی 
جنبه های مختلفی دارند، ازجمله اینکه 
در خانواده هــای ایرانــی، فضــا خیلــی 
دیکتاتوری اســت و معمولاً پدر خانواده 

به جای خانواده تصمیم می گیرد

 قهرمان های مان را 
درست انتخاب نکرده ایم

گفتوگوباکارگردانمستند»همسایههایخوب«

کارگردان»همســایههایخوب«معتقدســتمایکسری
قهرمانبهمردمنشــاندادیمکهدرواقعکارعجیبیانجام
نمیدادندامادراینمجموعهمستندسعیکردیمقهرمانانی
راانتخابکنیموبدانبپردازیماماقهرمانواقعیاینروزهای
ماکسانیهستندکهباوجودهمهسختیهاباکارهایبعضا

کوچکحالخودواطرافیانشانراخوبمیکنند.
مهــدیبخشــیمقدم،کارگــردانمجموعــهمســتند
»همسایههایخوب«،محصولمرکزمستندسورهکهاین
روزهاازشبکه2ســیمادرحالپخشاست،درگفتوگوبا
همشهري،بااشــارهبهاینکهســاختپروژههاییکهباعث
حالخوبمخاطبمیشــودبهایندلیلکهمردمدراین
شرایطاقتصادیواجتماعیجامعههرروزاخبارمنفیوبد
میشنوند،واجباست،بیانکرد:هرکدامازسوژههاییکه
مادرمجموعهمستندهمسایههایخوببهآنهاپرداختیم،
مشغولانجامکاریهســتندکهحالماواطرافیانمانرا
خوبکنند.درحقیقتهدفاینمجموعهایناستکهحال

خوبرابامخاطبانششریکشود.
ویبابیاناینکهاینمجموعهمستندمشکلاتمحلزندگی
سوژههاراهمبهنمایشگذاشتهاســت،عنوانکرد:بخش
اولهرقسمتبهمشــکلاتمنطقهایکهسوژهدرآنقرار
دارد،میپــردازدواینکهچگونهافرادبامشــکلاتمختلف
دســتوپنجهنرممیکنندامادرکنارنمایشاینمسائل
افرادیرانشــانمیدهیمکهباوجودمشــقتهایبسیار
برایبهبودوضعیتزندگیاطرافیانودرمقیاسبزرگتر

همشهریانشانتلاشمیکنند.

کارگردان»همســایههایخوب«بااشــارهبهچالشهای
تصویربرداریدراستانهایمختلفایراناظهارکرد:عوامل
سازندهیکمســتنددرتهرانراحتتربهامکاناتووسایل
دسترسیدارندامااینوضعیتدرشهرستانمتفاوتاست
بهویژهاگراستانیمانندسیســتانوبلوچستانکهفاصله
زیادیباتهراندارد،محلتصویربرداریباشدکهسازندگان
یکاثرمجبورندباامکاناتوعواملآنجابهترینبازدهیرا

داشتهباشند.
بخشیمقدمافزود:برایرســیدنبهبرخیازسوژههاباید
مسافتزیادیراطیمیکردیمکهجزوسختیهاوهمینطور
فشردگیکاربود.درحقیقتمابهدلیلشرایطتولیدمجبور
بودیمهرقسمتیرانهایتا3تا4روزفیلمبرداریکنیمواین

شرایطتولیدراسختترمیکرد.
ویدربخشدیگریازصحبتهایخودبابیاناینکهبرای
دوریکارازشعارزدگیبایددروهلهاولوضعیترابهصورتی
کههست،نشــانداد،تصریحکرد:اینگونهازکارهازمانی
تبدیلبهشعارمیشودکهتنهاکارخوبافرادرابهنمایش
بگذاردوبهمشــکلاتنپردازد.مادراینمجموعهمستند
تلاشکردیمابتدایکبحرانوکاریکهســوژهدرگیرآن
است،معرفیکنیموبگوییمشرایطسختوجودداردوبعد
بهمخاطبنشانبدهیمکهافراددراینمواقعچهمیکنند.

کارگردانهمسایههایخوبدربخشدیگریازصحبتهای
خودبابیــاناینکهماقهرمانــانخودرادرســتانتخاب
نکردهایم،دربارهخلققهرمــاندرآثارهنریاظهارکرد:ما
یکسریقهرمانبهمردمنشاندادهایمکهدرواقعکارعجیبی
انجامنمیدادندامادرمرحلهتحقیــقوپژوهشمجموعه
همسایههایخوبسعیکردهایمقهرمانانیراانتخابکنیم

وبدانبپردازیمکهواقعاقهرمانهستند.
اینمستندسازافزود:شــایدمخاطبدرابتدافکرکندکه
قهرمانواژهبزرگیبرایاینافراداســتاماقهرمانواقعی
اینروزهایمااینافرادهستند؛کســانیکهباوجودهمه
سختیهاباکارهایبعضاکوچکحالخودواطرافیانشان
راخوبمیکنند.شایداینافرادوکارهایشانتاقبلازاین
دیدهنمیشــداماچهکاریقهرمانانهترازاینکهیکفرددر

جنوببلوچستانبرایسوادآموزیتلاشمیکند.
ویدرپایاندرپاسخبهاینپرسشکهآیاقصهسوژههاامکان
ساختمســتندیبلندرادارندیانه،خاطرنشانکرد:منو
مهدیشاهمحمدیتهیهکنندهاثربارهادربارهاینموضوع
باهمصحبتکردیمواگرشرایطوامکاناتلازممهیاشود،
میتوانبهاینکاراکترهابهصورتمســتقلپرداختوآثار
بهتر،عمیقتروچالشبرانگیزتریدربارهفعالیتوزندگی
آنهاتولیدکرد.درحقیقتهمهســوژههای»همسایههای
خوب«تواناییساختیکمستندبلندجداگانهوجذابرا
دارند.امیدوارمایناتفاقرخبدهدتااینافرادکهتعدادآنها
درگوشهگوشهایرانکمنیســت،درجامعهتکثیرونشان

دادهشوند.

 »قفس« محمد حاتمی
 در تالار حافظ

محمــدحاتمــیدرجدیدتریــنتجربهخــود
درعرصــهتئاتــر،نمایــش»قفــس«رادرتالار
حافــظرویصحنهبــرد.بهگزارشهمشــهری،
محمــدحاتمــیبازیگــروکارگــردانباســابقه
تئاتــردربــارهجدیدتریــنتجربــهاشگفــت:
»ایننمایشرارویصحنهبردهامونمایشدربستری
اجتماعیداردقصهزنینویســندهراروایتمیکند
کهبههمراههمسرپزشکشدریکمجتمعزندگی
میکنند.زندرحالنگارشرماناســتوبهتمام
کاراکترهاوموقعیتهایشانعینیتمیدهدووارد
زندگیشانمیکند.«حاتمیبااشــارهبهاینکهاین
نمایشدارای۶پرسوناژاست،افزود:»شهرهسلطانی،
سامقریبیان،الههشهپرست،شهروزدلافکار،یزدان
فتوحی،احســانعباســیوخودمدرایننمایش

بهعنوانبازیگرحضورداریم.«
اینهنرمندعرصهتئاتردربارهرونــدتولیدایناثر
نمایشیباتوجهبهشرایطاقتصادیموجود،تأکید
کرد:»نمایشماتهیهکنندهندارد.ماتئاترکارمیکنیم
واهلتجارتنیســتیموتمامیبازیگــرانوعوامل
گروهبرایشــرافتتئاتربامنهمراهشدهاندوبرای
جیبشانکارنمیکنند.امیدوارمبنیادفرهنگیو
هنریرودکیوادارهکلهنرهاینمایشیازنمایش
»قفس«حمایتکنند.بعداز43سالکاردرتئاتراین
روزهادرگیربوروکراســیوکاغذبازیبرایدریافت
مجوزهایمختلفشــدهامتابتوانمنمایشراروی

صحنهببرم.«

 نقاشی های »توران فرهت« 
روی دیوارهای گالری گلستان

»گلســتاندرگلستان«
عنوانتازهتریننمایشگاه
»تــوران نقاشــیهای
فرهــت«هنرمنــدنقاش
اســتکهازتاریخ18الی
30شــهریوردرگالــری

گلستانبرپامیشود.
بهگزارشهمشهری،این
نمایشگاهمشتملبر30اثرنقاشــیرنگروغنومیکس
مدیاست،آثارایننمایشگاهدرسبکآبسترهنقاشیشده
وترکیبموضوع،سبک،طرحهاورنگها،هنردوستانرا
بهنمایشگاهیمتفاوتفرامیخواند.لیلیگلستان،مدیر
گالریگلستاندربارهایننمایشگاهمیگوید:»خیلیوقت
بودآبسترهفیگوراتیوهاییاینقدراستادانهندیدهبودم.

حتمابهتماشایایننمایشگاهبیایید.«
تورانفرهتزاده132۶شهرلاهیجان،فعالیتهنریخود
راازسال134۹باگویندگیرادیوآبادانآغازکرد.نقاشی
راتجربیآموخــتوبعدهابهصورتآکادمیکدررشــته
کارشناسینقاشیوکارشناسیارشدارتباطتصویریادامه
داد.ازسال13۵2بهعنوانآموزگاروفعالهنریبهآموزش
هنریکودکانوبزرگســالانپرداخت.درهمینراستادر
سال13۷۹باتاســیسگالریوآموزشگاههنریفرهت،

فعالیتآموزشیخودراتوسعهداد.
نمایشگاه»گلستاندرگلســتان«از18تا30شهریوردر
گالریگلستانبرپامیشــودوعلاقهمندانبرایبازدیداز
ایننمایشگاهمیتوانندبهدروس،خیابانشهیدکماسایی،

پلاک34مراجعهکنند.

 برپایی نمایشگاه خودنگاره 
در خانه هنرمندان

نمایشگاه»چهرهيهنرمند،
کشیده/گرفتهشدهتوسط
خــوداو«درگالریهــای
خانــههنرمنــدانایران
برگزارمیشود.بهگزارش
هـمشـهـــری،»چهرهي
هنرمند،کشــیده/گرفته
شدهتوسطخوداو«عنواننمایشگاهیاستکهدر4گالری
پاییز،زمستان،استادممیزواستادمیرمیرانخانههنرمندان
ایرانبرگزارخواهدشد.ایننمایشــگاهبهکوششمعاونت
هنریخانههنرمندانایرانبامحوریتآثار»ســلفپرتره«
یا»خودنــگاره«هنرمنداناز18تا28شــهریورماهمیزبان
علاقهمندانخواهدبود.آســیهمزینانیمعــاونفرهنگیو
هنریخانههنرمندانایراندراستیتمنتایننمایشگاهآورده
است:»سلفپرترهبرزخهولناکسوژهوابژهبودنتواماناست.
ورطهایپرمخاطرهکههنرمند،خودرادرمقامدیگریبهنظاره
مینشیندوسوینادیدنیاشرابازنماییمیکند.حاصلبه
جانخریدنچنینخطری،گاهبیرونجهیدنحقیقتیاست
کهعیانساختنشکارنفسگیریاست.سلفپرترهدرعکاسی
-خاصهامروزباوجودامکانسلفی-ونقاشی،هربارباتکیهبر
امکانتکینمواجهشــدنباخود،بهموضوعیهموارهنوو
چالشبرانگیزبدلشدهاست.همچنیننمایشگاهمجسمههای
ایرانقنواتیباعنوان»نهستنخل«کهشامل21اثراست،
درگالریتابستانخانههنرمندانایرانبرگزارمیشود.آثار
ایننمایشگاهازابتدایسال1400بااستفادهازخمیرکاغذ
خلقشدهاندوارتباطبینانسانوطبیعتراواکاویمیکنند.
همچنیننمایشگاهپوسترهایتئاترونمایشمازیارتهرانیبه

همتسهرابحسینیدرگالریبهاربرپامیشود.

خـبر

تـجسمي

نـمایش

هلیا نصیري؛ خبرنگارگـپ
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